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Αθήνα, σήµερα στις 28 Σεπτεµβρίου 1999, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.40', συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Γ' Σύνθεση), για να
συνεδριάσει υπό την προεδρία του Προέδρου αυτής κ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
αρχίζει η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων που είναι γραµµένα στην
ηµερήσια διάταξη.
Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας.
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: "Σύσταση προσωρινής
υπηρεσίας για την αξιοποίηση και µετεγκατάσταση στρατοπέδων
και άλλες διατάξεις".
Η ψήφιση στο σύνολο θα γίνει στη συνέχεια.
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων.
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: "Χωροταξικός σχεδιασµός
και αειφόρος ανάπτυξη και άλλες διατάξεις".
Και αυτού του νοµοσχεδίου η ψήφιση θα γίνει στη συνέχεια.
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Ρυθµίσεις θεµάτων της Εταιρείας Υδρεύσεως και
Αποχετεύσεως Πρωτευούσης (Ε.Υ∆.Α.Π.) και άλλες διατάξεις".
Το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί απόψε.
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Ρύθµιση συνταξιοδοτικών θεµάτων προσωπικού
Ε.Ρ.Τ. Α.Ε. και άλλες διατάξεις".
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Επανερχόµεθα στην αρχή της ηµερησίας διατάξεως, στην ψήφιση
στο σύνολο του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας:
"Σύσταση προσωρινής υπηρεσίας για την αξιοποίηση και
µετεγκατάσταση στρατοπέδων και άλλες διατάξεις".
Υπάρχει κάποια παρατήρηση, κύριε Υπουργέ;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
'Οχι, κύριε Πρόεδρε. 'Οπως είναι και όπως ψηφίσαµε την τελευταία

φορά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ερωτάται το Τµήµα:
Γίνεται δεκτό στο σύνολο το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής
'Αµυνας: "Σύσταση προσωρινής υπηρεσίας για την αξιοποίηση και
µετεγκατάσταση στρατοπέδων και άλλες διατάξεις";
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το νοµοσχέδιο έγινε
δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας:
"Σύσταση προσωρινής υπηρεσίας για την αξιοποίηση και
µετεγκατάσταση στρατοπέδων και άλλες διατάξεις" έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής:
�Σύσταση προσωρινής υπηρεσίας για την αξιοποίηση και
µετεγκατάσταση στρατοπέδων και άλλες διατάξεις

'Aρθρο 1
Σύσταση υπηρεσίας

Στο Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας συνιστάται προσωρινή υπηρεσία
µε την ονοµασία "Υπηρεσία Αξιοποίησης και Μετεγκατάστασης
Στρατοπέδων", η οποία υπάγεται απευθείας στον Υπουργό Εθνικής
'Αµυνας.

'Αρθρο 2
Αρµοδιότητες

1. Η συνιστώµενη υπηρεσία έχει ως σκοπό το σχεδιασµό,
προώθηση, υλοποίηση και διαχείριση του εθνικού προγράµµατος
στρατηγικής αναδιάρθρωσης στρατοπέδων.
2. Η Υπηρεσία Αξιοποίησης και Μετεγκατάστασης Στρατοπέδων
έχει τις ακόλουθες αρµοδιότητες:
α. Προτείνει στον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Εργων (Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.) τη χωροθέτηση των νέων
στρατοπέδων στο πλαίσιο των τυχόν υφιστάµενων χωροταξικών
και πολεοδοµικών σχεδίων, σε συνεργασία µε το Γενικό Επιτελείο
Στρατού (Γ.Ε.Σ.) και το Ταµείο Εθνικής 'Αµυνας (Τ.ΕΘ.Α.).
β. Εκπονεί ή αναθέτει την εκπόνηση µελετών αξιολόγησης και
αξιοποίησης των προς αποδέσµευση χώρων των υφιστάµενων
στρατοπέδων.
γ. Εκπονεί σε συνεργασία µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων (Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.), τους Οργα-
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νισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α' και β' βαθµίδας και
άλλους συναρµόδιους φορείς ή αναθέτει την εκπόνηση
πολεοδοµικών µελετών και µελετών χρήσεων γης για τις εκτάσεις
στρατοπέδων τα οποία βρίσκονται εντός κατοικηµένων περιοχών
και έχει αποφασιστεί η αποµάκρυνσή τους.
δ. ∆ιερευνά και εισηγείται στον Υπουργό Εθνικής 'Aµυνας τους
προσφορότερους τρόπους και µέσα χρηµατοδότησης για την
εκτέλεση του προγράµµατος στρατηγικής αναδιάταξης
στρατοπέδων, και
ε. Προωθεί, εφαρµόζει και διαχειρίζεται το πρόγραµµα στρατηγικής
αναδιάταξης στρατοπέδων στα πλαίσια του Πρωτοκόλλου
Συνεργασίας των Υπουργείων Εθνικής 'Αµυνας και Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων, το οποίο αποτελεί
αναπόσπαστο τµήµα του παρόντος νόµου και επιβλέπει και
συντονίζει τις σχετικές διαδικασίες.
3. Στο πλαίσιο του ανωτέρω προγράµµατος ο Υπουργός Εθνικής
'Αµυνας µπορεί κατά περίπτωση να αναθέτει στην υπηρεσία αυτή
την προώθηση ή και τη διεκπεραίωση συγκεκριµένων επειγόντων
έργων.
4. H υπηρεσία αυτή εισηγείται στον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας:
α) τη µεταβίβαση της κυριότητας ή άλλου εµπράγµατου δικαιώµατος
ή την αξιοποίηση µε άλλο πρόσφορο τρόπο (όπως εκµίσθωση και
παραχώρηση δικαιωµάτων µε αντάλλαγµα) τµηµάτων της ακίνητης
περιουσίας του Τ.ΕΘ.Α.,
β) τον τρόπο διαχείρισης των πόρων από την πιο πάνω µεταβίβαση
ή αξιοποίηση, µε αποκλειστικό σκοπό τη χρηµατοδότηση των νέων
στρατοπέδων,
γ) τους προτεινόµενους χώρους για τη δηµιουργία νέων
στρατοπέδων,
δ) τους τρόπους χρηµατοδότησης για την απόκτηση των χώρων
αυτών και για τη δηµιουργία των σχετικών εγκαταστάσεων.

'Αρθρο 3
∆ιαδικασία πολεοδόµησης στρατοπέδων

1. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Εργων, µετά από πρόταση της συνιστώµενης υπηρεσίας
και µετά από γνώµη του Κεντρικού Συµβουλίου Χωροταξίας,
Οικισµού και Περιβάλλοντος (Κ.Σ.Χ.Ο.Π.) επιτρέπεται ο καθορισµός
χώρων σε εκτός σχεδίων πόλεων και εκτός ορίων οικισµών προ του
1923 περιοχές ως "χώρων µετεγκατάστασης στρατοπέδων" και ο
καθορισµός όρων και περιορισµών δόµησης στους χώρους αυτούς.
Η απόκτηση των ανωτέρω χώρων γίνεται µε µέριµνα της
συνιστώµενης υπηρεσίας και δαπάνες του οικείου φορέα, είτε µε
ελεύθερη συναλλαγή είτε µε αναγκαστική απαλλοτρίωση κατά τις
κείµενες διατάξεις.
2. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χω-ροταξίας και
∆ηµόσιων 'Εργων, µετά από πρόταση της συνιστώµενης υπηρεσίας
και του οικείου Ο.Τ.Α. και µετά από γνώµη του Κεντρικού
Συµβουλίου Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος, εγκρίνεται η
πολεοδόµηση των χώρων των στρατοπέδων που
απελευθερώνονται, στο πλαίσιο του Εθνικού Προγράµµατος
Στρατηγικής Αναδιάταξης Στρατοπέδων.
Στους χώρους αυτούς επιτρέπεται ο καθορισµός αστικών χρήσεων
γης, ανεξαρτήτως των ισχυόντων ή προβλεπόµενων χρήσεων και
όρων δόµησης της περιοχής (ΓΠΣ, ΖΟΕ κ.λπ.), στη βάση των
κατευθύνσεων του συναφθέντος πρωτοκόλλου συνεργασίας
Υ.ΠΕ.ΧΩ. ∆.Ε.-Υ.ΕΘ.Α., που σκοπεύει παράλληλα µε την
αξιοποίηση των στρατοπέδων από τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις και στη
βελτίωση της ποιότητας ζωής και στην πολεοδοµική αναβάθµιση
της τοπικής κοινωνίας, µε την προϋπόθεση ότι ποσοστό
τουλάχιστον 50% των χώρων αυτών θα προβλέπεται για κάλυψη
αναγκών σε χώρους κοινόχρηστου πράσινου και κοινωφελών
εξυπηρετήσεων.
3. Το ποσοστό της πολεοδοµηµένης γης που θα αποδοθεί στο
Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας µπορεί να είναι στο ίδιο το υπό µελέτη
στρατόπεδο ή άλλο ή ακόµη και σε άλλη έκταση του ∆ηµοσίου.

'Αρθρο 4
Οργάνωση και προϊστάµενος

1. Κατά παρέκκλιση των διατάξεων του ν. 2190/1994 ο
προϊστάµενος της Υπηρεσίας Αξιοποίησης και Μετεγκατάστασης
Στρατοπέδων διορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής
'Αµυνας µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου διάρκειας τριών (3)
ετών, η οποία δύναται να ανανεώνεται.
2. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µέσα σε τρεις (3) µήνες
από τη δηµοσίευση του νόµου αυτού, µε πρόταση των Υπουργών
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Εθνικής
'Αµυνας και Οικονοµικών, καθορίζονται η έδρα, η διάρκεια
λειτουργίας, η οργάνωση, η διάρθρωση και η λειτουργία, οι θέσεις
και η κατάσταση του προσωπικού, η διαδικασία πρόσληψης και τα
τυπικά και ουσιαστικά προσόντα του προϊσταµένου της Υπηρεσίας
Αξιοποίησης και Μετεγκατάστασης Στρατοπέδων, καθώς και η
στελέχωση της υπηρεσίας αυτής, που µπορεί να γίνει και µε
απόσπαση υπαλλήλων από δηµόσιες υπηρεσίες ή άλλους φορείς
του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός προσδιορίζεται µε τις διατάξεις
του άρθρου 51 του ν. 1892/ 1990, και έχει συµπληρωθεί,
τροποποιηθεί και ισχύει. Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Εθνικής 'Αµυνας και Οικονοµικών καθορίζεται η αποζηµίωση του
προϊσταµένου της πιο πάνω υπηρεσίας.
3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Εθνικής 'Αµυνας και Οικονοµικών
επιτρέπεται η ανάθεση µε σύµβαση έργου, εργασιών τεχνικής και
επιστηµονικής στήριξης της Υπηρεσίας Αξιοποίησης και
Μετεγκατάστασης Στρατοπέδων. Ο αριθµός των συµβάσεων δεν
µπορεί να υπερβαίνει τις δεκαπέντε (15) υπό τους όρους και
προϋποθέσεις του άρθρου 6 του ν. 2527/1997.

'Αρθρο 5
∆ιαχείριση περιουσίας

1. Mε απόφαση της ∆ιοικούσας Επιτροπής του Τ.ΕΘ.Α., ύστερα
από εισήγηση της Υπηρεσίας Αξιοποίησης και Μετεγκατάστασης
Στρατοπέδων, η οποία εγκρίνεται από τον Υπουργό Εθνικής
'Αµυνας µεταβιβάζονται κατά κυριότητα, εκµισθώνονται ή
παραχωρούνται κατά χρήση τµήµατα γης ακίνητης περιουσίας του
Τ.ΕΘ.Α. για την προώθηση και εφαρµογή του ανωτέρω
προγράµµατος, χωρίς να απαιτείται σύµπραξη ή άδεια ή έγκριση
από οποιαδήποτε άλλη αρχή ή φορέα, κατά παρέκκλιση από τις
ρυθµίσεις διαχείρισης ή διοίκησης της περιουσίας του και από τις
κείµενες διατάξεις για τα δηµόσια κτήµατα και τα ακίνητα και κινητά
του ∆ηµοσίου. Με την ίδια διαδικασία και τις ίδιες παρεκκλίσεις το
Τ.ΕΘ.Α. αποκτά ακίνητα τα οποία διατίθενται αποκλειστικώς για την
προώθηση και εφαρµογή του παραπάνω προγράµµατος.
2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής 'Αµυνας,
Οικονοµικών και του αρµόδιου κατά περίπτωση υπουργού, στην
οποία καθορίζονται οι σχετικοί όροι και προϋποθέσεις, επιτρέπεται
για την εφαρµογή του ανωτέρω προγράµµατος να παραχωρούνται
κατά κυριότητα ή κατά χρήση χωρίς αντάλλαγµα στο Τ.ΕΘ.Α.
εκτάσεις, ακίνητα και κινητά του ∆ηµοσίου και νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου για τη δηµιουργία νέων στρατοπέδων. Αν το
ακίνητο ή κινητό που παραχωρείται ανήκει σε νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου, για την παραχώρησή του απαιτείται και απόφαση
του διοικητικού συµβουλίου του.
3. Οι ανωτέρω µεταβιβάσεις δεν υπόκεινται σε οποιοδήποτε τέλος,
παρά µόνο στα κατώτατα όρια υποχρεωτικών αµοιβών που
προβλέπονται από τις κείµενες διατάξεις.
4. Η απόφαση για την παραχώρηση της κυριότητας ή της χρήσης
ακινήτων µετεγγράφεται στα οικεία βιβλία µεταγραφών.
5.  Για  τη  διάθεση  και  τη  διαχείριση  της  περιουσίας  του
Τ.ΕΘ.Α.,  που  διατίθεται  για  την  εξυπηρέτηση  του  Εθνικού
Προγράµµατος  Στρατηγικής  Αναδιάταξης  Στρατοπέδων,
σύµφωνα  µε  τις  διατάξεις  του  νόµου  αυτού,  καθώς  και  των
ακινήτων  και  κινητών  που  παραχωρούνται  στο  Τ.ΕΘ.Α.  κατά
χρήση,  σύµφωνα  µε  την  παράγραφο  2  δεν  εφαρµόζονται  ο
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νόµος για τα δηµόσια κτήµατα και η λοιπή νοµοθεσία που διέπει τα
ακίνητα και κινητά του ∆ηµοσίου.
6. Οι πόροι που αποκτά το Τ.ΕΘ.Α. από τη µεταβίβαση της
κυριότητας ή άλλου εµπράγµατου δικαιώµατος ή από την
αξιοποίηση µε άλλο πρόσφορο τρόπο τµηµάτων της ακίνητης
περιουσίας του, καθώς και οι πόροι που προέρχονται από την
περαιτέρω διαχείριση των παραπάνω πόρων, διατίθενται
αποκλειστικώς και µόνο για τη χρηµατοδότηση νέων στρατοπέδων.

'Αρθρο 6
Κάλυψη προκαλούµενης δαπάνης

Από την ανωτέρω ρύθµιση προκαλείται ετήσια οικονοµική
επιβάρυνση στον Κρατικό Προϋπολογισµό για το έτος 1999, καθώς
και για το χρονικό διάστηµα των πέντε (5) επόµενων ετών ύψους
64.000.000 δρχ. (14.000.000 δρχ. για την αποζηµίωση του
προϊσταµένου της και 50.000.000 δρχ. για τα λοιπά λειτουργικά
έξοδα), η οποία θα βαρύνει ιδιαίτερο τµήµα (ειδικό φορέα) του
τακτικού προϋπολογισµού του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας που θα
δηµιουργηθεί για το σκοπό αυτόν.

'Αρθρο 7
Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας επιτρέπεται η
ανάλογη εφαρµογή των διατάξεων των άρθρων 2, 3 και 5 του
παρόντος νόµου και για τα στρατόπεδα που ανήκουν στους
λοιπούς κλάδους των Ενόπλων ∆υνάµεων.

'Αρθρο 8
1. Επιτρέπεται στον Α.Ο.Ο.Α. κατόπιν απόφασης του ∆ιοικητικού
του Συµβουλίου (∆.Σ.), να επενδύει τα κεφάλαια του, µέχρι
ποσοστού 30%, σε επενδύσεις της παρ. 1β και 1γ του άρθρου 40
του ν. 2676/1999. Ως κεφάλαια νοούνται τα καθοριζόµενα στην
παρ. 3Α του ίδιου άρθρου του ως άνω νόµου.
2. Οι διατάξεις του άρθρου 12 του ν. 2116/1993 και του άρθρου 30
του ν. 2224/1994 έχουν εφαρµογή και στα εκτός Αττικής
προγράµµατα του Αυτόνοµου Οικοδοµικού Οργανισµού
Αξιωµατικών (Α.Ο.Ο.Α.) για τη δηµιουργία και λειτουργία κατοικιών
στεγάσεως των µελών του.
3. Οι διατάξεις του άρθρου 26 του ν. 1337/1983, όπως
τροποποιήθηκε µε το άρθρο 8 του ν. 1512/1985 και το άρθρο 29
του ν. 2224/1994 έχουν εφαρµογή και για την ένταξη σε Σχέδιο
Πόλης εκτάσεων του Α.Ο.Ο.Α. για την υλοποίηση επειγόντων
στεγαστικών προγραµµάτων του.
4. Τα µεταβιβαζόµενα στον Α.Ο.Ο.Α. ακίνητα του Ταµείου Εθνικής
Αµύνης (Τ.ΕΘ.Α.) βάσει του άρθρου 17 του α.ν. 1563/1950 και του
∆ηµοσίου βάσει του άρθρου 10 του ν.δ. 2906/1954 παραχωρούνται
µε καταβολή τιµήµατος που ανέρχεται µέχρι το 60% της
αντικειµενικής τους αξίας.
5. Με απόφαση του ∆ιοικητικού του Συµβουλίου ο Α.Ο.Ο.Α. µπορεί
να προβαίνει σε αγορά ετοίµων διαµερισµάτων από τον Ο.Ε.Κ. ή
άλλον φορέα δηµόσιο ή ιδιωτικό, καθώς και να συµµετέχει σε κοινά
στεγαστικά προγράµµατα µε τον Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας.
6. Ο Α.Ο.Ο.Α. µε απόφαση του ∆ιοικητικού του Συµβουλίου µπορεί
να προβαίνει σε αγορά ιδιωτικών εκτάσεων µε το σύστηµα
αντιπαροχής οικοπέδων.
7. Με αποφάσεις του ∆ιοικητικού του Συµβουλίου (∆.Σ.) ο Α.Ο.Ο.Α.
µπορεί να εκµισθώνει στα µέλη του αδιάθετες κατοικίες, µε µηνιαίο
µίσθωµα ίσο προς το 1/400 του κόστους κατασκευής του, όπως
υπολογίζεται για τη χρέωσή του στα µέλη που αποκτούν την
ιδιοκτησία κατοικιών που παραχωρούνται από τον Α.Ο.Ο.Α.. Αν η
κατοικία που εκµισθώνεται προέρχεται από αγορά το µίσθωµα
υπολογίζεται επί του τιµήµατος που καταβλήθηκε από τον Α.Ο.Ο.Α.
για την αγορά. Το µίσθωµα αυτό προσαυξάνεται κατά 3% ετησίως
και µπορεί να αναπροσαρµόζεται µε απόφαση του Υπουργού
Εθνικής 'Αµυνας, που εκδίδεται ύστερα από γνώµη του ∆.Σ. του
Α.Ο.Ο.Α..

'Υστερα από την παρέλευση τριετίας και πριν συµπληρωθεί εξαετία
από την εκµίσθωση της κατοικίας, οι δικαιούχοι µισθωτές έχουν το
δικαίωµα σε οποιαδήποτε χρονική στιγµή, να υποβάλλουν αίτηση
στον Α.Ο.Ο.Α. µε την οποία να ζητούν την απόκτηση της κυριότητας
της κατοικίας, εφόσον καθ' όλη την προηγούµενη περίοδο
κατέβαλαν εµπρόθεσµα και κανονικά το µίσθωµα και τα
αναλογούντα κοινόχρηστα της κατοικίας τους. Για τη µεταβίβαση
της κυριότητας πρέπει να καταβληθεί εφάπαξ κατά τη σύναψη της
σχετικής δικαιοπραξίας ποσό ίσο µε τη διαφορά µεταξύ του ποσού
µε βάση το οποίο είχε υπολογισθεί αρχικά το µηνιαίο µίσθωµα και
του συνολικού ποσού των µισθωµάτων που έχουν ήδη καταβληθεί.
Αν δεν υποβληθεί αίτηση για τη µεταβίβαση της κυριότητας της
εκµισθωµένης κατοικίας, η µίσθωση λήγει αυτοδικαίως χωρίς καµία
άλλη διατύπωση, µετά παρέλευση έξι (6) ετών από τη σύναψή της ή
πλέον αυτών µέχρι την επόµενη µετάθεση των δικαιούχων
αξιωµατικών.
8. Με αποφάσεις του Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας που εκδίδονται
µετά από γνώµη του ∆.Σ. του Α.Ο.Ο.Α. καθορίζονται οι όροι, οι
προϋποθέσεις και τα κριτήρια εκµίσθωσης των κατοικιών, οι
διαδικασίες της οριστικής παραχώρησης των κατοικιών, καθώς και
κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή των διατάξεων του
άρθρου αυτού.
9. Τα µέλη του Α.Ο.Ο.Α. που λαµβάνουν δάνειο αποκλειστικά από
το αποθεµατικό κεφάλαιο του Α.Ο.Ο.Α. για την αγορά,
αποπεράτωση και επέκταση κατοικίας επιτρέπεται να εξοφλούν
εφάπαξ το µη ληξιπρόθεσµο τµήµα του δανείου µε έκπτωση 10%,
εφόσον η εξόφληση γίνει µετά παρέλευση πενταετίας από την
ηµεροµηνία σύναψης της δανειακής σύµβασης και προ της
παρελεύσεως δεκαετίας µε την προϋπόθεση ότι έχει γίνει
εµπρόθεσµα η αποπληρωµή των δόσεων του δανείου που
αντιστοιχεί στο διάστηµα αυτό.
10. Με αποφάσεις του Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας, που εκδίδονται
µετά από γνώµη του ∆.Σ. του Α.Ο.Ο.Α. ρυθµίζεται κάθε αναγκαία
λεπτοµέρεια για την εφαρµογή των διατάξεων της προηγούµενης
παραγράφου.

'Αρθρο 9
1. Οι πάσης φύσεως ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις της ΑΕΕΠ-Κ
(ΠΥΡΚΑΛ) προς το Ι.Κ.Α. και λοιπούς ασφαλιστικούς οργανισµούς
που βεβαιώθηκαν και οφείλονται µέχρι τις 31.12.1998 και οι
οποτεδήποτε όµοιες και µέλλουσες να βεβαιωθούν, που αµφότερες
προκύπτουν και έχουν σχέση αποκλειστικά και µόνον από τη
σχετική εφαρµογή από τους ενδιαφερόµενους της διάταξης του
άρθρου 25 παρ. 7 του ν. 2190/1994, αναλαµβάνονται από το
∆ηµόσιο. Από την ισχύ της παρούσας διάταξης αίρονται τυχόν
αναγκαστικά µέτρα κατά της επιχείρησης, εξαλείφεται το αξιόποινο
από την καθυστέρηση απόδοσης εισφορών στο Ι.Κ.Α. και λοιπούς
ασφαλιστικούς οργανισµούς και χορηγείται ασφαλιστική
ενηµερότητα.
2. Ο τρόπος και ο χρόνος αποπληρωµής και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια καθορίζονται µε κοινή υπουργική απόφαση των
Υπουργών Εθνικής 'Αµυνας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Εργασίας
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.

'Αρθρο 10
Η παράγραφος 18 γ' του άρθρου 3 του ν. 2160/1993 (ΦΕΚ 118 Α')
καταργείται, η δε αναφερόµενη σε αυτήν δηµόσια έκταση ΑΒΚ 2653
συνολικής έκτασης 1.360 στρεµµάτων, που βρίσκεται στη Θέρµη
του Νοµού Θεσσαλονίκης, χαρακτηρίζεται εφεξής ως στρατιωτική
περιοχή, ανήκοντας κατά χρήση και αρµοδιότητα στην Πολεµική
Αεροπορία.

'Αρθρο 11
'Εναρξη ισχύος
Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
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YΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ,
ΧΩΡΟΤΑΞΙΑΣ ΚΑΙ ∆ΗΜΟΣΙΩΝ ΕΡΓΩΝ

ΕΘΝΙΚΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ
ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΗΣ ΑΝΑ∆ΙΑΤΑΞΗΣ ΣΤΡΑΤΟΠΕ∆ΩΝ

ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ - ΑΝΑΠΛΑΣΗ
ΑΠΟ∆ΕΣΜΕΥΟΜΕΝΩΝ ΕΚΤΑΣΕΩΝ

∆ΟΜΗ ΚΑΙ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟΥ
ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑΣ

ΕΙΣΑΓΩΓΗ

Οι λόγοι ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΕΙΑΣ ΚΑΙ ΑΜΥΝΑΣ που επέβαλαν τη
νέα οργανωτική δοµή των Ενόπλων ∆υνάµεων, την οποία
αποφάσισε το ΚΥ.Σ.Ε.Α., επιβάλλουν την εξεύρεση χωροταξικών
λύσεων, που να πληρούν τις προϋποθέσεις µεγάλων σύγχρονων
στρατοπέδων για απόκτηση της απαιτούµενης επιχειρησιακής
ετοιµότητας.
Ο στρατωνισµός των αναδιατασσόµενων δυνάµεων µέσα στο νέο
επιχειρησιακό περιβάλλον πρέπει να γίνει σε στρατόπεδα (βάσεις)
που να καλύπτουν πλήρως τις λειτουργικές και επιχειρησιακές
ανάγκες των Μονάδων.
Ο µεγάλος αριθµός στρατοπέδων που διαθέτουν οι 'Ενοπλες
∆υνάµεις, καθώς και ο τρόπος διάταξής τους σε όλη την Ελληνική
Επικράτεια καθορίστηκε σύµφωνα µε τα δεδοµένα και τις
επιχειρησιακές απαιτήσεις παρελθουσών δεκαετιών.
Η υπάρχουσα σήµερα κατάσταση είναι αποτέλεσµα της αρχικής
σχεδίασης, όπως διαµορφώθηκε µετά τις κατά καιρούς επεµβάσεις
που επέβαλλαν οι διαφοροποιήσεις των επιχειρησιακών
δεδοµένων, των κοινωνικών συνθηκών, αλλά και γενικά όλων των
παραγόντων που επηρεάζουν καθοριστικά τη µεταστάθµευση
Μονάδων. Ο µεγάλος αριθµός των διάσπαρτων στρατοπέδων σε
όλο τον Ελλαδικό χώρο, µε χωριστές λειτουργίες το καθένα, δεν
εξυπηρετεί τους επιχειρησιακούς στόχους όπως την εκπαίδευση,
την αξιοποίηση των σύγχρονων µέσων ασφαλείας, τη σωστή
ανάπτυξη των σύγχρονων οπλικών συστηµάτων και τις συνθήκες
διαβίωσης του προσωπικού.
Κατά την εποχή της αρχικής εγκατάστασης των στρατοπέδων οι
οικιστικές συγκεντρώσεις της χώρας ήταν σαφώς µικρότερου
µεγέθους, µε όρια αστικού χώρου πολύ περιορισµένα σε σχέση µε
τα σηµερινά. Η εγκατάσταση των στρατοπέδων έγινε τότε στην
περιφέρεια ή έξω από τα όρια του αστικού χώρου, σε θέσεις οι
οποίες, πέρα από την εξυπηρέτηση αυτών καθ' εαυτών των
αναγκών των στρατοπέδων, ήταν και συµβατές µε τις χρήσεις γης
της συγκεκριµένης κάθε φορά περιοχής.
Με την εξέλιξη της µεταπολεµικής ανάπτυξης (συγκεντρωτισµός,
αστυφιλία κ.λπ.) οι πόλεις εξαπλώθηκαν µε ραγδαίους - και κατά το
πλείστον - ανεξέλεγκτους ρυθµούς. 'Αµεση συνέπεια αυτής της
εξέλιξης ήταν ο εγκλωβισµός των στρατοπέδων µέσα στον αστικό
ιστό των πόλεων και - στις περισσότερες περιπτώσεις - σε άµεση
γειτνίαση µε χρήσεις ασύµβατες µε το σκοπό, τη λειτουργία και τις
ανάγκες των στρατοπέδων.
Παράλληλα, οι ανεξέλεγκτοι ρυθµοί εξάπλωσης των πόλεων
ελαχιστοποίησαν τη δυνατότητα έγκαιρης επέµβασης της Πολιτείας
για τη διασφάλιση γης, απαραίτητης τόσο υπό µορφή ελεύθερων
χώρων αναψυχής και πρασίνου, όσο και για την κάλυψη αναγκών
κοινωνικού εξοπλισµού γης στον αστικό χώρο, η αξία της οποίας
σήµερα έχει καταστήσει την απόκτησή της από την πολιτεία
απαγορευτική.
Με την επιχείρηση πολεοδοµικής ανασυγκρότησης (Ε.Π.Α.-

ν.1337/1983) και µέσω των Γενικών Πολεοδοµικών Σχεδίων έχει
ήδη προβλεφθεί η σταδιακή αποµάκρυνση των περισσότερων από
τα στρατόπεδα που βρίσκονται µέσα στις πόλεις και η απόδοση του
χώρου τους σε χρήστες πρασίνου και κοινωνικών λειτουργιών. Η
υλοποίηση, όµως, αυτού του σχεδιασµού προσέκρουσε σοβαρά
στο θέµα ανεύρεσης πόρων, απαιτούµενων τόσο για τη
µετεγκατάσταση των στρατοπέδων, όσο και για τη δηµιουργία
πρασίνου και εγκαταστάσεων κοινωνικού εξοπλισµού.
Οι σύγχρονες απαιτήσεις για την αναβάθµιση των πόλεων και τη
βελτίωση της ποιότητας ζωής των κατοίκων απαιτεί - επιβάλλει την
αποµάκρυνση των στρατοπέδων:
- τόσο γιατί οι χρήσεις τους δεν είναι συµβατές µε τη χρήση της
κατοικίας,
- όσο και γιατί µε την αποµάκρυνσή τους προσδοκά- ται-αναµένεται
να δηµιουργηθούν οι κατάλληλες προϋποθέσεις για την απόκτηση
χώρων και την ανάπτυξη σε αυτούς χρήσεων πρασίνου, αναψυχής
αλλά και υποδοµής για χώρους κοινωνικού εξοπλισµού.
Το κόστος όµως της αποµάκρυνσης των στρατοπέδων και της
δηµιουργίας νέων µεγάλων σύγχρονων στρατοπέδων είναι
σηµαντικό, ύψους πολλών δεκάδων δισ. δραχµών. Το κόστος αυτό
δεν είναι δυνατόν να αναληφθεί από τη Στρατιωτική Υπηρεσία και
τον Κρατικό Προϋπολογισµό υπό τις παρούσες οικονοµικές
συνθήκες ούτε ακόµη σε µακροπρόθεσµο σχεδιασµό.
Προοπτική χρηµατοδότησης για µετεγκατάσταση στρατοπέδων ή
ανάπλαση παλαιών στρατιωτικών εγκαταστάσεων από την Ε.Ε. ή
το ΝΑΤΟ δεν υπάρχει στο ορατό µέλλον.
Παράλληλα η απόκτηση των χώρων των µεταφερόµενων
στρατοπέδων, από τους οργανισµούς κοινής ωφέλειας ή τους
Ο.Τ.Α., επ' ωφελεία των οποίων θα διατεθεί µέρος των
αποδεσµευόµενων εκτάσεων, µε άµεσο τρόπο (αγορά,
απαλλοτρίωση κ.λπ.) δεν αναµένεται να είναι αποτελεσµατική µε τις
παρούσες οικονοµικές δυνατότητες των Ο.Τ.Α. δεδοµένου ότι αυτός
ήταν ο κύριος λόγος µη εφαρµογής των παλαιών (προ του ν.
1337/1983) ρυµοτοµικών σχεδίων .
Εξάλλου µια ρύθµιση τέτοιας εµβέλειας πρέπει να αντιµετωπισθεί
µέσα στα γενικότερα πολεοδοµικά και οικονοµικά πλαίσια,
σύµφωνα µε το σύγχρονο θεσµικό πλαίσιο, αξιοποιώντας όλες τις
δυνατότητες, καθώς και τις σύγχρονες πολεοδοµικές παραµέτρους,
για την υλοποίηση του προγράµµατος και την εξεύρεση
οικονοµικών πόρων, αποκλειοµένου του δανεισµού, που θα
διευρύνει το ∆ηµόσιο Χρέος.
Για τους παραπάνω λόγους αποφασίζεται να προωθηθεί από τα
Υπουργεία Εθνικής 'Αµυνας και Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Εργων ένα ολοκληρωµένο εθνικό πρόγραµµα για τη
µετεγκατάσταση των στρατοπέδων και την ταυτόχρονη αναβάθµιση
των αστικών συγκροτηµάτων.
ΣΤΟΧΟΣ ΤΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ
Το Πρόγραµµα Αποµάκρυνσης των Στρατοπέδων από τα αστικά
κέντρα και µετεγκατάστασής τους σε νέες θέσεις αναφέρεται στο
σύνολο της Χώρας και στοχεύει πρωτίστως στην κάλυψη των
σύγχρονων και µακροπρόθεσµων επιχειρησιακών αναγκών του
Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας για την Εθνική Ασφάλεια και 'Αµυνα,
και παράλληλα, στη βελτίωση των περιβαλλοντικών συνθηκών,
στην αναβάθµιση της ποιότητας ζωής και στην αποκατάσταση της
συνέχειας και εύρυθµης λειτουργίας του αστικού χώρου.
ΦΟΡΕΙΣ ΥΛΟΠΟΙΗΣΗΣ ΤΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ
Για το σχεδιασµό και την υλοποίηση του Προγράµµατος
συµφωνείται πλαίσιο συνεργασίας των Υπουργείων Εθνικής
'Αµυνας και Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων.
Από την πλευρά του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας, για το
σχεδιασµό και τη διαχείριση του όλου Προγράµµατος ιδρύεται ειδική
υπηρεσία η οποία θα υπάγεται απευθείας στον Υπουργό Εθνικής
'Αµυνας.
Η ειδική αυτή υπηρεσία θα είναι ευέλικτη και θα λειτουργεί µε
ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, ώστε να εξασφαλίζεται ταχύτητα
ενεργειών, αποτελεσµατικότητα στην επίτευξη των επί µέρους
στόχων και ελαχιστοποίηση του κόστους διαχείρισης.
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Από την πλευρά του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Εργων, ο σχεδιασµός και η προώθηση του
Προγράµµατος θα γίνεται:
Από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων
'Εργων - ∆ιεύθυνση Πολεοδοµικού Σχεδιασµού για τα στρατόπεδα
που βρίσκονται σε όλα τα αστικά κέντρα της Χώρας, καθώς και γι'
αυτά της Περιφέρειας Αττικής και του Νοµού Θεσσαλονίκης, για τα
θέµατα αρµοδιότητάς της.
Από τον Οργανισµό Ρυθµιστικού Σχεδίου Αθήνας για τα
στρατόπεδα που βρίσκονται στην Περιφέρεια Αττικής, για τα θέµατα
αρµοδιότητάς του.
Από τον Οργανισµό Ρυθµιστικού Σχεδίου Θεσσαλονίκης για τα
στρατόπεδα που βρίσκονται στο Νοµό Θεσσαλονίκης, για τα
θέµατα αρµοδιότητάς του.
Από τους Οργανισµούς Ρυθµιστικών Σχεδίων άλλων αστικών
κέντρων της Χώρας, όταν αυτοί ιδρυθούν στα πλαίσια των
διατάξεων του ν. 2508/1997 "Βιώσιµη οικιστική ανάπτυξη των
πόλεων και οικισµών της Χώρας και άλλες διατάξεις" για τα θέµατα
αρµοδιότητάς τους.
Είναι δυνατή η σύσταση Επιτροπών ή Οµάδων Εργασίας µεταξύ
των δύο Υπουργείων ή και άλλων Υπουργείων και φορέων για την
κατά περίπτωση αντιµετώπιση ειδικών θεµάτων.
ΑΡΧΕΣ ΤΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ
Η διερεύνηση του θέµατος της αποµάκρυνσης γίνεται ανά
στρατόπεδο ή οµάδα στρατοπέδων, ανάλογα µε τις επιχειρησιακές
ανάγκες του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας και τις πολεοδοµικές
συνθήκες του κάθε αστικού κέντρου.
Η έρευνα για την ανεύρεση νέων θέσεων εγκατάστασης των
στρατοπέδων γίνεται κατ' αρχήν για τις διαθέσιµες εκτάσεις του
∆ηµοσίου και των Ο.Τ.Α. στην κάθε περιοχή. Εφόσον αυτές δεν
υπάρχουν ή κρίνονται ακατάλληλες τόσο ως προς τις
επιχειρησιακές ανάγκες του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας, όσο και
ως προς τα χωροταξικά και πολεοδοµικά κριτήρια, τότε η έρευνα
στρέφεται σε απόκτηση ιδιωτικών εκτάσεων.
Οι χώροι των υπό µετεγκατάσταση στρατοπέδων είναι δυνατόν να
πολεοδοµηθούν µε χρήσεις ελεύθερων χώρων, πρασίνου,
κοινωνικών λειτουργιών αλλά και άλλων αστικών χρήσεων,
ανεξαρτήτως των προβλεποµένων από τα εγκεκριµένα Γενικά
Πολεοδοµικά Σχέδια, µε δυνατότητες οικονοµικής απόδοσης, ώστε
να αντιµετωπισθεί το µεγαλύτερο δυνατό µέρος του κόστους
µετεγκατάστασης. Επίσης µπορούν να προβλεφθούν χρήσεις
στρατιωτικών υπηρεσιών και αστικές χρήσεις.
Για τις τελευταίες αυτές χρήσεις, διατίθεται τµήµα της συνολικής
έκτασης το οποίο θα προσδιορίζεται από τα πολεοδοµικά δεδοµένα
και τις ανάγκες της συγκεκριµένης περιοχής. Η πολεοδόµηση
γίνεται σύµφωνα µε τις κείµενες πολεοδοµικές διατάξεις. Σε
περίπτωση οµάδας στρατοπέδων, το ποσοστό δυνατότητας
πολεοδόµησης υπολογίζεται για το σύνολο της έκτασης όλων των
στρατοπέδων της οµάδας, ενώ είναι δυνατή η κατανοµή του στους
διάφορους χώρους της οµάδας ανάλογα µε τις πολεοδοµικές
συνθήκες της κάθε περιοχής.
Το τµήµα του στρατοπέδου που πολεοδοµείται µε άλλες αστικές
χρήσεις παραµένει ή περιέρχεται στην ιδιοκτησία του Υπουργείου
Εθνικής 'Αµυνας και η διαχείρισή του γίνεται από τους αρµόδιους
φορείς, ενώ η ειδική υπηρεσία έχει εισηγητικό ρόλο. Στο υπόλοιπο
τµήµα καθορίζονται χρήσεις πρασίνου, αναψυχής και κοινωνικού
εξοπλισµού. Η εµβέλεια, ο χαρακτήρας και η ένταση των χρήσεων
αυτών (δηλ. τοπικού ή υπερτοπικού χαρακτήρα) αποτελούν
καθοριστικές παραµέτρους για τη µεταβίβαση της κυριότητας και
διαχείρισης του τµήµατος αυτού από το ∆ηµόσιο στην οικεία τοπική
αυτοδιοίκηση (Α' ή Β' βαθµού αντίστοιχα).
Οι πόροι από τη διαχείριση της πολεοδοµηµένης γης διατίθενται
αποκλειστικά για να συντελεστεί η µετεγκατάσταση του/των
στρατοπέδων και µε έκταση αναφοράς στο συγκεκριµένο κάθε
φορά αστικό κέντρο.

ΠΛΑΙΣΙΟ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑΣ
Στο πλαίσιο συνεργασίας Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας -
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων,
περιλαµβάνονται:
- Η καταγραφή και ταξινόµηση των στρατοπέδων που θα
αποδεσµευθούν και ο καθορισµός προτεραιοτήτων.
- Ο προσδιορισµός του κόστους µετεγκατάστασης από το
Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας.
- Η εξεύρεση νέων θέσεων εγκατάστασης.
- Ο καθορισµός χρήσεων γης στους χώρους που αποµένουν µετά
την αποµάκρυνση των στρατοπέδων από το Υπουργείο
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων και τους
Οργανισµούς Ρ.Σ. Αθήνας και Θεσσαλονίκης.
- Ο προσδιορισµός των συνολικών πόρων που δύνανται να
εξασφαλιστούν µέσω της πολεοδόµησης µε την επιδίωξη κατά το
δυνατόν ισοσκελισµού του κόστους µετεγκατάστασης.
- Η µεθοδολογία, οι προδιαγραφές, η επίβλεψη και οι δαπάνες
εκπόνησης των απαραίτητων µελετών, κατά τρόπο που να
εξασφαλίζεται η σύµφωνη γνώµη του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων και των Οργανισµών για την
έγκριση της πολεοδοµικής µελέτης.
- Η προώθηση των απαιτούµενων νοµοθετικών ρυθµίσεων που
πιθανά θα απαιτηθούν.
Πιστεύουµε ότι το πρόγραµµα που προωθούµε αποτελεί
ολοκληρωµένη και πλέον αποτελεσµατική παρέµβαση, που στο
δυνατό συντοµότερο χρόνο θα αναβαθµίσει σηµαντικά και το
στρατιωτικό δυναµικό της Χώρας και θα συµβάλλει στην
αναβάθµιση των αστικών κέντρων, στην κοινωνική ανάπτυξη και
στη βελτίωση της ποιότητας ζωής των κατοίκων, αξιοποιώντας
υπάρχοντες πόρους, που άλλως παραµένουν αναξιοποίητοι αλλά
και προκαλούν επιπλέον δυσµενείς συνθήκες λειτουργίας, τόσο των
ίδιων των στρατοπέδων όσο και των αστικών περιοχών.
Παράλληλα θα υπάρξουν και άλλες ωφέλειες, όπως βελτίωση των
περιβαλλοντικών συνθηκών και αναβάθµιση της ποιότητας ζωής,
προγραµµατισµένη και δεσµευτική χρήση των αποδεσµευόµενων
εκτάσεων των στρατοπέδων, παρεµβάσεις στις αξίες γης των
πόλεων, µεγάλο µελετητικό και κατασκευαστικό αντικείµενο (νέες
θέσεις εργασίας) κ.λπ..
Αθήνα, Οκτώβριος 1998

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

Απ.-Αθ. Τσοχατζόπουλος

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ,
ΧΩΡΟΤΑΞΙΑΣ ΚΑΙ
∆ΗΜΟΣΙΩΝ ΕΡΓΩΝ

Κ. Λαλιώτης��
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ψήφιση στο σύνολο του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων: "Χωροταξικός σχεδιασµός και αειφόρος
ανάπτυξη και άλλες διατάξεις".
Κύριε Υπουργέ, έχετε διανείµει κάποιες παρατηρήσεις, βλέπω.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ναι, τις έχουµε διανείµει,
κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν κάποιες µικρές νοµοτεχνικές
παρατηρήσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θέλει κάποιος
συνάδελφος να µιλήσει επί των παρατηρήσεων αυτών;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Καραµάριε, έχετε το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ  ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ:  Η  τροποποίηση,  κύριε  Πρόεδρε,
της  περιπτώσεως  εδ'  στο  άρθρο  21  της  ιδίας  ενότητος  V,
αντικαθίσταται  ως  εξής:  "Μέγιστη  επιτρεπόµενη  επιφάνεια  ανά
κτίριο  200  τ.µ."  Αυτό  γίνεται  µε  την  τροποποίηση.  Αλλά,
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αυτό που ψηφίστηκε είναι "Μέγιστη συνολική επιτρεπόµενη κάλυψη
και επιφάνεια ορόφων κτιρίων". 'Ολων των ορόφων 200 τ.µ. Και
εδώ βλέπω ότι πλέον αλλάζει. Είναι ουσιαστική δηλαδή η
τροπολογία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆ηλαδή, αντί "ανά
κτίριο", πρέπει να πει "ολοκλήρου του κτιρίου", "όλων των ορόφων
του κτιρίου".
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Είναι ουσιαστική η τροπολογία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είναι ουσιαστική;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Ασφαλώς, είναι ουσιαστική.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μα, λέει "ανά κτίριο".
∆ηλαδή, για κάθε κτίριο 200 τ.µ. Εσείς λέτε για όλους τους ορόφους
ενός κτιρίου.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Το κτίριο αυτό, κύριε Πρόεδρε,
µπορεί να είναι διόροφο, τριόροφο, τετραόροφο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ναι, όλοι οι όροφοι
λοιπόν.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Είναι διαφορά, κύριε Πρόεδρε, αυτό.
Είναι ουσιαστική τροποποίηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σωστά. Η µέγιστη
επιτρεπόµενη επιφάνεια συνολικώς. 'Ολων των ορόφων του κτιρίου
συνολικώς, 200 τ.µ, ή λέτε ανά όροφο;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν είµαι
πολιτικός µηχανικός για να σας απαντήσω. Είµαι όµως νοµικός και
σας λέω ότι όπως διατυπώνεται µε την τροποποίηση...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Πώς ήταν, παρακαλώ, η
αρχική διατύπωση κύριε Υπουργέ;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Η διατύπωση ήταν ως εξής,
κύριε Πρόεδρε: "Μέγιστη συνολική επιτρεπόµενη κάλυψη και
επιφάνεια ορόφων κτιρίων 200 τ.µ."
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Λοιπόν, να φύγει η λέξη
"κάλυψη" και να γίνει: "Μέγιστη επιτρεπόµενη επιφάνεια...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): "... ανά κτίριο, διακόσια...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι. Λέγατε "ορόφων".
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Εννοείται όλων των ορόφων.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Να πούµε, λοιπόν,
"Mέγιστη επιτρεπόµενη επιφάνεια όλων των ορόφων ανά κτίριο,
διακόσια τετραγωνικά µέτρα". Εντάξει, κύριε Καραµάριε;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Αν θέλετε να το
προσθέσουµε αυτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Η παρατήρηση της σελίδας 42, που
είναι "'Οροι και περιορισµοί δόµησης ζωνών στην περιφέρεια του
Ορεινού 'Ογκου"...
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μη διακόπτετε τον κ.
Καραµάριο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Είναι η υποπερίπτωση εδ' η οποία
θέλει να τροποποιηθεί. 'Εχω την εντύπωση -και το επαναλαµβάνω-
ότι είναι ουσιαστική διαφορά και διαφέρει κατά πολύ από αυτό που
...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Πείτε µου τι θέλετε να
γράψουµε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Τίποτα. Να µη διορθωθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μα, όταν λέµε "κάλυψη
ορόφων", δεν δικαιολογείται αυτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Πώς; Είναι όροφοι τους οποίους
µπορούµε στην κάλυψη να τους κατανείµουµε είτε σε δύο ορόφους
είτε σε έξι.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αγαπητοί συνάδελφοι,
αυτή τη στιγµή ψηφίζουµε και κάνουµε κάποια συζήτηση για να µην
κάνουµε λάθος σε κάποιες λέξεις συγκεκριµένες που θα ψηφίσετε
µετά. Αν θέλετε διευκολύνετέ µας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Η κάλυψη ορόφων, κύριε Πρόεδρε,
γίνεται είτε σε δύο ορόφους ...

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, µε συγχωρείτε.
'Οταν λέµε "κάλυψη" ξέρουµε όλοι ότι εννοούµε την κάλυψη του
ακινήτου, του οικοπέδου.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ακριβώς. Σωστό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι του ακινήτου, που
κακώς µάλιστα διαβάζουµε και εννοούν ως ακίνητα τα
διαµερίσµατα. 'Οπως ξέρουµε, λένε "πωλείται ακίνητο" και εννοούν
το διαµέρισµα.
Η κάλυψη, λοιπόν, αφορά το οικόπεδο. Η επιφάνεια αφορά την
έκταση σε τετραγωγικά µέτρα κάθε ορόφου. Η κάλυψη µαζί µε τον
ακάλυπτο χώρο δίνουν το εµβαδόν και η επιφάνεια συνολικά όλων
των ορόφων που κτίζονται, µας δίνει το συντελεστή δόµησης του
οικοπέδου.
Να βγάλουµε, λοιπόν, τη λέξη "κάλυψη" και να αφήσουµε...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: 'Οπως το είπατε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ... "Μέγιστη
επιτρεπόµενη επιφάνεια όλων των ορόφων ανά κτίριο, διακόσια
τετραγωνικά µέτρα".
Υπάρχει κάποιος συνάδελφος που θέλει να κάνει άλλη
παρατήρηση;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Αλογοσκούφη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Στην περίπτωση εα' της ενότητας
V, "µέγιστος συντελεστής δόµησης 0,4 στο σύνολο της έκτασης",
στο αρχικό σχέδιο ήταν 4%. Το 0,4 είναι 40%. Αυτό είναι ουσιαστική
διαφορά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, µε συγχωρείτε. Το
0,4 ...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Το 0,4 είναι 40%.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σωστά. Η µία µονάδα
είναι...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: 'Αλλο 4%, άλλο 40%. Εδώ είναι
ουσιαστική η διαφορά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ναι, σωστά.
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, έτσι είναι,
αλλά προφανώς είναι παραδροµή διότι...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν λέει "τοις εκατό", µε
συγχωρείτε. Λέει 0,4 στο σύνολο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Το αρχικό έλεγε 4%.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Το αρχικό είναι 4%. 'Ηδη,
όµως, το ποσοστό για τα εκτός σχεδίου είναι 5%. ∆εν υπάρχει ποτέ
εντός σχεδίου τόσο µικρό ποσοστό. Εννοούµε πάντα το 0,4.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: 'Αρα, ήταν παραδροµή στο αρχικό.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Σαφώς, ναι. 'Εχετε δίκιο
αλλά ήταν παραδροµή. 'Ετσι είναι, κύριε Πρόεδρε, όπως το είπε ο
κύριος συνάδελφος.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων κ. Θεόδωρος Κολιοπάνος καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες
έχουν ως εξής:

"ΝΟΜΟΤΕΧΝΙΚΕΣ ΒΕΛΤΙΩΣΕΙΣ ΣΤΟ ΣΧΕ∆ΙΟ ΝΟΜΟΥ
"ΧΩΡΟΤΑΞΙΚΟΣ ΣΧΕ∆ΙΑΣΜΟΣ ΚΑΙ ΑΕΙΦΟΡΟΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗ

ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ"
(ΨΗΦΙΣΗ ΣΤΟ ΣΥΝΟΛΟ)

'Αρθρο 4
- Στο προτελευταίο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 4, οι
λέξεις "των ανωτέρω φορέων" αντικαθίστανται µε τις λέξεις "των
φορέων των περιπτώσεων α έως ε". σελ. 6
'Αρθρο 21
- Η περίπτωση εα της ενότητας V αντικαθίσταται ως εξής: "εα.
Μέγιστος συντελεστής δόµησης 0,4 στο σύνολο της
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έκτασης". σελ. 42
- Η περίπτωση εδ της ίδιας ενότητας V αντικαθίσταται ως εξής: "εδ.
Μέγιστη επιτρεπόµενη επιφάνεια ανά κτίριο διακόσια (200) τ.µ.".
σελ. 42
- Η περίπτωση στγ της ίδιας ενότητας V αναδιατυπώνεται ως εξής:
"στγ. Μέγιστη επιτρεπόµενη επιφάνεια ανά κτίριο τριακόσια (300)
τ.µ." σελ. 43
-Στο άρθρο 20 τίθεται ο ακόλουθος τίτλος "Τροποποίηση διατάξεων
του ν. 960/1979". σελ. 36
- Στο άρθρο 23 τίθεται ο ακόλουθος τίτλος "Ρύθµιση θεµάτων
Ειδικών Υπηρεσιών Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος". σελ.
44
- Στο άρθρο 25 τίθεται ο ακόλουθος τίτλος "Αποκατάσταση
περιβάλλοντος ανενεργών λατοµείων στο Ν. Αττικής". σελ. 45
- Στο άρθρο 26 τίθεται ο ακόλουθος τίτλος "Ρύθµιση θεµάτων
κατασκευής υπογείου χώρου στάθµευσης και βρεφονηπιακού
σταθµού της Βουλής". σελ. 46
- Στο άρθρο 27 τίθεται ο ακόλουθος τίτλος "Τροποποίηση άρθρου
25 ν. 1337/1983". σελ. 46
- Στο άρθρο 28 τίθεται ο ακόλουθος τίτλος "Ρύθµιση θεµάτων
ζωνών ενεργού πολεοδοµίας". σελ. 47 ").
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν υπάρχει καµία άλλη
παρατήρηση.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο µε
τις νοµοτεχνικές παρατηρήσεις του κυρίου Υπουργού;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το νοµοσχέδιο έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία και στο σύνολο µε τις νοµοτεχνικές
παρατηρήσεις του κυρίου Υπουργού.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων: "Χωροταξικός σχεδιασµός και
αειφόρος ανάπτυξη και άλλες διατάξεις" έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση κατ' αρχήν, κατ' άρθρον και στο
σύνολο και έχει ως εξής:
�Χωροταξικός σχεδιασµός και αειφόρος ανάπτυξη και άλλες
διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α'
ΣΤΟΧΟΙ ΚΑΙ ΚΑΤΕΥΘΥΝΤΗΡΙΕΣ ΑΡΧΕΣ
ΤΟΥ ΧΩΡΟΤΑΞΙΚΟΥ ΣΧΕ∆ΙΑΣΜΟΥ

'Αρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του νόµου αυτού είναι η θέσπιση θεµελιωδών αρχών και η
θεσµοθέτηση σύγχρονων οργάνων, διαδικασιών και µέσων
άσκησης χωροταξικού σχεδιασµού που προωθούν την αειφόρο και
ισόρροπη ανάπτυξη, κατοχυρώνουν την παραγωγική και κοινωνική
συνοχή, διασφαλίζουν την προστασία του περιβάλλοντος στο
σύνολο του εθνικού χώρου και στις επί µέρους ενότητές του και
ενισχύουν τη θέση της χώρας στο διεθνές και ευρωπαϊκό πλαίσιο.

'Αρθρο 2
Στόχοι και αρχές

1. Ο χωροταξικός σχεδιασµός έχει ως στόχο να συµ- βάλλει:
α. Στην προστασία και αποκατάσταση του περιβάλλοντος, στη
διατήρηση των οικολογικών και πολιτισµικών αποθεµάτων και στην
προβολή και ανάδειξη των συγκριτικών γεωγραφικών, φυσικών,
παραγωγικών και πολιτιστικών πλεονεκτηµάτων της χώρας.
β. Στην ενίσχυση της διαρκούς και ισόρροπης οικονοµικής και
κοινωνικής ανάπτυξης της χώρας και της ανταγωνιστικής
παρουσίας της στον ευρύτερο ευρωπαϊκό, µεσογειακό και
βαλκανικό της περίγυρο.
γ. Στη στήριξη της οικονοµικής και κοινωνικής συνοχής στο σύνολο
του εθνικού χώρου και ιδίως στις περιοχές που παρουσιάζουν
προβλήµατα αναπτυξιακής υστέρησης, έντονων κοινωνικών
διαφοροποιήσεων και περιβαλλοντικής υποβάθµισης, καθώς και
στις περιφερειακές και αποµονωµένες περιοχές ή σε άλλες

περιοχές που παρουσιάζουν µειονεκτικά χαρακτηριστικά λόγω της
γεωγραφικής τους θέσης.
2. Για την εκπλήρωση των στόχων της προηγούµενης
παραγράφου, κατά την κατάρτιση των υπό του νόµου τούτου
προβλεπόµενων χωροταξικών πλαισίων και λοιπών σχεδίων
πρέπει να λαµβάνονται ιδίως υπόψη οι ακόλουθες αρχές:
α. Η εξασφάλιση ισάξιων όρων διαβίωσης και ευκαιριών
παραγωγικής απασχόλησης των πολιτών σε όλες τις περιφέρειες
της χώρας, σε συνάρτηση µε την ισόρροπη πληθυσµιακή διάταξη
και τη δηµογραφική ανανέωσή τους.
β. Η αναβάθµιση της ποιότητας ζωής των πολιτών και η βελτίωση
των υποδοµών στο σύνολο του εθνικού χώρου και ιδιαίτερα στις
περιοχές που παρουσιάζουν προβλήµατα αναπτυξιακής υστέρησης
και περιβαλλοντικής υποβάθµισης.
γ. Η διατήρηση, ενίσχυση και ανάδειξη της οικιστικής και
παραγωγικής πολυµορφίας, καθώς και της φυσικής ποικιλότητας
στις αστικές και περιαστικές περιοχές, αλλά και στην ύπαιθρο και
ιδιαίτερα στις παράκτιες, νησιωτικές και ορεινές περιοχές, καθώς και
στις περιοχές που παρουσιάζουν αυξηµένη βιοµηχανική και
τουριστική ανάπτυξη.
δ. Η εξασφάλιση µιας ισόρροπης σχέσης µεταξύ του αστικού,
περιαστικού και αγροτικού χώρου και η ενίσχυση της εταιρικής
σχέσης µεταξύ των µητροπολιτικών περιοχών, των αστικών
κέντρων και των δήµων και οικισµών της υπαίθρου.
ε. Η κοινωνική, οικονοµική, περιβαλλοντική και πολιτισµική
αναζωογόνηση των µητροπολιτικών κέντρων, των πόλεων και των
ευρύτερων περιαστικών περιοχών τους και ιδίως αυτών που
παρουσιάζουν προβλήµατα κοινωνικής συνοχής, παραγωγικής ή
δηµογραφικής εγκατάλειψης, περιβαλλοντικής υποβάθµισης και
ποιότητας ζωής.
στ. Η ολοκληρωµένη ανάπτυξη, ανάδειξη και προστασία των
νησιών, των ορεινών και των παραµεθόριων περιοχών της χώρας
και ιδιαίτερα η ενίσχυση του δηµογραφικού και πληθυσµιακού τους
ισοζυγίου, η διατήρηση και ενθάρρυνση των παραδοσιακών
παραγωγικών κλάδων τους και της παραγωγικής πολυµορφίας
τους, η βελτίωση της πρόσβασής τους σε βασικές τεχνικές και
κοινωνικές υποδοµές, καθώς και η προστασία των φυσικών και των
πολιτιστικών τους πόρων.
ζ. Η συστηµατική προστασία, αποκατάσταση, διατήρηση και
ανάδειξη των περιοχών, οικισµών, τοπίων, που διαθέτουν στοιχεία
φυσικής, πολιτιστικής και αρχιτεκτονικής κληρονοµιάς.
η. Η συντήρηση, αποκατάσταση και ολοκληρωµένη διαχείριση των
δασών, των αναδασωτέων περιοχών και των αγροτικών εκτάσεων.
θ. Η ορθολογική αξιοποίηση και η ολοκληρωµένη διαχείριση των
υδάτινων πόρων.
ι. Ο συντονισµός των δηµόσιων προγραµµάτων και έργων που
έχουν χωροταξικές επιπτώσεις.
ια. Η συστηµατική πληροφόρηση, ο αποτελεσµατικός διάλογος και η
προώθηση στρατηγικών συµµαχιών µεταξύ όλων των πολιτικών,
παραγωγικών και κοινωνικών συντελεστών που επηρεάζουν άµεσα
ή έµµεσα τη διαµόρφωση των επιλογών χωρικής ανάπτυξης.
3. Κατά την κατάρτιση των υπό του νόµου τούτου προβλεπόµενων
χωροταξικών πλαισίων και λοιπών σχεδίων µπορούν να
λαµβάνονται υπόψη και άλλες παράµετροι, εφόσον αυτές
συµβάλλουν στην επίτευξη των στόχων του χωροταξικού
σχεδιασµού σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου αυτού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β'
ΟΡΓΑΝΑ ΧΩΡΟΤΑΞΙΚΟΥ ΣΧΕ∆ΙΑΣΜΟΥ

'Αρθρο 3
Επιτροπή Συντονισµού της Κυβερνητικής Πολιτικής στον
τοµέα του Χωροταξικού Σχεδιασµού και της Αειφόρου

Ανάπτυξης
1. α. Συνιστάται Επιτροπή Συντονισµού της Κυβερνητικής Πολιτικής
στον τοµέα του Χωροταξικού Σχεδιασµού και της Αειφόρου
Ανάπτυξης, η οποία συγκροτείται από:
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1. Tον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων,
ως Πρόεδρο
2. Τον Υπουργό Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης
3. Τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας
4. Τον Υπουργό Οικονοµικών
5. Τον Υπουργό Ανάπτυξης
6. Τον Υπουργό Γεωργίας
7. Τον Υπουργό Πολιτισµού
8. Τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας
9. Τον Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών.
β. Στην Επιτροπή µπορούν να συµµετέχουν χωρίς δικαίωµα
ψήφου, µετά από πρόσκληση του Προέδρου της, και άλλοι
Υπουργοί, Αναπληρωτές Υπουργοί, Υφυπουργοί και Γενικοί
Γραµµατείς Υπουργείων, Σύµβουλοι του Πρωθυπουργού,
Πρόεδροι, Αντιπρόεδροι, ∆ιοικητές και Υποδιοικητές οργανισµών
και επιχειρήσεων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός
οριοθετείται µε την παράγραφο 1 του άρθρου 14 του ν. 2190/1994
(ΦΕΚ 28 Α'), καθώς και Γενικοί Γραµµατείς Περιφερειών, εφόσον
συζητούνται θέµατα αρµοδιότητάς τους.
γ. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής µετέχει, χωρίς δικαίωµα ψήφου,
και ο Προϊστάµενος της Επιστηµονικής Γραµµατείας που
αναφέρεται στην παράγραφο 4 του άρθρου αυτού. Στην Επιτροπή
µπορούν να προσκληθούν επίσης υπάλληλοι του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, άλλων
Υπουργείων, οργανισµών και επιχειρήσεων του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός οριοθετείται στην παράγραφο 1 του
άρθρου 14 του ν. 2190/1994 (ΦΕΚ 28 Α'), εφόσον συζητούνται
θέµατα της αρµοδιότητάς τους, καθώς και µέλη του ∆ιδακτικού και
Ερευνητικού Προσωπικού (∆.Ε.Π.) των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.), ερευνητές αναγνωρισµένων ερευνητικών
κέντρων και ινστιτούτων και ειδικοί επιστήµονες, που διαθέτουν
ειδίκευση και εµπειρία σε θέµατα χωροταξίας.
δ. Η Επιτροπή µπορεί να συνέρχεται και σε επίπεδο Γενικών ή
Ειδικών Γραµµατέων Υπουργείων για τα θέµατα που αναφέρονται
στις περιπτώσεις γ' και δ' της παραγράφου 2, καθώς και σε κάθε
άλλη περίπτωση που, κατά την κρίση του Προέδρου της, το θέµα
δεν είναι ιδιάζουσας σηµασίας. Στις περιπτώσεις αυτές, η Επιτροπή
προεδρεύεται από το Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων.
ε. Οι Εισηγητές της Επιτροπής ορίζονται από τον Πρόεδρό της και
µπορεί να είναι:
1. Μέλη της Επιτροπής.
2. Ο Προϊστάµενος ή κάποιος υπάλληλος της Επιστηµονικής
Γραµµατείας που αναφέρεται στην παράγραφο 4.
3. Υπάλληλοι του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων, άλλων Υπουργείων και δηµοσίων οργανισµών
και επιχειρήσεων, µε γνώση και εµπειρία στα σχετικά θέµατα.
4. Μέλη ∆.Ε.Π. των Α.Ε.Ι. και ερευνητές των αναγνωρισµένων
ερευνητικών κέντρων και ινστιτούτων της χώρας που έχουν
ειδίκευση στα σχετικά θέµατα, καθώς και ειδικοί επιστήµονες µε
γνώσεις και εµπειρία σε θέµατα χωροταξίας.
2. Η Επιτροπή αποφασίζει για θέµατα χωροταξίας γενικότερης
σηµασίας και παίρνει τα αναγκαία µέτρα για την εφαρµογή της
πολιτικής αειφόρου ανάπτυξης του εθνικού χώρου. Παρακολουθεί,
εποπτεύει και συντονίζει την εφαρµογή της πολιτικής αυτής και των
λοιπών αποφάσεών της.
Στην αρµοδιότητα της Επιτροπής ανήκουν ιδίως:
α. Ο σχεδιασµός ενιαίας και συντονισµένης πολιτικής για τη
χωροταξία και την αειφόρο ανάπτυξη σε εθνικό επίπεδο και η
επεξεργασία µέτρων για την αποτελεσµατική εφαρµογή τους.
β. Η έγκριση του Γενικού και των Ειδικών Πλαισίων Χωροταξικού
Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης και η εναρµόνισή τους µε τις
γενικότερες κατευθύνσεις της Κυβέρνησης στους τοµείς της
οικονοµικής πολιτικής και της πολιτικής κοινωνικής συνοχής και
ποιότητας ζωής.
γ. Ο συντονισµός των φορέων εφαρµογής, καθώς και η εποπτεία

εφαρµογής των παραπάνω πλαισίων.
δ. Η λήψη αποφάσεων για θέµατα χωροταξίας και αειφόρου
ανάπτυξης που εµπίπτουν στην αρµοδιότητα περισσότερων
Υπουργείων.
3. Η συγκρότηση και οι αρµοδιότητες της Επιτροπής µπορούν να
µεταβάλλονται σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 8 του ν.
1558/1985 (ΦΕΚ 137 Α'), όπως ισχύει σήµερα.
4. α. Για την επιστηµονική και διοικητική στήριξη της Επιτροπής,
συνιστάται Επιστηµονική Γραµµατεία στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων. 'Eργο της
Γραµµατείας είναι η σύνταξη εισηγήσεων προς την Επιτροπή για τα
θέµατα αρµοδιότητάς της, η παρακολούθηση της εφαρµογής των
αποφάσεών της και η διοικητική υποστήριξή της, µε την
προετοιµασία συνεδριάσεων και αλληλογραφίας, τήρηση
πρακτικών, καθώς και κάθε άλλης ενέργειας που απαιτείται για την
οµαλή λειτουργία της. Η Γραµµατεία συνεργάζεται µε όλες τις
αρµόδιες υπηρεσίες και φορείς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, οι
οποίοι οφείλουν να τη διευκολύνουν στο έργο της, παρέχοντας
εγκαίρως τα κατά περίπτωση απαιτούµενα στοιχεία και
πληροφορίες.
β. Στη Γραµµατεία συνιστώνται οι ακόλουθες θέσεις επιστηµονικού
και διοικητικού προσωπικού:
1. Μία (1) θέση Προϊσταµένου της Γραµµατείας, µε σύµβαση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου διάρκειας πέντε (5) ετών, που µπορεί να
ανανεώνεται. Ως Προϊστάµενος της Γραµµατείας προσλαµβάνεται
πρόσωπο εγνωσµένου κύρους, µε προσόντα ειδικού επιστήµονα,
που διαθέτει υψηλή επιστηµονική κατάρτιση και εµπειρία σε θέµατα
χωροταξίας.
2. ∆εκαπέντε (15) θέσεις Ειδικού Επιστηµονικού Προσωπικού, κατά
την έννοια της παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 1943/1991, µε σύµβαση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου διάρκειας πέντε (5) ετών που µπορεί να
ανανεώνεται.
3. Πέντε (5) θέσεις διοικητικού προσωπικού. Οι θέσεις αυτές
καλύπτονται από πτυχιούχους πανεπιστηµιακής και τεχνολογικής
εκπαίδευσης, καθώς και από αποφοίτους της δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης, µε βάση τα συγκεκριµένα προσόντα που ορίζονται
στην προκήρυξη της επόµενης περιπτώσεως.
γ. Η πλήρωση των ανωτέρω θέσεων γίνεται κατά τη διαδικασία του
ν. 2190/1994 (ΦΕΚ 28 Α'), όπως κάθε φορά ισχύει, ύστερα από
δηµόσια προκήρυξη. Στην προκήρυξη προσδιορίζονται οι
κατηγορίες των θέσεων και εξειδικεύονται τα κατά το νόµο
απαιτούµενα γενικά και ειδικά προσόντα που πρέπει να
συγκεντρώνουν οι υποψήφιοι κάθε κατηγορίας για την κατάληψη
των θέσεων.
δ. Η πλήρωση των θέσεων µπορεί να γίνει και µε απόσπαση
προσωπικού που υπηρετεί µε κάθε είδους σχέση στο ∆ηµόσιο και
τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, όπως αυτός είχε οριοθετηθεί µε το
άρθρο 1 του ν. 1256/1982, που συγκεντρώνει τα απαιτούµενα για
κάθε θέση προσόντα. Η απόσπαση γίνεται µετά από αίτηση του
ενδιαφερόµενου υπαλλήλου µε κοινή απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων και του οικείου
Υπουργού, χωρίς γνώµη του υπηρεσιακού συµβουλίου, κατά
παρέκκλιση των κειµένων διατάξεων. Η διάρκεια της απόσπασης
µπορεί να ορίζεται µέχρι πέντε (5) έτη και µπορεί να παρατείνεται
µέχρι άλλα πέντε (5) έτη. Ο χρόνος της απόσπασης θεωρείται ως
χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας για κάθε συνέπεια στην υπηρεσία ή
το φορέα του αποσπασθέντος.
ε. Η πρόσληψη όλων των κατηγοριών προσωπικού γίνεται µε
απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων
'Εργων.
στ. Οι αποδοχές του προσωπικού της Γραµµατείας καθορίζονται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων.Οι αποσπώµενοι λαµβάνουν το
µισθό, τα επιδόµατα και όλες τις επιπλέον τακτικές αποδοχές,
καθώς και τις οποιεσδήποτε λοιπές απολαβές της οργανικής τους
θέσης, µε την επιφύλαξη των διατάξεων της παραγράφου 2 του
άρθρου 10 του ν. 2470/1997 (ΦΕΚ 40 Α'). Το σύνολο των
παραπάνω αποδοχών καταβάλλεται από της αποσπάσεως από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων.
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5. Μέχρι τη συγκρότηση της Γραµµατείας που προβλέπεται στην
προηγούµενη παράγραφο, η επιστηµονική και διοικητική στήριξη
της Επιτροπής παρέχεται από τις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων.

'Αρθρο 4
Εθνικό Συµβούλιο Χωροταξικού Σχεδιασµού

και Αειφόρου Ανάπτυξης
1. Συνιστάται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων Εθνικό Συµβούλιο Χωροταξικού Σχεδιασµού και
Αειφόρου Ανάπτυξης, το οποίο συγκροτείται:
α. Από έναν (1) επιστήµονα αναγνωρισµένου κύρους και εµπειρίας
σε θέµατα χωροταξίας που ορίζεται από τον Υπουργό
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, ως Πρόεδρο.
β. Από έναν (1) εκπρόσωπο της Κεντρικής 'Eνωσης ∆ήµων και
Κοινοτήτων Ελλάδος (Κ.Ε.∆.Κ.Ε.) και έναν εκπρόσωπο της
'Eνωσης Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων Ελλάδος (Ε.Ν.Α.Ε.).
γ. Από έναν (1) εκπρόσωπο από: το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος
(Τ.Ε.Ε.), το Γεωτεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος (ΓΕΩ.Τ.Ε.Ε.), το
Οικονοµικό Επιµελητήριο Ελλάδος (Ο.Ε.Ε.), το Ξενοδοχειακό
Επιµελητήριο Ελλάδας (Ξ.Ε.Ε.), το Σύνδεσµο Ελληνικών
Βιοµηχανιών (Σ.Ε.Β.), τη Γενική Συνοµοσπονδία Εργατών Ελλάδος
(Γ.Σ.Ε.Ε.), τη Γενική Συνοµοσπονδία Επαγγελµατιών Βιοτεχνών
Εµπόρων Ελλάδας (Γ.Σ.Ε.Β.Ε.Ε.) και την Πανελλήνια
Συνοµοσπονδία Ενώσεων Γεωργικών Συνεταιρισµών
(ΠΑ.Σ.Ε.ΓΕ.Σ.).
δ. Από έναν (1) εκπρόσωπο από: το Σύλλογο Αρχιτε- κτόνων
∆ιπλωµατούχων Ανωτάτων Σχολών (Σ.Α.∆.Α.Σ.), το Σύλλογο
Ελλήνων Πολεοδόµων και Χωροτακτών (Σ.Ε.ΠΟ.Χ.) και το
Σύνδεσµο Ελλήνων Περιφερειολόγων (Σ.Ε.Π.).
ε. Τρεις (3) εκπροσώπους µη κυβερνητικών περιβαλλοντικών
οργανώσεων εθνικής εµβέλειας, οι οποίες επιλέγονται από τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων µε
βάση το κριτήριο της αντιπροσωπευτικότητας.
στ. ∆ύο (2) µέλη ∆ιδακτικού και Ερευνητικού Προσωπικού (∆.Ε.Π.)
Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.), που έχουν εκλεγεί
στο γνωστικό αντικείµενο της χωροταξίας. Τα µέλη της
περιπτώσεως αυτής ορίζονται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων.
Οι εκπρόσωποι των φορέων των περιπτώσεων α' έως ε' ορίζονται
µε τους αναπληρωτές τους από τις διοικήσεις τους, µέσα σε
προθεσµία ενός (1) µηνός από την αποστολή σχετικής πρόσκλησης
από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων
'Eργων. Η θητεία των µελών του Συµβουλίου είναι τριετής.
2. Το Συµβούλιο συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων. Με όµοια
απόφαση ορίζεται ο κανονισµός λειτουργίας του. Η γραµµατειακή
και τεχνική υποστήριξή του παρέχεται από την Επιστηµονική
Γραµµατεία που προβλέπεται στο προηγούµενο άρθρο. Μέχρι τη
συγκρότηση της Επιστηµονικής Γραµµατείας, η γραµµατειακή και
τεχνική υποστήριξη του Συµβουλίου παρέχεται από τις αρµόδιες
υπηρεσίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Εργων. Το Συµβούλιο συνέρχεται τακτικά µία φορά το
εξάµηνο, εκτάκτως δε κατά την κρίση του Προέδρου του. Στις
συνεδριάσεις του Συµβουλίου µετέχει, χωρίς δικαίωµα ψήφου, και ο
Προϊστάµενος της Επιστηµονικής Γραµµατείας που προβλέπεται
στο προηγούµενο άρθρο.
3. Το Συµβούλιο αποτελεί όργανο κοινωνικού διαλόγου και
διαβούλευσης για θέµατα ιδιαίτερης σηµασίας που αφορούν την
άσκηση της εθνικής χωροταξικής πολιτικής και πολιτικής αειφόρου
ανάπτυξης. 'Eργο του Συµβουλίου είναι η υποβολή γνωµοδοτήσεων
ή εγγράφων παρατηρήσεων και η διατύπωση προτάσεων σχετικά
µε την εθνική χωροταξική πολιτική και πολιτική αειφόρου ανάπτυξης
και τα αναγκαία µέτρα και ενέργειες για την εφαρµογή τους. Ειδικά,
το Συµβούλιο γνωµοδοτεί για το περιεχόµενο του Γενικού και των
Ειδικών Πλαισίων Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου

Ανάπτυξης και συµµετέχει περιοδικώς µε γνώµες και παρατηρήσεις
στη διαδικασία παρακολούθησης, αξιολόγησης και αναθεώρησής
τους. Οι γνωµοδοτήσεις, παρατηρήσεις και προτάσεις του
Συµβουλίου υποβάλλονται προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων.
4. Για την εκπλήρωση της αποστολής του, το Συµβούλιο ζητεί
στοιχεία και πληροφορίες από όλους τους αρµόδιους φορείς και
υπηρεσίες, οι οποίοι οφείλουν να τις παρέχουν εγκαίρως. Ο
Πρόεδρος του Συµβουλίου µπορεί να καλεί εκπροσώπους των
παραπάνω φορέων και υπηρεσιών να αναπτύξουν προφορικά τις
απόψεις τους στις συνεδριάσεις του οργάνου αυτού, οι οποίοι και
υποχρεούνται να προσέλθουν σε αυτές.

'Αρθρο 5
Αρµοδιότητες του Υπουργείου Περιβάλλοντος,

Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων
Οι περιπτώσεις α' έως γ' της παρ.1 του άρθρου 2 του ν.1032/1980,
καθώς και η περίπτωση δ' της ίδιας ως άνω παραγράφου, όπως
αυτή τροποποιήθηκε µε το άρθρο 31 παρ.1 του ν.1650/1986,
αντικαθίστανται ως εξής:
"α. Για την έκφραση και εξειδίκευση της γενικής πολιτικής για τη
χωροταξία και την προστασία του περιβάλλοντος εντός του
πλαισίου των αποφάσεων της Κυβέρνησης και των συλλογικών
κυβερνητικών οργάνων, καθώς και για την εκπροσώπηση της
χώρας στα διεθνή, ευρωπαϊκά και κοινοτικά όργανα στους τοµείς
της χωροταξίας, του περιβάλλοντος και της πολεοδοµίας, σε
συντονισµό µε το κατά περίπτωση αρµόδιο Υπουργείο. Στο πλαίσιο
αυτό, µεριµνά και για τη συγκρότηση, οργάνωση και λειτουργία
εθνικού συστήµατος πληροφοριών και παρατηρήσεων για το χώρο
και το περιβάλλον σε συντονισµό µε σχετικά προγράµµατα και
δίκτυα άλλων οργανισµών του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα.
β. Για την προώθηση, σε συνεργασία µε άλλους αρµόδιους φορείς,
ολοκληρωµένων στρατηγικών χωροταξικού σχεδιασµού και
αειφόρου ανάπτυξης εθνικού ή περιφερειακού χαρακτήρα. Στο
πλαίσιο αυτό κινεί τη διαδικασία κατάρτισης Εθνικών (Γενικού και
Ειδικών) και Περιφερειακών Πλαισίων Χωροταξικού Σχεδιασµού και
Αειφόρου Ανάπτυξης στο πλαίσιο της γενικότερης αναπτυξιακής
πολιτικής, µεριµνά για την έγκριση και εφαρµογή τους και
παρακολουθεί την εκτέλεσή τους από άλλους φορείς. Στην έννοια
της εκτέλεσης δεν περιλαµβάνεται η ανάληψη δράσεων και
ενεργειών, η κατάρτιση και εφαρµογή προγραµµάτων, η λήψη
µέτρων και η εκτέλεση έργων που προβλέπονται στα πλαίσια αυτά
και για τα οποία υφίστανται, κατά τις κείµενες διατάξεις, άλλοι
αρµόδιοι φορείς.
γ. Για τη χρηµατοδότηση και εκπόνηση µελετών για τη σύνταξη,
συµπλήρωση, τροποποίηση ή αναθεώρηση Εθνικών (Γενικού και
Ειδικών), καθώς και Περιφερειακών Πλαισίων Χωροταξικού
Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης, καθώς και για την
παρακολούθηση της εκπόνησης και την αξιολόγηση αυτών.
δ. Για την κατάρτιση σχεδίων και προγραµµάτων περιβάλλοντος,
για τον έλεγχο της εφαρµογής και το συντονισµό των ειδικών
προγραµµάτων προστασίας του περιβάλλοντος των επί µέρους
φορέων, καθώς και την κάλυψη θεµάτων περιβάλλοντος που δεν
περιλαµβάνονται στις αρµοδιότητες άλλου φορέα."

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ'
ΜΕΣΑ ΧΩΡΟΤΑΞΙΚΟΥ ΣΧΕ∆ΙΑΣΜΟΥ

'Αρθρο 6
Γενικό Πλαίσιο Χωροταξικού Σχεδιασµού

και Αειφόρου Ανάπτυξης
1. Το Γενικό Πλαίσιο Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης αποτελεί σύνολο κειµένων ή και διαγραµµάτων µε το
οποίο: α) καταγράφονται και αξιολογούνται οι παράγοντες εκείνοι
που επηρεάζουν την µακροπρόθεσµη χωρική ανάπτυξη και
διάρθρωση του εθνικού χώρου, β) αποτιµώνται οι χωρικές
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επιπτώσεις των διεθνών, ευρωπαϊκών και εθνικών πολιτικών και γ)
προσδιορίζονται, µε προοπτική δεκαπέντε (15) ετών, οι βασικές
προτεραιότητες και οι στρατηγικές κατευθύνσεις για την
ολοκληρωµένη χωρική ανάπτυξη και την αειφόρο οργάνωση του
εθνικού χώρου.
Το Γενικό Πλαίσιο Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης καθορίζει ειδικότερα τις βασικές κατευθύνσεις για:
α) τη χωρική οργάνωση των κύριων εθνικών πόλων και αξόνων
ανάπτυξης, καθώς και των διεθνών και διαπεριφερειακών εισόδων-
πυλών και συνδέσεων της χώρας,
β) τη χωρική διάρθρωση των στρατηγικής σηµασίας δικτύων
υποδοµών και µεταφορών, καθώς και των κόµβων διευρωπαϊκής
ακτινοβολίας,
γ) τη χωρική διάρθρωση, εξειδίκευση και συµπληρωµατικότητα των
παραγωγικών τοµέων,
δ) το ρόλο των µητροπολιτικών και λοιπών σηµαντικών αστικών
κέντρων και τη σχέση µε την ενδοχώρα τους, τη χωρική διάρθρωση
του αστικού δικτύου, καθώς και τη χωρική οργάνωση και ανάπτυξη
του ορεινού, αγροτικού, παράκτιου και νησιωτικού χώρου και άλλων
κρίσιµων περιοχών του εθνικού χώρου,
ε) τη διατήρηση και ανάδειξη της ποικιλοµορφίας της υπαίθρου, τη
συνετή διαχείριση των φυσικών πόρων, καθώς και τη διατήρηση,
ανάδειξη και προστασία της εθνικής φυσικής και πολιτιστικής
κληρονοµιάς,
στ) τη γεωγραφική ανασυγκρότηση της χώρας µε σκοπό τη
δηµιουργία βιώσιµων διοικητικών και αναπτυξιακών ενοτήτων σε
διαπεριφερειακό επίπεδο.
Το Γενικό Πλαίσιο Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης αποτελεί τη βάση αναφοράς για το συντονισµό και την
εναρµόνιση των επί µέρους πολιτικών, προγραµµάτων και
επενδυτικών σχεδίων του Κράτους, των δηµόσιων νοµικών
προσώπων και των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτου και
δεύτερου βαθµού που έχουν σηµαντικές επιπτώσεις στη συνοχή και
ανάπτυξη του εθνικού χώρου.
2. Το Γενικό Πλαίσιο Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης καταρτίζεται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, σε συνεργασία µε άλλα αρµόδια
Υπουργεία και οργανισµούς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. Για την
κατάρτισή του λαµβάνονται υπόψη οι διεθνείς, ευρωπαϊκές,
διακρατικές και διασυνοριακές ή διαπεριφερειακές δράσεις,
συνεργασίες και υποχρεώσεις της χώρας, καθώς και οι
ιδιαιτερότητες και ανάγκες κάθε περιοχής του εθνικού χώρου. Το
Γενικό Πλαίσιο Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης
εναρµονίζεται επίσης µε το εθνικό πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων, τον προγραµµατισµό για την οικονοµική και κοινωνική
ανάπτυξη της χώρας και άλλα γενικά ή ειδικά αναπτυξιακά
προγράµµατα εθνικής κλίµακας που έχουν σηµαντικές επιπτώσεις
στη διάρθρωση και ανάπτυξη του εθνικού χώρου.
Με απόφαση της Επιτροπής που προβλέπεται στο άρθρο 3, η
οποία εκδίδεται µετά από πρόταση του Υπουργού Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, καθορίζονται ειδικότερα η διαδικασία κατάρτισης,
τα συνεργαζόµενα µέρη, το είδος της απαιτούµενης επιστηµονικής
και τεχνικής στήριξης και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
της παραγράφου αυτής.
3. Το Γενικό Πλαίσιο Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης υπόκειται σε έγκριση της Ολοµέλειας της Βουλής κατά
το άρθρο 79 παρ. 8 του Συντάγµατος. Για την υποβολή του στη
Βουλή απαιτείται προηγούµενη γνωµοδότηση του Εθνικού
Συµβουλίου Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης και
έγκριση της Επιτροπής που προβλέπεται στο άρθρο 3.
4. Το Γενικό Πλαίσιο Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης αναθεωρείται ανά πενταετία, εφόσον από την
αξιολόγηση που διενεργείται κατά την επόµενη παράγραφο
προκύπτει τεκµηριωµένη προς τούτο ανάγκη. Οι διατάξεις της
προηγούµενης παραγράφου εφαρµόζονται και για την αναθεώρηση

του Γενικού Πλαισίου Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης.
5. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων
παρακολουθεί και αξιολογεί την τήρηση των βασικών επιλογών,
προτεραιοτήτων και κατευθύνσεων του Γενικού Πλαισίου
Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης. Για το σκοπό
αυτόν, συντάσσει ανά διετία έκθεση, στην οποία αναφέρεται ο
βαθµός και ο τρόπος εφαρµογής του Γενικού Πλαισίου από τις
υπηρεσίες του, υπηρεσίες άλλων αρµόδιων Υπουργείων, νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου ή δηµόσιων επιχειρήσεων και λοιπών
οργανισµών του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. Στην ίδια έκθεση
υποδεικνύει τα µέτρα, τα προγράµµατα, τις πρωτοβουλίες, δράσεις
και κάθε είδους ενέργειες που κατά περίπτωση απαιτούνται για την
εφαρµογή του Γενικού Πλαισίου, καθώς και ενέργειες που
αντίκεινται ή δεν εναρµονίζονται προς τις κατευθύνσεις του. Τα
πορίσµατα της έκθεσης αυτής διαβιβάζονται από τον Υπουργό
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων στο Εθνικό
Συµβούλιο Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης, το
οποίο και γνωµοδοτεί σχετικά. Μετά τη γνωµοδότηση του
Συµβουλίου, υποβάλλονται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων προς έγκριση στην Επιτροπή
που προβλέπεται στο άρθρο 3. Μετά την έγκριση της Επιτροπής, τα
πορίσµατα της έκθεσης γνωστοποιούνται στα καθ' ύλην αρµόδια
Υπουργεία και λοιπούς αρµόδιους οργανισµούς, προκειµένου να
λαµβάνονται υπόψη κατά την προώθηση µέτρων, προγραµµάτων,
δράσεων, ενεργειών και ρυθµίσεων αρµοδιότητάς τους που
αφορούν την εφαρµογή του Γενικού Πλαισίου Χωροταξικού
Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης. Με απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζονται
ειδικότερα η διαδικασία παρακολούθησης και αξιολόγησης, τα
συνεργαζόµενα µέρη, το είδος της απαιτούµενης επιστηµονικής και
τεχνικής στήριξης, καθώς και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή της παραγράφου αυτής.
6. Ο Υπουργός Χωροταξίας, Περιβάλλοντος και ∆ηµόσιων 'Eργων
υποβάλλει ανά διετία έκθεση στη Βουλή για την πορεία εφαρµογής
του Γενικού Πλαισίου Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης.

'Αρθρο 7
Ειδικά Πλαίσια Χωροταξικού Σχεδιασµού

και Αειφόρου Ανάπτυξης
1. Τα Ειδικά Πλαίσια Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης αποτελούν σύνολα κειµένων ή και διαγραµµάτων µε τα
οποία εξειδικεύονται ή και συµπληρώνονται οι κατευθύνσεις του
Γενικού Πλαισίου Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης που αφορούν την ανάπτυξη και οργάνωση του εθνικού
χώρου και ιδίως:
- τη χωρική διάρθρωση ορισµένων τοµέων ή κλάδων παραγωγικών
δραστηριοτήτων εθνικής σηµασίας,
- τη χωρική διάρθρωση των δικτύων και υπηρεσιών τεχνικής,
κοινωνικής και διοικητικής υποδοµής εθνικού ενδιαφέροντος, µε
εξαίρεση τα δίκτυα και υπηρεσίες τηλεπικοινωνιών, καθώς και τη
χωρική κατανοµή των υποδοµών γνώσης και καινοτοµίας,
- ορισµένες ειδικές περιοχές του εθνικού χώρου και ιδίως τις
παράκτιες και νησιωτικές περιοχές, τις ορεινές και προβληµατικές
ζώνες, τις περιοχές που υπάγονται σε διεθνείς ή ευρωπαϊκές
συµβάσεις για την προστασία του περιβάλλοντος, καθώς και άλλες
ενότητες του εθνικού χώρου που παρουσιάζουν κρίσιµα
περιβαλλοντικά, αναπτυξιακά και κοινωνικά προβλήµατα.
2. Τα Ειδικά Πλαίσια Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης συνοδεύονται από πρόγραµµα δράσης στο οποίο
εξειδικεύονται οι απαιτούµενες για την εφαρµογή τους ενέργειες,
δράσεις, ρυθµίσεις και προγράµµατα, το κόστος, οι πηγές και οι
φορείς χρηµατοδότησής τους, καθώς και το χρονοδιάγραµµα
εκτέλεσης των αναγκαίων έργων και µέτρων και οι φορείς
εφαρµογής.
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3. Τα Ειδικά Πλαίσια Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης καταρτίζονται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων σε συνεργασία µε τα κατά
περίπτωση αρµόδια Υπουργεία και λοιπούς αρµόδιους
οργανισµούς. Με αποφάσεις της Επιτροπής που προβλέπεται στο
άρθρο 3, οι οποίες εκδίδονται ύστερα από πρόταση του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων και
δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζονται
ειδικότερα η διαδικασία κατάρτισης, τα συνεργαζόµενα µέρη, το
είδος της απαιτούµενης τεχνικής και επιστηµονικής στήριξης και
κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της παραγράφου αυτής.
4. Τα Ειδικά Πλαίσια Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης εγκρίνονται µε απόφαση της Επιτροπής που
προβλέπεται στο άρθρο 3, ύστερα από γνώµη του Εθνικού
Συµβουλίου Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης. Η
απόφαση δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
5. Τα Ειδικά Πλαίσια Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης αναθεωρούνται ανά πενταετία, εφόσον από την
αξιολόγηση που διενεργείται κατά την επόµενη παράγραφο
προκύψει τεκµηριωµένη ανάγκη αναθεώρησης. Στο χρονικό αυτό
διάστηµα είναι κατ' εξαίρεση δυνατή η τροποποίησή τους
προκειµένου: α) να αντιµετωπισθούν ζητήµατα που ανακύπτουν
από την προώθηση ή εφαρµογή προγραµµάτων και δράσεων
διεθνούς, ευρωπαϊκού, διασυνοριακού, διακρατικού ή
διαπεριφερειακού χαρακτήρα, β) να καθορισθούν εθνικές
κατευθύνσεις για την αντιµετώπιση εξαιρετικών αναγκών από
φυσικές ή τεχνολογικές καταστροφές και κινδύνους, γ) να
αντιµετωπισθούν εξαιρετικές και απρόβλεπτες ανάγκες που
προκύπτουν από την εκτέλεση έργων και προγραµµάτων
κοινωνικής και τεχνικής υποδοµής εθνικής κλίµακας, δ) να
προσαρµοσθούν σε σχετικές παρατηρήσεις και υποδείξεις της
ετήσιας έκθεσης παρακολούθησης και αξιολόγησης που
προβλέπεται στην επόµενη παράγραφο. Οι διατάξεις της
προηγούµενης παραγράφου εφαρµόζονται και για τις διαδικασίες
αναθεώρησης ή τροποποίησης των Ειδικών Πλαισίων Χωροταξικού
Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης.
6. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων
παρακολουθεί και αξιολογεί την τήρηση των βασικών επιλογών,
προτεραιοτήτων και κατευθύνσεων των Ειδικών Πλαισίων
Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης. Για το σκοπό
αυτόν συντάσσει ανά διετία εκθέσεις, στις οποίες αναφέρεται ο
βαθµός και ο τρόπος εφαρµογής των Ειδικών Πλαισίων από τις
υπηρεσίες του, υπηρεσίες άλλων αρµόδιων Υπουργείων, νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου ή δηµοσίων επιχειρήσεων και λοιπών
οργανισµών του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. Στις ίδιες εκθέσεις
υποδεικνύονται τα µέτρα, τα προγράµµατα, οι πρωτοβουλίες,
δράσεις και οι κάθε είδους ενέργειες που κατά περίπτωση
απαιτούνται για την αποτελεσµατική εφαρµογή των Ειδικών
Πλαισίων, καθώς και επισηµαίνονται ενέργειες που είναι αντίθετες ή
που δεν εναρµονίζονται µε τις κατευθύνσεις τους. Τα πορίσµατα
των εκθέσεων αυτών διαβιβάζονται από τον Υπουργό
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων στο Εθνικό
Συµβούλιο Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης, το
οποίο και γνωµοδοτεί σχετικά. Μετά τη γνωµοδότηση,
υποβάλλονται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων προς έγκριση στην Επιτροπή που προβλέπεται
στο άρθρο 3. Μετά την έγκριση της Επιτροπής, τα πορίσµατα των
εκθέσεων γνωστοποιούνται στα καθ' ύλην αρµόδια Υπουργεία και
λοιπούς αρµόδιους οργανισµούς, προκειµένου να λαµβάνονται
υπόψη κατά την προώθηση µέτρων, προγραµµάτων, δράσεων,
ενεργειών και ρυθµίσεων αρµοδιότητάς τους που αφορούν την
εφαρµογή των Ειδικών Πλαισίων Χωροταξικού Σχεδιασµού και
Αειφόρου Ανάπτυξης.
Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, καθορίζονται ειδικότερα η διαδικασία
παρακολούθησης και αξιολόγησης, τα συνεργαζόµενα µέρη, το
είδος της απαιτούµενης επιστηµονικής και τεχνικής στήριξης, καθώς
και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της παραγράφου
αυτής.

'Αρθρο 8
Περιφερειακά Πλαίσια Χωροταξικού Σχεδιασµού

και Αειφόρου Ανάπτυξης
1. Τα Περιφερειακά Πλαίσια Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης καταρτίζονται για κάθε περιφέρεια της χώρας και
αποτελούν σύνολα κειµένων ή και διαγραµµάτων µε τα οποία: α)
καταγράφεται και αξιολογείται η θέση της περιφέρειας στο διεθνή
και ευρωπαϊκό χώρο, ο ρόλος της σε εθνικό επίπεδο και σε
σύγκριση µε άλλες περιφέρειες και οι λειτουργίες διαπεριφερειακού
χαρακτήρα που έχει ή µπορεί να αναπτύξει, β) καταγράφονται και
αξιολογούνται οι παράγοντες εκείνοι που επηρεάζουν τη
µακροπρόθεσµη ανάπτυξη και διάρθρωση του χώρου στο επίπεδο
της περιφέρειας, γ) αποτιµώνται οι χωρικές επιπτώσεις των
ευρωπαϊκών, εθνικών και περιφερειακών πολιτικών και
προγραµµάτων στο επίπεδο της περιφέρειας και δ)
προσδιορίζονται, µε προοπτική δεκαπέντε (15) ετών, οι βασικές
προτεραιότητες και οι στρατηγικές επιλογές για την ολοκληρωµένη
και αειφόρο ανάπτυξη του χώρου στο επίπεδο της περιφέρειας, οι
οποίες θα προωθούν την ισότιµη ένταξή της στον ευρύτερο διεθνή,
ευρωπαϊκό και εθνικό χώρο.
Τα Περιφερειακά Πλαίσια Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης υποδεικνύουν ειδικότερα τις κατευθύνσεις για τη χωρική
διάρθρωση των βασικών δικτύων και υπηρεσιών διοικητικής,
κοινωνικής και τεχνικής υποδοµής περιφερειακού και
διανοµαρχιακού ενδιαφέροντος, καθώς και τις κατευθύνσεις για τη
διοικητική και οικονοµική ανασυγκρότηση του περιφερειακού χώρου
και ιδίως αυτές που αφορούν στη δηµιουργία βιώσιµων διοικητικών
και αναπτυξιακών ενοτήτων σε ενδοπεριφερειακό επίπεδο.
Περιλαµβάνουν επίσης τις κατευθύνσεις και τα προγραµµατικά
πλαίσια για τη χωροθέτηση των βασικών παραγωγικών
δραστηριοτήτων του πρωτογενούς, δευτερογενούς και τριτογενούς
τοµέα και ιδίως τις περιοχές, υπό µορφή εναλλακτικών
δυνατοτήτων, στις οποίες θα αναζητηθεί κατά προτεραιότητα ο
καθορισµός Περιοχών Οργανωµένης Ανάπτυξης Παραγωγικών
∆ραστηριοτήτων, καθώς και τις περιοχές για τις οποίες αντίστοιχα
απαιτείται ο καθορισµός Περιοχών Ειδικών Χωρικών Παρεµβάσεων
και Σχεδίων Ολοκληρωµένων Αστικών Παρεµβάσεων.
Περιλαµβάνουν, τέλος, τις κατευθύνσεις για την ισόρροπη και
αειφόρο διάρθρωση του περιφερειακού οικιστικού δικτύου, καθώς
και τις βασικές προτεραιότητες για την προστασία, διατήρηση και
ανάδειξη της φυσικής και πολιτιστικής κληρονοµιάς της περιφέρειας.
Οι γενικές κατευθύνσεις και προτάσεις των Περιφερειακών
Πλαισίων, εφόσον προκύπτει τεκµηριωµένη προς τούτο ανάγκη
από ειδικές οικονοµικές, κοινωνικές ή πολιτισµικές συνθήκες που
επικρατούν σε συγκεκριµένες περιφέρειες, µπορούν να
εξειδικεύονται περαιτέρω στο επίπεδο των εδαφικών ορίων των
νοµαρχιακών αυτοδιοικήσεων ή και άλλων γεωγραφικών ενοτήτων
της περιφέρειας.
Τα Περιφερειακά Πλαίσια Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης συνοδεύονται από πρόγραµµα δράσης, στο οποίο
εξειδικεύονται οι απαιτούµενες για την εφαρµογή τους ενέργειες,
ρυθµίσεις, µέτρα και προγράµµατα, το κόστος και οι πηγές
χρηµατοδότησης των προτεινόµενων παρεµβάσεων, καθώς και οι
φορείς και το χρονοδιάγραµµα εφαρµογής των προτεινόµενων
µέτρων και δράσεων.
Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, καθορίζονται προδιαγραφές για τη σύνταξη των
Περιφερειακών Πλαισίων Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης.
2. Τα Περιφερειακά Πλαίσια Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης εναρµονίζονται µε τις κατευθύνσεις του Γενικού και των
Ειδικών Πλαισίων Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης και εξειδικεύουν και συµπληρώνουν τις βασικές
προτεραιότητες και επιλογές τους µε στόχο τον καλύτερο
συντονισµό των διαδικασιών χωροταξικού σχεδιασµού και
επιλογών χωρικής ανάπτυξης σε εθνικό και περιφε-
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ρειακό επίπεδο. Επιδιώκουν παράλληλα την, σύµφωνα µε τις
φυσικές, οικονοµικές και κοινωνικές ιδιαιτερότητες κάθε
περιφέρειας, προώθηση της αειφόρου, ισόρροπης και διαρκούς
ανάπτυξής της. Για την κατάρτισή τους λαµβάνονται υπόψη το
περιφερειακό πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, τα προγράµµατα
περιφερειακής ανάπτυξης, καθώς και άλλα γενικά ή ειδικά
αναπτυξιακά προγράµµατα που έχουν σηµαντικές επιπτώσεις στη
διάρθρωση και ανάπτυξη του χώρου της περιφέρειας.
Τα Περιφερειακά Πλαίσια Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης αποτελούν τη βάση αναφοράς για το συντονισµό και την
εναρµόνιση των επί µέρους πολιτικών, προγραµµάτων και
επενδυτικών σχεδίων του Κράτους, των δηµόσιων οργανισµών και
επιχειρήσεων και των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτης
και δεύτερης βαθµίδας που έχουν σηµαντικές επιπτώσεις στη
συνοχή και ανάπτυξη του περιφερειακού χώρου.
Στο αναπτυξιακό πρόγραµµα κάθε περιφέρειας περιλαµβάνονται
κατά προτεραιότητα τα έργα και οι δράσεις που προωθούν την
εφαρµογή του Περιφερειακού Πλαισίου Χωροταξικού Σχεδιασµού
και Αειφόρου Ανάπτυξης µε προοπτική πέντε (5) ετών από την
έγκρισή του.
3. α. Η διαδικασία σύνταξης των Περιφερειακών Πλαισίων κινείται
από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων
'Eργων µετά από σχετική ενηµέρωση της οικείας περιφέρειας. Η
διαδικασία µπορεί επίσης να κινηθεί µε πρωτοβουλία της
περιφέρειας µετά από προηγούµενη ενηµέρωση του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων. Στην περίπτωση
αυτήν, κατ' εξαίρεση κάθε άλλης διάταξης, η περιφέρεια έχει
αρµοδιότητα για την εκπόνηση και χρηµατοδότηση µελετών
Περιφερειακών Πλαισίων.
β. 'Oταν η διαδικασία κινείται από την περιφέρεια, η σχετική µελέτη
πρέπει να συνοδεύεται από γνωµοδότηση του οικείου
Περιφερειακού Συµβουλίου. Ειδικά για τη σύνταξη Περιφερειακών
Πλαισίων για τις Περιφέρειες Αττικής και Κεντρικής Μακεδονίας
απαιτείται, επιπλέον της προαναφερόµενης γνωµοδότησης, η
γνώµη της εκτελεστικής επιτροπής των Οργανισµών Αθήνας και
Θεσσαλονίκης αντίστοιχα. Για τη σύνταξη Περιφερειακών Πλαισίων
στις λοιπές περιφέρειες γνωµοδοτούν, για τις περιοχές
αρµοδιότητάς τους, και οι οργανισµοί του άρθρου 3 του ν.
2508/1997 που έχουν συσταθεί και λειτουργούν. Οι γνωµοδοτήσεις
αυτές πρέπει να περιέρχονται στις αρµόδιες υπηρεσίες της
περιφέρειας µέσα σε προθεσµία τριών (3) µηνών από τη λήψη της
σχετικής µελέτης. Αν περάσει άπρακτη η προθεσµία αυτή, δεν
εµποδίζεται η πρόοδος της διαδικασίας.
γ. 'Oταν η διαδικασία κινείται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, η σχετική µελέτη αποστέλλεται
στην αρµόδια περιφέρεια για γνωµοδότηση του Περιφερειακού
Συµβουλίου. Αποστέλλεται επίσης και στους οργανισµούς της
προηγούµενης περίπτωσης. Οι ανωτέρω γνωµοδοτήσεις των
συµβουλίων και οργανισµών πρέπει να περιέρχονται στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων µέσα
σε προθεσµία τριών (3) µηνών από τη λήψη της σχετικής µελέτης.
Αν περάσει άπρακτη η προθεσµία αυτή, δεν εµποδίζεται η πρόοδος
της διαδικασίας.
4. Τα Περιφερειακά Πλαίσια Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης εγκρίνονται µε αποφάσεις του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, που
δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
5. Τα Περιφερειακά Πλαίσια Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης αναθεωρούνται ανά πενταετία, εφόσον από την
αξιολόγηση που διενεργείται κατά την επόµενη παράγραφο
προκύψει τεκµηριωµένη προς τούτο ανάγκη. Στο χρονικό αυτό
διάστηµα είναι κατ' εξαίρεση δυνατή η τροποποίησή τους
προκειµένου: α) να αντιµετωπισθούν ζητήµατα που ανακύπτουν
από την προώθηση ή εφαρµογή προγραµµάτων και δράσεων
διεθνούς, ευρωπαϊκού, διασυνοριακού, διακρατικού ή
διαπεριφερειακού χαρακτήρα, β) να ληφθούν υπόψη απρόβλεπτες
και επείγουσες ανάγκες από φυσικές και τεχνολογικές καταστροφές

ή κινδύνους, γ) να αντιµετωπισθούν εξαιρετικές και απρόβλεπτες
ανάγκες που προκύπτουν από την εκτέλεση έργων και
προγραµµάτων κοινωνικής και τεχνικής υποδοµής εθνικής
κλίµακας, δ) να προσαρµοσθούν σε παρατηρήσεις και υποδείξεις
της ετήσιας έκθεσης παρακολούθησης και αξιολόγησης της
επόµενης παραγράφου. Οι διατάξεις των παραγράφων 3 και 4 του
άρθρου αυτού εφαρµόζονται και για την αναθεώρηση ή
τροποποίηση των Περιφερειακών Πλαισίων.
6. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων
παρακολουθεί και αξιολογεί την τήρηση των βασικών επιλογών,
προτεραιοτήτων και κατευθύνσεων των Περιφερειακών Πλαισίων
Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης. Για το σκοπό
αυτόν, συντάσσει ανά διετία εκθέσεις, στις οποίες αναφέρεται ο
βαθµός και ο τρόπος εφαρµογής των Περιφερειακών Πλαισίων από
τις υπηρεσίες του, υπηρεσίες άλλων αρµόδιων Υπουργείων,
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου ή δηµόσιων επιχειρήσεων
και λοιπών οργανισµών του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. Στις ίδιες
εκθέσεις υποδεικνύει τα µέτρα, τα προγράµµατα, τις πρωτοβουλίες,
δράσεις και κάθε είδους ενέργειες που κατά περίπτωση απαιτούνται
για την εφαρµογή των Περιφερειακών Πλαισίων, καθώς και
ενέργειες που αντίκεινται ή δεν εναρµονίζονται προς τις
κατευθύνσεις τους. Τα πορίσµατα των εκθέσεων αυτών
διαβιβάζονται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων στα καθ' ύλην αρµόδια Υπουργεία, στο Γενικό
Γραµµατέα της Περιφέρειας και στο οικείο Περιφερειακό Συµβούλιο,
καθώς και στα νοµαρχιακά συµβούλια της περιφέρειας,
προκειµένου να λαµβάνονται υπόψη κατά την προώθηση µέτρων,
προγραµµάτων, δράσεων και ρυθµίσεων αρµοδιότητάς τους που
αφορούν την εφαρµογή των Περιφερειακών Πλαισίων Χωροταξικού
Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης.
Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, καθορίζονται ειδικότερα η διαδικασία
παρακολούθησης και αξιολόγησης, τα συνεργαζόµενα µέρη, το
είδος της απαιτούµενης επιστηµονικής και τεχνικής στήριξης, καθώς
και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της παραγράφου
αυτής.
7. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης
και Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, µπορεί να
µεταβιβάζεται στο Γενικό Γραµµατέα της Περιφέρειας η αρµοδιότητα
έγκρισης, παρακολούθησης, αξιολόγησης, τροποποίησης και
αναθεώρησης των Περιφερειακών Πλαισίων Χωροταξικού
Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης και να ορίζεται κάθε άλλη
λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της παραγράφου αυτής.

'Αρθρο 9
Συνέπειες της έγκρισης των Πλαισίων

Χωροταξικού Σχεδιασµού και
Αειφόρου Ανάπτυξης

1. Ρυθµιστικά σχέδια, γενικά πολεοδοµικά σχέδια, σχέδια χωρικής
και οικιστικής οργάνωσης ανοικτών πόλεων, σχέδια ανάπτυξης
περιοχών δεύτερης κατοικίας, ζώνες οικιστικού ελέγχου, περιοχές
του άρθρου 24 του ν. 1650/1986 ή άλλα σχέδια χρήσεων γης, που
εγκρίνονται µετά την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού, οφείλουν να
εναρµονίζονται προς τις επιλογές ή κατευθύνσεις των εγκεκριµένων
Περιφερειακών Πλαισίων και αν αυτά ελλείπουν προς τις επιλογές ή
κατευθύνσεις του εγκεκριµένου Γενικού και των εγκεκριµένων
Ειδικών Πλαισίων Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης.
Μέχρι την έγκριση των ανωτέρω πλαισίων, η έγκριση των
ρυθµιστικών σχεδίων, των γενικών πολεοδοµικών σχεδίων και
λοιπών σχεδίων χρήσεων γης, καθώς και η έκδοση άλλων
κανονιστικών  και  ατοµικών  πράξεων  µε  τις  οποίες  επιχειρείται
ρύθµιση  του  χώρου,  γίνεται  µετά  από  συνεκτίµηση  των
διαθέσιµων στοιχείων του ευρύτερου χωροταξικού σχεδιασµού
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και ιδίως αυτών που απορρέουν από υφιστάµενες ή υπό εξέλιξη
µελέτες χωροταξικού χαρακτήρα.
2. Εγκεκριµένα κατά την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού ρυθµιστικά
σχέδια, γενικά πολεοδοµικά σχέδια, ζώνες οικιστικού ελέγχου,
σχέδια ανάπτυξης περιοχών δεύτερης κατοικίας ή άλλα σχέδια
χρήσεων γης επιβάλλεται να τροποποιηθούν ή αναθεωρηθούν µε
τη διαδικασία που ορίζεται στις διατάξεις που τα διέπουν,
προκειµένου να εναρµονισθούν προς τις κατευθύνσεις του
εγκεκριµένου Γενικού και των εγκεκριµένων Ειδικών και
Περιφερειακών Πλαισίων Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆'
ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΙ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ, ΕΛΕΓΧΟΥ ΚΑΙ

ΥΠΟΣΤΗΡΙΞΗΣ ΤΟΥ ΧΩΡΟΤΑΞΙΚΟΥ ΣΧΕ∆ΙΑΣΜΟΥ
'Αρθρο 10

Περιοχές Οργανωµένης Ανάπτυξης
Παραγωγικών ∆ραστηριοτήτων

1. Το άρθρο 24 του ν. 1650/1986, όπως τροποποιήθηκε µε την
παράγραφο 15 του άρθρου 98 του ν. 1892/1990 (ΦΕΚ 101 Α') και
την παράγραφο 2 του άρθρου 23 του ν. 2300/1995 (ΦΕΚ 69 Α'),
αντικαθίσταται ως εξής:
"1. Ως περιοχές οργανωµένης ανάπτυξης παραγωγικών
δραστηριοτήτων (Π.Ο.Α.Π.∆.) χαρακτηρίζονται θαλάσσιες εκτάσεις,
καθώς και χερσαίες περιοχές, που είναι πρόσφορες, σύµφωνα µε
τις κατευθύνσεις του χωροταξικού σχεδιασµού, για την ανάπτυξη
παραγωγικών και επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων του
πρωτογενούς, δευτερογενούς ή τριτογενούς τοµέα, καθώς και
δραστηριοτήτων ή επιχειρηµατικών πρωτοβουλιών πειραµατικού
χαρακτήρα.
Οι περιοχές αυτές µπορεί να εξειδικεύονται κατά κλάδο
δραστηριότητας ή τοµέα παραγωγής ή είδος και προορισµό
λειτουργίας και να διακρίνονται σε περιοχές αποκλειστικής χρήσης,
στις οποίες απαγορεύεται κάθε άλλη δραστηριότητα εκτός από
εκείνη στην οποία αποβλέπει ο χαρακτηρισµός τους και σε περιοχές
κύριας χρήσης, όπου επιτρέπονται και άλλες δραστηριότητες υπό
όρους.
2. Οι περιοχές της προηγούµενης παραγράφου χαρακτηρίζονται και
οριοθετούνται µε αίτηση φορέα, οποιασδήποτε νοµικής µορφής, τον
οποίο συνιστούν ή στον οποίο συµµετέχουν φυσικά πρόσωπα ή
νοµικά πρόσωπα του ιδιωτικού τοµέα, νοµικά πρόσωπα του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός οριοθετείται µε την
παράγραφο 1 του άρθρου 14 του ν. 2190/1994, καθώς και ενώσεις,
σύνδεσµοι ή κοινοπραξίες των ανωτέρω σύµφωνα µε τις εκάστοτε
ισχύουσες διατάξεις. Η εδαφική έκταση των προς ανάπτυξη
περιοχών της παραγράφου 1 πρέπει να ανήκει στην κυριότητα του
συνιστώµενου κατά την παρούσα παράγραφο φορέα ή να έχει
παραχωρηθεί σε αυτόν κατά χρήση µε µακροχρόνια µίσθωση κατά
το χρόνο υποβολής της αίτησης χαρακτηρισµού και οριοθέτησης
της εκτάσεως σύµφωνα µε την επόµενη παράγραφο.
Ειδικά για τη δηµιουργία περιοχών ανάπτυξης µονάδων
υδατοκαλλιεργειών, η προβλεπόµενη από τις οικείες διατάξεις
εκµίσθωση ή παραχώρηση χερσαίων εκτάσεων και υδάτινων
επιφανειών επιτρέπεται να γίνεται και µετά την έκδοση της
εγκριτικής απόφασης της επόµενης παραγράφου. Στις περιπτώσεις
αυτές, την αίτηση χαρακτηρισµού και οριοθέτησης της Π.Ο.Α.Π.∆.
προσυπογράφει επιπλέον και ο κύριος της έκτασης, ο οποίος
δηλώνει ρητά ότι αποδέχεται να παραχωρήσει ή να εκµισθώσει την
έκταση σε αποκλειστική προθεσµία έξι (6) µηνών από την έκδοση
της εγκριτικής απόφασης της επόµενης παραγράφου. Εάν παρέλθει
άπρακτη η προθεσµία αυτή, η εγκριτική απόφαση της Π.Ο.Α.Π.∆.
ανακαλείται.
3. α. Ο χαρακτηρισµός και η οριοθέτηση εκτάσεων, ως Π.Ο.Α.Π.∆.
γίνεται, σύµφωνα µε τις κατευθύνσεις εγκεκριµένων Περιφερειακών
Πλαισίων Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης. 'Eως
την έγκριση των προαναφερόµενων πλαισίων, ο χαρακτηρισµός και
η οριοθέτηση των περιοχών της παραγράφου 1 γίνεται µετά από
στάθµιση των διαθέσιµων στοιχείων ευρύτερου χωροταξικού
σχεδιασµού και ιδίως αυτών που απορρέουν από υφιστάµενα

γενικά ή ειδικά αναπτυξιακά προγράµµατα και υπό εξέλιξη
χωροταξικές µελέτες.
β. Για το χαρακτηρισµό και οριοθέτηση εκτάσεων ως Π.Ο.Α.Π.∆.
υποβάλλεται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων αίτηση από το φορέα της παραγράφου 2. Με
απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων
'Eργων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
καθορίζονται τα δικαιολογητικά και έγγραφα που θα συνοδεύουν
την αίτηση του φορέα, ο τύπος και το περιεχόµενο της αιτήσεως, ο
χρόνος και τα στάδια ολοκλήρωσης της διαδικασίας και κάθε άλλη
λεπτοµέρεια που είναι αναγκαία για την εφαρµογή αυτής της
παραγράφου. Εάν για τη δηµιουργία Π.Ο.Α.Π.∆. απαιτείται η
σύνταξη Μελέτης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων, αυτή καταρτίζεται
κατά τις κείµενες διατάξεις και υποβάλλεται µαζί µε τα υπόλοιπα
δικαιολογητικά της παραγράφου αυτής.
Ο χαρακτηρισµός και η οριοθέτηση εκτάσεων ως Π.Ο.Α.Π.∆.
γίνονται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων και του κατά περίπτωση
αρµόδιου Υπουργού, ύστερα από γνώµη του οικείου νοµαρχιακού
συµβουλίου και του Κεντρικού Συµβουλίου Χωροταξίας, Οικισµού
και Περιβάλλοντος (Κ.Σ.Χ.Ο.Π). Ειδικά για τη σύνταξη Π.Ο.Α.Π.∆.
στις περιοχές των ρυθµιστικών σχεδίων Αθήνας και Θεσσαλονίκης,
αντί για το Κ.Σ.Χ.Ο.Π. γνωµοδοτεί η Εκτελεστική Επιτροπή του
Οργανισµού Αθήνας ή Θεσσαλονίκης αντίστοιχα. Στις περιπτώσεις
λειτουργίας των οργανισµών του άρθρου 3 του ν. 2508/1997,
γνωµοδοτούν αντί για το Κ.Σ.Χ.Ο.Π. οι Εκτελεστικές Επιτροπές των
οργανισµών αυτών για τις περιοχές αρµοδιότητάς τους. Η γνώµη
του νοµαρχιακού συµβουλίου πρέπει να περιέρχεται στο Υπουργείο
το αργότερο µέσα σε δύο (2) µήνες, από την υποβολή της σχετικής
αίτησης ή πρότασης. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία αυτή, η
υπουργική απόφαση εκδίδεται χωρίς τη γνώµη του νοµαρχιακού
συµβουλίου. Η παραπάνω εγκριτική απόφαση αποτελεί και
προέγκριση χωροθέτησης τόσο για τις Π.Ο.Α.Π.∆. όσο και για την
εγκατάσταση ή επέκταση σε αυτές παραγωγικών και
επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων.
γ. Με την παραπάνω απόφαση, καθορίζονται ειδικότερα:
- η θέση, η έκταση και τα όρια της Π.Ο.Α.Π.∆.,
- οι κατηγορίες παραγωγικών ή επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων
που επιτρέπεται να εγκατασταθούν στην Π.Ο.Α.Π.∆.,
- ειδικές ζώνες προστασίας γύρω από τις οριοθετούµενες σύµφωνα
µε τα παραπάνω περιοχές, στις οποίες µπορούν να επιβάλλονται
ειδικοί όροι και περιορισµοί στις χρήσεις γης, στους όρους δόµησης
και στην εν γένει εγκατάσταση και άσκηση δραστηριοτήτων και
λειτουργιών και
- οι ειδικότεροι όροι και τα µέτρα προστασίας του περιβάλλοντος
από την ίδρυση και λειτουργία της Π.Ο.Α.Π.∆..
Η µεταβολή της έκτασης και των ορίων της Π.Ο.Α.Π.∆. επιτρέπεται
µε την τήρηση των διαδικασιών που προβλέπονται από τις
διατάξεις του παρόντος άρθρου για την οριοθέτηση και
χαρακτηρισµό της, ύστερα από αιτιολογηµένη αίτηση του φορέα
Π.Ο.Α.Π.∆..
4. Για Π.Ο.Α.Π.∆. που βρίσκονται µέσα σε εγκεκριµένα Γενικά
Πολεοδοµικά Σχέδια σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 1337/1983 ή
του ν. 2508/1997 ή µέσα σε Σχέδια Χωρικής και Οικιστικής
Οργάνωσης Ανοικτών Πόλεων, ο χαρακτηρισµός και η οριοθέτησή
τους γίνονται σε περιοχές οι οποίες, µε βάση τα σχέδια αυτά,
προορίζονται για την εγκατάσταση παραγωγικών δραστηριοτήτων
και σύµφωνα µε τις ειδικότερες χρήσεις που προσδιορίζονται σε
αυτά. Ρυθµίσεις Ζωνών Οικιστικού Ελέγχου (Ζ.Ο.Ε.), που
προβλέπονται για τις περιοχές της παραγράφου 1, µπορεί να
τροποποιούνται µε την απόφαση της παραγράφου 3 του άρθρου
αυτού, µε εξαίρεση τις περιοχές που προστατεύονται µε τις
ρυθµίσεις της Ζ.Ο.Ε. λόγω του ειδικού χαρακτήρα τους, όπως είναι
ιδίως χώροι αρχαιολογικού, αρχιτεκτονικού, ιστορικού ή
λαογραφικού ενδιαφέροντος, παραθαλάσσιες ή παραποτάµιες
ζώνες, βιότοποι και τόποι ιδιαίτερου φυσικού κάλλους, δάση και
δασικές εκτάσεις.
5. α. Οι χερσαίες εκτάσεις που χαρακτηρίζονται ως
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Π.Ο.Α.Π.∆. µπορούν να πολεοδοµούνται για τους σκοπούς της
παραγράφου 1. Η πολεοδοµική µελέτη εκπονείται µε πρωτοβουλία
του φορέα της παραγράφου 2 και αποτελείται από:
- το πολεοδοµικό σχέδιο που συντάσσεται µε βάση
οριζοντιογραφικό και υψοµετρικό τοπογραφικό διάγραµµα,
- τον πολεοδοµικό κανονισµό και
- έκθεση που περιγράφει και αιτιολογεί τις προτεινόµενες από τη
µελέτη ρυθµίσεις.
Η πολεοδοµική µελέτη συντάσσεται, σύµφωνα µε τις προδιαγραφές
που θα ορισθούν µε την απόφαση της παρούσας παραγράφου και
περιέχει ιδίως τις χρήσεις γης και τις τυχόν πρόσθετες
απαγορεύσεις ή υποχρεώσεις, τα διαγράµµατα των δικτύων
υποδοµής, τους ειδικούς και γενικούς όρους δόµησης και τους
κοινόχρηστους και κοινωφελείς χώρους που πρέπει να ανέρχονται
σε ποσοστό τουλάχιστον 40% της συνολικής έκτασης της
Π.Ο.Α.Π.∆..
Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, καθορίζονται οι ειδικές προδιαγραφές εκπόνησης
της πολεοδοµικής µελέτης των Π.Ο.Α.Π.∆. και κάθε σχετική
λεπτοµέρεια.
β. Ο συντελεστής δόµησης που ορίζεται για τις περιοχές που
προορίζονται για βιοµηχανικές και εν γένει επιχειρηµατικές
δραστηριότητες του δευτερογενούς τοµέα δεν µπορεί να υπερβαίνει
το 1,6, για τις περιοχές όπου ασκούνται δραστηριότητες χονδρικού
εµπορίου το 1,2 και για τις υπόλοιπες περιοχές δραστηριοτήτων του
τριτογενούς τοµέα το 0,6 αντίστοιχα.
γ. Η πολεοδοµική µελέτη εγκρίνεται και τροποποιείται µε προεδρικό
διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, µετά από γνώµη
του Κεντρικού Συµβουλίου Χωροταξίας, Οικισµού και
Περιβάλλοντος και γνώµη του οικείου οργανισµού τοπικής
αυτοδιοίκησης πρώτης βαθµίδας, η οποία υποβάλλεται στο
Υπουργείο σε προθεσµία δύο (2) µηνών από τότε που περιέρχεται
στον οργανισµό αυτόν η σχετική µελέτη. Αν παρέλθει άπρακτη η
προθεσµία αυτή, η πολεοδοµική µελέτη µπορεί να εγκρίνεται χωρίς
τη γνώµη του παραπάνω οργανισµού. Η πολεοδοµική µελέτη έχει
τις συνέπειες έγκρισης σχεδίου πόλεως κατά τις διατάξεις του ν.δ.
17.7/ 16.8.1923. Από την έγκριση της πολεοδοµικής µελέτης οι
κοινόχρηστοι χώροι περιέρχονται σε κοινή χρήση, χωρίς να
απαιτείται ρητή παραίτηση του φορέα που προβλέπεται στην
παράγραφο 2 από την κυριότητα, νοµή και κατοχή τους.
δ. Η εφαρµογή της πολεοδοµικής µελέτης γίνεται µε πρωτοβουλία
και ευθύνη των φορέων της παραγράφου 2 του άρθρου αυτού και
ελέγχεται από την αρµόδια πολεοδοµική υπηρεσία κατά τις κείµενες
διατάξεις. Μετά την έγκριση της πολεοδοµικής µελέτης, οι
προαναφερόµενοι φορείς εκτελούν τα έργα διαµόρφωσης του
χώρου, καθώς και τα έργα υποδοµής, όπως αυτά προβλέπονται
στην πολεοδοµική µελέτη. ∆ιατάξεις που προβλέπουν την
υποχρέωση εισφοράς σε γη και χρήµα δεν έχουν εφαρµογή στις
περιπτώσεις πολεοδόµησης µε βάση το παρόν άρθρο.
6. Η εκτέλεση και συντήρηση των βασικών έργων κοινωνικής και
τεχνικής υποδοµής µέσα στις περιοχές αυτές γίνεται από τους
φορείς της παραγράφου 2."
2. Ο χαρακτηρισµός, η οριοθέτηση, η πολεοδόµηση, η οργάνωση
και λειτουργία, η εκτέλεση έργων και η εποπτεία των Βιοµηχανικών
και Επιχειρηµατικών Περιοχών (Β.Ε.ΠΕ.) και των Περιοχών
Ολοκληρωµένης Τουριστικής Ανάπτυξης (Π.Ο.Τ.Α.) γίνονται
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2545/1997 (ΦΕΚ 254 Α') οι οποίες
δεν θίγονται από τον παρόντα νόµο.
3. Οι διατάξεις του άρθρου 3 του ν. 1428/1984, όπως αυτό
αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 3 του ν. 2115/1993, καθώς και οι
διατάξεις του άρθρου 142 του ν.δ. 210 / 1973 δεν θίγονται. Κατά τον
καθορισµό µεταλλευτικών και λατοµικών περιοχών ή ζωνών
σύµφωνα µε τις προαναφερόµενες διατάξεις, πρέπει να
λαµβάνονται υπόψη και να σταθµίζονται και τα διαθέσιµα στοιχεία
του ευρύτερου χωροταξικού σχεδιασµού.

'Αρθρο 11
Περιοχές Ειδικών Χωρικών Παρεµβάσεων

1. Με κοινές αποφάσεις των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων και του κατά
περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, που εκδίδονται ύστερα από
γνώµη του οικείου νοµαρχιακού συµβουλίου, σε εφαρµογή
κατευθύνσεων εγκεκριµένων Ειδικών ή Περιφερειακών Πλαισίων
Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης, µπορούν να
χαρακτηρίζονται ως Περιοχές Ειδικών Χωρικών Παρεµβάσεων
περιοχές εντός ή εκτός εγκεκριµένων σχεδίων πόλεων ή οικισµών
προϋφισταµένων του 1923 ή εντός ορίων οικισµών κάτω των 2.000
κατοίκων, οι οποίες παρουσιάζουν ιδιαίτερα ή κρίσιµα προβλήµατα
χωρικής ανάπτυξης που απαιτούν ειδικό σχεδιασµό και ρύθµιση και
ιδίως:
α) περιοχές που υφίστανται χωρικές επιπτώσεις από µεγάλης
κλίµακας έργα ή παρεµβάσεις, όπως δηµιουργία νέων εδαφών από
προσχώσεις, δηµιουργία υδάτινων επιφανειών,
β) περιοχές µε µειονεκτικά χαρακτηριστικά, λόγω γεωγραφικής
αποµόνωσης ή δυσµενούς προσπελασιµότητας, όπως ορεινές,
νησιωτικές και δυσπρόσιτες περιοχές,
γ) περιοχές σε παραµεθόριες ζώνες που παρουσιάζουν κρίσιµα
προβλήµατα από γεωπολιτική άποψη,
δ) περιοχές που παρουσιάζουν έκτακτες και απρόβλεπτες ανάγκες
λόγω φυσικών ή τεχνολογικών καταστροφών και κινδύνων, όπως
σεισµών, πληµµυρών, κατολισθήσεων, δυσµενών κλιµατικών
συνθηκών.
2. Με τις ίδιες αποφάσεις γίνεται η οριοθέτηση των περιοχών αυτών
και καθορίζονται οι γενικές κατηγορίες χρήσεων χώρου κατά
λειτουργίες και τοµείς παραγωγής, καθώς και συντονισµένο
πρόγραµµα µέτρων και έργων, κατά φάσεις και φορείς
χρηµατοδότησης, για την ανάπτυξη, ενίσχυση, αποκατάσταση και
εν γένει διαχείριση των περιοχών αυτών. Με τις ίδιες ή όµοιες
αποφάσεις µπορεί να θεσπίζονται για κάθε περιοχή της
παραγράφου 1 ειδικά καθεστώτα οικονοµικής ενίσχυσης των
επιχειρήσεων που εγκαθίστανται σε αυτήν, κατά παρέκκλιση κάθε
διάταξης της ισχύουσας αναπτυξιακής νοµοθεσίας, και να
καθορίζονται το είδος, η διάρκεια και τα ποσά των ενισχύσεων, τα
κριτήρια υπαγωγής και τα στοιχεία αξιολόγησης των επιχειρήσεων,
οι υπηρεσίες ή οι φορείς στους οποίους υποβάλλονται οι αιτήσεις
υπαγωγής και τα δικαιολογητικά και στοιχεία που συνοδεύουν την
αίτηση υπαγωγής, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια. Για
τη θέσπιση ειδικών, σύµφωνα µε τα παραπάνω, καθεστώτων
ενίσχυσης, πρέπει να έχει προηγηθεί η κατάρτιση µελέτης
σκοπιµότητας µέσω της οποίας τεκµηριώνονται οι προϋποθέσεις
και λοιποί όροι οικονοµικών ενισχύσεων που θεσπίζονται µε τις
εγκριτικές αποφάσεις της παραγράφου αυτής.
3. Με τις αποφάσεις που εκδίδονται κατά τις προηγούµενες
παραγράφους µπορεί να προβλέπεται επίσης η επιβολή
ανταποδοτικών τελών στα νοµικά ή φυσικά πρόσωπα που
αναπτύσσουν τις δραστηριότητές τους µέσα στις περιοχές αυτές για
τη χρηµατοδότηση προγραµµάτων και έργων ενίσχυσης,
αναβάθµισης και ανάπτυξής τους. Με τις ίδιες αποφάσεις
εξειδικεύονται τα κριτήρια επιβολής και καθορίζεται το ύψος των
τελών αυτών, οι υπόχρεοι στην καταβολή τους, ο τρόπος είσπραξης
και απόδοσής τους και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή της παραγράφου αυτής. Στην περίπτωση αυτήν, οι
αποφάσεις που εκδίδονται κατά τις προηγούµενες παραγράφους
συνυπογράφονται και από τον Υπουργό Οικονοµικών.
4. Ο χαρακτηρισµός µιας έκτασης ως περιοχής ειδικών χωρικών
παρεµβάσεων γίνεται µε βάση ειδική χωροταξική µελέτη που
καταρτίζει το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων
'Eργων. Με τη µελέτη αυτήν τεκµηριώνεται ο ιδιαίτερος χαρακτήρας
και η κρισιµότητα της χαρακτηριζόµενης περιοχής και προτείνονται
τα ενδεικνυόµενα κατά περίπτωση κανονιστικά, οικονοµικά,
διαχειριστικά ή άλλα µέσα, µέτρα και προγράµµατα δράσης, κατά
φάσεις και φορείς χρηµατοδότησης, που είναι απαραίτητα για την
ανάπτυξη, ενίσχυση, αποκατάσταση ή αναβάθµισή της. Με
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απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων
'Eργων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
καθορίζονται προδιαγραφές για τη σύνταξη των µελετών της
παρούσας παραγράφου.
5. Εγκεκριµένα ρυθµιστικά σχέδια, γενικά πολεοδοµικά σχέδια,
σχέδια χωρικής και οικιστικής οργάνωσης ανοικτών πόλεων, ζώνες
οικιστικού ελέγχου ή άλλα σχέδια χρήσεων γης επιβάλλεται να
τροποποιηθούν ή αναθεωρηθούν µε τη διαδικασία που ορίζεται στις
διατάξεις που τα διέπουν µέσα σε προθεσµία πέντε (5) ετών από
την έκδοση των εγκριτικών αποφάσεων των παραγράφων 1, 2 και
3, προκειµένου να εναρµονισθούν προς τις κατευθύνσεις και λοιπές
ρυθµίσεις των Περιοχών Ειδικών Χωρικών Παρεµβάσεων.
6. Η παρακολούθηση και η αξιολόγηση της εφαρµογής των
κατευθύνσεων και λοιπών ρυθµίσεων, καθώς και των κινήτρων και
των προγραµµάτων δράσης, που καθορίζονται κατά τις
παραγράφους 2 και 3, γίνεται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων. Για το σκοπό αυτόν συντάσσεται
ανά διετία έκθεση µε την οποία αποτιµάται η πορεία εφαρµογής των
µέτρων, µέσων και λοιπών όρων που καθορίσθηκαν κατά τις
προαναφερόµενες παραγράφους και υποδεικνύονται τα κατάλληλα,
κατά περίπτωση, µέτρα για την αντιµετώπιση προβληµάτων και
δυσλειτουργιών που διαπιστώθηκαν κατά την εφαρµογή. Τα
πορίσµατα της έκθεσης αυτής κοινοποιούνται στα καθ' ύλην
αρµόδια υπουργεία, στις αρµόδιες υπηρεσίες των οικείων
περιφερειών, καθώς και στους οικείους οργανισµούς τοπικής
αυτοδιοίκησης πρώτης και δεύτερης βαθµίδας, προκειµένου να
λαµβάνονται υπόψη κατά την κατάρτιση και εφαρµογή µέτρων,
δράσεων, ενεργειών και ρυθµίσεων αρµοδιότητάς τους µε τις
οποίες προωθείται η αποτελεσµατική εφαρµογή των
καθοριζόµενων, κατά τις παραγράφους 2 και 3, όρων, περιορισµών,
µέσων και µέτρων δράσης. Με βάση την αξιολόγηση αυτήν και
εφόσον υπάρχει επαρκής αιτιολόγηση, ο χαρακτηρισµός και τα όρια
των περιοχών αυτών και οι επιβληθείσες για την ανάπτυξη και
ενίσχυσή τους γενικές χρήσεις, όροι και προϋποθέσεις, κίνητρα,
τέλη και λοιπά µέτρα και προγράµµατα δράσης είναι δυνατόν να
µεταβάλλονται σύµφωνα µε τη διαδικασία που ορίζεται στις
παραγράφους 1 έως και 3 του άρθρου αυτού.
7. Μέχρι την έγκριση Ειδικών και Περιφερειακών Πλαισίων
Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης, ο
χαρακτηρισµός και η οριοθέτηση περιοχών ειδικών χωρικών
παρεµβάσεων, καθώς και ο καθορισµός γενικών χρήσεων, όρων
και προϋποθέσεων, προγραµµάτων, µέτρων και δράσεων
ανάπτυξης, αποκατάστασης ή αναβάθµισης µέσα σε αυτές, γίνεται
µετά από στάθµιση των διαθέσιµων στοιχείων του ευρύτερου
χωροταξικού σχεδιασµού και ιδίως αυτών που απορρέουν από
υφιστάµενα γενικά ή ειδικά αναπτυξιακά προγράµµατα, υπό εξέλιξη
χωροταξικές ή περιβαλλοντικές µελέτες και από προγράµµατα,
δίκτυα και δράσεις ενδοπεριφερειακής, διαπεριφερειακής ή
ευρωπαϊκής σηµασίας.
8. Για τις περιοχές της περίπτωσης δ' της παραγράφου 1, για τις
οποίες συντρέχουν επείγουσες ή απρόβλεπτες ανάγκες
παρέµβασης, ο χαρακτηρισµός και η οριοθέτησή τους και ο
καθορισµός των ενδεδειγµένων κατά περίπτωση ρυθµίσεων,
µέτρων και µέσων δράσης, σύµφωνα µε τις παραγράφους 1 έως και
3 του άρθρου αυτού, µπορεί να διενεργείται σε κάθε περίπτωση και
χωρίς προηγούµενη ύπαρξη σχετικών κατευθύνσεων εγκεκριµένων
Ειδικών ή Περιφερειακών Πλαισίων Χωροταξικού Σχεδιασµού και
Αειφόρου Ανάπτυξης.

'Αρθρο 12
Σχέδια Ολοκληρωµένων Αστικών Παρεµβάσεων

1. Για την προώθηση ολοκληρωµένων στρατηγικών αστικού
σχεδιασµού σε πόλεις ή τµήµατά τους, καθώς και σε ευρύτερες
αστικές περιοχές που παρουσιάζουν κρίσιµα και σύνθετα
προβλήµατα αναπτυξιακής υστέρησης, κοινωνικής και οικονοµικής
συνοχής, περιβαλλοντικής υποβάθµισης και ποιότητας ζωής,
καταρτίζονται και εγκρίνονται Σχέδια Ολοκληρωµένων Αστικών
Παρεµβάσεων (Σ.Ο.Α.Π.), κατά τις διατάξεις του άρθρου αυτού.

Με τα παραπάνω σχέδια επιδιώκεται ειδικότερα, εντός του πλαισίου
των κατευθύνσεων του εθνικού και περιφερειακού χωροταξικού
σχεδιασµού και των εγκεκριµένων ρυθµιστικών σχεδίων, η
βελτίωση των υποδοµών και των βασικών κοινωνικών
εξυπηρετήσεων, η αντιµετώπιση της ανεργίας και η δηµιουργία
επαρκών ευκαιριών απασχόλησης, η ενσωµάτωση των λειτουργιών
και των κοινωνικών οµάδων στον αστικό ιστό και η καταπολέµηση
του κοινωνικού διαχωρισµού, η αρµονική διάρθρωση των χρήσεων
γης, η συνετή διαχείριση του αστικού οικοσυστήµατος, η αξιοποίηση
των νέων τεχνολογιών, η ανάπτυξη µέσων πρόσβασης και
διακίνησης ανθρώπων και αγαθών φιλικών προς το περιβάλλον, η
διατήρηση και ανάδειξη της αστικής πολιτιστικής κληρονοµιάς,
καθώς και η γενικότερη κοινωνική, οικονοµική, περιβαλλοντική και
πολιτισµική αναζωογόνηση των πόλεων και των ευρύτερων
αστικών περιοχών µε µειονεκτικά χαρακτηριστικά.
Με τα ίδια σχέδια επιδιώκεται επίσης η διευκόλυνση της
συµµετοχής των πόλεων και αστικών περιοχών που παρουσιάζουν
µειονεκτικά χαρακτηριστικά σε προγράµµατα και δίκτυα
διαπεριφερειακής και διευρωπαϊκής συνεργασίας, µε τα οποία
προωθείται η αντιµετώπιση κοινών προβληµάτων, η ανταλλαγή της
σχετικής εµπειρίας και η ανάπτυξη κοινών µεθόδων και µέσων για
την αστική αναγέννηση και την αειφόρο αστική ανάπτυξη.
Τα σχέδια αυτά συνοδεύονται από πρόγραµµα δράσης, στο οποίο
εξειδικεύονται οι απαιτούµενες για την εφαρµογή τους κανονιστικές,
χρηµατοδοτικές και διαχειριστικές ρυθµίσεις, µέτρα και
προγράµµατα, κατά φάσεις και φορείς εκτέλεσης και
χρηµατοδότησης, καθώς και τυχόν συµπληρωµατικές δράσεις
πληροφόρησης, κατάρτισης, εκπαίδευσης και κοινωνικής και
οικονοµικής επανένταξης του πληθυσµού των περιοχών αυτών.
2. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, καθορίζονται γενικές προδιαγραφές για τη σύνταξη
των Σ.Ο.Α.Π., οι οποίες µπορεί να διαφοροποιούνται κατά
κατηγορία περιοχών.
3. Η διαδικασία κατάρτισης των Σ.Ο.Α.Π.κινείται από το Υπουργείο
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων µετά από
σχετική ενηµέρωση της οικείας περιφέρειας. Η διαδικασία µπορεί
επίσης να κινηθεί µε πρωτοβουλία της περιφέρειας µετά από
προηγούµενη ενηµέρωση του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων.
4. 'Oταν η διαδικασία κινείται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, η σχετική πρόταση
αποστέλλεται για γνωµοδότηση στο οικείο περιφερειακό συµβούλιο,
καθώς και στους οικείους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης
πρώτης και δεύτερης βαθµίδας. Επίσης µπορεί να αποστέλλεται και
σε οργανισµούς κοινής ωφέλειας και άλλους ενδιαφερόµενους
οργανισµούς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα των οποίων η
δραστηριότητα εκτείνεται στην περιοχή παρέµβασης. Ειδικά για τη
σύνταξη Σ.Ο.Α.Π. στις Περιφέρειες Αττικής και Κεντρικής
Μακεδονίας απαιτείται, επιπλέον των προαναφερόµενων
γνωµοδοτήσεων, η γνώµη της εκτελεστικής επιτροπής των
Οργανισµών Αθήνας και Θεσσαλονίκης αντίστοιχα. Για τη σύνταξη
Σ.Ο.Α.Π. στις λοιπές περιφέρειες γνωµοδοτούν, για τις περιοχές
αρµοδιότητάς τους, και οι οργανισµοί του άρθρου 3 του ν.
2508/1997, που έχουν συσταθεί και λειτουργούν.
Οι απόψεις όλων των ανωτέρω συµβουλίων και οργανισµών
πρέπει να περιέρχονται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας
και ∆ηµόσιων 'Eργων µέσα σε τρεις (3) µήνες από τότε που έλαβαν
τη σχετική µελέτη. Αν περάσει άπρακτη η προθεσµία αυτή, δεν
εµποδίζεται η πρόοδος της διαδικασίας.
5. 'Oταν η διαδικασία κινείται µε πρωτοβουλία της περιφέρειας, η
σχετική πρόταση αποστέλλεται στους φορείς της προηγούµενης
παραγράφου,  καθώς  και  στις  αρµόδιες  υπηρεσίες  του
Υπουργείου  Περιβάλλοντος,  Χωροταξίας  και  ∆ηµόσιων  'Eργων.
Οι  απόψεις  όλων  των  ανωτέρω  φορέων  πρέπει  να
περιέρχονται  στην  οικεία  περιφέρεια  µέσα  σε  τρεις  (3)
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µήνες από τότε που έλαβαν τη σχετική µελέτη. Αν περάσει άπρακτη
η προθεσµία αυτή, δεν εµποδίζεται η πρόοδος της διαδικασίας.
6. Η διαδικασία κατάρτισης των Σ.Ο.Α.Π. µπορεί επίσης να κινηθεί
µε πρωτοβουλία του οικείου οργανισµού τοπικής αυτοδιοίκησης
πρώτης ή δεύτερης βαθµίδας αντίστοιχα, µε ανάλογη εφαρµογή των
διατάξεων των προηγούµενων παραγράφων 4 και 5.
7. Ο οικείος οργανισµός τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτης βαθµίδας,
σε κάθε περίπτωση, µεριµνά για την ευρύτερη δυνατή
δηµοσιοποίηση της πρότασης προς τους πολίτες και τις µη
κυβερνητικές οργανώσεις της περιοχής, µε κάθε πρόσφορο τρόπο,
όπως µε ανοικτές συγκεντρώσεις ή ανακοινώσεις στον έντυπο και
ηλεκτρονικό τύπο. Μεριµνά επίσης για τη συστηµατική καταγραφή
των απόψεων µε κατάλληλες απογραφές και µε έγγραφα
αναγνωρισµένων αντιπροσωπευτικών συλλογικών οργανώσεων
της περιοχής ή και µε άλλα πρόσφορα µέσα και µεθόδους. Σε κάθε
περίπτωση, στην απόφαση του συµβουλίου του οικείου οργανισµού
τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτης βαθµίδας γίνεται µνεία των
διαδικασιών δηµοσιοποίησης της πρότασης που διενεργήθηκαν µε
πρωτοβουλία του, καθώς και συστηµατική καταγραφή και
αξιολόγηση των απόψεων των πολιτών και των µη κυβερνητικών
οργανώσεων που διατυπώθηκαν στο στάδιο των συµµετοχικών
διαδικασιών.
8. Τα Σχέδια Ολοκληρωµένων Αστικών Παρεµβάσεων εγκρίνονται
µε κοινές αποφάσεις των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων και των κατά
περίπτωση αρµόδιων Υπουργών, που δηµοσιεύονται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Στην περίπτωση που τα σχέδια αυτά
επηρεάζουν τη λειτουργία νοµικών προσώπων του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός οριοθετείται µε το ν. 2190/1994, οι
εγκριτικές αποφάσεις συνυπογράφονται και από τους Υπουργούς
που εποπτεύουν τα νοµικά αυτά πρόσωπα.
9. Η παρακολούθηση και η αξιολόγηση της εφαρµογής των σχεδίων
του άρθρου αυτού γίνεται από τον οικείο οργανισµό τοπικής
αυτοδιοίκησης πρώτης βαθµίδας. Στις περιπτώσεις που η περιοχή
παρέµβασης εµπίπτει στα όρια δύο ή περισσότερων οργανισµών
τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτης βαθµίδας, η παρακολούθηση και
αξιολόγηση γίνεται από την οικεία νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση. Για το
σκοπό αυτόν, οι παραπάνω οργανισµοί συντάσσουν ανά διετία
έκθεση µε την οποία αποτιµάται η πορεία εφαρµογής των σχετικών
σχεδίων και του προγράµµατος δράσης τους και υποδεικνύονται τα
κατάλληλα κατά περίπτωση µέτρα και ρυθµίσεις για την
αντιµετώπιση προβληµάτων και δυσλειτουργιών που
διαπιστώθηκαν κατά την εφαρµογή. Τα πορίσµατα της έκθεσης
αυτής κοινοποιούνται στα Υπουργεία Εθνικής Οικονοµίας και
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων και σε άλλα
Υπουργεία και οργανισµούς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα των
οποίων η δραστηριότητα εκτείνεται στην περιοχή παρέµβασης,
καθώς και στις αρµόδιες υπηρεσίες της οικείας περιφέρειας,
προκειµένου να λαµβάνονται υπόψη κατά την επεξεργασία και
εφαρµογή µέτρων, δράσεων, ενεργειών και ρυθµίσεων
αρµοδιότητάς τους που προωθούν την αποτελεσµατική εφαρµογή
των σχετικών σχεδίων και του προγράµµατος δράσης τους. Σε
περίπτωση που η παρακολούθηση και αξιολόγηση γίνεται από τον
οικείο πρωτοβάθµιο οργανισµό τοπικής αυτοδιοίκησης, τα
πορίσµατα της έκθεσης κοινοποιούνται επιπλέον και στην οικεία
νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση. Αντίστοιχα, σε περίπτωση που η
παρακολούθηση και αξιολόγηση γίνεται από την οικεία νοµαρχιακή
αυτοδιοίκηση, τα πορίσµατα της έκθεσης κοινοποιούνται και στους
οικείους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτου βαθµού.
10. Εγκεκριµένα γενικά πολεοδοµικά σχέδια, σχέδια χωρικής και
οικιστικής οργάνωσης ανοικτών πόλεων ή άλλα σχέδια χρήσεων
γης πολεοδοµικού χαρακτήρα πρέπει να τροποποιηθούν ή
αναθεωρηθούν µε τη διαδικασία που ορίζεται στις διατάξεις που τα
διέπουν µέσα σε προθεσµία πέντε (5) ετών από την έγκριση των
σχεδίων του άρθρου αυτού, προκειµένου να εναρµονισθούν προς
τις κατευθύνσεις και λοιπές ρυθµίσεις των Σ.Ο.Α.Π..

'Αρθρο 13
Χρηµατοδοτικοί µηχανισµοί χωροταξικού σχεδιασµού

1. Μετά το πρώτο εδάφιο της παρ. 12 του άρθρου 3 του ν.
2242/1994 (ΦΕΚ 162 Α'), προστίθενται εδάφια ως εξής:
"Είναι δυνατή η έναντι τιµήµατος διάθεση από το Υπουργείο
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων προς τρίτους
των χρηµατοδοτούµενων ή συντασσόµενων υπ' αυτού
χωροταξικών, ρυθµιστικών, πολεοδοµικών και περιβαλλοντικών
µελετών, περιλαµβανοµένων και των στοιχείων χαρτογραφικής
απεικόνισης των µελετών σε ψηφιακό υλικό. Τα εκ της διαθέσεως
αυτής έσοδα εισπράττονται κατά τις διατάξεις για την είσπραξη
δηµοσίων εσόδων.
Ο τρόπος, τα όργανα και η διαδικασία είσπραξης των εσόδων
αυτών και κάθε σχετική λεπτοµέρεια καθορίζονται µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων. Με όµοια απόφαση, που
αναθεωρείται ανά διετία, καθορίζεται το αναγκαίο για τη διάθεση
των ως άνω στοιχείων και µελετών τίµηµα, το οποίο µπορεί να
διαφοροποιείται αναλόγως του είδους των διατιθέµενων στοιχείων
και των φυσικών ή νοµικών προσώπων προς τα οποία διατίθενται."
2. Για την προέγκριση χωροθέτησης έργου ή δραστηριότητας, ή,
στις περιπτώσεις που αυτή δεν απαιτείται, για την έγκριση
αντίστοιχα περιβαλλοντικών όρων, επιβάλλεται ειδικό τέλος που
εισπράττεται ως δηµόσιο έσοδο. Το τέλος αυτό βαρύνει το
πρόσωπο επ' ονόµατι του οποίου εξετάζεται η προέγκριση
χωροθέτησης ή αντίστοιχα η έγκριση περιβαλλοντικών όρων, δεν
επιστρέφεται σε περίπτωση µη πραγµατοποίησης του έργου ή της
δραστηριότητας για οποιονδήποτε λόγο και ούτε οφείλεται εκ νέου
σε περίπτωση επέκτασης, µετεγκατάστασης ή εκσυγχρονισµού
υφιστάµενου έργου ή δραστηριότητας, εφόσον για την επέκταση,
µετεγκατάσταση ή εκσυγχρονισµό δεν απαιτείται προέγκριση
χωροθέτησης ή αντίστοιχα έγκριση περιβαλλοντικών όρων. Το ως
άνω τέλος δεν καταβάλλεται όταν η προέγκριση χωροθέτησης ή η
έγκριση αντίστοιχα των περιβαλλοντικών όρων εκδίδεται επ'
ονόµατι του Ελληνικού ∆ηµοσίου και των οργανισµών τοπικής
αυτοδιοίκησης πρώτης και δεύτερης βαθµίδας.
Το ύψος και τα κριτήρια υπολογισµού του τέλους, ο τρόπος, τα
όργανα και η διαδικασία είσπραξής του και κάθε σχετική
λεπτοµέρεια καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων. Με την ίδια απόφαση, το ύψος του
επιβαλλόµενου κατά τα ανωτέρω τέλους µπορεί να διαφοροποιείται
ανά είδος και κατηγορία έργου ή δραστηριότητας.
3.α. Τα έσοδα της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου διατίθενται
αποκλειστικά για την εκπόνηση µελετών, ερευνών, ανάθεση έργων
µε σύµβαση µίσθωσης, εκτέλεση έργων, προµήθεια υλικών,
οργάνων και µέσων που συµβάλλουν στην παρακολούθηση,
αξιολόγηση και αποτίµηση των διεθνών, ευρωπαϊκών και εθνικών
χωρικών εξελίξεων και στην εν γένει προώθηση και εφαρµογή του
χωροταξικού, πολεοδοµικού και περιβαλλοντικού σχεδιασµού,
καθώς και για ενέργειες, δράσεις και προγράµµατα που κατατείνουν
στην προβολή και δηµοσιοποίηση των κατευθύνσεων και των
αποτελεσµάτων του χωροταξικού σχεδιασµού και της αειφόρου
ανάπτυξης, στην ενηµέρωση των επιχειρήσεων, των δηµόσιων
οργανισµών και των πολιτών και στην κατάρτιση ειδικευµένων
στελεχών σε θέµατα χωροταξίας, περιβάλλοντος και πολεοδοµίας.
β. Τα τέλη της παραγράφου 2 διατίθενται σε οργανισµούς τοπικής
αυτοδιοίκησης πρώτης και δεύτερης βαθµίδας, στην περιοχή των
οποίων εκτελούνται έργα προστασίας περιβάλλοντος ή
αντιρρύπανσης.

'Αρθρο 14
Εθνικό ∆ίκτυο Πληροφοριών για το

Χωροταξικό Σχεδιασµό
1. Για την τεκµηρίωση και υποστήριξη της διαδικασίας του
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εθνικού και περιφερειακού χωροταξικού σχεδιασµού και ιδίως της
διαδικασίας κατάρτισης, παρακολούθησης και αξιολόγησης των
προβλεπόµενων από το νόµο αυτόν Πλαισίων Χωροταξικού
Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης, ειδικών χωροταξικών
µελετών και σχεδίων ολοκληρωµένων αστικών παρεµβάσεων,
συγκροτείται, µε πρωτοβουλία και ευθύνη του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, Εθνικό ∆ίκτυο
Πληροφοριών για το Χωροταξικό Σχεδιασµό (Εθνικό ∆ίκτυο). Για το
σκοπό αυτόν, το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων, µέσα σε προθεσµία έξι (6) µηνών από την
έναρξη ισχύος του νόµου αυτού, απευθύνει πρόσκληση σε κάθε
αρµόδιο Υπουργείο, νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και
οργανισµό του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, καθώς και σε συναφή µε
το χωροταξικό σχεδιασµό δηµόσια εκπαιδευτικά και ερευνητικά
ιδρύµατα, κέντρα και ινστιτούτα, µε την οποία προσκαλεί τις
υπηρεσίες και τους φορείς αυτούς να εκδηλώσουν ενδιαφέρον για
τη συµµετοχή τους στο δίκτυο. Με την ίδια πρόσκληση τους καλεί
να υποδείξουν, µεταξύ των υπηρεσιών, µονάδων ή οργάνων τους,
ένα ειδικό κοµβικό σηµείο που θα είναι επιφορτισµένο µε το
συντονισµό και τη διαβίβαση προς το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων ή και προς άλλα µέλη του
δικτύου, των διατιθέµενων ή παραγόµενων από αυτούς και
σχετικών µε το χωροταξικό σχεδιασµό χαρτογραφικών, θεµατικών,
στατιστικών, οικονοµικών και λοιπών στοιχείων και των
απαραίτητων γι' αυτά πληροφοριών. Τα παρεχόµενα κατά τα
ανωτέρω στοιχεία καταχωρίζονται και αξιοποιούνται στο σύστηµα
πληροφορικής για το χωροταξικό σχεδιασµό που λειτουργεί στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων.
2. Σε κάθε περίπτωση, οι οργανισµοί της ανωτέρω παραγράφου
υποχρεούνται να ενηµερώσουν αναλυτικά, εντός εξαµήνου από της
ενάρξεως ισχύος του νόµου αυτού, τις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, για
το σύνολο των διατιθέµενων ή και παραγόµενων από αυτούς
σχετικών στοιχείων και πληροφοριών και για τα υπό εξέλιξη σχετικά
τους προγράµµατα. Επίσης πρέπει να ενηµερώνουν ανά εξάµηνο
τις ως άνω υπηρεσίες για τις τυχόν αναθεωρήσεις, τροποποιήσεις,
διορθώσεις και βελτιώσεις των σχετικών µε την άσκηση του
χωροταξικού σχεδιασµού στοιχείων τους.
3. Ο συντονισµός του Εθνικού ∆ικτύου αναλαµβάνεται από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, το
οποίο προσδιορίζει ειδικότερα, µεταξύ των αρµόδιων υπηρεσιών
του ή των εποπτευόµενων από αυτό οργανισµών, ένα εθνικό
κοµβικό σηµείο που είναι επιφορτισµένο µε τη συλλογή, οργάνωση,
ταξινόµηση, επεξεργασία και ανάλυση των παρεχόµενων κατά την
προηγούµενη παράγραφο στοιχείων και πληροφοριών, καθώς και
µε τη διάθεσή τους στα υπόλοιπα µέλη του δικτύου και σε άλλα
οµοειδή ή συναφή δίκτυα ή οργανισµούς διεθνούς, ευρωπαϊκού ή
διακρατικού χαρακτήρα.
4. Οι κατά την προηγούµενη παράγραφο παραγόµενες από το
εθνικό κοµβικό σηµείο αναλύσεις και επεξεργασίες µπορούν να
δηµοσιεύονται ή και να διατίθενται επιπλέον σε κάθε άλλη δηµόσια
υπηρεσία, νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και οργανισµό του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, που δεν µετέχει στο δίκτυο, καθώς και
σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα του ιδιωτικού τοµέα, µε την
επιφύλαξη των διατάξεων του ν. 2472/1997 (ΦΕΚ 50 Α'). Για τη
διάθεση των προαναφερόµενων αναλύσεων και επεξεργασιών σε
τρίτους, µη µέλη του Εθνικού ∆ικτύου, έχει εφαρµογή η
παράγραφος 1 του άρθρου 13 του νόµου αυτού.
5. Το Εθνικό ∆ίκτυο συντονίζεται και συνεργάζεται µε αντίστοιχα
συστήµατα άλλων Υπουργείων.
6. Για την τεχνική και επιστηµονική στήριξη του Εθνικού ∆ικτύου και
του συστήµατος πληροφορικής για το χωροταξικό σχεδιασµό,
καθώς και για την τεχνική και επιστηµονική στήριξη της κατάρτισης,
εφαρµογής και αξιολόγησης πολιτικών, προγραµµάτων και µέτρων
σχετικών µε το χωροταξικό σχεδιασµό και την αειφόρο ανάπτυξη,
µε προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των Υπουργών

Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων µπορεί να ιδρυθεί νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού
δικαίου που τελεί υπό την εποπτεία του Υπουργού Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων. Με το ίδιο προεδρικό διάταγµα
προσδιορίζονται οι ειδικότεροι σκοποί, αρµοδιότητες και
δραστηριότητες του νοµικού αυτού προσώπου, τα όργανα και ο
τρόπος διοίκησης, οργάνωσης, λειτουργίας και ελέγχου του, οι
πόροι, το προσωπικό και οι τρόποι συνεργασίας του µε τρίτους,
καθώς και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της
παραγράφου αυτής. Η πρόσληψη προσωπικού γίνεται σύµφωνα µε
τις διατάξεις της παραγράφου 3 του άρθρου 1 του ν. 2527/1997
(ΦΕΚ 198 Α'). Επιτρέπεται επίσης η απόσπαση προσωπικού που
υπηρετεί µε οποιαδήποτε σχέση στο ∆ηµόσιο και τον ευρύτερο
δηµόσιο τοµέα, ύστερα από αίτηση του ενδιαφεροµένου και κοινή
απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων
'Εργων και του οικείου Υπουργού, χωρίς γνώµη του υπηρεσιακού
συµβουλίου.

KEΦΑΛΑΙΟ Ε'
∆ΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ∆ΙΑΧΕΙΡΙΣΗ

ΠΡΟΣΤΑΤΕΥΟΜΕΝΩΝ ΠΕΡΙΟΧΩΝ
'Αρθρο 15

Φορείς διαχείρισης
1. α. Με το προεδρικό διάταγµα που προβλέπεται στις
παραγράφους 1 και 2 του άρθρου 21 του ν. 1650/1986, µπορεί να
συνιστώνται νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ως φορείς
διαχείρισης, µε σκοπό τη διοίκηση και διαχείριση των περιοχών,
στοιχείων και συνόλων της φύσης και του τοπίου που αναφέρονται
στο άρθρο 18 του ν. 1650/1986, καθώς και των περιοχών που
χαρακτηρίζονται ως Ειδικές Ζώνες ∆ιατήρησης κατά το άρθρο 4 της
κοινής υπουργικής απόφασης 33318/28.12.1998 (ΦΕΚ 1289
Β'/28.12.1998) και να καθορίζονται τα όρια της χωρικής τους
αρµοδιότητας. Τα νοµικά αυτά πρόσωπα έχουν την έδρα τους µέσα
ή κοντά στις περιοχές στις οποίες βρίσκονται τα προστατευόµενα
αντικείµενα, είναι κοινωφελούς χαρακτήρα και εποπτεύονται από
τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων.
β. Με το προεδρικό διάταγµα των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου
21 του ν. 1650/1986 µπορεί να συνιστάται νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου ως κοινός φορέας διαχείρισης για το σύνολο των
προστατευόµενων αντικειµένων µιας γεωγραφικής ή διοικητικής
ενότητας, µε έδρα εντός της ενότητας αυτής ή να υπάγεται η
διοίκηση και διαχείριση ενός ή περισσότερων προστατευόµενων
αντικειµένων στην αρµοδιότητα υφιστάµενου φορέα διαχείρισης. Με
απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του νοµικού αυτού
προσώπου µπορεί να ιδρύονται παραρτήµατα ή γραφεία του σε
προστατευόµενες περιοχές από αυτές που εµπίπτουν στην περιοχή
ευθύνης του.
γ. Αν δεν έχουν συσταθεί φορείς διαχείρισης ή δεν έχει υπαχθεί η
διαχείριση του προστατευόµενου κατά περίπτωση αντικειµένου σε
υφιστάµενο φορέα διαχείρισης ή δεν έχει ακόµα λειτουργήσει ο
φορέας που έχει συσταθεί, η σύνταξη, παρακολούθηση της
εφαρµογής και αξιολόγηση των κανονισµών διοίκησης και
λειτουργίας και των σχεδίων διαχείρισης που αναφέρονται στο
άρθρο 18 παρ. 5 του ν. 1650/1986, όπως τροποποιείται µε το νόµο
αυτόν, µπορεί να ανατίθεται σε υφιστάµενες δηµόσιες υπηρεσίες ή
σε ειδικές υπηρεσίες που συνιστώνται για το σκοπό αυτόν κατά τις
κείµενες διατάξεις, σε οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης και των
δύο  βαθµίδων,  σε  Ανώτατα  Εκπαιδευτικά  Ιδρύµατα  (Α.Ε.Ι.)  και
δηµόσια  ερευνητικά  κέντρα  ή  άλλα  νοµικά  πρόσωπα  δηµοσίου
ή  ιδιωτικού  δικαίου  µη  κερδοσκοπικού  χαρακτήρα  του
ευρύτερου  δηµόσιου  τοµέα,  καθώς  και  σε  µη  κερδοσκοπικά
νοµικά  πρόσωπα  του  ιδιωτικού  τοµέα,  που  έχουν  διακριθεί  για
το  έργο  τους  στον  τοµέα  της  προστασίας  της  φύσης  ή
γενικότερα  της  προστασίας  του  περιβάλλοντος  και  τα  οποία
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διαθέτουν την κατάλληλη τεχνική και επιστηµονική υποδοµή, καθώς
και αποδεδειγµένη εµπειρία στην υλοποίηση ανάλογων έργων. Η
ανάθεση αυτή στις περιπτώσεις δηµοσίων υπηρεσιών, ειδικών
υπηρεσιών και νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου γίνεται µε το
προεδρικό διάταγµα που προβλέπεται στις παραγράφους 1 και 2
του άρθρου 21 του ν. 1650/1986. Σε όλες τις άλλες περιπτώσεις
γίνεται µε σύµβαση που συνάπτεται µεταξύ του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων και του νοµικού
προσώπου που αναλαµβάνει τις πιο πάνω αρµοδιότητες και η
οποία καλείται σύµβαση διαχείρισης. Στη σύµβαση αυτήν
προσδιορίζονται οι συµβαλλόµενοι φορείς, η διάρκεια, ο τρόπος και
η διαδικασία άσκησης από τον ανάδοχο φορέα των ανατιθέµενων
αρµοδιοτήτων, ο τρόπος και τα ποσά χρηµατοδότησης των
δαπανών της διαχείρισης, ο τρόπος, τα όργανα και η διαδικασία
εποπτείας και ελέγχου από το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων του ανάδοχου φορέα, καθώς και
κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του εδαφίου αυτού. Με
κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης, Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων και Γεωργίας εξειδικεύονται το
περιεχόµενο και η διαδικασία σύναψης συµβάσεων διαχείρισης, τα
κριτήρια επιλογής των φορέων και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια.
δ. Για την επιλογή οργανωτικού σχήµατος σύµφωνα µε τις
προηγούµενες περιπτώσεις α', β' και γ' συνεκτιµώνται ιδίως η
σηµασία και η έκταση του προστατευόµενου αντικειµένου, η
γειτνίασή του ή µη µε άλλα προστατευόµενα αντικείµενα, καθώς και
τα συµπεράσµατα της οικείας οικονοµοτεχνικής µελέτης. Για την
τεκµηρίωση της οικονοµικής βιωσιµότητας του προτεινόµενου
φορέα διαχείρισης πρέπει σε κάθε περίπτωση να έχει προηγηθεί η
κατάρτιση οικονοµοτεχνικής µελέτης. Ειδικά η ίδρυση φορέων
διαχείρισης σύµφωνα µε τους ορισµούς της περιπτώσεως α' είναι
υποχρεωτική σε Εθνικά Πάρκα που χαρακτηρίζονται κατά το άρθρο
19 παρ. 3 του ν.1650/1986 και στα οποία περιλαµβάνονται και
περιοχές που χαρακτηρίζονται κατά τις παραγράφους 1 ή 2 του
ιδίου άρθρου.
2. Στην αρµοδιότητα των φορέων διαχείρισης υπάγονται:
α. H κατάρτιση και η ευθύνη της εφαρµογής των κανονισµών
διοίκησης και λειτουργίας των προστατευόµενων αντικειµένων,
καθώς και των σχεδίων διαχείρισης που αναφέρονται στο άρθρο 18
παρ. 5 του ν. 1650/1986, όπως τροποποιείται µε το νόµο αυτόν.
β. Η παρακολούθηση και αξιολόγηση της εφαρµογής των
κανονιστικών όρων και περιορισµών που επιβάλλονται µε τα
διατάγµατα των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 21 του ν.
1650/1986, καθώς και των κανονισµών διοίκησης και λειτουργίας
και των σχεδίων διαχείρισης που αναφέρονται στο άρθρο 18 παρ. 5
του ν. 1650/1986, σύµφωνα µε όσα ειδικότερα ορίζονται στο άρθρο
21 παρ. 4 του ν. 1650/1986, όπως τροποποιείται µε το νόµο αυτόν.
Στο πλαίσιο αυτό, οι φορείς διαχείρισης µεριµνούν για τη συλλογή,
ταξινόµηση και επεξεργασία περιβαλλοντικών στοιχείων και
δεδοµένων για τις περιοχές ευθύνης τους, καθώς και για τη
συγκρότηση και λειτουργία σχετικών βάσεων δεδοµένων και
τεκµηρίωσης, σύµφωνα και µε τα υπάρχοντα εθνικά πρότυπα. Για
την άσκηση της λειτουργίας αυτής, οι φορείς διαχείρισης
συνεργάζονται µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων, άλλα αρµόδια Υπουργεία, Ανώτατα
Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, ερευνητικά κέντρα και ινστιτούτα, µη
κυβερνητικές οργανώσεις και άλλους οργανισµούς δηµόσιου ή
ιδιωτικού χαρακτήρα. Τα ανωτέρω στοιχεία, δεδοµένα και
πληροφορίες κοινοποιούνται και εντάσσονται στο Εθνικό Σύστηµα
Πληροφοριών Περιβάλλοντος που λειτουργεί στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων.
γ. Η παροχή γνωµοδοτήσεων πριν από την προέγκριση
χωροθέτησης και την έγκριση των περιβαλλοντικών όρων των
έργων και δραστηριοτήτων που εµπίπτουν στις περιοχές ευθύνης
τους, καθώς και σε κάθε άλλο θέµα για το οποίο ζητείται η γνώµη
τους από τις αρµόδιες αρχές.
δ. Η επικουρία των αρµόδιων διοικητικών και δικαστικών αρχών

στον έλεγχο της εφαρµογής της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας και
των περιβαλλοντικών και πολεοδοµικών όρων που ισχύουν ή
επιβάλλονται αντιστοίχως για έργα ή δραστηριότητες που
πραγµατοποιούνται στις περιοχές ευθύνης τους. Για το σκοπό
αυτόν, οι φορείς διαχείρισης εισηγούνται ή αναφέρουν προς τις
αρµόδιες αρχές τις πράξεις ή παραλείψεις εκείνες που συνιστούν
παράβαση των όρων και περιορισµών που καθορίζονται µε τα
προεδρικά διατάγµατα των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 21 του
ν. 1650/ 1986 για τις περιοχές ευθύνης τους. Για τον ίδιο σκοπό, οι
φορείς διαχείρισης θέτουν στη διάθεση των αρµόδιων αρχών τα
αναγκαία µέσα και προσωπικό που απαιτούνται για την εκτέλεση
αποφάσεων µε τις οποίες επιβάλλονται κυρώσεις ή άλλα µέτρα
προστασίας της περιοχής.
ε. Η κατάρτιση µελετών και ερευνών, καθώς και η εκτέλεση
τεχνικών ή άλλων έργων που περιλαµβάνονται στο οικείο σχέδιο
διαχείρισης και στα αντίστοιχα προγράµµατα δράσης και είναι
απαραίτητα για την προστασία, διατήρηση, αποκατάσταση και
ανάδειξη των προστατευόµενων αντικειµένων που εµπίπτουν στην
περιοχή ευθύνης τους. Η κατασκευή, επισκευή και συντήρηση των
αναγκαίων έργων υποδοµής, καθώς και η προµήθεια του αναγκαίου
επιστηµονικού και τεχνικού εξοπλισµού για την άσκηση των
λειτουργιών διαχείρισης.
στ. Η ανάληψη εκπόνησης ή εκτέλεσης εθνικών ή ευρωπαϊκών
προγραµµάτων και δράσεων σχετικών µε την περιοχή ευθύνης
τους, τα οποία προάγουν ή προβάλλουν τους σκοπούς της
διαχείρισης των προστατευόµενων αντικειµένων.
ζ. Η ενηµέρωση, εκπαίδευση και κατάρτιση του πληθυσµού σε
θέµατα αναγόµενα στις αρµοδιότητες και σκοπούς των φορέων
διαχείρισης, καθώς και στην προστασία των περιοχών ευθύνης
τους. Στο πλαίσιο αυτό, οι φορείς διαχείρισης µπορούν να ιδρύουν
κέντρα πληροφόρησης στην έδρα των προστατευόµενων
αντικειµένων, να διοργανώνουν προγράµµατα κατάρτισης και
επιµόρφωσης σε συνεργασία µε άλλους αρµόδιους δηµόσιους ή
ιδιωτικούς φορείς, καθώς και συνέδρια, ηµερίδες, επιµορφωτικά
σεµινάρια και άλλες ενηµερωτικές εκδηλώσεις για την προβολή των
στόχων και των επιτευγµάτων της διαχείρισης και να αναλαµβάνουν
σχετική εκδοτική δραστηριότητα έντυπης ή και ηλεκτρονικής
µορφής.
η. Η προώθηση, υποστήριξη, οργάνωση και εφαρµογή
οικοτουριστικών προγραµµάτων, η έκδοση αδειών ξενάγησης και η
χορήγηση αδειών επιστηµονικής έρευνας και τεχνικών δοκιµών και
αναλύσεων εντός των ορίων των προστατευόµενων αντικειµένων,
σύµφωνα µε τους ειδικότερους όρους και προϋποθέσεις που
καθορίζονται στα προεδρικά διατάγµατα των παραγράφων 1 και 2
του άρθρου 21 του ν. 1650/1986 και στον κανονισµό διοίκησης και
λειτουργίας του προστατευόµενου αντικειµένου. Η χορήγηση
σήµατος ποιότητας και συνεργασίας σε επιχειρήσεις που
δραστηριοποιούνται εντός των προστατευόµενων αντικειµένων
σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που τίθενται στον
κανονισµό διοίκησης και λειτουργίας της προστατευόµενης
περιοχής.
θ. Η διαχείριση δηµόσιων εκτάσεων που παραχωρούνται προς το
φορέα ή µισθώνονται από το φορέα διαχείρισης κατά τις κείµενες
διατάξεις, καθώς και η ενοικίαση ιδιωτικών εκτάσεων που
περιλαµβάνονται στην περιοχή ευθύνης του και η πραγµατοποίηση
σε αυτές των προβλεπόµενων στον οικείο κανονισµό διοίκησης και
λειτουργίας και στο σχέδιο διαχείρισης αναγκαίων παρεµβάσεων.
3.  Για  την  εκπλήρωση  των  αρµοδιοτήτων  τους,  οι  φορείς
διαχείρισης  συνεργάζονται  µε  όλες  τις  αρµόδιες  υπηρεσίες  της
Ευρωπαϊκής  'Eνωσης  και  των  διεθνών  οργανισµών,  τις
αρµόδιες  κατά  τα  ανωτέρω  οργανισµοί  και  υπηρεσίες  οφείλουν
να  συνδράµουν  τους  φορείς  στο  έργο  τους,  παρέχοντας  κάθε
αναγκαίο  στοιχείο  και  πληροφορία.  Οι  φορείς  διαχείρισης
µπορεί  να  συνεργάζονται  επίσης  µε  ηµεδαπά  και  αλλοδαπά
εκπαιδευτικά  ιδρύµατα,  ερευνητικά  κέντρα,  οργανισµούς  του
ίδιου  ή  συγγενούς  επιστηµονικού  ενδιαφέροντος,
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µη κυβερνητικές οργανώσεις, καθώς και µε φυσικά πρόσωπα ή
νοµικά πρόσωπα του ιδιωτικού τοµέα που δραστηριοποιούνται στα
πεδία αρµοδιότητάς τους.
Ο τρόπος εκτέλεσης για λογαριασµό τρίτων ή ανάθεσης σε τρίτους
υπηρεσιών για θέµατα που υπάγονται στους σκοπούς των φορέων
διαχείρισης, ο τρόπος κοστολόγησης των εργασιών και η καταβολή
των δαπανών και αµοιβών ρυθµίζονται µε τον κανονισµό της
παραγράφου 8 του άρθρου αυτού.
4. α. Οι φορείς διαχείρισης διοικούνται από επταµελή έως
ενδεκαµελή διοικητικά συµβούλια (∆.Σ.) που συγκροτούνται από
εκπροσώπους του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Εργων, του Υπουργείου Γεωργίας, άλλων αρµόδιων
κατά περίπτωση Υπουργείων, της οικείας περιφέρειας και των
οικείων οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτης και δεύτερης
βαθµίδας, κοινωνικών, επιστηµονικών και παραγωγικών
οργανώσεων που δραστηριοποιούνται στην περιοχή του
προστατευόµενου αντικειµένου, από ειδικούς επιστήµονες, καθώς
και από εκπροσώπους µη κυβερνητικών περιβαλλοντικών
οργανώσεων που έχουν, σύµφωνα µε το καταστατικό τους, ως
σκοπό την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος και διαθέτουν
προηγούµενη δράση και εµπειρία σε σχετικά θέµατα. Ο πρόεδρος
του ∆.Σ. ορίζεται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Εργων και είναι πρόσωπο µε επιστηµονικές γνώσεις και
εµπειρία σε θέµατα προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος. Ο
αριθµός των µελών του ∆.Σ. και η ακριβής συγκρότησή του κατά
φορέα ορίζεται µε το προεδρικό διάταγµα που προβλέπεται στις
παραγράφους 1 και 2 του άρθρου 21.
β. Η θητεία των µελών του ∆ιοικητικού Συµβουλίου είναι τριετής και
µπορεί να ανανεώνεται.
γ. Ο ορισµός των µελών του ∆.Σ. γίνεται µέσα σε ένα (1) µήνα από
την αποστολή σχετικής πρόσκλησης από τον Υπουργό
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων. Αν οι ανωτέρω
φορείς δεν υποδείξουν τους εκπροσώπους τους εντός της
προαναφερόµενης προθεσµίας, ο Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων ορίζει το αντίστοιχο µέλος κατά
την κρίση του. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο συγκροτείται µε απόφαση
του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων.
δ. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο είναι αρµόδιο για την άσκηση των
αρµοδιοτήτων που αναφέρονται στην παράγραφο 2. Αποφασίζει
επίσης για κάθε θέµα που αφορά τη διοίκηση και λειτουργία του
οικείου φορέα, τη διαχείριση της περιουσίας και τη διάθεση των
πόρων του, καθώς και για κάθε άλλο θέµα που ανάγεται στην
εκπλήρωση των σκοπών του φορέα διαχείρισης και του
προστατευόµενου αντικειµένου. Με απόφαση του διοικητικού
συµβουλίου µπορεί να συνιστάται Επιστηµονική Επιτροπή από
µέλη ∆ιδακτικού και Ερευνητικού Προσωπικού Ανωτάτων
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, ερευνητές όλων των βαθµίδων των
ερευνητικών κέντρων και ινστιτούτων της χώρας και ειδικούς
επιστήµονες, µε σκοπό την παροχή επιστηµονικά τεκµηριωµένων
εισηγήσεων για κάθε θέµα που ζητείται από το ∆.Σ.και αφορά τη
διαχείριση του προστατευόµενου αντικειµένου και την εύρυθµη
λειτουργία του φορέα διαχείρισης. Με όµοια απόφαση καθορίζεται ο
τρόπος λειτουργίας και κάλυψης των δαπανών της Επιστηµονικής
Επιτροπής και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια.
5. Πόροι των φορέων διαχείρισης είναι:
α. Επιχορηγήσεις από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας
και ∆ηµόσιων 'Eργων, άλλα Υπουργεία, οργανισµούς και
επιχειρήσεις του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, το Ε.Τ.Ε.Ρ.Π.Σ.και
άλλα νοµικά πρόσωπα που έχουν σχέση µε τη χρηµατοδότηση της
προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος, καθώς και οργανισµούς
της τοπικής αυτοδιοίκησης και των δύο βαθµών, σε βάρος του
προϋπολογισµού τους.
β. Κοινοτικοί και εθνικοί πόροι που διατίθενται για την εκπόνηση
προγραµµάτων, µελετών και ερευνών σχετικών µε θέµατα που
ανάγονται στους σκοπούς και τις δραστηριότητες του φορέα
διαχείρισης.
γ. Πρόσοδοι από την εκµετάλλευση περιουσιακών στοιχείων,

επιχορηγήσεις, δωρεές, κληρονοµίες, κληροδοσίες και κάθε είδους
τακτικές ή έκτακτες εισφορές ηµεδαπών ή αλλοδαπών, φυσικών ή
νοµικών προσώπων.
δ. 'Eσοδα από την πώληση υλικών, εκδόσεων, δεδοµένων και κάθε
άλλου πνευµατικού προϊόντος που παράγει ή εκµεταλλεύεται ο
φορέας διαχείρισης, καθώς και αµοιβές από την εκτέλεση ερευνών,
µελετών και κάθε είδους υπηρεσιών στα πλαίσια των σκοπών του
για λογαριασµό τρίτων. 'Eσοδα που προέρχονται από την
εκµετάλλευση και προβολή του προστατευόµενου αντικειµένου,
όπως έσοδα από εισιτήρια, ξεναγήσεις οµάδων επισκεπτών,
προβολή και εκµετάλλευση οπτικοακουστικού υλικού, εκχώρηση
σηµάτων ποιότητας και συνεργασίας σε επιχειρήσεις. Από τα έσοδα
αυτά, ποσοστό 30% αποδίδεται ετησίως στο Ε.Τ.Ε.Ρ.Π.Σ. και
διατίθεται αποκλειστικά για την αναδιανοµή πόρων µεταξύ των
φορέων διαχείρισης.
ε. Επιχορηγήσεις από άλλες πηγές και κάθε άλλο έσοδο από
οποιαδήποτε αιτία.
6. Σε κάθε φορέα διαχείρισης συνιστώνται µέχρι και είκοσι (20)
θέσεις επιστηµονικού και δέκα (10) θέσεις διοικητικού και τεχνικού
προσωπικού. Ο αριθµός των θέσεων αυτών ορίζεται κατά φορέα µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
και Αποκέντρωσης, Οικονοµικών και Περιβάλλοντος, Χωροταξίας
και ∆ηµόσιων 'Eργων. Με όµοια απόφαση ο αριθµός των θέσεων
µπορεί να αυξάνεται ή να µειώνεται ανάλογα µε τις ανάγκες κάθε
φορέα διαχείρισης. Συνιστάται επίσης µία θέση ∆ιευθυντή. Το
προσωπικό όλων των παραπάνω κατηγοριών προσλαµβάνεται µε
απόφαση του ∆.Σ. του φορέα διαχείρισης και απασχολείται µε
σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου που διέπεται από τις διατάξεις
της εργατικής νοµοθεσίας. Στη σύµβαση ορίζονται οι
καταβαλλόµενες µηνιαίες αποδοχές, το ύψος των οποίων
καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων. Για την
πρόσληψη του προσωπικού έχουν εφαρµογή οι διατάξεις της
παραγράφου 3 του άρθρου 1 του ν. 2527/1997 (ΦΕΚ 198 Α'). Οι
παραπάνω θέσεις µπορούν να καλύπτονται και µε αποσπάσεις
προσωπικού που υπηρετεί µε οποιαδήποτε σχέση στο ∆ηµόσιο και
στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, όπως αυτός είχε οριοθετηθεί µε το
άρθρο 1 παρ. 6 του ν. 1256/1982. Οι αποσπάσεις αυτές έχουν
διάρκεια µέχρι πέντε (5) χρόνια και διενεργούνται µετά από αίτηση
του ενδιαφεροµένου µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων και του οικείου Υπουργού. Οι
αποδοχές των αποσπωµένων, τα κάθε είδους επιδόµατα, µε την
επιφύλαξη των διατάξεων της παραγράφου 2 του άρθρου 10 του ν.
2470/1997 (ΦΕΚ 40 Α'), καθώς και οι εργοδοτικές εισφορές σε
ταµεία κύριας ή επικουρικής ασφάλισης, βαρύνουν από της
αποσπάσεως το φορέα διαχείρισης. Η κατανοµή του προσωπικού
σε υπηρεσιακές µονάδες, η διοίκηση και οι επί µέρους αρµοδιότητες
αυτών, οι αρµοδιότητες του ∆ιευθυντή, καθώς και κάθε άλλη σχετική
λεπτοµέρεια, καθορίζονται µε τους κανονισµούς που καταρτίζονται
κατά την παράγραφο 8.
7. Ο οικονοµικός και διαχειριστικός έλεγχος των φορέων διαχείρισης
ενεργείται µε τη διαδικασία που ορίζεται από τις κείµενες διατάξεις
περί Σώµατος Ορκωτών Ελεγκτών. Το διαχειριστικό έτος συµπίπτει
µε το φορολογικό έτος. Οι ορκωτοί ελεγκτές, που ασκούν τον
τακτικό έλεγχο, υποβάλλουν µέχρι το τέλος Ιουνίου κάθε έτους
έκθεση για τη διαχείριση και τον απολογισµό του έτους που έληξε.
Οι εκθέσεις υποβάλλονται δια του Προέδρου του ∆.Σ. στον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων και
στον Υπουργό Οικονοµικών. Οι παραπάνω Υπουργοί µπορούν να
ζητήσουν οποτεδήποτε έκτακτο έλεγχο της οικονοµικής διαχείρισης
των φορέων.
8. Το ∆.Σ. καταρτίζει εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας του φορέα
διαχείρισης,  κανονισµό  υπηρεσιών  και  προσωπικού,  εσωτερικό
κανονισµό  λειτουργίας  του  ∆ιοικητικού  Συµβουλίου,  κανονισµό
οικονοµικής  διαχείρισης  και  προµηθειών,  καθώς  και  κανονισµό
ανάληψης  ή  εκτέλεσης  για  τρίτους  ή  ανάθεσης  σε  τρίτους
επιστηµονικών  ή  ερευνητικών  προγραµµάτων,  µελετών,
υπηρεσιών  τεχνικής  βοήθειας  και  εν  γένει  έργων  και
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υπηρεσιών. Οι παραπάνω κανονισµοί εγκρίνονται µε αποφάσεις
του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων
που δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
9. Με προεδρικά διατάγµατα, που εκδίδονται ύστερα από πρόταση
του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων,
µπορεί να συνιστώνται νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ως
φορείς διαχείρισης περιβαλλοντικών έργων και προγραµµάτων,
όπως της "Ανάπλασης και ∆ιαχείρισης του Κηφισού Αττικής", του
"Μητροπολιτικού Πάρκου στο Γουδί", του "Πάρκου Περιβαλλοντικής
Ευαισθητοποίησης Πύργου Βασιλίσσης", της περιοχής Ελαιώνα
Αττικής, της Μητροπολιτικής Ζώνης Πρασίνου στην περιοχή του
Ελληνικού, καθώς και κάθε άλλου αντίστοιχου προγράµµατος και
έργου, το οποίο µπορεί να αναπτυχθεί ενιαία σε οποιονδήποτε άλλο
χώρο. Στο προεδρικό διάταγµα ίδρυσης κάθε φορέα προβλέπονται
ιδίως η εξειδίκευση των σκοπών και αρµοδιοτήτων κάθε φορέα, η
νοµική µορφή, τα όργανα διοίκησης, οι αρµοδιότητες κάθε οργάνου
ή µέλους οργάνου διοίκησης, η σύνθεση των οργάνων διοίκησης, το
περιεχόµενο εποπτείας του φορέα από τον Υπουργό
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων, οι πόροι του, το
προσωπικό και η διάρθρωση του φορέα, τα όργανα και η διαδικασία
οικονοµικού και διαχειριστικού ελέγχου, η διαδικασία σύνταξης και
έγκρισης των κανονισµών, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία ρύθµιση
ή λεπτοµέρεια. Η σύνθεση κάθε φορέα προσδιορίζεται µε τη
συµµετοχή εκπροσώπων της τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτης και
δεύτερης βαθµίδας, επιστηµονικών και κοινωνικών φορέων και µη
κυβερνητικών περιβαλλοντικών οργανώσεων, καθώς και
εκπροσώπων του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Εργων και άλλων αρµόδιων Υπουργείων. Στους φορείς
αυτούς εφαρµόζονται αναλόγως και οι διατάξεις των παραγράφων
5, 6, 7 και 8 του παρόντος άρθρου. Στο φορέα διαχείρισης της
Μητροπολιτικής Ζώνης Πρασίνου στην περιοχή του Αεροδροµίου
του Ελληνικού εφαρµόζονται επίσης και οι διατάξεις του δεύτερου
εδαφίου της παραγράφου 4 του άρθρου ένατου του ν. 2338/1995
(ΦΕΚ 202 Α').

'Αρθρο 16
Τροποποιήσεις και συµπληρώσεις του ν. 1650/1986

1. Η παράγραφος 5 του άρθρου 18 του ν. 1650/1986 αντικαθίσταται
ως εξής:
"5. α. Τα αντικείµενα προστασίας και διατήρησης της παρ. 3 µε τις
ζώνες τους διέπονται από κανονισµούς διοίκησης και λειτουργίας,
στους οποίους καθορίζονται τα αναγκαία µέτρα οργάνωσης και
λειτουργίας των προστατευόµενων αντικειµένων και εξειδικεύονται
οι γενικοί όροι και περιορισµοί άσκησης δραστηριοτήτων και
εκτέλεσης έργων, που καθορίζονται µε το προεδρικό διάταγµα που
προβλέπεται στις παραγράφους 1 και 2 του άρθρου 21. Οι
ανωτέρω κανονισµοί καταρτίζονται εντός έτους από τη δηµοσίευση
του προεδρικού διατάγµατος που προβλέπεται στις παραγράφους 1
και 2 του άρθρου 21 και εγκρίνονται µε κοινές αποφάσεις του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων και
των κατά περίπτωση αρµόδιων Υπουργών και δηµοσιεύονται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
β. Με τις ίδιες ή όµοιες υπουργικές αποφάσεις εγκρίνονται επίσης
πενταετή Σχέδια ∆ιαχείρισης των προστατευόµενων αντικειµένων
της παραγράφου 3. Με τα Σχέδια ∆ιαχείρισης προσδιορίζονται, στο
πλαίσιο των γενικότερων όρων και προϋποθέσεων που τίθενται στα
προεδρικά διατάγµατα των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 21, οι
κατευθύνσεις και οι προτεραιότητες για την εφαρµογή των έργων,
δράσεων και µέτρων που απαιτούνται για την αποτελεσµατική
προστασία και διαχείριση των κατά περίπτωση προστατευόµενων
αντικειµένων. Τα Σχέδια ∆ιαχείρισης συνοδεύονται από
προγράµµατα δράσης στα οποία εξειδικεύονται τα αναγκαία µέτρα,
δράσεις, έργα και προγράµµατα, οι φάσεις, το κόστος, οι πηγές και
οι φορείς χρηµατοδότησής τους, καθώς και το χρονοδιάγραµµα
εκτέλεσής τους και οι φορείς εφαρµογής τους. Οι διατάξεις της
περιπτώσεως αυτής εφαρµόζονται αναλόγως και για την κατάρτιση

Σχεδίων ∆ιαχείρισης για τα προστατευόµενα είδη της χλωρίδας και
πανίδας που αναφέρονται στο άρθρο 20, καθώς και για τους
οικοτόπους που ορίζονται στην κοινή υπουργική απόφαση
33318/3028/ 28.12.1998 (ΦΕΚ 1289 Β'/28.12.1998)."
2. Η παράγραφος 2 του άρθρου 21 του ν. 1650/1986 αντικαθίσταται
ως εξής:
"2. Με το παραπάνω προεδρικό διάταγµα καθορίζονται οι αναγκαίοι
για την προστασία του συγκεκριµένου αντικειµένου γενικοί όροι,
απαγορεύσεις και περιορισµοί στις χρήσεις γης, στη δόµηση και
στην κατάτµηση ακινήτων, καθώς και στην εγκατάσταση και άσκηση
δραστηριοτήτων και στην εκτέλεση έργων. Με το ίδιο προεδρικό
διάταγµα µπορεί να προβλέπεται η υποχρέωση σύνταξης µελέτης
περιβαλλοντικών επιπτώσεων και για έργα ή δραστηριότητες που
δεν περιλαµβάνονται στην πρώτη κατηγορία έργων και
δραστηριοτήτων του άρθρου 3 του παρόντος νόµου."
3. Η παράγραφος 4 του άρθρου 21 του ν. 1650/1986 αντικαθίσταται
ως εξής:
"4. α. Τα προεδρικά διατάγµατα των παραγράφων 1 και 2, καθώς
και οι Κανονισµοί ∆ιοίκησης και Λειτουργίας και τα Σχέδια
∆ιαχείρισης των προστατευόµενων αντικειµένων αναθεωρούνται
ανά πενταετία, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην επόµενη
περίπτωση. Στο χρονικό αυτό διάστηµα, επιτρέπεται κατ' εξαίρεση η
τροποποίησή τους, µετά από τεκµηριωµένη εισήγηση του Φορέα
∆ιαχείρισης, εφόσον έχει συσταθεί, ή των υπηρεσιών ή νοµικών
προσώπων στα οποία έχει ανατεθεί η σχετική αρµοδιότητα: α) για
την αντιµετώπιση έκτακτων γεγονότων που σχετίζονται µε την
προστασία της περιοχής, β) για την προσαρµογή τους σε
υποδείξεις και παρατηρήσεις της ετήσιας έκθεσης αξιολόγησης της
επόµενης περιπτώσεως, γ) για να εκτελεσθούν έργα και µέτρα
ιδιαίτερα σηµαντικά για την προστασία και διαχείριση της περιοχής.
β. Η παρακολούθηση και αξιολόγηση της εφαρµογής των
ρυθµίσεων των προεδρικών διαταγµάτων των παραγράφων 1 και 2,
καθώς και των Κανονισµών ∆ιοίκησης και Λειτουργίας και των
Σχεδίων ∆ιαχείρισης της παραγράφου 5 του άρθρου 18, γίνεται είτε
από τον οικείο Φορέα ∆ιαχείρισης, εφόσον έχει συσταθεί, είτε από
τις υπηρεσίες ή νοµικά πρόσωπα στα οποία έχει ανατεθεί η σχετική
αρµοδιότητα. Για το σκοπό αυτόν, τα πρόσωπα του προηγούµενου
εδαφίου συντάσσουν ετήσια έκθεση αξιολόγησης που κοινοποιείται
µε µέριµνά τους στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων και στο Υπουργείο Γεωργίας, καθώς και σε άλλα
Υπουργεία των οποίων οι αρµοδιότητες εµπίπτουν στην περιοχή
του προστατευόµενου κατά περίπτωση αντικειµένου. Η έκθεση αυτή
µπορεί να κοινοποιείται επίσης σε οργανισµούς του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα, των οποίων η δραστηριότητα εκτείνεται στην
περιοχή διαχείρισης, στις αρµόδιες υπηρεσίες της οικείας
περιφέρειας και στους οικείους οργανισµούς αυτοδιοίκησης και των
δύο βαθµίδων, προκειµένου να λαµβάνεται υπόψη κατά την
επεξεργασία µέτρων, δράσεων, ενεργειών και ρυθµίσεων
αρµοδιότητάς τους, που προωθούν την αποτελεσµατική εφαρµογή
των σχετικών προεδρικών διαταγµάτων, κανονισµών διοίκησης και
λειτουργίας και σχεδίων διαχείρισης."
4. Μετά την παράγραφο 6 του άρθρου 21 του ν. 1650/1986
προστίθεται παράγραφος 7 που έχει ως εξής:
"7. Στη διαδικασία του άρθρου αυτού υπάγεται εφεξής κάθε νέος
χαρακτηρισµός εθνικών δρυµών, αισθητικών δασών και
διατηρητέων µνηµείων της φύσης, καθώς και κάθε τροποποίηση
των ορίων και καθορισµός των αναγκαίων όρων και περιορισµών
προστασίας των εθνικών δρυµών, αισθητικών δασών και
διατηρητέων µνηµείων της φύσης που έχουν χαρακτηρισθεί κατά τις
διατάξεις του άρθρου 78 του ν.δ. 86/1969, όπως αντικαταστάθηκε
από τις διατάξεις του άρθρου 3 του ν.δ. 996/1971."

'Αρθρο 17
Συµπλήρωση αρµοδιοτήτων Επιτροπής "Φύση 2000"

Η Επιτροπή "Φύση 2000", που έχει συσταθεί µε το άρθρο
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5 της κοινής υπουργικής απόφασης 33318/ 3028/28.12.1998 (ΦΕΚ
1289 Β'/28.12.1998), ενεργεί και ως Εθνική Επιτροπή
Προστατευόµενων Περιοχών µε σκοπό το συντονισµό, την
παρακολούθηση και αξιολόγηση των διαδικασιών
προγραµµατισµού, οργάνωσης και λειτουργίας του Εθνικού
Συστήµατος ∆ιοίκησης και ∆ιαχείρισης Προστατευόµενων
Περιοχών. Για την εκπλήρωση του σκοπού αυτού η Επιτροπή ασκεί
επιπλέον και τις ακόλουθες αρµοδιότητες:
α. Παρακολουθεί και αξιολογεί τα προγράµµατα, τις δράσεις και
ενέργειες όλων των αρµόδιων Υπουργείων, υπηρεσιών και των
νοµικών προσώπων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα που αφορούν
τις προστατευόµενες περιοχές, τα είδη, τους οικοτόπους και
γενικότερα το φυσικό περιβάλλον.
β. Καταγράφει, ταξινοµεί και αξιολογεί το έργο και τις
δραστηριότητες των φορέων διαχείρισης προστατευόµενων
αντικειµένων που συνιστώνται κατά το άρθρο 15 του νόµου αυτού
και διατυπώνει προτάσεις προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων για την αποτελεσµατική
λειτουργία και τη βελτίωση της δράσης τους.
γ. Επεξεργάζεται πρότυπα για την κατάρτιση των κανονισµών
διοίκησης και λειτουργίας και των σχεδίων διαχείρισης που
αναφέρονται στο άρθρο 18 παρ. 5 του ν. 1650/1986, καθώς και
κριτήρια αξιολόγησής τους.
δ. Γνωµοδοτεί προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων και άλλους αρµόδιους Υπουργούς για τον τρόπο
ετήσιας κατανοµής προς τους φορείς διαχείρισης του άρθρου 15
των εθνικών πόρων, καθώς και των πόρων που προέρχονται από
τα Επιχειρησιακά Προγράµµατα του Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης
(Κ.Π.Σ.), το Ταµείο Συνοχής ή άλλα κοινοτικά διαρθρωτικά µέτρα
και προγράµµατα.
ε. Γνωµοδοτεί για κάθε άλλο θέµα που παραπέµπεται σε αυτήν από
τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων
σχετικά µε τη δράση, τη λειτουργία και τον έλεγχο των φορέων
διαχείρισης του άρθρου 15.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ'
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ, ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ

ΚΑΙ ΤΕΛΙΚΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ
'Αρθρο 18

Μεταβατικές και καταργούµενες διατάξεις
1. Καταργούνται από την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού:
α. Οι διατάξεις του ν. 360/1976, όπως τροποποιήθηκε και
συµπληρώθηκε µεταγενέστερα.
β. Οι παράγραφοι 4α και 4γ του άρθρου 6 του ν. 2052/1992.
γ. Η παράγραφος 13 του άρθρου 4 του ν. 2508/1997, καθώς και η
παράγραφος 6 του άρθρου 5 του ίδιου νόµου.
δ. Η περίπτωση θ' της παραγράφου 3 του άρθρου 24 του ν.
1558/1985 (ΦΕΚ 137 Α').
2. Το άρθρο 24 του ν. 1650/1986, όπως αυτό αντικαθίσταται µε την
παράγραφο 1 του άρθρου 10 του νόµου αυτού, έχει εφαρµογή και
στα Γενικά Πολεοδοµικά Σχέδια και Σχέδια Χωρικής και Οικιστικής
Οργάνωσης Ανοικτών Πόλεων, που εγκρίνονται κατά τις διατάξεις
των άρθρων 4 και 5 του ν. 2508/1997.
3. 'Oρια, κατευθύνσεις και ρυθµίσεις που περιλαµβάνονται σε
εγκεκριµένες αποφάσεις του Εθνικού Συµβουλίου Χωροταξίας και
Περιβάλλοντος, σύµφωνα µε το ν. 360/1976, και οι οποίες
βρίσκονται εντός των καταρτιζόµενων κατά τις διατάξεις του
παρόντος Γενικού, Ειδικών και Περιφερειακών Πλαισίων
Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης, καθώς και
εντός περιοχών ειδικών χωρικών παρεµβάσεων, αναθεωρούνται,
τροποποιούνται, συµπληρώνονται ή καταργούνται σύµφωνα µε τη
διαδικασία και τις λοιπές προϋποθέσεις που ορίζονται στις διατάξεις
των άρθρων 6 έως και 8 και 11 του νόµου αυτού. Εκκρεµείς κατά τη
δηµοσίευση του νόµου αυτού διαδικασίες τροποποίησης της
απόφασης 16/1981 του Εθνικού Συµβουλίου Χωροταξίας και

Περιβάλλοντος συνεχίζονται και ολοκληρώνονται σύµφωνα µε την
παράγραφο 9 του άρθρου 23 του ν. 2300/1995 (ΦΕΚ 69 Α'), εάν για
την έκδοση των υπουργικών αποφάσεων που προβλέπονται σε
αυτήν έχει ήδη γνωµοδοτήσει το οικείο νοµαρχιακό συµβούλιο.
4. Στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 6 του άρθρου 4 του ν.
1650/1986, όπως αυτό συµπληρώθηκε µε την παράγραφο 2 του
άρθρου 6 του ν. 2242/1994 (ΦΕΚ 162 Α') διαγράφεται, αφ' ης
στιγµής ίσχυσε, η φράση "και κατ' ανώτατο χρονικό διάστηµα τριών
(3) ετών από της ενάρξεως ισχύος του παρόντος."
5. Κατά την πρώτη εφαρµογή του νόµου αυτού, η κατάρτιση και
έγκριση Ειδικών και Περιφερειακών Πλαισίων Χωροταξικού
Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης χωρεί ανεξάρτητα από το αν
έχουν εκδοθεί οι προβλεπόµενες στην παράγραφο 3 του άρθρου 7
αποφάσεις της Επιτροπής ή αντίστοιχα οι προδιαγραφές του
τελευταίου εδαφίου της παραγράφου 1 του άρθρου 8 και µπορεί να
διενεργείται και χωρίς την ύπαρξη εγκεκριµένου Γενικού Πλαισίου
Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης. Κατά τα λοιπά
εφαρµόζονται τα όσα ορίζονται στα άρθρα 7 και 8 του νόµου αυτού.
6. Κατά την πρώτη εφαρµογή του νόµου αυτού η κατάρτιση του
Γενικού Πλαισίου Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης χωρεί ανεξάρτητα από το αν έχει εκδοθεί η
προβλεπόµενη στην παράγραφο 2 του άρθρου 6 απόφαση της
Επιτροπής. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται οι διατάξεις της
παραγράφου 3 του άρθρου 6.
7. α. Φορείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών που έχουν
συσταθεί µέχρι τη δηµοσίευση του νόµου αυτού υποχρεούνται να
προσαρµοσθούν στις διατάξεις του άρθρου 15 µέσα σε προθεσµία
τριών (3) ετών από της ενάρξεως ισχύος του παρόντος.
β. Εκκρεµείς κατά τη δηµοσίευση του νόµου αυτού διαδικασίες
ίδρυσης φορέων διαχείρισης συνεχίζονται και ολοκληρώνονται
σύµφωνα µε τις παραγράφους 1 και 2 του άρθρου 21 του ν.
1650/1986, εάν για την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος που
προβλέπεται σε αυτές έχει ήδη γνωµοδοτήσει το οικείο νοµαρχιακό
συµβούλιο.

'Αρθρο 19
Τροποποίηση του άρθρου 24 του ν. 2508/1997
1. Η παράγραφος 2 του άρθρου 24 του ν. 2508/1997 (ΦΕΚ 124 Α')
αντικαθίσταται ως εξής:
"2. Η εδαφική έκταση που καθορίζεται ως ΠΕΡΠΟ πρέπει να είναι
ενιαία και να έχει ελάχιστη επιφάνεια εκατό (100) στρέµµατα. ∆εν
θεωρείται ενιαία η έκταση που διακόπτεται από εγκεκριµένες
εθνικές, επαρχιακές, δηµοτικές ή κοινοτικές οδούς. ∆εν
συνυπολογίζονται στην επιφάνεια της έκτασης που καθορίζεται ως
ΠΕΡΠΟ τα ρέµατα, οι εκτάσεις που απαγορεύεται να
χρησιµοποιηθούν για οικιστικούς σκοπούς (ιδίως δασικές εκτάσεις,
αρχαιολογικοί χώροι, βιότοποι) και οι οποίες παραµένουν εκτός
σχεδίου και οι µη εγκεκριµένες οδοί που τυχόν περιλαµβάνονται
στην έκταση αυτή."
2. Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 16 του άρθρου
24 του ίδιου νόµου προστίθεται η φράση: "η οποία για τις
περιπτώσεις αυτές ισχύει για τρία (3) έτη από τη δηµοσίευσή της
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως."
3. Η λέξη "διετία" του δεύτερου εδαφίου της παραγράφου 16 του
άρθρου 24 του ίδιου νόµου αντικαθίσταται µε τη λέξη "τετραετία".

'Αρθρο 20
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 960/1979

Από το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 6 του ν.
960/1979 (ΦΕΚ 194 Α'), όπως αυτή αντικαταστάθηκε µε την
παράγραφο 1 του άρθρου 5 του ν. 1221/1981 (ΦΕΚ 292 Α'),
απαλείφεται η φράση: "προς εξυπηρέτηση της περιοχής της
υπαγόµενης εις τα διοικητικά όρια των δήµων ή κοινοτήτων εξ ων
προέρχεται..."

'Αρθρο 21
Καθορισµός ορίων ζωνών προστασίας του 'Ορους Αιγάλεω,
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καθώς και των χρήσεων και όρων
δόµησης σε αυτές - Καθορισµός ειδικών χρήσεων και όρων
δόµησης ζωνών στην περιφέρεια του ορεινού όγκου
Ι. Αντικείµενο της ρύθµισης
Καθορίζονται τα όρια, οι χρήσεις γης και οι όροι δόµησης του
'Ορους Αιγάλεω., το οποίο έχει κηρυχθεί ως τόπος ιδιαίτερου
φυσικού κάλλους µε την 25683/27.3.1969 απόφαση του
Υφυπουργού Προεδρίας της Κυβερνήσεως "Περί κηρύξεως ορέων
Υµηττού, Πεντελικού, Πάρνηθας, Κορυδαλλού και Αιγάλεω ως
τόπων χρηζόντων ειδικής προστασίας" (ΦΕΚ 236 Β') και βρίσκεται
στην εκτός σχεδίου περιοχή των ∆ήµων Περάµατος, Κερατσινίου,
Νίκαιας, Κορυδαλλού, Αγίας Βαρβάρας Χαϊδαρίου, Περιστερίου,
Πετρουπόλεως, Νέων Λιοσίων, Καµατερού, 'Ανω Λιοσίων, Φυλής,
Ασπροπύργου, όπως τα όρια αυτά φαίνονται µε διακεκοµµένη
µαύρη γραµµή και το γράµµα ∆ (-∆-) στα δεκαέξι (16) τοπογραφικά
διαγράµµατα σε κλίµακα 1:5.000, που δηµοσιεύονται µαζί.
Καθορίζονται επίσης ζώνες ειδικών χρήσεων και όροι δόµησης στην
περιφέρεια του ορεινού όγκου, όπως φαίνεται στα έξι (6)
τοπογραφικά διαγράµµατα, καθώς και σε ένα πρόσθετο που
συνοδεύει το παρόν.
ΙΙ. Καθορισµός ορίων ζωνών
Μέσα στα όρια του 'Ορους Αιγάλεω, όπως καθορίζονται στην
προηγούµενη παράγραφο, ορίζονται ζώνες προστασίας αυτού,
όπως φαίνονται µε τα στοιχεία Α, Α1, Β, Γ, ∆ και Ζ (Ζ1, Ζ2, Ζ3) στα
διαγράµµατα της προηγούµενης παραγράφου και καθορίζονται
κατά ζώνη ειδικές χρήσεις γης, ως εξής:
1. Ζώνη Α:
Η ζώνη αυτή καθορίζεται ως περιοχή απόλυτης προστασίας και
αποκατάστασης του φυσικού περιβάλλοντος, στην οποία
επιτρέπεται µόνο η εγκατάσταση υπαίθριων ή ηµιυπαίθριων
καθιστικών (περίπτερα αναψυχής).
Στο χώρο της πρώην χωµατερής του Σχιστού, που εµπίπτει στην
παραπάνω ζώνη, επιτρέπονται ελαφρές εγκαταστάσεις αναψυχής
και αθλητισµού, µετά από έγκριση του Οργανισµού Ρυθµιστικού
Σχεδίου Αθήνας (στο εξής, για συντοµία Ο.Ρ.Σ.Α.).
Εγκαταστάσεις, που εξυπηρετούν την εθνική άµυνα και υφίστανται
στη ζώνη αυτή διέπονται από το δικό τους νοµικό καθεστώς.
Ζώνη Α1:
Η ζώνη αυτή καθορίζεται ως περιοχή εγκατάστασης µονής, στην
οποία επιτρέπεται η ανέγερση καθολικού, καταλυµάτων µοναχών
και λοιπών χώρων απαραίτητων για τη λειτουργία της µονής.
2. Ζώνη Β:
Η ζώνη αυτή καθορίζεται ως περιοχή περιαστικού πάρκου µε
λειτουργίες αναψυχής, αθλητισµού, ελευθέρου και οργανωµένου
πρασίνου και πολιτιστικών εκδηλώσεων. Στην παραπάνω ζώνη
επιτρέπεται η ανέγερση κτιρίων αναψυκτηρίων, καφενείων,
εστιατορίων, πολιτιστικών χρήσεων, περιβαλλοντικής εκπαίδευσης
και µικρών αθλητικών εγκαταστάσεων.
Η χωροθέτηση των κτιρίων και εγκαταστάσεων γίνεται µετά από
έγκριση του Ο.Ρ.Σ.Α.. Για την έγκριση αυτή ζητείται η γνώµη της
αρµόδιας υπηρεσίας του Υπουργείου Γεωργίας.
3. Ζώνη Γ:
Η ζώνη αυτή καθορίζεται ως περιοχή γεωργικής χρήσης, στην
οποία επιτρέπεται µόνο η ανέγερση γεωργικών αποθηκών και
αντλιοστασίων.
4. Ζώνη ∆:
Η ζώνη αυτή καθορίζεται ως περιοχή του περιαστικού πάρκου της
Βορειοδυτικής Πύλης της Αθήνας µε λειτουργίες αναψυχής,
παιδικής αναψυχής, αθλητισµού, ελευθέρου πρασίνου και
πολιτιστικών εκδηλώσεων. Στη ζώνη αυτή επιτρέπεται η ανέγερση
αναψυκτηρίων, καφενείων, εστιατορίων, µικρών αθλητικών
εγκαταστάσεων, κτιρίων πολιτιστικών χρήσεων και περιβαλλοντικής
εκπαίδευσης, καθώς και εγκαταστάσεις ζωολογικού κήπου. Επίσης
επιτρέπονται οι διαµορφώσεις του χώρου µε αισθητικές επεµβάσεις,
που διευκολύνουν τη δηµιουργία αδιάκοπης πορείας σύνδεσης του
αστικού χώρου του Λεκανοπεδίου µε το Ποικίλο 'Oρος και στη
συνέχεια µε την Πάρνηθα.

Οι εγκαταστάσεις αυτές χωροθετούνται ύστερα από ειδική µελέτη
που εγκρίνεται από τον Ο.Ρ.Σ.Α.. Για την έγκριση αυτή ζητείται
γνώµη της αρµόδιας υπηρεσίας του Υπουργείου Γεωργίας.
5. Ζώνη Ζ:
Η ζώνη αυτή καθορίζεται ως περιοχή του περιαστικού πάρκου της
∆υτικής Πύλης της Αθήνας, στην οποία, περιλαµβάνονται οι
υποζώνες Ζ1, Ζ2, Ζ3 ως εξής:
α. Υποζώνη Ζ1:
Η ζώνη αυτή καθορίζεται ως περιοχή περιαστικού πάρκου µε
λειτουργίες αναψυχής υπαίθριων πολιτιστικών εκδηλώσεων,
ελευθέρου πρασίνου, εκπαιδευτικών κατασκηνώσεων χωρίς
µόνιµες εγκαταστάσεις και χώρων αθλοπαιδιών µικρής κλίµακας,
στην οποία επιτρέπεται η ανέγερση περιπτέρων αναψυχής,
περιπτέρων ιστορικής και περιβαλλοντικής ενηµέρωσης για την
περιοχή, καθώς και αναψυκτήρια.
β. Υποζώνη Ζ2:
Η ζώνη αυτή καθορίζεται ως περιοχή οργανωµένων τουριστικών
κατασκηνώσεων και επιτρέπονται οι εντελώς απαραίτητες
εγκαταστάσεις για τη λειτουργία τους σύµφωνα µε τις προδιαγραφές
του Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού (Ε.Ο.Τ.).
γ. Υποζώνη Ζ3:
Η ζώνη αυτή καθορίζεται ως περιοχή του "∆ιοµήδειου Βοτανικού
Κήπου", µέσα στην οποία επιτρέπεται η ανέγερση θερµοκηπίων,
εργαστηρίων, χώρων ερευνών, µικρή ανθαγορά, καθώς και όλα τα
κτίρια, έργα υποδοµής και εγκαταστάσεις που είναι απαραίτητα για
τη λειτουργία του και συνάδουν αυστηρά µε το χαρακτήρα του
Ιδρύµατος αυτού.
δ. Οι εγκαταστάσεις, που επιτρέπονται στις υποζώνες Ζ1, Ζ3,
χωροθετούνται ύστερα από ειδική µελέτη, που εγκρίνεται από τον
Ο.Ρ.Σ.Α.. Για την έγκριση αυτή ζητείται η γνώµη της αρµόδιας
υπηρεσίας του Υπουργείου Γεωργίας.
6. Σε όλες τις παραπάνω ζώνες επιτρέπονται επίσης:
α. 'Εργα κοινής ωφέλειας, αναγκαία για την εξασφάλιση και
προστασία της χλωρίδας και της πανίδας, καθώς και φυτώρια.
β. Τα απαραίτητα έργα τεχνικής υποδοµής, δηλαδή έργα και
εγκαταστάσεις ενέργειας (∆.Ε.Η. - ∆.ΕΠ.Α.), τηλεπικοινωνιών
(Ο.Τ.Ε.), ύδρευσης (Ε.Υ∆.Α.Π. - ∆ήµοι), µεταφορών (Ο.Σ.Ε., οδικά
έργα), πεζοδροµήσεις και τις απαραίτητες για την εξυπηρέτηση του
κοινού εγκαταστάσεις υγιεινής.
γ. Τα απαραίτητα έργα και εγκαταστάσεις για την αποκατάσταση
του χώρου της πρώην χωµατερής Σχιστού.
δ. Χώροι στάθµευσης και εξυπηρέτησης φορτηγών αυτοκινήτων σε
κατάλληλα επιλεγµένες θέσεις, εκτός της Ζώνης Α και εκτός
δασικών ή αναδασωτέων εκτάσεων, µετά από έγκριση της
Εκτελεστικής Επιτροπής του Ο.Ρ.Σ.Α. και σύµφωνη γνώµη του
οικείου οργανισµού τοπικής αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.).
ε. Υπόγειες υδατοδεξαµενές και υπόγεια αντλιοστάσια για την
εξυπηρέτηση των εγκαταστάσεων, µετά από έγκριση της αρµόδιας
υπηρεσίας του Υπουργείου Γεωργίας, ως προς την αναγκαιότητα
και τη χωρητικότητά τους σε περίπτωση ιδιωτικών κατασκευών και
µετά από έγκριση αρµόδιων φορέων Ν.Π.∆.∆. και Ο.Τ.Α. στις
λοιπές περιπτώσεις και εφόσον προβλέπεται από εγκεκριµένες
µελέτες.
στ. Επιτρέπονται επίσης κατά προτίµηση στη Ζώνη Α
εγκαταστάσεις κεραιών τηλεπικοινωνιών, ραδιοφωνίας και
τηλεόρασης, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 24α του ν.
2075/1992 (ΦΕΚ 129 Α'), όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, µε τις
διατάξεις του άρθρου 41 του ν. 2145/ 1993 (ΦΕΚ 88 Α'), του
άρθρου 34 του ν. 2166/1993 (ΦΕΚ 137 Α') και του άρθρου 5 του ν.
2181/1994 (ΦΕΚ 10 Α').
ζ. Ειδικότερα στις ζώνες Α, Β και Γ επιτρέπονται και εγκαταστάσεις
µετεωρολογικών και γεωδυναµικών σταθµών, οι οποίες εγκρίνονται
µε κοινή απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Εργων και του συναρµόδιου Υπουργού.
7.  ∆ηµόσιες  εκτάσεις,  που  βρίσκονται  µέσα  στα  όρια  της
Ζώνης  Β  και  έχουν  παραχωρηθεί  µέχρι  τη  δηµοσίευση  του
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παρόντος νόµου από αρµόδιο δηµόσιο φορέα για την ανέγερση
κτιρίων κοινωφελών λειτουργιών, δηλαδή νοσοκοµείων,
θεραπευτηρίων, εκπαιδευτηρίων, ασύλων και ορφανοτροφείων,
µπορούν να διατηρήσουν τη χρήση, που προβλέπεται από την
πράξη παραχώρησης. Οι εκτάσεις αυτές δοµούνται µε τις µέχρι την
έκδοση του παρόντος νόµου ισχύουσες διατάξεις, χωρίς όµως τις
παρεκκλίσεις του συντελεστή δόµησης, που ισχύουν στις περιοχές
εκτός σχεδίου.
ΙΙΙ. Ελάχιστα όρια εµβαδού και λοιποί όροι και περιορισµοί δόµησης
1. Τα ελάχιστα όρια εµβαδού και οι λοιποί όροι και περιορισµοί
δόµησης των γηπέδων, που βρίσκονται στις παραπάνω ζώνες Α, Β,
Γ, ∆ και Ζ, µε εξαίρεση τα γήπεδα, που προορίζονται για τις
χρήσεις, που αναφέρονται στην περίπτωση 6 της παραγράφου ΙΙ
του παρόντος άρθρου, καθορίζονται ως εξής:
α. Ελάχιστο εµβαδό είκοσι χιλιάδων (20.000) τ.µ..
β. Μέγιστη επιφάνεια των κτιρίων:
- Περιπτέρων αναψυχής και περιπτέρων ιστορικής και
περιβάλλοντικής ενηµέρωσης, τριάντα (30) τ.µ. ανά ελάχιστο
εµβαδό αρτίου γηπέδου είκοσι χιλιάδων (20.000) τ.µ.. Σε
περίπτωση µεγαλύτερων γηπέδων επιβάλλεται διάσπαση του
όγκου των κτιρίων ανά τριάντα (30) τ.µ. κάθε είκοσι χιλιάδες
(20.000) τ.µ. µε µέγιστη συνολική επιφάνεια εκατόν πενήντα (150)
τ.µ..
- Εστιατορίων, αναψυκτηρίων, καφενείων, αθλητικών
εγκαταστάσεων, πολιτιστικών χρήσεων και περιβαλλοντικής
εκπαίδευσης εκατόν εξήντα (160) τ.µ..
- Σε κάθε άρτιο, σύµφωνα µε τα προηγούµενα, γήπεδο είναι δυνατή
η δόµηση περισσότερων του ενός κτιρίων διαφορετικής χρήσης το
καθένα, σύµφωνα µε τις διατάξεις αυτής της παραγράφου. Στην
περίπτωση αυτή το άθροισµα των επιφανειών των κτιρίων για κάθε
άρτιο γήπεδο δεν πρέπει να είναι µεγαλύτερο των διακοσίων (200)
τ.µ..
- Γεωργικών αποθηκών είκοσι (20) τ.µ..
- Αντλιοστασίων δέκα (10) τ.µ..
- Μονής (στο σύνολο των κτιρίων) τετρακοσίων (400) τ.µ. µε
µέγιστο ποσοστό κάλυψης τέσσερα τοις εκατό (4%).
γ. Μέγιστο επιτρεπόµενο ύψος των κτιρίων (που µετριέται από το
γύρω φυσικό έδαφος):
- Περιπτέρων αναψυχής και περιπτέρων ιστορικής και
περιβαλλοντικής ενηµέρωσης, τρία και µισό (3,50) µέτρα,
- Εστιατορίων, αναψυκτηρίων, καφενείων, κτιρίων αθλητικών
εγκαταστάσεων, πολιτιστικών χρήσεων, περιβαλλοντικής
εκπαίδευσης, τέσσερα (4) µέτρα.
- Γεωργικών αποθηκών, αντλιοστασίων, µόνο στη Ζώνη Γ, τρία (3)
µέτρα.
- Μονής: οκτώ (8) µέτρα.
δ. Πάνω από το µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος των κτιρίων
επιτρέπεται η κατασκευή στέγης µε κεραµίδια βυζαντινού τύπου. Το
ύψος της στέγης δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει το ένα και µισό
(1,50) µέτρο.
ε. Για τη χορήγηση οικοδοµικής άδειας ανέγερσης γεωργικών
αποθηκών και αντλιοστασίων απαιτείται η προηγούµενη έγκριση
της αρµόδιας υπηρεσίας του Υπουργείου Γεωργίας.
στ. Για την κοπή δένδρων απαιτείται η άδεια της αρµόδιας δασικής
υπηρεσίας του Υπουργείου Γεωργίας.
ζ. Για κάθε απαιτούµενη αλλαγή του φυσικού ανάγλυφου
εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 40 παρ. 1 του ν. 1337/1983
(ΦΕΚ 33 Α').
η. Στις περιπτώσεις των ανενεργών λατοµείων επιβάλλεται είτε η
αποκατάσταση του φυσικού ανάγλυφου και η αναδάσωσή του,
ύστερα από σχετική µελέτη (η οποία αποκατάσταση και
αναδάσωση είναι υποχρεωτική για τη Ζώνη Α) είτε η µερική
αποκατάσταση και διαµόρφωση του ανάγλυφου συγχρόνως µε τη
χωροθέτηση των επιτρεπόµενων χρήσεων (στις Ζώνες Β και ∆),
ύστερα από σχετική µελέτη.
θ. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται οι διατάξεις των από 24.5.1985
(ΦΕΚ 270 ∆') και από 5.12.1979 (ΦΕΚ 707 ∆') προεδρικών

διαταγµάτων χωρίς καµιά παρέκκλιση.
ι. Οι αρχιτεκτονικές µελέτες των κτιρίων, που πρόκειται να
ανεγερθούν, εγκρίνονται από την οικεία Επιτροπή Πολεοδοµικού
και Αρχιτεκτονικού Ελέγχου (Ε.Π.Α.Ε.), η οποία εγκρίνει επίσης τη
θέση των κτιρίων µέσα στο γήπεδο.
2. Τα κτίρια, που υφίστανται σήµερα νόµιµα και τα οποία, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του παρόντος, δεν επιτρέπονται, είναι δυνατόν να
διατηρούν τη χρήση τους για τριάντα (30) έτη µετά τη δηµοσίευση
του παρόντος νόµου. Σε αυτά τα κτίρια και τις εγκαταστάσεις
επιτρέπονται επισκευές, διαρρυθµίσεις και προσθήκες, οι οποίες
είναι απολύτως απαραίτητες για τη λειτουργία τους, σύµφωνα µε τις
σχετικές διατάξεις και εγκρίνονται από την Ε.Π.Α.Ε..
Από το χρονικό αυτόν περιορισµό εξαιρούνται τα κτίρια και οι
εγκαταστάσεις, που έχουν σχέση µε την Εθνική 'Αµυνα.
3. Σε περίπτωση γηπέδου, που εµπίπτει σε περισσότερες της µιας
ζώνης ή τέµνεται από το όριο προστασίας του 'Ορους Αιγάλεω, η
αρτιότητα υπολογίζεται σε ολόκληρο το γήπεδο, το κτίριο, όµως
κατασκευάζεται σε εκείνο το τµήµα του γηπέδου, που είναι δυνατή η
ανέγερση κτιρίου και σύµφωνα µε τις χρήσεις και τους όρους
δόµησης της περιοχής, που εµπίπτει αυτό.
IV. 'Ορια ζωνών ειδικών χρήσεων στην περιφέρεια του ορεινού
όγκου.
1. Στην περιφέρεια του ορεινού όγκου καθορίζονται τα όρια ζωνών
ειδικών χρήσεων, που βρίσκονται στην εκτός σχεδίου περιοχή των
∆ήµων Περάµατος, Κερατσινίου, Πετρουπόλεως, 'Ανω Λιοσίων,
Νίκαιας, Κορυδαλλού, όπως τα όρια αυτά φαίνονται µε
διακεκοµµένη µαύρη γραµµή και το γράµµα Ε στα 7 διαγράµµατα
της παραγράφου Ι, που φέρουν στη σχετική διανοµή τους αριθµούς
6453,2, 6444,1, 6444,3, 6444,4, 6444,7, 6445,1, 6454,3, όπως
αναγράφεται στο υπόµνηµά τους.
2. Μέσα στα όρια, που καθορίζονται µε το προηγούµενο εδάφιο,
ορίζονται ζώνες, όπως φαίνονται µε τα στοιχεία Ε, Ε1, Ε2, Ε3, Ε4
στα παραπάνω διαγράµµατα και καθορίζονται κατά ζώνη ειδικές
χρήσεις γης, ως εξής:
α. Ζώνη Ε:
Η ζώνη αυτή καθορίζεται ως χώρος υγειονοµικής ταφής
απορριµµάτων (Χ.Υ.Τ.Α.), ανακύκλωσης και επεξεργασίας
απορριµµάτων, µέσα στην οποία επιτρέπονται οι εγκαταστάσεις,
που εξυπηρετούν τις χρήσεις αυτές.
β. Ζώνη Ε1:
Η ζώνη αυτή καθορίζεται ως περιοχή νεκροταφείου, µέσα στην
οποία επιτρέπονται µόνο εγκαταστάσεις, που εξυπηρετούν τη
χρήση αυτή.
γ. Ζώνη Ε2:
Η ζώνη αυτή καθορίζεται ως βιοµηχανική περιοχή Σχιστού,
σύµφωνα µε τις διατάξεις της κοινής υπουργικής απόφασης των
Υπουργών Περιβάλλοντος Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων και
Βιοµηχανίας, Ενέργειας και Τεχνολογίας Β 2671/48224.1.1988
(ΦΕΚ 100 Β').
δ. Ζώνη Ε3:
Η ζώνη αυτή καθορίζεται ως περιοχή εγκαταστάσεων σταθµού
µεταφόρτωσης απορριµµάτων και κτηνιατρείου.
ε. Ζώνη Ε4:
Η ζώνη αυτή καθορίζεται ως περιοχή για τις εγκαταστάσεις της
∆ηµόσιας Επιχείρησης Αερίου (∆.ΕΠ.Α.).
στ α. Ζώνη Η:
Η περιοχή ∆ήµου Κορυδαλλού και Νίκαιας, που οριοθετείται στα
συνοδευτικά διαγράµµατα ως Ζώνη Η, χαρακτηρίζεται ως περιοχή
ήπιας ανάπτυξης πρώτης κατοικίας µε πυκνότητα που δεν θα
υπερβαίνει τα 60 άτοµα σε κάθε εκτάριο.
στ. β. Ζώνη Η1:
Η περιοχή του ∆ήµου Νίκαιας, που οριοθετείται στο συνοδευτικό
διάγραµµα ως Ζώνη Η1, χαρακτηρίζεται ως περιοχή ανάπτυξης
οργανωµένων προγραµµάτων στέγασης για πρώτη κατοικία µε
πυκνότητα που δεν θα υπερβαίνει τα 100 άτοµα σε κάθε εκτάριο.
V. 'Οροι και περιορισµοί δόµησης ζωνών στην περιφέρεια του
ορεινού όγκου



1162 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

Οι όροι και περιορισµοί δόµησης των ζωνών, που αναφέρονται
στην προηγούµενη παράγραφο, καθορίζονται ως εξής:
α. Ζώνη Ε:
Μέσα στη ζώνη αυτή ισχύουν οι διατάξεις του από 31.3.1987
προεδρικού διατάγµατος (ΦΕΚ 303 ∆'), που αφορούν στις
βιοµηχανικές εγκαταστάσεις.
β. Ζώνες Ε1 και Ε3:
Οι όροι και περιορισµοί δόµησης των ζωνών αυτών καθορίζονται µε
την έγκριση τοπικού ρυµοτοµικού σχεδίου σύµφωνα µε τις διατάξεις
του άρθρου 26 του ν. 1337/1983.
γ. Ζώνη Ε2:
Οι όροι και περιορισµοί δόµησης στη ζώνη αυτή καθορίζονται µε
την έγκριση της πολεοδοµικής µελέτης, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του ν. 2545/1997 (ΦΕΚ 254 Α').
δ. Ζώνη Ε4:
Οι όροι και περιορισµοί δόµησης στη ζώνη αυτή καθορίζονται από
τις σχετικές ειδικές διατάξεις για τις εγκαταστάσεις της ∆.ΕΠ.Α..
ε. Τα ελάχιστα όρια εµβαδού και οι λοιποί όροι και περιορισµοί
δόµησης των γηπέδων, που βρίσκονται στη Ζώνη Η, καθορίζονται
ως εξής:
ε.α. µέγιστος συντελεστής δόµησης µηδέν κόµµα τέσσερα (0,4) στο
σύνολο της έκτασης,
ε.β. µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος επτά και µισό (7,5) µέτρα,
ε.γ. οι οικίες θα πρέπει να καλύπτονται µε στέγη µέγιστου ύψους
ενός και µισού (1,5) µέτρου,
ε.δ. µέγιστη επιτρεπόµενη επιφάνεια όλων των ορόφων ανά κτίριο
διακόσια (200) τ.µ..
Κατά τα λοιπά ισχύει ο Γενικός Οικοδοµικός Κανονισµός (Γ.Ο.Κ.).
στ. Τα ελάχιστα όρια εµβαδού και οι λοιποί όροι και περιορισµοί
δόµησης των γηπέδων, που βρίσκονται στη Ζώνη Η1, καθορίζονται
ως εξής:
στ.α. µέγιστος επιτρεπόµενος συντελεστής δόµησης µηδέν κόµµα
οκτώ (0,8) στο σύνολο της έκτασης,
στ.β. µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος δέκα και µισό (10,5) µέτρα,
στ.γ. µέγιστη επιτρεπόµενη επιφάνεια ανά κτίριο τριακόσια (300)
τ.µ.,
Κατά τα λοιπά ισχύει ο Γενικός Οικοδοµικός Κανονισµός (Γ.Ο.Κ.).
VI. Μεταβατικό καθεστώς
1. Οικοδοµικές άδειες, που έχουν εκδοθεί µέχρι τη δηµοσίευση του
παρόντος νόµου, ή άδειες για τις οποίες έχει υποβληθεί ο πλήρης
φάκελος στην αρµόδια πολεοδοµική υπηρεσία µέχρι την
ηµεροµηνία κατάθεσης του παρόντος, εκτελούνται, όπως
εκδόθηκαν, ή εκδίδονται µέχρι το πολύ έξι (6) µήνες από τη
δηµοσίευση του παρόντος, σύµφωνα µε τις προϊσχύουσες διατάξεις
και µε βάση τα στοιχεία που έχουν υποβληθεί. Για τις άδειες αυτές
έχουν εφαρµογή και οι διατάξεις του άρθρου 6 του π.δ. 8.7.1993
(ΦΕΚ 795 ∆') "Τρόπος έκδοσης οικοδοµικών αδειών και έλεγχος
των ανεγειρόµενων οικοδοµών", όπως ισχύει.
2. Ως προς τη χρήση των κτιρίων του προηγούµενου εδαφίου
εφαρµόζεται η διάταξη της περίπτωσης 2 της παραγράφου ΙΙΙ του
παρόντος.
3. Οι λοιποί όροι, η διαδικασία εφαρµογής και η οικιστική οργάνωση
των Ζωνών Η και Η1 θα γίνει µε προεδρικό διάταγµα, µετά από
πρόταση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσων
'Εργων και του Υπουργού Γεωργίας και γνώµη του Ο.Ρ.Σ.Α..

'Αρθρο 22
Φορολόγηση χρηµατιστηριακών συναλλαγών

Ο συντελεστής του φόρου που προβλέπεται από την παράγραφο 2
του άρθρου 9 του ν. 2579/1998 (ΦΕΚ 31 Α') και την παράγραφο 2
του άρθρου 27 του ν. 2703/1999 (ΦΕΚ 72 Α') αυξάνεται από τρία
τοις χιλίοις (3%ο.) σε έξι τοις χιλίοις (6%ο.).

Οι διατάξεις αυτής της παραγράφου εφαρµόζονται για πωλήσεις
µετοχών που διενεργούνται από την επόµενη ηµέρα της
δηµοσίευσης του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

'Αρθρο 23
Ρύθµιση θεµάτων Ειδικών Υπηρεσιών Χωροταξίας, Οικισµού

και Περιβάλλοντος
Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 4 του άρθρου 8 του ν.
679/1977 (ΦΕΚ 245 Α'), όπως ισχύουν µετά το άρθρο τέταρτο του
ν. 2445/1996 (ΦΕΚ 274 Α'), την παράγραφο 3 του άρθρου 5 του ν.
2229/1994 (ΦΕΚ 138 Α') και την περίπτωση η' του άρθρου 31 του ν.
2470/1997 (ΦΕΚ 40 Α'), εφαρµόζονται ανάλογα και στις Ειδικές
Υπηρεσίες Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος (Ε.Υ.Χ.Ο.Π.),
που συνιστώνται σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 9 του
ν. 1032/1980 (ΦΕΚ 57 Α'). 'Οπου στις διατάξεις αυτές προβλέπεται
γνώµη Τεχνικού Συµβουλίου, αρµόδιο είναι το Κεντρικό Συµβούλιο
Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος.

'Αρθρο 24
'Ιδρυση Εθνικού Κέντρου Περιβάλλοντος

και Αειφόρου Ανάπτυξης
1. Ιδρύεται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία
Εθνικό Κέντρο Περιβάλλοντος και Αειφόρου Ανάπτυξης. Το Κέντρο
εδρεύει στην Αθήνα, είναι κοινωφελούς χαρακτήρα, έχει πλήρη
διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια και εποπτεύεται από τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων.
2. Σκοποί του Κέντρου είναι:
- Η παροχή αντικειµενικών, αξιόπιστων και συγκρίσιµων
πληροφοριών για το περιβάλλον, η ταξινόµηση και η επεξεργασία
τους.
- Η επιστηµονική συµβολή στην επεξεργασία, εφαρµογή και
αξιολόγηση πολιτικών, προγραµµάτων και µέτρων που αφορούν το
περιβάλλον και τη βιώσιµη ανάπτυξη, σε συνάρτηση και µε τις
διεθνείς και ευρωπαϊκές δραστηριότητες της χώρας, η αντίστοιχη
επιστηµονική υποστήριξη της διοίκησης και η υποβολή προτάσεων
στους αρµόδιους φορείς.
- Η ευρεία διάδοση των περιβαλλοντικών πληροφοριών και η
παροχή ελεύθερης πληροφόρησης του κοινού.
3. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση των
Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
Οικονοµικών και Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων,
καθορίζονται:
α. Οι ειδικότεροι σκοποί και οι αρµοδιότητες του Κέντρου.
β. Η ειδικότερη νοµική µορφή, τα όργανα της διοίκησης, η
συγκρότησή τους, οι αρµοδιότητες κάθε οργάνου ή µέλους οργάνου
διοίκησης, η σύνθεση των οργάνων διοίκησης και η εποπτεία του
πιο πάνω νοµικού προσώπου.
γ. Οι πόροι.
δ. Το προσωπικό και η διάρθρωση των υπηρεσιών του Κέντρου. Οι
θέσεις του προσωπικού επιτρέπεται να καλύπτονται µε απόσπαση
προσωπικού που υπηρετεί µε οποιαδήποτε σχέση στο ∆ηµόσιο και
τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, ύστερα από αίτηση του
ενδιαφεροµένου και κοινή απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων και του οικείου Υπουργού, χωρίς
γνώµη του υπηρεσιακού συµβουλίου.
ε. Τα όργανα, ο χρόνος και ο τρόπος άσκησης οικονοµικού ελέγχου.
στ. Η διαδικασία σύνταξης και έγκρισης του εσωτερικού
κανονισµού, του οργανισµού και των λοιπών κανονισµών, όπως
προσλήψεων, προµηθειών, ανάθεσης έργων κ.λπ..
ζ. Κάθε άλλη αναγκαία ρύθµιση ή λεπτοµέρεια.

'Αρθρο 25
Αποκατάσταση περιβάλλοντος ανενεργών

λατοµείων στο Νοµό Αττικής
1. Η αποκατάσταση του περιβάλλοντος των ανενεργών
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λατοµείων που βρίσκονται σε δηµόσιες, δηµοτικές, κοινοτικές ή
ιδιωτικές δασικές ή χορτολιβαδικές εκτάσεις στο Νοµό Αττικής
γίνεται από το ∆ηµόσιο και περιλαµβάνει τη διαµόρφωση του
ανάγλυφου και την αναδάσωση, όπου η τελευταία επιβάλλεται από
τις κείµενες διατάξεις. Η αποκατάσταση αυτή γίνεται σύµφωνα µε
ειδικές µελέτες αποκατάστασης, που εγκρίνονται από τον
Οργανισµό Ρυθµιστικού Σχεδίου και Προστασίας Περιβάλλοντος
Αθήνας µε Απόφαση της Εκτελεστικής Επιτροπής του, µετά από
σύµφωνη γνώµη των αρµόδιων Υπηρεσιών του Υπουργείου
Γεωργίας. Για το σκοπό αυτόν µπορεί να χρησιµοποιούνται και
υλικά, που προέκυψαν από κατάρρευση ή κατεδάφιση κτιρίων, που
επλήγησαν από το σεισµό της 7ης Σεπτεµβρίου 1999.
2. Η ευθύνη του έργου της κατά τα ανωτέρω αποκαταστάσεως του
περιβάλλοντος ανήκει στον Οργανισµό Ρυθµιστικού Σχεδίου και
Προστασίας Περιβάλλοντος Αθήνας.
3. Τα ανενεργά λατοµεία του Νοµού Αττικής, πριν από την
αποκατάσταση του περιβάλλοντός τους, καθορίζονται ως χώροι
υποδοχής υλικών εκσκαφών και στείρων υλικών καθαιρέσεως
κτιρίων.
5. Κάθε λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος καθορίζεται µε
απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων
'Εργων.

'Αρθρο 26
Ρύθµιση θεµάτων κατασκευής υπόγειου χώρου στάθµευσης

και βρεφονηπιακού σταθµού Βουλής
Στον ανάδοχο του έργου "Μελέτη - κατασκευή πενταόροφου
υπόγειου χώρου στάθµευσης οχηµάτων κάτω από το προαύλιο της
Βουλής", θα καταβληθεί και ειδικό πρόσθετο αντάλλαγµα, πέραν
του προβλεποµένου από τη διάταξη του άρθρου 32 παρ. 2 του ν.
2664/1998, εκ τριάντα εκατοµµυρίων (30.000.000) δραχµών,
εφόσον παραδοθεί µέχρι και την 4η Οκτωβρίου 1999 σε λειτουργία
το νότιο και ανατολικό τµήµα του χώρου στάθµευσης οχηµάτων µε
τον ανατολικό ανελκυστήρα επιφανείας και πλήρως περαιωµένος ο
περιβάλλων χώρος του Κοινοβουλίου, εκτός της πλευράς επί της
προσόψεώς του και εξ είκοσι οκτώ εκατοµµυρίων (28.000.000)
δραχµών, εφόσον παραδοθεί µέχρι 30 Οκτωβρίου 1999 ένας ακόµη
ανελκυστήρας και µέχρι και την 15η Νοεµβρίου 1999, πλήρως
περαιωµένος ο βρεφονηπιακός σταθµός και ο ανελκυστήρας του.

'Αρθρο 27
Τροποποίηση του άρθρου 25 του ν. 1337/1983

1. Το άρθρο 25 του ν. 1337/1983, όπως τροποποιήθηκε µε το
άρθρο 5 παρ. 8 του ν. 2052/1992, αντικαθίσταται ως εξής:
"'Αρθρο 25
1. Οικόπεδα εντός εγκεκριµένων σχεδίων πόλεων, που δεν
καλύπτουν όλες τις προϋποθέσεις αρτιότητας κατά τον κανόνα ή
την παρέκκλιση της περιοχής και που έχουν δηµιουργηθεί πριν από
την ισχύ του ν. 651/1977 "περί καταργήσεως του ν.δ/τος 349/1974
κ.λπ.", µπορεί κατ' εξαίρεση να οικοδοµηθούν εφόσον:
α. 'Εχουν µια πλευρά τους τουλάχιστον 5 µ. σε κοινόχρηστο χώρο.
β. Μέσα σε αυτά, βάσει του ισχύοντος Σ.∆. της περιοχής και µετά
την αφαίρεση των υποχρεωτικά ακάλυπτων χώρων, εγγράφεται
κτίριο εµβαδού τουλάχιστον 50 τ.µ. και ελάχιστης πλευράς 5 µ..
Αν δύο ή περισσότερα γειτονικά οικόπεδα της παραγράφου αυτής
συνενωθούν, το οικόπεδο που θα προκύψει από τη συνένεωση
εµπίπτει στις διατάξεις της παραγράφου αυτής. Το ίδιο ισχύει και για
τα οικόπεδα που καθίστανται µη άρτια λόγω ρυµοτοµίας,
ανεξάρτητα από το χρόνο ρυµοτόµησής τους.

2.α. Ο συντελεστής δόµησης των οικοπέδων της παραγράφου 1
καθορίζεται µε βάση το εµβαδόν της κατά παρέκκλιση αρτιότητας
οικοπέδων ή του κανόνα όπου δεν ορίζεται παρέκκλιση, ως εξής:
- Για οικόπεδα που υπολείπονται της παραπάνω αρτιότητας σε
ποσοστό µέχρι 20%, ο συντελεστής δόµησης µειώνεται κατά 10%.
- Για οικόπεδα που υπολείπονται µέχρι 40%, ο συντελεστής
δόµησης µειώνεται κατά 20%.
- Για οικόπεδα που υπολείπονται άνω του 40%, ο συντελεστής
δόµησης µειώνεται κατά 30%.
β. Η οικοδοµική άδεια στα οικόπεδα της παραγράφου 1 χορηγείται
µόνο ύστερα από έγκριση της αρµόδιας Επιτροπής Πολεοδοµικού
και Αρχιτεκτονικού Ελέγχου, που µπορεί να επιβάλλει περιορισµούς
στον αριθµό των ορόφων ή στον όγκο και γενικά στη διαµόρφωση
του κτιρίου σε περίπτωση που βλάπτεται εµφανώς το περιβάλλον.
γ. Η δόµηση στα παραπάνω οικόπεδα γίνεται κατά τα λοιπά
σύµφωνα µε τους όρους και περιορισµούς δόµησης που ισχύουν
στην περιοχή."
2. Οικοδοµικές άδειες που εκδόθηκαν µέχρι την ισχύ του παρόντος
νόµου µέσα στο χρόνο ισχύος τους εκτελούνται όπως εκδόθηκαν
και αναθεωρούνται µε τις προϊσχύουσες διατάξεις, εφόσον δεν
αυξάνεται η επιφάνεια και ο όγκος του κτιρίου.

'Αρθρο 28
Ρύθµιση θεµάτων ζωνών ενεργού πολεοδοµίας

1. Στο τέλος του άρθρου 14 του ν. 998/1979 (ΦΕΚ 289 Α')
προστίθεται νέα παράγραφος 5 ως εξής:
"5. Εκτάσεις, οι οποίες κρίθηκε ότι δεν αποτελούν δάσος ή δασική
έκταση µε αµετάκλητη δικαστική απόφαση, που εκδόθηκε κατά τη
διαδικασία των άρθρων 12 επ. του ν. 248/1976 (ΦΕΚ 6 Α'), οι
οποίες ανήκουν σε καθορισµένες ζώνες ενεργού πολεοδοµίας και
για τις οποίες έχει ήδη εγκριθεί η σχετική πολεοδοµική µελέτη, δεν
µπορεί να χαρακτηρισθούν δασικές από το δασάρχη ή τις
επιτροπές επιλύσεως δασικών αµφισβητήσεων του άρθρου 10 παρ.
3 του παρόντος νόµου ή από άλλο όργανο της διοίκησης. Τούτο
ισχύει και για τις υποθέσεις που εκκρεµούν ενώπιον των πιο πάνω
επιτροπών."
2. Στο τέλος του άρθρου 23 του ν. 2508/1997 (ΦΕΚ 124 Α')
προστίθεται νέα παράγραφος 6 ως εξής:
"6. 'Εργα υποδοµής που κατά τη δηµοσίευση του παρόντος έχουν
εκτελεσθεί από επιχειρήσεις µικτής οικονοµίας σε καθορισµένες
ζώνες ενεργού πολεοδοµίας, για τις οποίες έχει ήδη εγκριθεί η
σχετική πολεοδοµική µελέτη, οι οποίες ανήκουν στις ίδιες τις
επιχειρήσεις µικτής οικονοµίας που εκτέλεσαν τα έργα ή στους
οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης που είναι µέτοχοι των
επιχειρήσεων αυτών, θεωρείται ότι εκτελέσθηκαν νόµιµα, ακόµα και
αν της εκτελέσεώς τους δεν είχε προηγηθεί η σύναψη συµβάσεως
αναθέσεως του έργου αναµόρφωσης ή ανάπτυξης της ζώνης
ενεργού πολεοδοµίας µεταξύ της επιχειρήσεως και του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων, σύµφωνα µε τις
διατάξεις των νόµων 947/1979 (ΦΕΚ 169 Α'), 1337/ 1983 (ΦΕΚ 33
Α') και 1892/1990 (ΦΕΚ 101 Α'). Οι οικοδοµικές άδειες στις
περιοχές αυτές εκδίδονται µε βάση την εγκεκριµένη πολεοδοµική
µελέτη και τις κτιριακές µελέτες που έχουν εκπονηθεί από την οικεία
επιχείρηση µικτής οικονοµίας."

'Αρθρο 29
'Eναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ το Τµήµα να
εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ' ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω
νοµοσχεδίων.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρεσχέθη η ζητηθείσα
εξουσιοδότηση.
Εισερχόµεθα στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας:
"Ρυθµίσεις θεµάτων της Εταιρείας Υδρεύσεως και Αποχετεύσεως
Πρωτευούσης (Ε.Υ∆.Α.Π.) και άλλες διατάξεις".
Για το νοµοσχέδιο αυτό θα διατεθεί η σηµερινή συνεδρίαση -για την
αρχή του νοµοσχεδίου- και η αυριανή συνεδρίαση.
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει ορισθεί
ο Βουλευτής Επικρατείας κ. Γεώργιος Αλογοσκούφης και του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος ο κ. Χαράλαµπος Αγγουράκης.
Καλείται στο Βήµα ο εισηγητής του ΠΑ.ΣΟ.Κ. κ. Μηνάς
Σταυρακάκης.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
ΜΗΝΑΣ ΣΤΑΥΡΑΚΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
συζητάµε το νοµοσχέδιο που αφορά τις ρυθµίσεις θεµάτων της
Εταιρείας Υδρεύσεως και Αποχετεύσεως, της Ε.Υ∆.Α.Π.
Επιθυµώ να παρατηρήσω, αρχίζοντας την επί της αρχής εισήγησή
µου, ότι οι υπηρεσίες που παρέχει η Ε.Υ∆.Α.Π. αναφέρονται στη
διαχείριση κοινωνικού αγαθού.
Είναι καθολικές υπηρεσίες ως προς τον αποδέκτη και απευθύνονται
στο σύνολο του πληθυσµού.
Το νερό εθεωρείτο πάντοτε και είναι στρατηγικό αγαθό.
Η αποχέτευση αποκτά ολοένα και µεγαλύτερη σηµασία, λόγω της
ηυξηµένης ευαισθησίας για το περιβάλλον που σταδιακά παίρνει και
νοµική µορφή µε κοινοτικές οδηγίες.
Λόγω της στρατηγικής σηµασίας που έχουν αυτές οι υπηρεσίες, το
δηµόσιο συµφέρον είναι ισχυρό. Ταυτόχρονα όµως, γίνεται
αναγκαία η βελτίωση της αποτελεσµατικότητας στην παροχή αυτών
των υπηρεσιών. Ο συνδυασµός αυτών των παραγόντων έχει
οδηγήσει σε µία µεγάλη διαφοροποίηση στα σχήµατα διαχείρισης
και λειτουργίας των οργανισµών που παρέχουν αυτές τις
υπηρεσίες.
Κύριος αντικειµενικός σκοπός του νέου φορέα, µετά τη συγχώνευση
του 1980, που προικοδοτήθηκε µε όλα τα περιουσιακά στοιχεία της
Ελληνικής Εταιρείας Υδάτων και του Οργανισµού Αποχέτευσης,
είναι η άσκηση µιας ενιαίας και ολοκληρωµένης πολιτικής στον
κύκλο υδροδότησης-αποχέτευσης-αντιρρύπανσης, µέσα από την
αποτελεσµατικότερη διαχείριση και ορθολογικότερη ανάπτυξη των
δικτύων ύδρευσης και αποχέτευσης προς όφελος των
καταναλωτών και γενικότερα του κοινωνικού συνόλου.
Για διάφορους λόγους, η εταιρεία ποτέ δεν µπόρεσε να ασκήσει
πλήρη εξουσία σε ολόκληρη την οριζόµενη από τον ιδρυτικό της
νόµο περιοχή αρµοδιότητάς της, µε ανεπιθύµητες συνέπειες τόσο
στο σχεδιασµό µιας ολοκληρωµένης πολιτικής ύδρευσης-
αποχέτευσης-αντιρρύπανσης για το σύνολο της Αττικής, όσο και
στην οικονοµική της κατάσταση.
Σήµερα η λειτουργία της ΕΥ∆ΑΠ παρουσιάζει σοβαρά προβλήµατα
που αποτυπώνονται στους δείκτες παραγωγικότητας, στα
οικονοµικά αποτελέσµατα, όπως και στην υλοποίηση του
επενδυτικού προγράµµατός της. Συµπύκνωση όµως της
κατάστασής της είναι η διερεύνηση της σχέσης των συντελεστών
της παραγωγής.
Ας δούµε κάποια πράγµατα λίγο πιο κοντά.
Η σχέση της εταιρείας µε τους ΟΤΑ και το ελληνικό δηµόσιο.
Οι σχέσεις µε τους ΟΤΑ είναι ιδιαίτερα περιπεπλεγµένες και η
κατάσταση ιδιαίτερα βεβαρυµένη. Η εταιρεία ποτέ δεν ήσκησε το
δικαίωµα εξαγοράς επιχειρήσεων ύδρευσης. Η εταιρεία δεν
µπόρεσε να καθορίσει και να εισπράξει τα τιµολόγια που
αφορούσαν χρήστες καταναλωτές των ΟΤΑ. Οι ΟΤΑ αρνούνται να
αποπληρώσουν τους λογαριασµούς υδροληψίας. Ενώ το ίδιο ισχύει
και µε το τέλος 22%.

Η ΕΥ∆ΑΠ δεν άσκησε σε πλήρη έκταση τα δικαιώµατα που έχει ως
προς τη δυνατότητα εξαγοράς των εταιρειών ύδρευσης που
λειτουργούσαν στην περιοχή αρµοδιότητάς της, στην επίβλεψη της
κατασκευής και παραλαβής όσων δικτύων αποχέτευσης
κατασκευάστηκαν από τους ΟΤΑ, µε συνέπεια να εµφανιστούν
πολλά προβλήµατα όπως: Αδυναµία σχεδιασµού ολοκληρωµένης
πολιτικής ύδρευσης και αποχέτευσης. Χαµηλή ποιότητα και ελλιπής
τεχνική αρτιότητα των έργων που κατασκευάζουν οι ΟΤΑ και τα
οποία στη συνέχεια η εταιρεία οφείλει να παραλάβει, µε σκοπό να
λειτουργήσει και να συντηρήσει, µε αυξηµένο συνήθως κόστος,
συντήρησης και λειτουργίας. Η απώλεια σηµαντικού ύψους εσόδων
για την εταιρεία, λόγω της µη απευθείας τιµολόγησης των
καταναλωτών των ΟΤΑ, των οποίων όµως το δίκτυο ενισχύει η
ΕΥ∆ΑΠ. Και η απώλεια εσόδων όπως ήδη περιγράφηκε
παραπάνω.
'Οσο τα ανωτέρω προβλήµατα δεν επιλύονται οι αρνητικές τους
επιπτώσεις στην εταιρεία θα διογκώνονται δεδοµένων των µεγάλων
πληθυσµιακών µεταβολών και µετακινήσεων που συντελούνται και
θα συντελεστούν στο Νοµό Αττικής, ώστε βασίµως να εκτιµάται -και
το υπογραµµίζει η έκθεση της ΕΤΕΒΑ- ότι ένας σηµαντικός αριθµός
υφισταµένων πελατών της εταιρείας θα απωλεστεί.
'Οσον αφορά τη σχέση της εταιρείας µε το δηµόσιο. Το ελληνικό
δηµόσιο, παρά την ευχέρεια που παρέχει ο ιδρυτικός νόµος της
ΕΥ∆ΑΠ για την είσοδο των ΟΤΑ στο µετοχικό κεφάλαιο -ΟΤΑ της
περιοχής αρµοδιότητας της ΕΥ∆ΑΠ- παραµένει µοναδικός µέτοχος.
Παραµένει όµως και ο µεγαλύτερος πελάτης. 'Εχει όµως
δυσχερανθεί από αυτήν τη σχέση η οικονοµική θέση της εταιρείας,
από την αδυναµία της να εισπράξει έσοδα τα οποία ορθά θεωρεί ότι
δικαιούται να εισπράξει. Και αναφέροµαι στο περίφηµο 3%.
Σήµερα, αυτή η απαίτηση της ΕΥ∆ΑΠ προς το ελληνικό δηµόσιο
ανέρχεται σε 62-63 δισεκατοµµύρια δραχµές, ποσό το οποίο
εµφανίζεται στον ισολογισµό της εταιρείας.
Ως προς την τιµολογιακή πολιτική, η τελευταία αναπροσαρµογή
έλαβε χώρα το 1992. Στην Αθήνα τα τιµολόγια µετά το 1995 δεν
έχουν αυξηθεί. Πρέπει να σηµειωθεί ότι οι τιµές είναι στην Ελλάδα
και ιδιαίτερα στην Αθήνα από τις χαµηλότερες στην Ευρώπη, πλην
της Ιταλίας και της Νορβηγίας, όπως φαίνεται από την έκθεση του
Μαϊου 1999 των συµβούλων Hyder, Rothschild και Allen and Overy
στις σελίδες 11 και 12 που σας παραδίδω για φωτοτύπηση.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταυρακάκης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
Ατυχώς, είναι στα αγλλικά και δεν µπόρεσα να το επεξεργαστώ
περαιτέρω.
Σηµειώνεται ακόµη ότι η επιβάρυνση της προσφοράς ύδατος στους
ΟΤΑ είναι κάτω του κόστους. Η επιβάρυνση, όπως είπαµε, είναι
από τις χαµηλότερες στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Και µε βεβαιότητα
εκτιµάται ότι το κόστος λειτουργίας της Ψυτάλλειας, που από το
2007 θα διαχειρίζεται από την ΕΥ∆ΑΠ, καθώς και άλλες
αναβαθµισµένες ή υπό βελτίωση αποχετευτικές υποδοµές δεν
καλύπτονται ούτε θα καλύπτονται από τις υπάρχουσες
επιβαρύνσεις -τιµολόγια- σήµερα.
Ως προς τη διοικητική δοµή και οργάνωση η ΕΥ∆ΑΠ θα µπορούσε
να χαρακτηριστεί σαν µια εταιρία µε συγκεντρωτική διοικητική
οργάνωση. 'Εχει έλλειψη ικανοποιητικού συστήµατος εφαρµογής
διαδικασιών, η υπηρεσία εσωτερικού ελέγχου υστερεί, ενώ η
τεχνολογική της υποδοµή είναι παρωχηµένη. 'Εχουν γίνει εξάλλου
παρατηρήσεις και από τους ορκωτούς λογιστές στη χρήση του
1997.
'Οσον αφορά την οικονοµική κατάσταση, πρέπει να σηµειωθεί ότι
αν και η σχέση εσόδων αποχέτευσης-εσόδων ύδρευσης έχει
βελτιωθεί από 0,24 προς 1 το 1992 σε 0,31 προς 1 το 1997, απέχει
από τη σχέση 0,55 προς 1 που αντικατοπτρίζει καλύτερα τη σχέση
παγίων και απασχολούµενου προσωπικού µεταξύ των δύο τοµέων.
Η εικόνα της εταιρίας επιβαρύνεται περαιτέρω από τη σχέση
προσωπικού προς την παραγωγικότητα, ενώ τα επενδυτικά
προγράµµατά της παρουσιάζουν στην υλοποίησή τους προ-
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βληµατικότητα. Στην ύδρευση, για παράδειγµα, ενώ υπήρχε
πρόγραµµα επενδύσεων 1993-1997 περίπου 99,5 δισεκατοµµύρια
τελικά υλοποιήθηκαν έργα ύψους σαράντα πέντε δισεκατοµµυρίων,
αλλά το υψηλότερο ποσοστό απόκλισης από τα προγραµµατισµένα
έργα σηµειώθηκε στα έργα βιολογικού καθαρισµού, όπου επί
προϋπολογισθεισών επενδύσεων 4,5 δισεκατοµµυρίων
πραγµατοποιήθηκαν τελικά επενδύσεις ύψους τετρακοσίων
εβδοµήντα έξι εκατοµµυρίων.
Σηµαντικό µέρος των επενδυτικών προγραµµάτων χρηµατοδοτείται
από εξωεπιχειρηµατικά κονδύλια από το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων
Επενδύσεων και το Ταµείο Συνοχής της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Για
την επόµενη δεκαετία, σύµφωνα µε το master plan της εταιρίας,
εκτιµάται σε µερικές εκατοντάδες δισεκατοµµύρια το πρόγραµµα
περίπου µέχρι το 2010 στα οκτακόσια επτά δισεκατοµµύρια.
Υπάρχουν προβλήµατα και η κατάσταση πρέπει να αντιµετωπιστεί.
'Οπως είπαµε εισαγωγικά, υπάρχει µεγάλη διαφοροποίηση διεθνώς
στα σχήµατα διαχείρισης και λειτουργίας των οργανισµών. Οι
προϋποθέσεις οι οποίες θα πρέπει να καλυφθούν και να
ικανοποιηθούν στο άµεσο µέλλον, είναι να κοστολογεί ορθολογικά
και να τιµολογεί ανάλογα µε τις δραστηριότητές της η εταιρία, να
ορίζει σαφώς το πεδίο της αρµοδιότητάς της και να µην επιδοτεί
δραστηριότητες τρίτων, όπως συµβαίνει σήµερα, να διεκδικεί και να
επιτυγχάνει την εξόφληση των απαιτήσεών της έναντι
οποιουδήποτε οφειλέτη της, είτε είναι ιδιώτης είτε είναι το δηµόσιο,
να λαµβάνει αποφάσεις µακροπρόθεσµων σχεδίων επιχειρηµατικής
δράσης, τα οποία θα συντάσσονται µε γνώµονα το ρόλο της
ΕΥ∆ΑΠ ως επιχείρησης κοινής ωφέλειας και τη µακροπρόθεσµη
ανάπτυξή της.
Τέλος, να επιτυγχάνει την καλύτερη δυνατή απορροφητικότητα
τυχόν ενισχύσεων από εξωεπιχειρηµατικές πηγές, επιχορηγήσεις
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης κλπ. Αυτές είναι οι προϋποθέσεις
βελτίωσης των επιδόσεων και των οικονοµικών µεγεθών της, ώστε
η µετοχοποίησή της να έχει προοπτικές επιτυχίας.
Αντιµετωπίζετε, κατά την άποψή µας, µε το συζητούµενο
νοµοσχέδιο όλα τα θέµατα, τα οποία επέσυραν µέχρι αυτού του
σηµείου την κριτική µας. Αυτό το σχέδιο νόµου επιδιώκει να
εξυπηρετήσει την αναδιοργάνωση της ΕΥ∆ΑΠ µε τη βελτίωση των
προσφεροµένων υπηρεσιών, σε συνδυασµό µε την εισαγωγή της
εταιρίας στο Χρηµατιστήριο Αξιών Αθηνών.
Ως κύρια σηµεία του συζητούµενου νοµοσχεδίου είναι τα ακόλουθα.
Κατ' αρχήν, µε την τροποποίηση του ιδρυτικού νόµου διευρύνονται
οι σκοποί της εταιρίας και κατά ουσιαστικό τρόπο η περιοχή
ευθύνης της, αφού µπορεί να εξυγιανθεί η σηµερινή αρνητική σχέση
µε τους ΟΤΑ. Αν συµβεί αυτό, διευρύνεται ουσιαστικά και
πραγµατικά η περιοχή ευθύνης της και να επεκτείνει τις
δραστηριότητές της σε άλλες περιοχές.
Με τη διεύρυνση των σκοπών της η εταιρία µπορεί να λειτουργεί σε
ευρύτερο περιβάλλον, πέρα των εθνικών ορίων. Η ΕΥ∆ΑΠ πέραν
των αδυναµιών της ενσωµατώνει αξιολογότατη τεχνογνωσία. ∆εν
πρέπει να υποτιµηθεί η δυνατότητα ανάληψης συγκεκριµένων
έργων στη Βαλκανική, όπως και άλλες ευρωπαϊκές εταιρίες κάνουν
αλλού. Αυτή η διεύρυνση των σκοπών ενισχύεται µε τον
προβλεπόµενο στο νοµοσχέδιο περιορισµό των δράσεων, που δεν
θα πρέπει να αναλαµβάνει και που αν θα το κάνει, θα θέτουν εν
κινδύνω τη βασική της αποστολή, ενθαρρύνοντας την
πολυδιάσπασή της.
Με τις προβλέψεις του νοµοσχεδίου, η ΕΥ∆ΑΠ θα αναλαµβάνει
δραστηριότητες µε συνδεδεµένες επιχειρήσεις και κεφαλαιουχικές
εταιρίες, στο κεφάλαιο των οποίων µετέχει, ενώ αναδιαρθρώνεται η
κεφαλαιακή διάρθρωση της εταιρίας.
Προβλέπεται η δυνατότητα διάθεσης µετοχών µέχρι ποσοστού
49%. 'Ετσι η ΕΥ∆ΑΠ διατηρεί το δηµόσιο χαρακτήρα της, ενώ η
πρόβλεψη αυτή της µετοχοποίησης µε 100% διατήρηση της
ιδιοκτησίας των παγίων στρατηγικής σηµασίας εξασφαλίζει τη
διατήρηση του δηµοσίου ελέγχου και της ιδιοκτησίας στους
φυσικούς πόρους και στα περιουσιακά στοιχεία της ΕΥ∆ΑΠ.
Με το συζητούµενο νοµοσχέδιο παρέχεται το αποκλειστικό
δικαίωµα παροχής υπηρεσιών ύδρευσης και αποχέτευσης στην

ΕΥ∆ΑΠ µε σύµβαση µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και της
εταιρείας προς την οποία διαθέτει ακατέργαστο νερό, ενώ µεριµνά
το δηµόσιο για την έρευνα και συλλογή του ύδατος αυτού, καθώς
και για την κατασκευή και λειτουργία των νέων απαιτούµενων
έργων που θα εξασφαλίζουν επάρκεια ύδατος και απρόσκοπτη
λειτουργία της στην παροχή υπηρεσιών προς τους καταναλωτές και
χρήστες. Το δηµόσιο αναλαµβάνει την υποχρέωση να καταβάλει
προς την ΕΥ∆ΑΠ επιχορήγηση από το γ' Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης σε ποσοστό που δεν θα υπερβαίνει το 60% του
επενδυτικού της προγράµµατος, ενώ αναλαµβάνει ακόµη την
ενίσχυση µε δεκαπέντε δισεκατοµµύρια (15.000.000.000) ετησίως
και για τα τρία πρώτα χρόνια µέσω της ∆ΕΚΑ, της ∆ηµοσίας
Επιχειρήσεως Κινητών Αξιών, για την περίπτωση πάντοτε της
εισαγωγής της εταιρείας στο Χρηµατιστήριο και ανάλογα µε την
πορεία της µε στόχο την προσαρµογή της στις νέες συνθήκες και τη
µικρότερη επιβάρυνση του καταναλωτικού κοινού.
Ρυθµίζονται τα χρέη των ΟΤΑ και προβλέπονται νέοι έγκυροι και
αξιόπιστοι και αποτελεσµατικοί µηχανισµοί είσπραξης των
ληξιπρόθεσµων οφειλών από τους ΟΤΑ. Παράλληλα
επανακαθορίζεται το µείζον ζήτηµα των σχέσεων µε τους ΟΤΑ,
ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την ανάληψη της υποχρέωσης παροχής των
υπηρεσιών ύδρευσης και αποχέτευσης µε την αντίστοιχη εκχώρηση
των δικτύων των ΟΤΑ στην ΕΥ∆ΑΠ.
Με το νέο πλαίσιο αίρεται κίνητρο της αυθαίρετης δόµησης, ενώ θα
επιτευχθεί εξοικονόµηση της πρώτης ύλης -λόγω απωλειών είναι
περίπου της τάξεως του 20%- ενώ αναβαθµίζονται οι υπηρεσίες
της. Εξίσου σηµαντικό όµως όπως ήδη και στο πρώτο σκέλος της
εισήγησης έχει αναφερθεί, είναι ότι παρέχεται η δυνατότητα
διεύρυνσης του χώρου ευθύνης της Εταιρείας.
Κύριε Πρόεδρε, υπήρξε ιδιαίτερη επιµονή των αξιότιµων κυρίων
συναδέλφων στην επιτροπή για το τι συµβαίνει αλλού, στο
εξωτερικό. Υπάρχουν πέντε βασικοί τύποι διαχειριστικών δοµών εν
λειτουργία στην επιτροπή:
Πρώτον, καθεστώς κατευθείαν δηµόσιας διαχείρισης που ισχύει στη
∆ανία, Ιταλία, Λουξεµβούργο και Πορτογαλία και είναι περίπου το
37% στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
∆εύτερον, καθεστώς διαδηµοτικής διαχείρισης µε συνεργασία
αυτόνοµων φορέων. Αυτό ισχύει κυρίως στη Σκωτία και σε πολλές
άλλες περιοχές θύλακες άλλων ευρωπαϊκών χωρών και είναι το
11% στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Τρίτον, κατ'εξουσιοδότηση εντεταλµένη δηµόσια διαχείριση µε
ανάθεση σε δηµόσιας ιδιοκτησίας συνεργαζόµενες επιχειρήσεις.
Αυτό ισχύει στο Βέλγιο, την Ολανδία και είναι το 15,5%.
Τέταρτον, εξουσιοδοτηµένες ιδιωτικές και µεικτές επιχειρήσεις. Αυτή
η κατάσταση ισχύει στη Γαλλία όπου σχεδόν όλα τα νοικοκυριά
εξυπηρετούνται µε αυτόν τον τρόπο και αυτό είναι το 20%-25%.
Πέµπτον, καθεστώς ιδιωτικής διαχείρισης, όπου περιλαµβάνει
διάφορες περιοχές και την περίπτωση της Αγγλίας και της Ουαλίας
και είναι το 16%.
Υπάρχουν χώρες που έχουν εκχωρήσει το σύνολο των
δραστηριοτήτων στον ιδιωτικό τοµέα καθώς επίσης και τα πάγια, τα
δίκτυα και τις εγκαταστάσεις. Σ'αυτές τις χώρες ιδρύθηκαν
παράλληλα εποπτικοί µηχανισµοί για την προστασία του δηµοσίου
συµφέροντος. Τέτοια είναι η περίπτωση της Βρετανίας. Σε άλλες
χώρες έχει εκχωρηθεί µε συµβόλαιο η διαχείριση της λειτουργίας, η
συντήρηση των εγκαταστάσεων και γενικότερα η διοίκηση του
συνόλου των υπηρεσιών χωρίς µεταβίβαση ιδιοκτησίας. Αυτός είναι
ο επικρατέστερος τρόπος εµπλοκής του ιδιωτικού τοµέα στην
παροχή υπηρεσιών στον τοµέα ύδρευσης και αποχέτευσης.
Η εµπλοκή του ιδιωτικού τοµέα βοήθησε σε πολλές περιπτώσεις
στο να βελτιωθεί η λειτουργία και στο να αναπτυχθούν νέες
δραστηριότητες.
'Οσον  αφορά  το  πρώτο  οι  τιµές  µειώνονται  σε  πραγµατικούς
όρους  σηµαντικά  και  οι  υπηρεσίες  βελτιώνονται.  Στη  Βρετανία
ο ανεξάρτητος εποπτικός οργανισµός που αξιολογεί τη
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λειτουργία των ιδιωτικοποιηµένων εταιρειών ύδρευσης, εκτιµά ότι
από το 2000 θα υπάρξουν µειώσεις στις τιµές και στις είκοσι εννέα
επιχειρήσεις. Ταυτόχρονα οι επενδύσεις που πραγµατοποιούν είναι
υψηλότερες από την εποχή που ήταν κρατικές εταιρείες, γιατί τώρα
είναι σε θέση να αντλήσουν φθηνά κεφάλαια από το Χρηµατιστήριο.
Οι επενδύσεις αναβάθµισης του δικτύου αποχέτευσης αυτήν τη
στιγµή στη Μεγάλη Βρετανία είναι διακόσια τριάντα εκατοµµύρια
(230.000.000) λίρες, δηλαδή, εκατόν δεκαπέντε δισεκατοµµύρια
(115.000.000.000) δραχµές το χρόνο.
Επίσης οι εταιρείες επεκτείνονται συνεχώς σε νέους τοµείς και
ιδιαίτερα µε συµβόλαια διαχείρισης έργων και υπηρεσιών τόσο στο
εσωτερικό, όσο και στο εξωτερικό. Η Thames Water υλοποιεί
σήµερα έργα τριών δισεκατοµµυρίων (3.000.000.000) δολαρίων στο
εξωτερικό, ενώ η γαλλική GENERAL DES EUX υλοποιεί έργα
ενάµισι δισεκατοµµυρίου (1.500.000.000) δολαρίων στο εξωτερικό,
ενώ παράλληλα διαχειρίζεται χίλιους οκτακόσιους βιολογικούς
καθαρισµούς στη Γαλλία.
Οι πολυεθνικές αυτές εταιρείες έχουν προσανατολιστεί στις
αναπτυσσόµενες χώρες και στις χώρες της Ανατολικής Ευρώπης. Η
πρόταση για µετοχοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ παίρνει υπόψη της τη
διεθνή εµπειρία. Στοχεύει στη διασφάλιση της βέλτιστης διαχείρισης
και στην παροχή υπηρεσιών στους καταναλωτές. Με τη δηµιουργία
της εταιρείας παγίων, 100% ιδιοκτησίας του δηµοσίου εξασφαλίζεται
η διατήρηση του δηµόσιου ελέγχου και της ιδιοκτησίας στους
φυσικούς πόρους και στα περιουσιακά στοιχεία της ΕΥ∆ΑΠ.
Ταυτόχρονα επιδιώκει το νοµοσχέδιο να εισάγει µια ισχυρή
επιχειρηµατική διάσταση τόσο στη διαχείριση όσο και στην
επέκταση των δραστηριοτήτων σε νέους τοµείς.
Η ΕΥ∆ΑΠ θα συνεχίσει να έχει σαν αντικείµενό της τη λειτουργία
συντήρηση και εκµετάλλευση των δικτύων και την προσφορά
υπηρεσιών αποχέτευσης και αντιρρύπανσης όπου παρέχει σήµερα
υπηρεσίες τιµολογώντας απευθείας τους καταναλωτές. Επίσης, θα
µπορεί να επεκταθεί σε νέες δραστηριότητες όπως πρότζεκτ
µάνατζµεντ έργων, διαχείριση βιολογικών καθαρισµών σε άλλες
πόλεις της Ελλάδος ανάληψη έργων σε Βαλκανικές και παρευξείνιες
χώρες.
Με την προτεινόµενη λύση το ελληνικό δηµόσιο θα παραµείνει
κύριος των ταµιευτήρων, των υδραγωγίων και διυλιστηρίων νερού
ελέγχοντας πλήρως τα στρατηγικής σηµασίας τµήµατα της
διαδικασίας συλλογής και διαχείρισης του νερού. Στο αντικείµενο
της εµπορικής δραστηριότητας θα εµπλακούν ιδιώτες επενδυτές
διευκολύνοντας στη συγκέντρωση κεφαλαίων για επενδύσεις στον
ευαίσθητο τοµέα εξυπηρέτησης των καταναλωτών.
Τα ασφαλιστικά και εργασιακά δικαιώµατα των εργαζοµένων είναι
πλήρως εξασφαλισµένα αφού δεν πρόκειται να µεταβληθεί το
υφιστάµενο καθεστώς. Αντίθετα από το προϊόν της µετοχοποίησης
θα ενισχυθεί και το επικουρικό ταµείο τους, ενώ θα έχουν τη
δυνατότητα απόκτησης µετοχών µε προνοµιακούς όρους.
Προτρέπω την Κυβέρνηση να αποδεχθεί να ισχύσει εδώ η διάταξη
της παραγράφου 4 του άρθρου 3 του ν.2374/96 που αφορά τη
µετοχοποίηση του ΟΤΕ προβλέποντας ότι το προσωπικό της
εταιρείας δύναται να µετατάσσεται σε θυγατρικές της εταιρείας που
θα συσταθούν σε άλλες εταιρείες στις οποίες θα συµµετέχει. Το
προσωπικό αυτό συνεχίζει να διέπεται από τις διατάξεις του
κανονισµού προσωπικού της ΕΥ∆ΑΠ, οι οποίες αφορούν τις
εργασιακές του σχέσεις αποκλειοµένης της µεταβολής του προς το
χειρότερο.
'Εχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει ένας διάλογος διοίκησης και
εργαζοµένων. Προτείνω λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να δείτε θετικά την
υπόθεση της απασχόλησης και της ένταξης του προσωπικού των
δικτύων µε την επέκταση της ζώνης ευθύνης της ΕΥ∆ΑΠ στα δίκτυα
των νέων ΟΤΑ. Επίσης προτείνω από την εκποίηση
πεπαλαιωµένου υλικού το 100% των εσόδων να πάει υπέρ του
προσωπικού µε τρόπο που µαζί µε τη διοίκηση µπορείτε να βρείτε.
Επίσης, να υπάρξει µια επέκταση του καθεστώτος των
φορολογικών απαλλαγών όπως ίσχυσε και στην περίπτωση της
µετοχοποίησης του ΟΤΕ. Βεβαίως θα πρέπει να ενισχυθεί και το

ασφαλιστικό ταµείο των εργαζοµένων όπως έγινε πάλι στον ΟΤΕ. Ο
πρόεδρος της εταιρείας µας πληροφόρησε ότι γίνεται σχετικός
διάλογος εργαζοµένων - διοίκησης.
Είναι ορθές και αποτελούν αναγκαίο εκσυγχρονισµό οι βελτιώσεις
που επέρχονται στο προεδρικό διάταγµα 51/92 που αφορά το
Χρηµατιστήριο Αθηνών. Με την αντικατάσταση των παραγράφων 1
και 2 του άρθρου 5 του εν λόγω προεδρικού διατάγµατος καθίσταται
το πλαίσιο εποπτείας αυτών των µετοχών αυστηρότερο διότι πλέον
οι συναλλαγές µε τη βελτίωση των τεχνολογικών εξελίξεων
αναβαθµίζονται. ∆εν υπάρχει πλέον λόγος διατήρησης του
πενθηµέρου και σωστά καθιερώνεται αφού υπάρχει ταχύτατη
εκκαθάριση και αποϋλοποίηση σε είκοσι τέσσερις ώρες.
Είναι σηµαντικότατη η τροποποίηση - συµπλήρωση που επιφέρει το
νοµοσχέδιο στο θεσµικό πλαίσιο συγχωνεύσεων και εξαγωγών
στον τοµέα των πιστωτικών ιδρυµάτων, αφού παρέχει την
εξουσιοδότηση αναµόρφωσης του κανονισµού για της επιθετικές
εξαγωγές. Μ' αυτές τις ρυθµίσεις και µε τη δηµοσίευση του
κανονισµού κεφαλαιαγοράς πλησιάζουµε τα ευρωπαϊκά δεδοµένα
και ενισχύουµε την ασφάλεια µικρών επενδυτών, αλλά και τη
φερεγγυότητα του τραπεζικού συστήµατος στο σύνολό του.
Προτείνω στην Κυβέρνηση αφού αυτές οι τελευταίες ρυθµίσεις
αφορούν τη βελτίωση της λειτουργίας του χρηµατιστηρίου, την
επέκταση του χρόνου των συναλλαγών ώστε οι µέτοχοι επενδυτές
να έχουν τη δυνατότητα να πληροφορούνται το τι συµβαίνει στα
άλλα χρηµατιστήρια. Επίσης, η Κυβέρνηση πρέπει να εγκύψει µε
προσοχή για να µεταβάλει το καθεστώς και τον τρόπο της τιµής της
µετοχής. Προτείνω να ισχύσει ο µέσος όρος της τελευταίας µισής
ώρας. Γνωρίζω ότι αυτό προϋποθέτει τεχνολογική αναβάθµιση των
εταιρειών που λειτουργούν στα πλαίσια του χρηµατιστηρίου. 'Οµως,
έχουν πολλά κέρδη και µπορούν να το χρηµατοδοτήσουν.
Κύριοι συνάδελφοι, το συζητούµενο νοµοσχέδιο κάνει µια ήπια
νοµοθετική παρέµβαση στη συνέχεια ενός προγράµµατος που
υλοποιεί σταδιακά ένα σχέδιο αναδιάρθρωσης, βελτιώνει τους
κανόνες λειτουργίας της εταιρείας στο ευρύτερο πλαίσιο της αγοράς
µε την οποία συνδέεται επιβάλει υποχρεώσεις έναντι του κοινού,
χρηστών, καταναλωτών. Εξασφαλίζει ροή ηλεγµένης ενηµέρωσης,
πόρους χρηµατοδότησης, επενδυτικών προγραµµάτων, βοηθά
στην εξαγωγή τεχνογνωσίας, ωθεί στην αναβάθµιση υπηρεσιών και
θα επηρεάσει καταλυτικά και επ' ωφελεία τις οκτακόσιες περίπου
δηµοτικές επιχειρήσεις που θα παρουν το know how της εταιρείας.
Πιστεύοντας ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι για το καλό της εταιρείας
αυτής καθεαυτής και για το καλό των καταναλωτών και των
εργαζοµένων προτείνω την υπερψήφισή του.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο εισηγητής της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Ανδρεουλάκος εχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΝ∆ΡΕΟΥΛΑΚΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για
ένα ψευδεπίγραφο σχέδιο νόµου. Ο τίτλος που του πρέπει είναι
"Περί µετοχοποίησης και εισαγωγής της ΕΥ∆ΑΠ στο Χρηµατιστήριο
Αξιών Αθηνών" αφού οι ρυθµίσεις του σε αυτό στοχεύουν. Για την
Κυβέρνηση προέχει η χρηµατιστηριακή εισπρακτική πλευρά του
πράγµατος και όχι η µέριµνα για τα δύο ύψιστης σηµασίας αγαθά
της ύδρευσης και της αποχέτευσης.
Και µόνο το γεγονός ότι ο Υφυπουργός των Οικονοµικών το
εισηγείται και όχι ο Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε είναι τρανή απόδειξη των
προθέσεων και προτεραιοτήτων της Κυβέρνησης και πλήρης
απόδειξη του αληθούς του λόγου. Η Κυβέρνηση µε τις
προτεινόµενες ρυθµίσεις εισάγει το φυσικό κοινωνικό αγαθό του
νερού στο χώρο της χρηµατιστηριακής κερδοσκοπίας. Αυτή η
πολιτική µας βρίσκει ριζικά αντίθετους.
Υπό  το  ισχύον  καθεστώς  του  ιδρυτικού  νόµου  1068/80  της
ΕΥ∆ΑΠ,  οι  υπηρεσίες  ύδρευσης  και  αποχέτευσης  είναι  εκτός
κερδοσκοπίας,  αφού  κατά  την  ρητή  διάταξη  του  άρθρου  19  "τα
εκ  των  τελών  και  δικαιωµάτων  των  υπηρεσιών  υδρεύσεως  και
αποχετεύσεως  έσοδα  δέον  υποχρεωτικώς  να  καλύπτουν
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απάσας τας αναγκαίας δαπάνας προσωπικού, λειτουργίας και
συντηρήσεως των δικτύων ως και τας αποσβέσεις παγίων
εγκαταστάσεων και τοκοχρεωλυσίων των συναφθέντων δανείων.
Τα ανωτέρω έσοδα επιτρέπεται να υπερβαίνουν τας ανωτέρω
δαπάνας προς εκτέλεσιν έργων συµφώνως προς το σκοπό της
εταιρείας".
∆ηλαδή, δεν επιτρέπεται και δεν προβλέπεται κέρδος εκ των
εσόδων αυτών. Αυτή η διάταξη ρητώς καταργείται από την
παράγραφο 1 του άρθρου 3 και ευλόγως αφού η Κυβέρνηση
µετοχοποιεί την ΕΥ∆ΑΠ και την εισάγει στο χρηµατιστήριο
καθιστώντας αναπόφευκτα την ύδρευση και την αποχέτευση
αντικείµενα χρηµατιστηριακής κερδοσκοπίας.
Το σχέδιο νόµου έχει τη δική του ιστορία, δύο περίπου ετών. Η
αρχική σκέψη ήταν να µείνει η ΕΥ∆ΑΠ ως έχει και να ιδρυθεί µια
θυγατρική εταιρεία µε αποκλειστικό αντικείµενο τον εµπορικό τοµέα
ώστε ως εµπορεύσιµη και επενδυτικά ελκυστική να εισαχθεί
επιτυχώς στο χρηµατιστήριο.
Αυτή η σκέψη εγκαταλείφθηκε διότι η Κυβέρνηση και η διοίκηση της
ΕΥ∆ΑΠ µέτρησαν τις πιθανές αντιδράσεις κυρίως των
εργαζοµένων. 'Ετσι κατέληξαν στο σηµερινό σχέδιο νόµου µε το
οποίο η σηµερινή ΕΥ∆ΑΠ απογυµνώνεται από τα πάγια ακίνητα
στρατηγικής σηµασίας, περιορίζεται κατ' αντικείµενο και
µεταλλάσσεται ουσιαστικά σε θυγατρική εταιρεία, η οποία έχει ως
αποκλειστικό αντικείµενο την εµπορική κερδοσκοπική διαχείριση
των δικτύων ύδρευσης και αποχέτευσης.
Παράλληλα συνιστάται νέο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε
την επωνυµία "Εταιρεία Παγίων ΕΥ∆ΑΠ" και µε σκοπό τη διαχείριση
των ακινήτων που θα µεταβιβαστούν σ' αυτό. Θα µεταβιβαστεί
περίπου το σύνολο των ακινήτων της σηµερινής ΕΥ∆ΑΠ, όπως τα
φράγµατα και οι ταµιευτήρες του Μόρνου και του Μαραθώνα, τα
έργα και οι εγκαταστάσεις της Υλίκης.
Επίσης, µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας
και ∆ηµοσίων 'Εργων, µεταβιβάζεται το φράγµα και ο ταµιευτήρας
του Ευήνου. ∆ηµιουργείται, λοιπόν, ένα διχαστικό σχήµα, αφού η
σηµερινή εταιρεία διχοτοµείται σε δυο νέες εταιρείες. Με το
προτεινόµενο νοµοθετικό πλαίσιο στο ελληνικό δηµόσιο
περιέρχονται όλες οι υποχρεώσεις και στη νέα ΕΥ∆ΑΠ το ψαχνό,
αφού µετοχοποιείται και εισάγεται στο χρηµατιστήριο, δοθέντος ότι
ένα ποσοστό έως 49% του εκάστοτε µετοχικού της κεφαλαίου
διατίθεται από το δηµόσιο σε επενδυτές.
Το δηµόσιο διαθέτει ακατέργαστο ύδωρ στην ΕΥ∆ΑΠ. Το
Υπουργείο Ανάπτυξης µεριµνά για την έρευνα και συλλογή του
ύδατος αυτού. Το ΥΠΕΧΩ∆Ε µεριµνά για µελέτη, κατασκευή και
λειτουργία νέων έργων και για τη λειτουργία, συντήρηση και
επέκταση υφισταµένων έργων προς το σκοπό εκπλήρωσης της
υποχρεώσεώς του αυτής.
Η Εταιρεία Παγίων της ΕΥ∆ΑΠ, έχει την ευθύνη για τη λειτουργία
και συντήρηση των παγίων που θα µεταβιβαστούν σε αυτή.
Κατ'εξαίρεση, για τη λειτουργία και συντήρηση υδραγωγείων ή
άλλων εκ των παγίων τα οποία ενδεχοµένως θα µεταβιβαστούν
στην Εταιρεία Παγίων, είναι υπεύθυνη η ΕΥ∆ΑΠ, εφόσον η
τελευταία όµως ευαρεστηθεί να ζητήσει να αναλάβει και να
συντηρήσει µε δικές της δαπάνες αυτά τα έργα.
Και ενώ το δηµόσιο αναλαµβάνει ουσιαστικώς όλες τις
υποχρεώσεις, γεννάται το ερώτηµα: Τι είδους αποκρατικοποίηση
είναι αυτή, όπου το κράτος έχει όλες τις υποχρεώσεις και η
αποκρατικοποιούµενη εταιρεία της ΕΥ∆ΑΠ, θα έχει µόνο την
εµπορική εκµετάλλευση, δηλαδή το ψαχνό;
'Ετσι λοιπόν, το νοµοσχέδιο στο άρθρο 7 φθέγγεται όλως
περιέργως ότι το δηµόσιο επιχορηγεί τη νέα ΕΥ∆ΑΠ, είτε από
κοινοτικούς πόρους είτε από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων.
Οι επιχορηγήσεις αυτές για το διάστηµα 2000-2008 µπορούν να
εξιχθούν µέχρι το 60% του επενδυτικού προγράµµατός της για τις
δραστηριότητές της και µάλιστα της πάσης φύσεως δραστηριότητές
της, αφού διάκριση δεν γίνεται. Θα µιλήσω για της πάσης φύσεως
δραστηριότητες παρακάτω. Επιπροσθέτως και για µια τριετία, η νέα
ΕΥ∆ΑΠ του χρηµατιστηρίου ενισχύεται και από τη ∆ηµόσια
Επιχείρηση Κινητών Αξιών (∆.Ε.Κ.Α.-Α.Ε.) µε το ποσό των

δεκαπέντε δισεκατοµµυρίων (15.000.000.000) δραχµών κατ'έτος.
Πρόκειται για σκανδαλώδεις νοµοθετικές ρυθµίσεις υπέρ µιας
αποκρατικοποιηµένης ΕΥ∆ΑΠ, η οποία θα εισαχθεί στο
χρηµατιστήριο και το 49% του µετοχικού της κεφαλαίου θα
περιέλθει σε ιδιώτες επενδυτές. ∆ηλαδή επιχορηγείται από το
ελληνικό δηµόσιο, από το φορολογικό αίµα του ελληνικού λαού, η
ιδιωτική κερδοσκοπία. Αυτή είναι η αλήθεια.
Κύριοι συνάδελφοι, το νερό αποτελεί αγαθό για την ικανοποίηση
κοινωνικών αναγκών. Αυτό φθέγγεται και ο ν.1739/1987. Είναι
νόµος που είχε εισηγηθεί στη Βουλή των Ελλήνων ο κ. Πεπονής.
Και η διαχείρισή του για το γεωγραφικό διαµέρισµα της Αττικής
συνιστά εκ των πραγµάτων φυσικό µονοπώλιο, το οποίο
αναντίρρητα πρέπει να ανήκει στο κράτος. Το ίδιο ισχύει και για τις
υπηρεσίες αποχέτευσης, η σηµασία των οποίων µέρα µε τη µέρα
µεγιστοποιείται, λόγω της µεγάλης ευαισθησίας απέναντι στο
περιβάλλον.
Η εκτίµησή µας είναι ότι το νερό και η αποχέτευση θα γίνουν
αντικείµενο κερδοσκοπίας. Ο κόσµος θα πει το νερό νεράκι και
λόγω της υψηλής τιµής και λόγω της υποβάθµισης της ποιότητός
του. Και δεν µας καθησυχάζουν οι διαβεβαιώσεις του Υφυπουργού
ότι την εποπτεία της ΕΥ∆ΑΠ εξακολουθεί να την έχει το δηµόσιο, το
οποίο και θα καθορίζει την τιµολογιακή πολιτική. Και τούτο, διότι
σειρά διατάξεων αναιρούν την αξία των κυβερνητικών
διαβεβαιώσεων.
Ενδεικτικώς, το άρθρο 1 στην παράγραφο 11, οµιλεί για διανοµή
κερδών.
Το άρθρο 3 στην παράγραφο 2, κάνει λόγο για µηχανισµό
τιµολογιακής πολιτικής, ώστε να διασφαλίζεται η εύλογη απόδοση
των επενδύσεων και η χρηµατοδότηση των δραστηριοτήτων της µε
ορθολογικό τρόπο.
Στο άρθρο 8 παράγραφος 4, προβλέπεται η δυνατότητα επέκτασης
της δραστηριότητας της ΕΥ∆ΑΠ και σε άλλες περιοχές. Η επέκταση
όµως αυτή, συνεπάγεται υποχρεώσεις της ΕΥ∆ΑΠ για επενδύσεις
µόνο εφόσον εξασφαλίζει εύλογη απόδοση κεφαλαίου.
Αλλά, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ., δυοίν θάττερον. 'Ενα από
τα δύο. 'Η ευνοείς την κερδοσκοπία επί των φυσικών κοινωνικών
αγαθών της ύδρευσης και της αποχέτευσης, για να σταδιοδροµήσει
η νέα εταιρεία στο χρηµατιστήριο, ώστε και το ∆ηµόσιο να εισπράξει
και να καλύψει "µαύρες τρύπες" του κρατικού προϋπολογισµού και
η εταιρεία να εξασφαλίσει φθηνά κεφάλαια για την ανάπτυξή της ή
ασκείς στενή εποπτεία και παρεµβατική πολιτική προστασίας του
καταναλωτικού κοινού, οπότε η µετοχοποίηση και η εισαγωγή στο
χρηµατιστήριο της ΕΥ∆ΑΠ είναι προκαταβολικά καταδικασµένη σε
αποτυχία. ∆εν χωρούν δύο καρπούζια στην ίδια µασχάλη. ∆εν
µπορεί να είσαι και µε την κερδοσκοπία και µε την προστασία του
κοινωνικού συνόλου.
'Ερχοµαι τώρα σε ένα άλλο κεφάλαιο, το οποίο προβληµατίζει
ιδιαίτερα και γεννά ερωτηµατικά, στο κεφάλαιο των δραστηριοτήτων
της νέας ΕΥ∆ΑΠ. Ενώ περιορίζεται στον τοµέα της εµπορικής
εκµετάλλευσης των δικτύων ύδρευσης και αποχέτευσης η νέα
εταιρεία και της αφαιρείται η ευθύνη για την αποχέτευση των
οµβρύων υδάτων και την αντιπληµµυρική προστασία,
δραστηριοποιείται -και εδώ είναι το περίεργο- στα πλαίσια του
σκοπού της, εκτός της γεωγραφικής περιοχής της, στην Ελλάδα ή
στο εξωτερικό, µόνο µέσω συνδεδεµένων επιχειρήσεων ή
κεφαλαιουχικών εταιρειών, στο κεφάλαιο το οποίο συµµετέχει µε
οποιοδήποτε ποσοστό, άρα και ασήµαντο, ή µέσω κοινοπραξιών
των ανωτέρω επιχειρήσεων και εταιρειών µε άλλες εταιρείες ή
φορείς.
Μάλιστα, δύναται να χορηγεί δάνεια ή να παρέχει εγγυήσεις υπέρ
των επιχειρήσεων και εταιρειών αυτών προς τρίτους!! ∆ηλαδή, θα
βάλει την τεχνογνωσία της η ΕΥ∆ΑΠ και το καλό της όνοµα, θα µπει
παραδείγµατος χάρη στη Βουλγαρία µε τη µορφή κάποιας
συνδεδεµένης επιχείρησης ή κεφαλαιουχικής εταιρείας, στο
κεφάλαιο της οποίας θα συµµετέχει µε ένα ασήµαντο ποσοστό και
θα πλουτίζουν πίσω και µέσω της ΕΥ∆ΑΠ οι αετονύχηδες της
ιδιωτικής πρωτοβουλίας!
Το εξοργιστικό είναι ότι αυτές τις δραστηριότητές της θα
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τις επιχορηγεί το ελληνικό δηµόσιο και η Ευρωπαϊκή 'Ενωση, όπως
προβλέπει το άρθρο 7 του συζητούµενου νοµοσχεδίου. ∆ηλαδή
επαναλαµβάνεται η αποτυχηµένη πατέντα επιχειρηµατικών
δραστηριοτήτων του Ο.Τ.Ε στο εξωτερικό.
Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις, αναπόδραστα δηµιουργούν πλεονάζον
προσωπικό, αφού η ΕΥ∆ΑΠ διασπάται σε δύο εταιρείες και η νέα
ΕΥ∆ΑΠ περιορίζεται στην εµπορική εκµετάλλευση των δικτύων
ύδρευσης και αποχέτευσης.
Τι θα γίνει το πλεονάζον προσωπικό, κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑ.ΣΟ.Κ.; ∆εν προβλέπεται απολύτως τίποτε. Να ισχύσουν
αναλόγως οι ρυθµίσεις που έγιναν για το προσωπικό των
Ναυπηγείων Ελευσίνας, να θεσπίσουµε κίνητρα εθελουσίας εξόδου
και να προβλέψουµε εκούσιες µετατάξεις. ∆εν προβλέπεται τίποτε
στο νοµοσχέδιο.
Για πληρέστερη προστασία του προσωπικού που θα διασωθεί,
πρέπει να προστεθεί στην τελευταία φράση της παραγράφου 4 του
άρθρου 9, που αναφέρεται στις τροποποιήσεις των κανονισµών της
παραγράφου 1 του άρθρου 2, του ν. 1068/1980, η λέξη
"µισθοδοτικά". ∆ηλαδή η φράση να γίνει: "...και χωρίς να θίγονται τα
εργασιακά, ασφαλιστικά, µισθοδοτικά και συνταξιοδοτικά
δικαιώµατα των εργαζοµένων".
Κύριοι συνάδελφοι, είµεθα ριζικά αντίθετοι µε την αρχή του σχεδίου
νόµου. Η ΕΥ∆ΑΠ έχει επιτελέσει τεράστιο αναπτυξιακό και
κοινωνικό έργο στους τοµείς ύδρευσης και αποχέτευσης και το
σηµαντικότερο, δεν είναι ζηµιογόνος. Απεναντίας, το κράτος
απέναντι στην ΕΥ∆ΑΠ είναι οφειλέτης και µάλιστα αρκετών
δισεκατοµµυρίων. Σε λίγες πρωτεύουσες του κόσµου ανοίγεις τη
βρύση και έχεις πόσιµο νερό και µάλιστα, φθηνό νερό. Με τις νέες
ρυθµίσεις η τιµή θα εκτοξευθεί αναπόφευκτα στα ύψη και η
ποιότητα ασφαλώς θα υποβαθµισθεί.
Η διάσπαση της ΕΥ∆ΑΠ σε δύο εταιρείες και η αποκρατικοποίηση
της νέας ΕΥ∆ΑΠ αναπόφευκτα θα προκαλέσουν σύγχυση
αρµοδιοτήτων, δυσλειτουργίες, κενά, έλλειψη συντονισµού,
διάσταση συµφερόντων, µε φυσικό επακόλουθο τη χειροτέρευση
των παρεχοµένων υπηρεσιών ύδρευσης και αποχέτευσης.
Κύριε Υπουργέ, δε συγχωρείται για τις ανάγκες της
χρηµατιστηριακής κερδοσκοπίας και για τις µαύρες τρύπες του
κρατικού προϋπολογισµού, να προβείτε στην αποκρατικοποίηση
της ΕΥ∆ΑΠ και να καταστήσετε αντικείµενο κερδοσκοπίας το νερό
και την αποχέτευση µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.
Αποσύρατε το νοµοσχέδιο. Προβείτε σε εκσυγχρονισµό και
αναδιοργάνωση του σηµερινού φορέα. Αξιοποιείστε το σύνολο του
προσωπικού. Καταργείστε το ψυγείο, που έχετε θεσπίσει για
κοµµατικούς λόγους. Περιορίστε τη δράση των εργολάβων, οι
οποίοι λυµαίνονται τουλάχιστον το 70% των έργων, ενώ σχολάζει
έµπειρο και ικανό προσωπικό, για να κερδοσκοπούν οι υµέτεροι.
Εφαρµόστε την προτεινόµενη λύση για τον τρόπο είσπραξης των
οφειλών των ΟΤΑ υπέρ της σηµερινής ΕΥ∆ΑΠ.
Αυτά και µόνο αρκούν και δεν χρειάζονται οι καπιταλιστικές
ακρότητες του συζητούµενου νοµοσχεδίου, το οποίο και
καταψηφίζουµε. Και είµεθα απόλυτα συνεπείς και µε την ιδεολογία
µας και µε το πρόγραµµά µας, διότι σεβόµεθα το φυσικό αγαθό του
νερού και δεν έχουµε στο πρόγραµµά µας την αποκρατικοποίηση
της ΕΥ∆ΑΠ.
Απεναντίας, ως παράταξη, έχουµε το νόµο-καύχηµα, τον ιδρυτικό
νόµο 1068/80, ιδρυτικό νόµο της ΕΥ∆ΑΠ, που είναι µνηµείο
νοµοτεχνικής αρτιότητας και που πράγµατι διευκόλυνε τον
οργανισµό της ΕΥ∆ΑΠ να επιτελέσει σπουδαίο αναπτυξιακό και
κοινωνικό έργο.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Χαράλαµπος
Αγγουράκης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας έχει το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Κύριοι Βουλευτές, καλούµαστε
σήµερα να συζητήσουµε ένα καίριας σηµασίας σχέδιο νόµου, κατά
τη γνώµη µας, ένα σχέδιο νόµου που είναι απόλυτα ενταγµένο στην
αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης, ένα σχέδιο νόµου που

εντάσσεται στην εξυπηρέτηση των στόχων της ένταξης της χώρας
µας στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση, ένα σχέδιο νόµου
που στην πραγµατικότητα είναι δέσµευση της Κυβέρνησης του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. απέναντι στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση σε σχέση µε την
υποτίµηση της δραχµής και την ένταξή της στο Ευρώ. 'Ολοι θα
θυµόµαστε ότι όταν η Κυβέρνηση πριν από κάποιο χρονικό
διάστηµα προχώρησε στη συγκεκριµένη ενέργεια, στον κατάλογο
των υπό ιδιωτικοποίηση επιχειρήσεων ήταν βεβαίως και η ΕΥ∆ΑΠ.
Στην προκειµένη περίπτωση όµως, κύριοι Βουλευτές, πρόκειται για
ένα πραγµατικό έγκληµα, γιατί γίνεται λόγος για την ιδιωτικοποίηση
µιας επιχείρησης, που καλείται να διαχειριστεί, να αξιοποιήσει ένα
φυσικό αγαθό. Με το σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση θέλει να υποτάξει
στους νόµους της κερδοσκοπίας αυτό το βασικό ανθρώπινο
δικαίωµα.
Εµείς πιστεύουµε ότι το µόνο που µπορεί να κάνει η Κυβέρνηση
αυτήν τη στιγµή, είναι να αποσύρει το σχέδιο νόµου και να
υιοθετήσει τις προτάσεις που επανειληµµένα έχουν προβάλλει οι
εργαζόµενοι, έτσι ώστε η ΕΥ∆ΑΠ να εξακολουθεί να επιτελεί το
κοινωνικό της έργο, έτσι ώστε η ΕΥ∆ΑΠ να βελτιώσει πραγµατικά
το επίπεδο των υπηρεσιών της, έτσι ώστε η ΕΥ∆ΑΠ να µπορέσει να
αναπτύξει δραστηριότητες σε νέες υπηρεσίες. Είναι προτάσεις που
αντιµετωπίζουν τα όποια ελάχιστα, κατά τη γνώµη µας, λειτουργικά
προβλήµατα της δηµόσιας υπηρεσίας αυτής.
Προτάσεις, οι οποίες αξιοποιούν και όχι περιθωριοποιούν το
ανθρώπινο δυναµικό, την εµπειρία και το µεράκι των ανθρώπων και
των εργαζοµένων της ΕΥ∆ΑΠ. Προτάσεις, οι οποίες κυρίως
αναδεικνύουν και αναβαθµίζουν τις προσπάθειες και τους κόπους
που έκαναν οι εργαζόµενοι αυτοί τουλάχιστον από το 1980 και µετά.
Προτάσεις που αναβαθµίζουν τις επενδύσεις που έχει κάνει ο
ελληνικός λαός στη συγκεκριµένη επιχείρηση. Προτάσεις που
πιστεύουµε ότι µπορούν πραγµατικά να οδηγήσουν σε µια
σύγχρονη και αποτελεσµατική ΕΥ∆ΑΠ.
Φυσικά ανεξάρτητα από την τοποθέτηση του ίδιου του κυρίου
Υφυπουργού στην επιτροπή, όπως επίσης ανεξάρτητα και από τον
τίτλο του σχεδίου νόµου το ζητούµενο είναι η ιδιωτικοποίηση της
ΕΥ∆ΑΠ. Αυτό είναι το ζητούµενο, βέβαια διανθισµένο και µε ένα
ιδεολογικό περίβληµα, όπως το παρουσίασε ο κύριος Υφυπουργός
των Οικονοµικών στην αντίστοιχη επιτροπή, ούτε πολύ ούτε λίγο
λέγοντας ότι εν πάση περιπτώσει οι µέτοχοι θα είναι αυτοί οι οποίοι
θα διασφαλίζουν τη διαφάνεια, τον εκσυγχρονισµό, την υλοποίηση
της κοινωνικής αποστολής της ΕΥ∆ΑΠ. Παραβλέποντας το γεγονός
ότι και το µέγεθος των επενδύσεων και ο κοινωνικός ρόλος της
συγκεκριµένης επιχείρησης και η φύση του αγαθού αυτού πουθενά
και ποτέ δεν έχει εκχωρηθεί σε τέτοια έκταση και σε τέτοιο βαθµό,
όπως στη χώρα µας, στην δικτατορία των µετόχων ή, αν θέλετε,
στην δικτατορία των θεσµικών επενδυτών, για να είµαστε ακόµα πιο
συγκεκριµένοι.
Φυσικά δεν είναι τυχαίο ότι όλα τα παραδείγµατα για τα σχήµατα
που υπάρχουν σε εταιρείες ύδρευσης όπως είναι της ΕΥ∆ΑΠ,
παραδείγµατα που φαίνονται και από µια πρόσφατη έκθεση
Ροτσάιλντ -µια έκθεση, η οποία ονοµάζεται "Πρόταση συζήτησης"
µε ηµεροµηνία Μάιος 1999- βεβαίως δείχνουν τη σηµαντική
συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα στις συγκεκριµένες επιχειρήσεις.
∆εν είναι τυχαίο αυτό. Είναι γνωστή η σύγκλιση σοσιαλιστών και
συντηρητικών στα ζητήµατα των ιδιωτικοποιήσεων. Εµάς δεν µας
κάνει εντύπωση γιατί πραγµατικά η επίθεση απέναντι σε βασικά
κοινωνικά δικαιώµατα και κοινωνικές κατακτήσεις είναι γενικευµένη
πρώτα απ' όλα στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Αυτό όµως που έχει ενδιαφέρον, αξιότιµοι κύριοι Βουλευτές είναι το
γεγονός  ότι  σε  καµία  από  τις  χώρες  που  εξετάζει  η  Ροτσάιλντ
-και  εξετάζει  τη  Βρετανία,  τη  Γαλλία,  την  Τσεχία,  τη  Γερµανία
(το  Βερολίνο),  τη  Ρουµανία,  τη  Χιλή  και  νοµίζω  κανά  δυό
άλλες  χώρες-  δεν  έχει  εκχωρηθεί  η  εκµετάλλευση  και  τα
δικαιώµατα  της  υπηρεσίας  ύδρευσης  για  εκατό  χρόνια  όπως
κάνει  η  Κυβέρνηση  του  ΠΑΣΟΚ.  Πουθενά  δεν  συµβαίνει  αυτό.
Μόνο  στην  περίπτωση  της  Μεγάλης  Βρετανίας  το  συνολικό
δίκτυο  και  οι  πηγές  έχουν  εκχωρηθεί  στην  ιδιωτική
πρωτοβουλία.  Σε  καµία  άλλη  περίπτωση  δεν  έχει  εκχωρηθεί
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το σύνολο του δικτύου ή µέρος, αν θέλετε, του δικτύου ύδρευσης
στο ιδιωτικό κεφάλαιο, όπως προτείνει το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου.
Αυτό το φέρνω ως ένα επιµέρους παράδειγµα για να πω ότι
πράγµατι το µέγεθος της επίθεσης ενάντια στην ΕΥ∆ΑΠ και αν
θέλετε και σε αυτό το αγαθό είναι πάρα πολύ µεγάλο. Και δεν είναι
τυχαίο αυτό γιατί όλα τα στοιχεία δείχνουν αυτό παρά τη
συγκεκριµένη κυβερνητική πολιτική που ασκήθηκε όλα αυτά τα
χρόνια από το 1980 και µετά σε βάρος, θα έλεγα, της επιχείρησης,
µια κυβερνητική πολιτική η οποία παραδείγµατος χάρη δεν
ανταποκρινότανε στις υποχρεώσεις του δηµοσίου απέναντι στην
ΕΥ∆ΑΠ όσον αφορά το πρόγραµµα επενδύσεων.
Μία κυβερνητική πολιτική η οποία ουδέποτε ανταποκρίθηκε
απέναντι στη ρύθµιση του νόµου που προέβλεπε την καταβολή
συγκεκριµένων τελών από τον προϋπολογισµό δηµοσίων έργων
υπέρ της ΕΥ∆ΑΠ. Μία πολιτική η οποία οδήγησε την ΕΥ∆ΑΠ σ'
αυτήν τη συγκεκριµένη σχέση µε τους ΟΤΑ. Μία κυβερνητική
πολιτική που οδήγησε το δηµόσιο πραγµατικά να χρωστάει αυτήν
τη στιγµή στην ΕΥ∆ΑΠ, ενώ ταυτόχρονα αυτή η ίδια η κυβερνητική
πολιτική έσπρωχνε την ΕΥ∆ΑΠ σε δανεισµό για να µπορέσει να
λειτουργήσει και µέσω των µηχανισµών των τραπεζών και των
επιτοκίων βεβαίως να δηµιουργηθεί η όποια οικονοµική κατάσταση
η οποία πρέπει να σηµειώσουµε µπορεί να ξεπερασθεί µε δεδοµένο
ότι τα χρέη των διάφορων φορέων προς την ΕΥ∆ΑΠ είναι πολύ
µεγαλύτερα απ' ό,τι οι υποχρεώσεις της ΕΥ∆ΑΠ προς το δηµόσιο.
Λέµε ότι παρά το ότι ασκήθηκε µια τέτοια πολιτική, παρά το ότι
ασκήθηκε µία συγκεκριµένη πολιτική κοµµατικοποίησης της ΕΥ∆ΑΠ
µε διάφορες διαδικασίες προσλήψεων και διάφορα που είναι
γνωστά στα χρόνια που στην κυβέρνηση βρίσκεται το ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
πράγµατι οι εργαζόµενοι της ΕΥ∆ΑΠ έχουν να παρουσιάσουν ένα
αξιόλογο έργο.
Είναι γεγονός ότι από τότε που ιδρύθηκε η ΕΥ∆ΑΠ έχει ως
αντικείµενό της την ύδρευση, την αποχέτευση, την αντιπληµµυρική
προστασία του Νοµού Αττικής, δηλαδή του 40% του πληθυσµού
της χώρας. Το προσωπικό της σήµερα είναι περίπου τεσσεράµισι
χιλιάδες άτοµα. Η ύδρευση έχει ένα εκατοµµύριο εξακόσιες χιλιάδες
πελάτες και το 1980 είχε µόνο ένα εκατοµµύριο. Το δίκτυο είναι
επτά εκατοµµύρια µέτρα, δηλαδή επτά χιλιάδες χιλιόµετρα. Οι
ανάγκες ύδρευσης έχουν καλυφθεί κατά 90% και µένουν εκτός
ακόµα ορισµένες περιοχές που είναι εκτός σχεδίου πόλης. Τα
ανατολικά παράλια παίρνουν νερό από την ΕΥ∆ΑΠ αλλά το δίκτυο
λειτουργεί και συντηρείται από τους δήµους. Τα µεγάλα έργα
συλλογής νερού, τα φράγµατα και οι λίµνες, έγιναν από το
ΥΠΕΧΩ∆Ε και δόθηκαν για λειτουργία στην ΕΥ∆ΑΠ.
Η αποχέτευση, ένας άλλος σηµαντικός τοµέας της ΕΥ∆ΑΠ έχει ένα
εκατοµµύριο πεντακόσιες πενήντα χιλιάδες πελάτες, το δίκτυό της
είναι πεντέµισι χιλιάδες χιλιόµετρα ενώ το 1980 ήταν πέντε φορές
πιο µικρό.
Το δευτερεύον δίκτυο από το 1980 κατασκευάζεται από τους
δήµους και παραδίδεται στην ΕΥ∆ΑΠ για λειτουργία και συντήρηση.
Οι ανάγκες αποχέτευσης έχουν καλυφθεί από την ΕΥ∆ΑΠ κατά
70% περίπου. Η επεξεργασία των λυµµάτων γίνεται από την
ΕΥ∆ΑΠ στα κέντρα Μεταµόρφωσης και Ψιττάλειας που λειτουργούν
δυστυχώς εργολάβοι. ∆εν έχει ακόµα ολοκληρωθεί από το
ΥΠΕΧΩ∆Ε το δεύτερο στάδιο καθαρισµού των λυµµάτων στην
Ψιττάλεια. ∆εν υπάρχει βιολογικός καθαρισµός τοξικών αποβλήτων
δυστυχώς ακόµα.
Μεγάλες ελλείψεις βιολογικού καθαρισµού υπάρχουν στο Θριάσιο,
στα βόρεια προάστια και στην ανατολική Αττική. Το κόστος των
βιολογικών καθαρισµών φθάνει στις 5,5 δισ. δραχµές.
Πρέπει να σηµειωθεί ότι η διοίκηση της ΕΥ∆ΑΠ ζητά να ανεβεί από
40% στο 60% το ποσοστό επί της τιµής του νερού για την
αποχέτευση, λόγω των εξόδων του βιολογικού καθαρισµού. Tα
έσοδα της ΕΥ∆ΑΠ για το 1998 ήταν ενενήντα έξι δισεκατοµµύρια εκ
των οποίων τα εξήντα πέντε δισεκατοµµύρια είναι από τους
λογαρισµούς.

Η αντιπληµµυρική προστασία ήταν από το 1980 επίσης στην
ευθύνη της ΕΥ∆ΑΠ, λόγω όµως της µη ανταποδοτικότητας των
έργων, οι κυβερνήσεις δεν προχώρησαν στην αντιπληµµυρική
θωράκιση της Αττικής. Οι ανάγκες στην περιοχή ευθύνης της
ΕΥ∆ΑΠ έχουν καλυφθεί κατά 25%. 'Εχει εκτιµηθεί ότι για την
κάλυψη αναγκών της πρωτεύουσας απαιτούνται περίπου διακόσια
πενήντα δισεκατοµµύρια δραχµές.
Από το 1998 µε νόµο το δευτερεύον δίκτυο και ο καθαρισµός των
κεντρικών φρεατίων πέρασε στην ευθύνη των δήµων και του
ΥΠΕΧΩ∆Ε, η δε ΕΥ∆ΑΠ εγκρίνει τις µελέτες µε το σκοπό αυτό. Η
ΕΥ∆ΑΠ είναι σηµαντικό να σηµειώσουµε, συµµετέχει στην επιτροπή
που δηµιούργησε ο νόµος για τον κεντρικό σχεδιασµό.
Θα ήθελα σύντοµα να αναφερθώ στο γεγονός ότι από το 1995 η
ΕΥ∆ΑΠ δεν είναι ελλειµµατική παρά τα σοβαρά προβλήµατα
διαχείρισης και κακοδιοίκησης, παρά και το γεγονός ότι τα τιµολόγια
νερού όπως είναι γνωστό, δεν έχουν αλλάξει.
Υπάρχουν όµως µεγάλα χαράτσια, όπως παραδείγµατος χάρη τα
δέκα χιλιάρικα στην υποχρεωτική αλλαγή του µετρητή, η τιµή της
νέας σύνδεσης, οι τιµές για άλλες υπηρεσίες. Και όµως τα κέρδη της
επιχείρησης αυξήθηκαν και από εννέα δισεκατοµµύρια το 1996
προβλέπεται να φθάσουν τα είκοσι δισεκατοµµύρια το 1999.
∆υστυχώς, επενδύσεις δεν υπήρχαν και ουσιαστικά όποιες έγιναν,
έγιναν χωρίς σχεδιασµό και χωρίς οικονοµικές µελέτες. Πρόσφατα
έγινε κάποιο σχέδιο, ένας προγραµµατισµός αναγκών µέχρι το
2010, χωρίς όµως κι εδώ να έχουν ολοκληρωθεί οι µελέτες.
'Εχει σηµασία να δούµε και το πώς έχουν κινηθεί οι επενδύσεις. Το
1995 είχαν φθάσει στα 8,5 δισεκατοµµύρια, το 1996 τα 10,5
δισεκατοµµύρια και το 1999 προβλέπεται για δεκαέξι
δισεκατοµµύρια. Παρ' όλα αυτά, το ύψος των επενδύσεων είναι
πάρα πολύ µικρό, σε σχέση βέβαια πάντα µε τις ανάγκες.
Αρκεί να σας αναφέρω ότι, πάλι µε βάση τα στοιχεία της µελέτης
της Ροτσάιλντ, απαιτούνται επενδύσεις του ύψους των τετρακοσίων
περίπου δισεκατοµµυρίων δραχµών για το χρονικό διάστηµα από
το 2000 µέχρι το 2006.
Αυτή είναι σε γενικές γραµµές η εικόνα της επιχείρησης. Και θα
περίµενε κανείς ένα σχέδιο νόµου το οποίο να θέσει, ποια είναι τα
πραγµατικά προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο καταναλωτής, πώς
θα µπορέσει παραπέρα να βελτιωθεί η ποιότητα του δικτύου της
ΕΥ∆ΑΠ, πώς θα µπορέσει η ποιότητα του νερού που παρέχει η
ΕΥ∆ΑΠ να µείνει στο επίπεδο που είναι, πώς θα µπορέσει η τιµή
του νερού να µείνει χαµηλή στη χώρα µας. ∆ιότι βεβαίως δεν
µπορούµε να δεχθούµε το επιχείρηµα που λέει ότι το νερό στην
Ελλάδα έχει το χαµηλότερο κόστος απ' όλη την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Σ' αυτό µπορούµε να απαντήσουµε ότι και οι µισθοί και το βιοτικό
επίπεδο της χώρας µας είναι από τα χαµηλότερα που υπάρχουν
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Επίσης, πρέπει να αναρωτηθεί κανείς, τι σηµαίνουν ευρωπαϊκά
στάνταρτς για την ποιότητα του νερού, όταν είναι δεδοµένο ότι το
νερό στη Βρετανία, στη Γερµανία, στη Γαλλία, απ' ό,τι γνωρίζω, δεν
είναι της ποιότητας του ελληνικού, πολύ απλά γιατί ο κόσµος εκεί
δεν το πίνει.
Επίσης, θα έπρεπε να περιλαµβάνει, ποιοι συντονισµοί είναι
αναγκαίο να γίνουν παραδείγµατος χάρη για την επιτάχυνση του
αντιπληµµυρικού έργου και µια σειρά άλλα θέµατα που αφορούν
την καλύτερη δυνατή διαχείριση του υδάτινου πόρου της χώρας.
Αντί, λοιπόν, να συµβούν όλα αυτά, έρχεται η Κυβέρνηση µε ένα
σχέδιο νόµου, το οποίο στην πραγµατικότητα δεν κάνει τίποτε άλλο,
παρά να προσαρµόζει και να αλλάζει τη δοµή και λειτουργία της
ΕΥ∆ΑΠ µε σκοπό την εισαγωγή της στο χρηµατιστήριο.
Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε δύο, κατά την άποψή µου,
καίριες διαπιστώσεις.
Η πρώτη αφορά το γεγονός ότι το σχήµα της ΕΥ∆ΑΠ χωρίζεται σε
δύο τµήµατα. ∆ηµιουργείται η εταιρεία παγίων,
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η οποία έχει τους µεγάλους ταµιευτήρες, τα φράγµατα και µια σειρά
από άλλα έργα και η εµπορική, ας το πούµε έτσι, ΕΥ∆ΑΠ η οποία
εισάγεται στο χρηµατιστήριο.
Η Κυβέρνηση βέβαια ισχυρίζεται ότι κάνει αυτόν το διαχωρισµό,
µαζί µε το γεγονός ότι η έρευνα και η µεταφορά του νερού
παραµένουν στο δηµόσιο -όταν λέµε διαχωρισµό, εννοούµε τα
µεγάλα έργα να µείνουν υπό το δηµόσιο έλεγχο, γιατί είναι έργα
στρατηγικής σηµασίας κι έτσι διασφαλίζεται ο κρατικός έλεγχος στην
όλη διαδικασία- η πραγµατικότητα όµως είναι διαφορετική, αν
αληθεύουν τα λεγόµενα του προέδρου του διοικητικού συµβουλίου
της ΕΥ∆ΑΠ, του κ. Παπαβασιλείου, ο οποίος κατέθεσε στην
αρµόδια επιτροπή της Βουλής τα εξής: "Πιστεύω ότι το θέµα της
ίδρυσης του Οργανισµού Παγίων, που θα ελαφρώσει την
επιχείρηση από τις µεγάλες ιδιοκτησίες µπορεί να κάνει πιο ευέλικτα
τα οικονοµικά µεγέθη της ΕΥ∆ΑΠ για να είναι ελκυστική η µετοχή
και να καλύψει το πρόβληµα, αντιµετωπίζεται όµως µε τη µεταφορά
των πάγιων στρατηγικής σηµασίας στον συνιστώµενο Οργανισµό".
'Αρα, δηλαδή, ο διαχωρισµός αυτός διόλου δεν αποσκοπεί στην
εξασφάλιση του δηµόσιου χαρακτήρα της ΕΥ∆ΑΠ.
Με το σχέδιο νόµου επίσης φεύγει από την αρµοδιότητα της
ΕΥ∆ΑΠ, η αρµοδιότητα των αντιπληµµυρικών έργων, η
αρµοδιότητα της φύλαξης των ρεµάτων και µια σειρά από άλλες
τέτοιες δραστηριότητες.
Επίσης πρέπει και εµείς να σηµειώσουµε ότι η ιδιωτικοποιηµένη
πλέον ΕΥ∆ΑΠ θα επιχορηγείται µέχρι το 2006 κατά 60% από
επενδύσεις του δηµοσίου ή από ευρωπαϊκούς πόρους και αν θέλετε
εδώ είναι και το µεγάλο ερώτηµα προς τι η εισαγωγή της ΕΥ∆ΑΠ
στο χρηµατιστήριο, της οποίας υποτίθεται ένας από τους λόγους
ήταν η άντληση κεφαλαίων για να µπορέσει να προχωρήσει στον
εκσυγχρονισµό της, από τη στιγµή που ένα µεγάλο µέρος των
κεφαλαίων αυτών της ΕΥ∆ΑΠ είναι ήδη εξασφαλισµένα από τη
µέχρι τώρα πολιτική, από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων και
από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Θα ήθελα επίσης να σηµειώσω το γεγονός ότι αυτός ο διαχωρισµός
που γίνεται -έργα ας τα πούµε στρατηγικής σηµασίας, δίκτυο
ΕΥ∆ΑΠ- θα θέσει και άλλα πάρα πολύ σοβαρά προβλήµατα.
Ερώτηµα πρώτο: Με ποιο τρόπο και µε ποιες διαδικασίες θα γίνει
απόσβεση των µεγάλων επενδύσεων που απαιτούνται για
στρατηγικής σηµασίας έργα. Αυτά παραµένουν στο Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.,
κανείς δεν γνωρίζει µέσω ποιων µηχανισµών αυτές οι επενδύσεις
θα αποσβεστούν, πότε, πώς και µε ποιο τρόπο.
∆εύτερο µεγάλο ερώτηµα: Πώς είναι δυνατό να υπάρχει µία
αποδοτική µοντέρνα, για να µιλήσω µε όρους του κυρίου
Υπουργού, σύχρονη αντιµετώπιση των προβληµάτων της
ύδρευσης, όταν διαχωρίζεται και οργανωτικά το θέµα των οµβρίων
υδάτων, το θέµα της αντιπληµµυρικής προστασίας από το συνολικό
πρόβληµα της ύδρευσης, όπως προωθεί το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου.
Τρίτο και καίριας σηµασίας ερώτηµα είναι φυσικά το θέµα της
τιµολογιακής πολιτικής. Εδώ ο νοµοθέτης µας λέει ότι θα
καθορίζεται η τιµολογιακή πολιτική σε συνεργασία των αρµόδιων
υπουργείων και µε την ΕΥ∆ΑΠ µέχρι το 2004, η οποία -λέει- πρέπει
να ανταποκρίνεται στους στόχους της Κυβέρνησης. 'Οχι στους
κοινωνικούς στόχους της ΕΥ∆ΑΠ, στους στόχους της Κυβέρνησης.
Από το 2004 και µετά δεν προβλέπεται ούτε καν αυτό, αλλά γίνεται
λόγος για κάποιους µηχανισµούς καθορισµού τιµολογιακής
πολιτικής.
Να πούµε επίσης ότι όσον αφορά τα τιµολόγια γίνεται λόγος για
τιµολόγια διαφόρων κατηγοριών καταναλωτών. Και εδώ πάλι τίθεται
ένα θέµα µε βάση ποια κριτήρια -και είναι σαφές ότι θα είναι το
κέρδος- θα καθορισθούν αυτά τα κριτήρια των διαφόρων
κατηγοριών των καταναλωτών µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, όπου
όπως µπορεί κανείς να φανταστεί για καταναλωτές που είναι πιο
µακριά, για καταναλωτές που είναι πιο κοντά, για καταναλωτές που
έχουν µια άλφα ποιότητα νερού, βήτα ποιότητα κλπ. Το µέχρι πού
µπορεί να φθάσουν τα πράγµατα µε τα τιµολόγια το βλέπουµε µε
τις εταιρείες κινητής τηλεφωνίας, δεν είναι ανάγκη να σας πω τίποτα
παραπάνω.

Είναι επίσης γεγονός ότι όπως σηµειώνει η έκθεση Ροτσάιλντ η
εισαγωγή -επί λέξει- της ΕΥ∆ΑΠ στο χρηµατιστήριο, πρέπει
οπωσδήποτε να γίνει µε αύξηση της τιµής του νερού. Μάλιστα οι
κύριοι αυτοί εκτιµούν ότι µία αύξηση 10% από το 2000 δεν είναι και
τίποτα σοβαρό, δεν πρόκειται να επηρεάσει τον τιµάριθµο στη χώρα
µας.
Θα πούµε και άλλα πράγµατα στην κατ'άρθρο συζήτηση, κυρίως
όσον αφορά και ένα ρόλο διείσδυσης που δίνεται στην ΕΥ∆ΑΠ για
επιχειρήσεις, κοινοπραξίες και εταιρείες στο εξωτερικό. Θα ήθελα,
όµως, να τελειώσω µε το γεγονός ότι βεβαίως οι εργαζόµενοι
πρέπει να ανησυχούν για τα δικαιώµατά τους. 'Ολες οι εκθέσεις και
της ΕΤΕΒΑ και της Ροτσάιλντ µιλάνε για πλεονάζον προσωπικό.
Είναι γεγονός ότι καµία ιδιωτικοποίηση δεν γίνεται εάν δεν υπάρχει
συµπίεση στο κόστος εργασίας, γι'αυτό κιόλας και η διάταξη που
υπάρχει στο σχέδιο νόµου και µιλά για το ότι θα διατηρηθούν τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων, πιστεύουµε ότι έχει µπει απλώς για
να κάνουν οι εργαζόµενοι αποδεκτή την ιδιωτικοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ,
πολύ περισσότερο που τα εργασιακά τους ζητήµατα και µια σειρά
από άλλες ρυθµίσεις θα καθορίζονται και από το καταστατικό και
από άλλες διαδικασίες, υπουργικές αποφάσεις κλπ. Γι'αυτόν το
λόγο επιµένουµε ότι πρέπει η Κυβέρνηση να αποσύρει το σχέδιο
νόµου, αλλιώς και η ποιότητα του νερού θα χειροτερεύσει και η τιµή
του θα αυξηθεί και το πρόβληµα του δικτύου θα αυξηθεί ακόµα
περισσότερο. Πρέπει να το αποσύρει, πρέπει να πάρει υπόψη της
τις προτάσεις των εργαζοµένων, για να µπορέσει πραγµατικά η
πρόσβαση στο νερό να αποτελέσει και δικαίωµα, αλλά και
παράγοντα για µία οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη που έχει
ανάγκη η χώρα. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ.
∆ραγασάκης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, για να είναι εύληπτα αυτά που έχουµε να πούµε, θα τα
θέσω υπό τη µορφή ερωτηµάτων και απαντήσεων.
Το πρώτο ερώτηµα είναι ποιος είναι ο πραγµατικός σκοπός του
νοµοσχεδίου που συζητάµε. Είναι ο εκσυγχρονισµός της ΕΥ∆ΑΠ;
Είναι η προσπάθεια να βρούµε κεφάλαια για την ΕΥ∆ΑΠ; Είναι η
αναβάθµιση των υπηρεσιών προς τον καταναλωτή, όπως µας είπε
ο Υφυπουργός κ. Χριστοδουλάκης; Κατά την άποψή µας ο σκοπός
του νοµοσχεδίου αυτού ο κύριος στόχος του είναι η ιδιωτικοποίηση
της ΕΥ∆ΑΠ µέχρι ποσοστού 49% και η εισαγωγή της στο
χρηµατιστήριο. 'Ολα τα άλλα υποτάσσονται σ' αυτό το στόχο. Και
αυτό έχει τη σηµασία του, διότι εδώ προκύπτει ότι πράγµατι
υπήρχαν µέτρα και τρόποι για την οικονοµική εξυγίανση της
ΕΥ∆ΑΠ, υπάρχουν πτυχές εκσυγχρονισµού της και οργανωτικού
και τεχνολογικού και θεσµικού όλα αυτά µπορούσαν να είχαν γίνει
και παλαιότερα, µπορούν να γίνουν, αλλά η Κυβέρνηση τα
υποτάσσει αποκλειστικά στο θέµα της εισαγωγής της στο
χρηµατιστήριο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Νεοφιλελεύθερη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: 'Ισως και κάτι χειρότερο. ∆ιότι αν
µιλούσαµε για τσιγάρα και για ποτά θα ήταν µια ιδιωτικοποίηση, µια
νεοφιλελεύθερη πολιτική. 'Οταν µιλάµε για νερό όµως είναι κάτι
περισσότερο. Εγώ το ονόµασα τριτοκοσµικό θατσερισµό, αλλά θα
έλθω σ' αυτά αργότερα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Είναι κοινωνικό αγαθό αυτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Το δεύτερο ερώτηµα που προκύπτει
είναι πού παίρνονται οι αποφάσεις. Ας υποθέσουµε ότι η ΕΥ∆ΑΠ
πρέπει να ιδιωτικοποιηθεί και να γίνουν αυτά που λέει το
νοµοσχέδιο.  Ποιος  θα  το  αποφασίσει  αυτό;  Η  Βουλή;  Μα  ήδη
έχουν  αποφασιστεί.  ∆ιαβάζουµε  στις  εφηµερίδες,  στο  ΥΠΕΘΟ
έγιναν  συσκέψεις,  ορίστηκαν  τα  ποσοστά  µετοχοποίησης,  έχουν
βρεθεί  οι  ανάδοχοι.  Η  Κυβέρνηση  από  πέρυσι  έχει
πληροφορήσει  την  Ευρωπαϊκή  'Ενωση  ότι  προτίθεται  να
ιδιωτικοποιήσει  την  ΕΥ∆ΑΠ.  Προχθές  που  το  χρηµατιστήριο
είχε  πρόβληµα  το  ΥΠΕΘΟ  διέρρεε  στον  Τύπο  πληροφορίες  ότι
ανάµεσα  στα  µέτρα  στήριξης  του  χρηµατιστηρίου  είναι  ότι
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θα µπει η ΕΥ∆ΑΠ στο χρηµατιστήριο, µετά από όλα αυτά η Βουλή τι
θα κάνει απόψε εδώ; Θα εξετάσουµε τις νοµοτεχνικές ρυθµίσεις
που θα διευκολύνουν µια προειληµµένη απόφαση; Αυτόν το ρόλο
επιφυλάσσει η Κυβέρνηση στο Κοινοβούλιο; ∆εν θέλει η
Κυβέρνηση, το Κοινοβούλιο κέντρο συζήτησης, διαλόγου και λήψης
αποφάσεων; Βεβαίως το θέµα ούτε καινούριο είναι ούτε
πρωτότυπο. Αλλά εν πάση περιπτώσει είναι κραυγαλέα αυτή η
αντίθεση. ∆ηλαδή καλείται το Κοινοβούλιο να επικυρώσει ή όσοι
διαφωνούµε να εκφράσουµε τη διαφωνία µας και σε δυο µέρες να
τελειώσουµε.
Τρίτο ερώτηµα. Γιατί είµαστε αντίθετοι µε το νοµοσχέδιο και
ειδικότερα µε την ουσία του, που όπως είπα είναι η ιδιωτικοποίηση
της ΕΥ∆ΑΠ; Για τέσσερις λόγους.
Πρώτον, ανησυχούµε για την ποιότητα του νερού. ∆εύτερον,
ανησυχούµε για την τιµή του νερού. Τρίτον, ανησυχούµε για την
επάρκεια του νερού σε όσους το έχουν ανάγκη και τέταρτον
ανησυχούµε για την τύχη των εργαζοµένων του πολύτιµου αυτού
ανθρώπινου δυναµικού µε την τεράστια εµπειρία που υπάρχει στην
ΕΥ∆ΑΠ. Το ερώτηµα είναι αν οι ανησυχίες µας αυτές είναι εύλογες,
βάσιµες ή στηρίζονται σε κάποια αντιπολιτευτική προδιάθεση.
Σε ό,τι αφορά την ποιότητα του νερού κατ' αρχήν ακούστηκε από το
Βήµα της Βουλής και πιστεύω και άλλους συναδέλφους εδώ ότι η
Αθήνα είναι µία από τις λίγες πρωτεύουσες του κόσµου, που
µπορούµε να πίνουµε το νερό από τη βρύση άφοβα ή σχετικά
άφοβα. Αυτό αρχίζει και γίνεται µια πολύτιµη εξαίρεση για όσους -
και όλοι- ταξιδεύουµε στο εξωτερικό. Στις περισσότερες
πρωτεύουσες του κόσµου η πρώτη προειδοποίηση που παίρνει
κανείς, πηγαίνοντας στο ξενοδοχείο του, είναι ότι το νερό δεν είναι
πόσιµο.
∆ιασφαλίζουµε αυτό το πολύτιµο αγαθό που έχουµε µε την
ιδιωτικοποίηση; Κατά τη γνώµη µας όχι. Γιατί; Βασικό στοιχείο για
την ποιότητα του νερού είναι η κατάσταση των δικτύων. ∆ηλαδή,
κατά πόσο τα δίκτυα, αυτός που έχει την ευθύνη τους, τα
διαχειρίζεται σωστά, τα φροντίζει, τα επισκευάζει κλπ.
Σήµερα µε το νοµοσχέδιο αυτό τα δίκτυα και η ευθύνη αυτών που
είπα ανατίθεται στην εταιρεία που θα είναι στο χρηµατιστήριο.
Αναρωτιέµαι όµως µια εταιρεία που ενδιαφέρεται για την τιµή της
µετοχής της...
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΠΟΝΗΣ: ∆εν είναι έτσι....
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Να το διευκρινίσουµε αυτό, κύριε
Πεπονή, διότι είναι βασικό, δηλαδή ποιος έχει την ευθύνη της
συντήρησης, της επέκτασης, κλπ. των δικτύων.
Μήπως θα µπορούσε ο κύριος Υπουργός να µας απαντήσει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Θα απαντήσω στην οµιλία µου.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Εντάξει.
Σ' ό,τι αφορά, λοιπόν, την ποιότητα του νερού υπάρχει πρόβληµα.
Μια εταιρεία που είναι στο χρηµατιστήριο, δεν λέω ότι ενδιαφέρεται
να καταστραφεί το δίκτυο, αλλά δεν είναι το κύριο µέληµά της πώς
θα εξασφαλίσει την καλύτερη ποιότητα νερού. Την ενδιαφέρουν
άλλα πράγµατα, πως θα ανέβει η µετοχή της, πώς θα αυξηθούν τα
έσοδά της κλπ.
∆εύτερον, σ' ό,τι αφορά την τιµή του νερού θα υπάρξουν
ανατιµητικές τάσεις. Το πόσες θα είναι κλπ. εξαρτάται από
διάφορους παράγοντες, το στόχο του πληθωρισµού και άλλα. Αλλά
σίγουρα οι τάσεις εδώ θα είναι ανατιµητικές, λόγω του
κερδοσκοπικού χαρακτήρα της νέας ΕΥ∆ΑΠ.
Τρίτον, η επάρκεια σε όσους το έχουν ανάγκη. Κάναµε µία µεγάλη
συζήτηση στην επιτροπή και ο Υπουργός εδώ είχε δίκιο ότι η τιµή
της µετοχής δεν θα εξαρτάται µόνο από το τιµολόγιο και την
κερδοφορία που είναι συνάρτηση του τιµολογίου, αλλά και από
άλλους παράγοντες. Εγώ συµφωνώ σ' αυτό. 'Ενας άλλος, λοιπόν,
παράγοντας θα είναι η έκταση της πελατείας. Αυτή η εταιρεία,
δηλαδή, µπορεί να αυξάνει τα κέρδη της επεκτείνοντας το δίκτυό
της. Πού όµως; Σε µια γειτονιά αποµακρυσµένη; 'Οχι βεβαίως.
Πρώτη προτεραιότητα θα είναι οι µαζικοί καταναλωτές όπως
Λούτσα και άλλα προάστεια. ∆ηλαδή µια µε τέτοια χρηµατιστηριακά
κριτήρια λειτουργούσα επιχείρηση δεν θα είχε το άγχος και την
αγωνία αν ένας αποµακρυσµένος καταναλωτής έχει νερό, αλλά

κατά πόσο οι κινήσεις θα έχουν αντίκτυπο στη µετοχή της.
Τέλος, σ' ό,τι αφορά τους εργαζόµενους το άρθρο 9 δίνει την εικόνα
ότι δεν υπάρχει πρόβληµα. Ωστόσο η διεθνής εµπειρία από
ιδιωτικοποιήσεις, η επισήµανση της έκθεσης της ΕΤΕΒΑ που έγινε
για λογαριασµό του ΥΠΕΘΟ για την ΕΥ∆ΑΠ ότι υπάρχει πλεονάζον
προσωπικό και η εµπειρία µας από τον ΟΤΕ ο οποίος άρχισε µε
είκοσι έξι χιλιάδες προσωπικό και τώρα είναι είκοσι µία χιλιάδες µας
δείχνουν ότι υπάρχει ο κίνδυνος και για τους εργαζόµενους.
Βεβαίως, εµείς διευκρινίζουµε από την αρχή ότι δεν είµαστε
αντίθετοι µε αναγκαίες αναδιαρθρώσεις προσωπικού...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 'Εφυγαν φυσιολογικά. ∆εν
απελύθησαν. ∆εν είναι κακό αυτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Μας ενδιαφέρει όµως, κύριε Πρόεδρε, η
απασχόληση. Και αν η κάθε επιχείρηση απλώς ορθολογικοποιεί το
κόστος απολύοντας κόσµο, κάπου πρέπει να δούµε πού θα
απασχοληθεί και αυτός ο κόσµος.
Εµείς πιστεύουµε ότι ειδικά η ΕΥ∆ΑΠ έχει τέτοιο φάσµα
αντικειµένων, γιατί δεν είναι µόνο το νερό, είναι και η αποχέτευση,
είναι και µέτρα αντιπληµµυρικής προστασίας τα οποία πρέπει να
δούµε πώς θα γίνονται τώρα, πώς θα υλοποιούνται, όπου
πραγµατικά υπάρχουν περιθώρια απασχόλησης, ίσως και νέου
προσωπικού.
Τι απαντά η Κυβέρνηση στις ανησυχίες µας αυτές;
Πρώτον, ότι το δηµόσιο εγγυάται.
∆εύτερον, ότι η διεθνής εµπειρία είναι θετική.
Τρίτον, πως ό,τι έγινε µε ΟΤΕ, ΕΛ.ΠΕ στη χώρα µας είναι επίσης
θετικά. 'Αρα δεν υπάρχει λόγος καµιάς ανησυχίας.
Ας τα δούµε ένα ένα. Τι θα πει "το δηµόσιο εγγυάται"; Τι εγγυάται το
δηµόσιο; Την ποιότητα του νερού; Την τιµή του νερού; Την
ασφάλεια του καταναλωτή; 'Οχι. Το δηµόσιο εγγυάται την
ελκυστικότητα της µετοχής η οποία θα µπει στο χρηµατιστήριο. 'Αρα
όσο πιο ελκυστική θα πρέπει να είναι αυτή η µετοχή, τόσο πίσω
από αυτό το αποτέλεσµα θα βρίσκονται ενέσεις του δηµοσίου µε
διάφορους τρόπους προκειµένου αυτή η εταιρεία να είναι
κερδοφόρα. Πρόκειται, δηλαδή, για µια ιδιόµορφη κρατοδίαιτη στην
ουσία επιχείρηση χωρίς ανταγωνισµό, της οποίας το δηµόσιο θα
εγγυάται την κερδοφορία της και εποµένως µε αυτήν την έννοια θα
εγγυάται και τα µερίσµατα των µετόχων.
∆εύτερον η διεθνής εµπειρία. Εδώ θα µου επιτρέψετε να πω ότι
έχω ένα πρόβληµα διότι και σέβοµαι και εκτιµώ τον κ.
Χριστοδουλάκη και από παλιά και τώρα παρά τα όσα ως Υπουργός
αυτής της Κυβέρνησης κάνει. Είµαι όµως υποχρεωµένος να
σηµειώσω το εξής γεγονός. Παραπληροφόρησε την επιτροπή µας.
Εκτός και αν πιστεύει αυτά που είπε. 'Εδωσε λάθος πληροφόρηση.
Τον ρώτησα συγκεκριµένα. "Κύριε Υπουργέ, τι λέγει η διεθνής
εµπειρία σε ό,τι αφορά τις ιδιωτικοποιήσεις στα θέµατα του νερού;"
Σας διαβάζω από τα πρακτικά της ∆ιαρκούς Επιτροπής
Οικονοµικών Υποθέσεων:
"ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ: Θέλω να πληροφορήσω την επιτροπή ότι οι
µετοχοποιηµένες εταιρείες ύδρευσης είναι ένα καθεστώς που ισχύει
σε όλες τις ανεπτυγµένες χώρες του κόσµου".
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 'Οχι σε όλες. Σε πολλές.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Τι λέγει η έκθεση που συνέταξε η
ΕΤΕΒΑ για λογαριασµό του ΥΠΕΘΟ, σελίδα 60. "Η υλοποίηση της
πλήρους ιδιωτικοποίησης των υπηρεσιών ύδρευσης αποχέτευσης
έλαβε χώρα στο Ηνωµένο Βασίλειο αποτελώντας τη µοναδική
περίπτωση στον κόσµο, όπου το σύνολο των δικτύων πέρασε στον
ιδιωτικό τοµέα".
Ποια είναι η πραγµατικότητα; Υπάρχουν φυσικά διάφορες εµπειρίες
και εθνικές ιδιοµορφίες. Στη Γαλλία για παράδειγµα υπάρχει ένα
καθεστώς από το χίλια οκτακόσια τόσο. 'Εχουν εδραιωθεί
συστήµατα εποπτείας των ιδιωτών. Υπάρχει ενδεχοµένως µία
αποτελεσµατικότητα.  ∆εν  γνωρίζω  την  εµπειρία  και  αποφεύγω
να  την  αξιολογήσω.  Αλλά  το  κύριο  γνώρισµα  της  αγοράς  του
νερού  δεν  είναι  η  ιδιωτικοποίηση.  Το  παράδοξο  είναι  η
ιδιαιτερότητα,  είναι  η  µη  ιδιωτικοποίηση,  ότι  οι  ιδιωτικοποιήσεις
αποτελούν  εξαιρέσεις.  Σας  επισηµαίνω  το  παράδειγµα  των
ΗΠΑ.  Το  λέγει  η  ίδια  η  έκθεση.  Είναι  η  χώρα



1188 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

των ιδιωτικοποιήσεων, του ιδιωτικού τοµέα. 'Οµως µόνο το 20%
των καταναλωτών υδρεύεται από εταιρείες του ιδιωτικού τοµέα. Το
80% υδρεύεται από εταιρείες δηµοσίου χαρακτήρα που τις έχουν οι
ΟΤΑ.
∆εύτερο ερώτηµα που υποβάλαµε στον κύριο Υπουργό:
"∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µας ενδιαφέρουν οι εµπειρίες όσον
αφορά την εξυπηρέτηση του καταναλωτή.
ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ: 'Ολες οι πόλεις που σας ανέφερα έχουν να
επιδείξουν ένα πολύ θετικό κατάλογο βελτίωσης των υπηρεσιών
τόσο από την άποψη της παραγωγής και τεχνικής επεξεργασίας του
νερού, αλλά και από άποψη ορθολογικότερης διανοµής του νερού".
Ο άλλος αξιόλογος συνάδελφος ο εισηγητής κ. Σταυρακάκης,
µίλησε και για µείωση της τιµής. Μακάρι να είναι έτσι. Μάλιστα εδώ
προκύπτει και ένα κενό και θα ήθελα να το δει και το Προεδρείο της
Βουλής. Τι γίνεται σε αυτές τις περιπτώσεις; Εµάς µας ενδιαφέρει η
αλήθεια, η πραγµατικότητα. 'Εχει η Βουλή τη δυνατότητα να
παραγγείλει κάπου να µας έρθει κάποια έκθεση των πραγµατικών
καταστάσεων; Σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο πάντως, εκείνο το
οποίο εγώ διάβασα και συγκεκριµένα στην "ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ"
23.5.1998 και µου έκανε εντύπωση είναι το εξής, για τη Βρετανία
που είναι το παράδειγµα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
∆εν είναι το παράδειγµα. Μη διαστρεβλώνετε τα πράγµατα. Εάν
διαβάζατε όλα αυτά που ανέφερα στην επιτροπή θα βλέπατε ότι
είναι εντελώς διαφορετικά τα πράγµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Υπουργέ,
παρακαλώ µη διακόπτετε. Θα πάρετε το λόγο στη συνέχεια και θα
απαντήσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε. Εδώ
δεν είµαστε διαφορετικών βαθµών ευαισθησίας. Πριν από λίγο σας
ζήτησα µια πληροφορία και αρνηθήκατε να απαντήσετε. Και τώρα
έχετε την απαίτηση, επειδή είστε Υπουργός, να σηκώνεστε και να
διακόπτετε όποτε θέλετε; Να τα αφήσουµε αυτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 'Ετσι είναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Και εν πάση περιπτώσει, δεν έχω
κανένα λόγο να διαστρεβλώσω αυτά που λέτε, ούτε κίνητρο ούτε
όφελος. Αυτό που µε ενδιαφέρει είναι η αλήθεια. Εσείς έχετε ανάγκη
από τεχνάσµατα.
∆ιαβάζω, λοιπόν: από την "ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ": "'Οπως
αποκάλυψε έρευνα ανεξάρτητου οργανισµού, ο µέσος λογαριασµός
νερού αυξήθηκε σε πραγµατικές τιµές κατά 42% περίπου στα επτά
χρόνια της ιδιωτικοποίησης.
'Οσον αφορά τις επενδύσεις, τα αποτελέσµατα είναι τόσο άθλια
ώστε ακόµα και η κυβέρνηση Μπλερ αναγκάστηκε να καταδικάσει
την ανυπαρξία επενδύσεων και υποσχέθηκε να επιβάλει
υποχρεωτικούς στόχους για την ετήσια µείωση των διαρροών των
δικτύων". Βέβαια, όταν δεν γίνονται επενδύσεις, υπάρχουν και
διαρροές. "Ενδεικτικά το 1994-1995 τα κέρδη ανήλθαν σε 1,7
δισεκατοµµύρια στερλίνες, ενώ οι επενδύσεις µόλις έφτασαν τα
τετρακόσια εξήντα εκατοµµύρια. 'Ολα αυτά παράλληλα, µε µαζικές
απολύσεις".
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αυτό το λέει ποιος;
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Αυτό το γράφει ο κ. Τάκης Φωτόπουλος
στις 23.5.98 σε ένα άρθρο του στην "ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ".
Παραπέµπει σε µελέτες τις οποίες δεν µπορώ να ελέγξω. Αν
πρόσεχε ο Υπουργός, θα διαπίστωνε ότι αυτό είπα. 'Εγκυρη
πληροφόρηση και για µας και για το Κοινοβούλιο, για να κρίνουµε.
∆εν ξεκινάµε από κάποιες δογµατικές θέσεις, αλλά δεν µπορούµε
και να αφήνουµε αναπάντητα ορισµένα πράγµατα που "χτυπούν
στο µάτι".
Τρίτον, είναι αυτό που είπα, η ιδιαιτερότητα της αγοράς νερού. Σε
όλο τον κόσµο είναι "της µόδας" τώρα οι ιδιωτικοποιήσεις. Η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση βγάζει οδηγίες, απελευθερώνει την αγορά
τηλεπικοινωνιών, απελευθερώνει την αγορά της ενέργειας. Γιατί στο
νερό, λοιπόν, έχουµε µια τόσο ιδιόµορφη διεθνή εµπειρία; ∆ιότι είναι
η φύση του νερού ως δηµόσιου αγαθού και είναι η φύση της αγοράς

νερού, που είναι ένα φυσικό µονοπώλιο, στο οποίο δεν είναι εύκολο
να αναπτυχθεί ο ανταγωνισµός και δεν µπορεί να αναπτυχθεί ο
ανταγωνισµός. Αυτές οι ιδιοµορφίες θα θέλαµε τουλάχιστον να
αναγνωριστούν και να αναζητηθούν οι εναλλακτικές λύσεις, οι
οποίες θα διασφάλιζαν αυτό το οποίο θέλω να πιστεύω ότι είναι
ευθύνη όλων, δηλαδή την προστασία του καταναλωτή.
Εµείς λέµε ναι στον εκσυγχρονισµό. Λέµε ναι στην αναζήτηση
µοντέλων συνεργασίας και µε ιδιωτικούς φορείς για την αύξηση της
τεχνογνωσίας, για τη βελτίωση της αποτελεσµατικότητας, αλλά
ακριβώς λόγω αυτών των ιδιαιτεροτήτων και ιδιοµορφιών, που όλες
τις κυβερνήσεις τις απασχολούν, θα περιµέναµε η Κυβέρνηση να το
αναγνώριζε αυτό, να απέσυρε αυτό το νοµοσχέδιο, να γινόταν ένας
υπεύθυνος και ουσιαστικός διάλογος -που δεν έγινε- και να βρεθούν
λύσεις ευρύτερης αποδοχής.
Αν η Κυβέρνηση απλά θέλει, όπως έκανε µε τα ΚΑΕ, που είναι
τσιγάρα, αρώµατα κλπ., που τα έβαλε στο χρηµατιστήριο, κάπως
έτσι ισοπεδωτικά να βάλει και την ΕΥ∆ΑΠ, εκεί δεν υπάρχει
περιθώριο διαλόγου, διότι υπάρχει µία σύγκρουση αξιών και
λογικών. Την Κυβέρνηση την ενδιαφέρει ο µέτοχος και η µετοχή κι
εµάς µας ενδιαφέρει ο καταναλωτής και η κοινωνία. Πάνω σ' αυτό
δεν µπορούµε να συγκλίνουµε. Γι' αυτό λέµε να αποσυρθεί το
νοµοσχέδιο και εφ' όσον δεν αποσυρθεί, θα το καταψηφίσουµε.
Θέλω να ολοκληρώσω µε δύο ειδικότερα θέµατα. Στο νοµοσχέδιο
αυτό υπάρχουν ορισµένες διατάξεις που αφορούν µετατάξεις
προσωπικού από τον Ο.Α.∆Υ.Κ. και τον Ο.ΑΝ.Α.Κ., δύο πολύ
καλούς οργανισµούς στη διαχείριση των υδάτων. Ειδικά ο
Ο.Α.∆Υ.Κ. έχει µεγάλη ιστορία στην Κρήτη. Θα συζητήσουµε τις
τροπολογίες, αλλά το θέµα που θέλω να θέσω είναι το εξής. Χθες
βράδυ έξω από τη Βουλή ήταν εργαζόµενοι της Εταιρείας
Λιπάσµατα ∆ραπετσώνας. Πάρα πολλές κυβερνήσεις τα τελευταία
χρόνια είχαν δώσει υποσχέσεις σ' αυτούς τους εργάτες. Οι εργάτες
αναγνωρίζουν ότι υπάρχει πρόβληµα. Τους είχε δοθεί όµως η
υπόσχεση ότι το κλείσιµο του εργοστασίου θα συνδυαζόταν µε
µέτρα γενικότερης ανάπλασης της περιοχής, που θα είχαν ως
αποτέλεσµα την απορρόφηση του εργατικού τεχνικού δυναµικού,
έτσι ώστε να µην υπάρξει ανεργία. Αυτήν τη στιγµή οι άνθρωποι
αυτοί µένουν µετέωροι.
Εµείς καλούµε την Κυβέρνηση, µε αφορµή αυτό το νοµοσχέδιο, να
δει επειγόντως το πρόβληµα. Ο αριθµός τους δεν είναι τεράστιος.
Είναι τριακόσιοι ογδόντα εργαζόµενοι, εκ των οποίων οι εκατόν
είκοσι περίπου είναι πάνω από πενήντα ή πενήντα πέντε ετών και
µπορούν ενδεχοµένως να µπουν σε προγράµµατα πρόωρης
συνταξιοδότησης. Είναι περίπου διακόσιοι ή διακόσιοι πενήντα
άνθρωποι σαράντα ή σαράντα πέντε ετών, που έχουν το
πρόβληµα.
Ενδεχοµένως υπάρχουν δυνατότητες στη ∆ΕΠΑ -φυσικό αέριο-
ενδεχοµένως και σε άλλους φορείς. Το ένα είναι αυτό.
Το δεύτερο: Με το χρηµατιστήριο έρχονται ορισµένες διατάξεις
θετικού χαρακτήρα. Αυξάνουν τη διαφάνεια και την εποπτεία. Θέλω,
όµως, να πω, λόγω και των γεγονότων που ζήσαµε και ζούµε, ότι
υπάρχουν σοβαρά ερωτήµατα γύρω από τις εξελίξεις στο
χρηµατιστήριο. Ξαφνικά ακούσαµε από το Υπουργικό Συµβούλιο ότι
το χρηµατιστήριο δεν είναι πολιτικό θέµα. Και ακούσαµε και
υποδείξεις από επιχειρηµατίες ότι οι πολιτικοί γενικώς ξαφνικά
πρέπει να µην ασχολούνται µε το χρηµατιστήριο.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
'Ενα λεπτό µε την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Ποιος έκανε όχι πολιτικό αλλά κοµµατικό το θέµα του
χρηµατιστηρίου; Ποιος µετέτρεψε την άνοδο του χρηµατιστηρίου σε
προεκλογικό σύνθηµα; Ποιος µετέτρεψε τους επενδυτές του
χρηµατιστηρίου σε ψηφοφόρους κοµµάτων; Αφού, δηλαδή,
αγοράζεις µετοχές και βοηθάς την άνοδο του χρηµατιστηρίου, είσαι
µε το τάδε κόµµα. Ποιος τα έκανε όλα αυτά; Οι πολιτικοί γενικώς τα
έκαναν;
Εµείς, λοιπόν, επισηµαίνουµε ότι υπάρχει ένα µείζον θέµα.
∆ιεξάγεται µία σύγκρουση συµφερόντων πολιτικών και οικο-
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νοµικών για τον έλεγχο του Χρηµατιστηρίου. Η Κυβέρνηση θέλει να
το έχει εργαλείο της, να µπορεί να το ανεβάζει όποτε θέλει.
Ενδεχοµένως και η Νέα ∆ηµοκρατία θα ήθελε να κάνει το ίδιο...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αυτό να µην το λέτε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Ενδεχοµένως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ούτε ενδεχοµένως.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Εµείς λέµε ότι όλη αυτή η προσπάθεια
και όλη αυτή η εµπειρία πρέπει να µεταφρασθεί σε µία
συγκροτηµένη προσπάθεια αναβάθµισης των θεσµικών οργάνων,
διότι µόνο µέσω ανεξάρτητων θεσµών µε κύρος, µε αυτόνοµη...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε σας
παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: ... δυνατότητα παρεµβάσεων, χωρίς
εξαρτήσεις κοµµατικές ή άλλες, µόνο µέσα από τέτοιες θεσµικές
λύσεις, µπορεί το χρηµατιστήριο να αποκτήσει ένα ισχυρό σύστηµα
εποπτείας και ρύθµισής του που να αποτρέπει -δεν µπορεί να
αποκλείει- κλυδωνισµούς οι οποίοι µπορεί να έχουν βαριές
συνέπειες και για τους επενδυτές, αλλά και για ολόκληρη την
κοινωνία.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Πρόεδρος του
∆Η.Κ.ΚΙ. κ. ∆ηµήτριος Τσοβόλας, έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): Κύριε
Πρόεδρε, αναγκάζοµαι να πάρω το λόγο διότι επιµένει ο κύριος
Πρόεδρος της Βουλής δυστυχώς ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Γνωρίζετε τις ανάγκες
του νοµοθετικού έργου. Εν πάση περιπτώσει τα έχετε ξαναπεί,
πείτε τα άλλη µια φορά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): Σας
παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
∆ιότι αποκλείετε τα µικρά κόµµατα, που στα Τµήµατα µάλιστα έχουν
ελάχιστο αριθµό Βουλευτών -δύο Βουλευτές και µόνο- από το να
συµµετέχουν στις συζητήσεις της Βουλής, όταν βάζετε την ώρα που
συνεδριάζει το Τµήµα ή η Ολοµέλεια, επιτροπές.
Ο κ. Ιντζές είναι εισηγητής. Ταυτοχρόνως αυτήν τη στιγµή -είναι
τοµέας οικονοµικών κλπ.- την ίδια στιγµή βάζετε και συνεδριάζει
επάνω η επιτροπή για το φορολογικό νοµοσχέδιο. Αυτά είναι
απαράδεκτα, κύριε Πρόεδρε. Εδώ δεν µας ενδιαφέρει...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Γιατί δεν συνεδρίασε το πρωί,
κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Υπάρχει άλλος λόγος,
κύριε Πρόεδρε. Από την επαρχία Τρίτη πρωί δεν είναι εύκολο να
έρχονται οι Βουλευτές. Ας µην τα συζητάµε δηµόσια αυτά τα
πράγµατα. Τι να κάνουµε; Υπάρχει αυτή η δυσχέρεια, δεν είναι οι
Βουλευτές στην Αθήνα. Τα γνωρίζει και ο κύριος Πρόεδρος.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): Ούτε ο τύπος
τηρείται ούτε η ουσία. Αυτά δεν είναι σωστά πράγµατα. Αυτά δεν
αναβαθµίζουν το Κοινοβούλιο. Αυτά το υποβαθµίζουν,
υποσκάπτουν τα θεµέλιά του, σε συνδυασµό µε µια άλλη
πραγµατικότητα που έχει σχέση µε το νοµοσχέδιο.
Η Κυβέρνηση φέρνει στην κυβερνητική πλειοψηφία να επικυρώσει
προειληµµένες αποφάσεις. 'Εχει βρει τους αγοραστές, έχει
καθορίσει τις λεπτοµέρειες και τώρα καλεί τους Βουλευτές του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. να µετατραπούν σε βιοµηχανία επικύρωσης των
αποφάσεων που παίρνονται έξω από τη Βουλή. Να χαίρεσθε αυτήν
τη δηµοκρατία! Να χαίρεσθε αυτόν τον εκσυγχρονισµό! Πραγµατικά
µε παρουσίες των Βουλευτών δεν αναβαθµίζεται το Κοινοβούλιο,
όταν το Κοινοβούλιο λειτουργεί κατ' αυτόν τον τρόπο µε ευθύνη της
Κυβέρνησης και µε συνενοχή του Προεδρείου. ∆ιότι εδώ επιτέλους
ή θα αποφασίσουµε να αντιµετωπίσουµε τα ουσιαστικά
προβλήµατα στη λειτουργία του Κοινοβουλίου ή αλλιώς ας µην
κοροϊδεύουµε ούτε τον εαυτό µας ούτε τον ελληνικό λαό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το κοινοβουλευτικό
έργο, κύριε Πρόεδρε, ασκείται κατά τους κανόνες του Συντάγµατος

και του Κανονισµού της Βουλής.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Σας
παρακαλώ. ∆εν επιτρέπω να µε διακόψετε. Μετά, να πάρετε το
λόγο και να πείτε ό,τι θέλετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Και η φράση την
οποία αναφέρατε για "συνενοχή του Προεδρείου", είναι
ανεπίτρεπτη. Γνωρίζετε ότι ούτε ενοχή υπάρχει ούτε φυσικά και
συνενοχή. Να µιλήσουµε τη γλώσσα της ειλικρινείας εδώ µέσα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): 'Οσον αφορά
το πρώτο σκέλος που ανέφερα, κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση, ενώ
ισχυρίζεται από την πρώτη στιγµή που ο κ. Σηµίτης και οι
συνεργάτες του, ήλθαν στη Βουλή ότι θα είναι το νέο ΠΑΣΟΚ που
θα εκσυγχρονίσει την πολιτική ζωή του τόπου, τους δηµοκρατικούς,
τους κοινοβουλευτικούς θεσµούς, τελικά κάθε µέρα που περνάει,
υποβαθµίζει τους θεσµούς και µετατρέπει το Κοινοβούλιο σε ένα
διεκπεραιωτή των αποφάσεων που παίρνονται από την εκτελεστική
εξουσία έξω από τη Βουλή. Και µετά διερωτώµαστε γιατί δεν
έρχονται οι Βουλευτές; Να κάνουν τι, όταν τελικά τα πάντα
ρυθµίζονται έξω από το Κοινοβούλιο; Και µετά θα µιλήσουµε για τις
ευθύνες των Μέσων Μαζικής Επικοινωνίας και για το ότι
αναγκάζονται τελικά οι Βουλευτές τις απόψεις τους να τις πουν στα
παράθυρα των Μέσων Μαζικής Επικοινωνίας;
Επιτέλους, ας αντιληφθεί η Κυβέρνηση ότι κάνει µεγάλη ζηµιά στη
δηµοκρατία, αλλά και στην πολιτική ζωή αυτού του τόπου, όταν και
µε αυτό το νοµοσχέδιο, φέρνει απλά να επικυρώσει προειληµµένες
αποφάσεις της, οι οποίες µάλιστα έχουν λύσει ακόµη και τις
λεπτοµέρειες.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το νοµοσχέδιο, από πλευράς
ουσίας, αποδεικνύεται ότι το νέο ΠΑΣΟΚ είναι δεξιότερο της δεξιάς.
Θυµάµαι -και είναι εδώ ο επίτιµος Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας-
όταν την περίοδο 1990-1993 ήταν στην Κυβέρνηση η Νέα
∆ηµοκρατία -και δεν το κρύβει η Νέα ∆ηµοκρατία, είναι ο
παραδοσιακός συντηρητικός χώρος στη χώρα µας- και πήγε να
ιδιωτικοποιήσει το 10% του ΟΤΕ, εδώ έγιναν "επαναστάσεις". Το
ΠΑΣΟΚ ωρύετο για το 10%. Και δίνει σε ιδιωτικοποίηση το 49% του
ΟΤΕ!
Και τώρα, µε αυτό το νοµοσχέδιο, αφού έγινε µια σειρά άλλων
ιδιωτικοποιήσεων, πάει και το φυσικό προϊόν, το νερό του Θεού να
το δώσει στο χρηµατιστήριο και να το ιδιωτικοποιήσει.
Και η Κυβέρνηση αυτή και ο κύριος Πρωθυπουργός και Πρόεδρος
του ΠΑΣΟΚ έχει το σθένος να βγαίνει και να µιλάει στον ελληνικό
λαό για προοδευτικό κόµµα και προοδευτική παράταξη! Να µιλάει
για συνέχεια αγώνων των δηµοκρατών, των προοδευτικών
Ελλήνων πολιτών, όταν φθάνει στο σηµείο να ιδιωτικοποιεί ακόµη
και την ΕΥ∆ΑΠ και να κάνει εµπόρευµα και να παραδίδει στην
εκµετάλλευση των ιδιωτών, ακόµα και το νερό, που είναι το µόνο ή
από τα µόνα τελικά που απέµειναν στα λαϊκά στρώµατα που έχουν
ξεζουµιστεί όλα αυτά τα χρόνια, στα πλαίσια µιας απάνθρωπης και
κοινωνικά άδικης οικονοµικής πολιτικής.
Μας είπαν οι κυβερνώντες και όχι µόνο και από τη Νέα ∆ηµοκρατία
ότι επιβάλλεται η ιδιωτικοποίηση των πάντων, η άκριτη
ιδιωτικοποίηση, γιατί τάχα µε αυτήν την ιδιωτικοποίηση θα έχουµε
καλύτερες υπηρεσίες για τον πολίτη. Τα ίδια µας έλεγαν και επί
Νέας ∆ηµοκρατίας για την ιδιωτικοποίηση του "µπον φιλέ" της Νέας
∆ηµοκρατίας, δηλαδή, της κινητής τηλεφωνίας. Και δεν άργησε ο
ελληνικός λαός να αντιληφθεί µε την ευκαιρία του σεισµού που έγινε
στις 7 Σεπτεµβρίου 1999 στο λεκανοπέδιο της Αττικής, ότι ήταν
άνθρακες ο θησαυρός! 'Οπως θα καταλάβει ο ελληνικός λαός και οι
εργαζόµενοι ότι είναι άνθρακες γενικά ο θησαυρός της άκριτης
ιδιωτικοποίησης των πάντων: Φυσικών πόρων, πολιτισµού και των
πάντων.
Και διαπίστωσε ο ελληνικός λαός ότι και οι δύο ιδιωτικές εταιρείες,
µεγάλες υποτίθεται, που θα εκσυγχρόνιζαν την τηλεφωνία για να
υπηρετήσουν τον πολίτη, στους σεισµούς αυτούς black out
υπέστησαν. Και δεν κουνάει το δακτυλάκι της η Κυβέρνηση.
Απουσιάζει ο Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε ο κ. Λαλιώτης. 'Αλλα έχει
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να κάνει ο άνθρωπος στο παρασκήνιο. Εδώ νοµοσχέδιο που είναι
δικό του δεν έρχεται. Είναι γνωστή τακτική, που οδηγεί και αυτή µαζί
µε όλα τα υπόλοιπα στην υποβάθµιση του Κοινοβουλίου και των
θεσµών. Και δεν µας λένε: 'Ελεγξαν αυτές τις δύο εταιρείες;
Τήρησαν τα συµφωνηθέντα; Τήρησαν έστω εκείνα που υπέγραψαν
στα πλαίσια αυτής της ιδιωτικοποίησης; Γιατί δεν βγαίνετε να τα
πείτε στον ελληνικό λαό; Κέρδισαν εκατοντάδες δισεκατοµµύρια
από την τσέπη του πολίτη επιβαρύνοντας και το κόστος
παραγωγής, που αν έπαιρνε αυτά τα πάγια ο κρατικός ΟΤΕ και
όλες τις άλλες διευκολύνσεις -ο οποίος λειτούργησε αποτελεσµατικά
στην κρίσιµη εκείνη περίοδο- θα είχε κέρδη εκατοντάδων
δισεκατοµµυρίων επιπλέον.
Λοιπόν, εδώ τι περιµένετε από την ιδιωτικοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ;
Περιµένετε η ποιότητα του νερού να βελτιωθεί στον καταναλωτή;
Είστε σοβαροί όταν λέτε -και άκουσα και τον εισηγητή να λέει- ότι θα
µειωθεί η τιµή; Αν πάει στον ιδιώτη -που το νερό δεν είναι
αντικείµενο παραγωγής, ούτε τεχνολογίας, είναι φυσικό προϊόν- θα
είναι µονοπωλιακό.
Για ποιο ανταγωνισµό µας µιλάτε; Είστε σοβαροί; Κύριοι, πέστε ότι
ξεπουληθήκατε πολιτικά σε κάποιους συγκεκριµένους και ότι
ξεπουλάτε τα πάντα προκειµένου να σας δώσουν ως αντάλλαγµα -
µάταια το επιδιώκετε- την προπαγάνδα υπέρ σας για να
παραµείνετε στην καρέκλα της εξουσίας. Τελειώσατε κύριοι όσο και
αν προσπαθούν τα γνωστά µεγάλα κανάλια του κέντρου.
Τελειώσατε, σας το λέω εγώ και σηµειώστε το όπως σας το είχα πει
στις νοµαρχιακές εκλογές και στις ευρωεκλογές -κοιτάξτε τα
Πρακτικά της Βουλής- γιατί υποτιµάτε τη νοηµοσύνη του ελληνικού
λαού και γιατί έχετε µετεξελιχθεί συνειδητά µε ευθύνη της
συλλογικής σας ηγεσίας σε ένα σκληρό συντηρητικό βάρβαρο,
απάνθρωπο κόµµα το οποίο δεν έχει καµία σχέση µε τον απλό
'Ελληνα πολίτη. Και απ' αυτό το νοµοσχέδιο φαίνεται πλέον
πεντακάθαρα κύριοι.
Λέτε ότι θέλετε και µε την ιδιωτικοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ να µειώσετε
τα ελλείµµατα. ∆ηλαδή εσείς επιδιώκετε -και αυτό το θεωρείτε
οικονοµικά ορθόδοξο τρόπο- να µειώνετε τα ελλείµµατα µε
ξεπούληµα δηµόσιας περιουσίας. Αυτό δεν είναι υγιής τρόπος
µείωσης των ελλειµµάτων κύριοι. ∆ιότι όταν µια ιδιωτική επιχείρηση
-σε µικρογραφία είναι το παράδειγµα και έχει την αναλογία του και
µε το δηµόσιο- πουλιέται για να εξοφλήσει τα χρέη, είναι ξοφληµένοι
και οι επιχειρηµατίες που την έχουν. Και ασφαλώς η ΕΥ∆ΑΠ
ξέρουµε πολύ καλά ότι την προηγούµενη χρονιά είχε κέρδη,
αποτελέσµατα χρήσης 1998, οκτώ δισεκατοµµύρια (8.000.000.000).
'Αρα ούτε αυτός ο ισχυρισµός πιάνει. Είναι πρόσχηµα αυτά που
λέτε.
Αλλά και πέρα απ' αυτό µας είπε ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας
στο τέλος του προηγούµενου έτους ότι πουλήσατε δηµόσιες
επιχειρήσεις και περιουσίες που είχαν αξία περίπου ένα
τρισεκατοµµύριο σαράντα δισεκατοµµύρια. Το είπε εδώ στη Βουλή
και επαίρετο γι' αυτό.
Τι κατόρθωµα ήταν αυτό! Και έτσι είπε ότι νοιώσαµε το έλλειµµα.
Ποιο έλλειµµα; Το πρωτογενές. Το ακαθάριστο όµως πού πήγε; Το
ακαθάριστο πληρώνει -όχι µόνο το πρωτογενές- ο απλός 'Ελληνας
πολίτης. Πού πήγατε το δηµόσιο χρέος; ∆εν κάνατε καµία κουβέντα
στη Βουλή και στον ελληνικό λαό διαφηµίζοντας προεκλογικά τη
µείωση του πληθωρισµού. Πού πήγατε το χρέος της κεντρικής
διοίκησης, που όπως λέτε στην έκθεση του προϋπολογισµού του
1999 και του 1988, ήταν το 1989 έξι τρισεκατοµµύρια
(6.000.000.000.000) δραχµές και τώρα έχει φθάσει στα σαράντα
τρία τρισεκατοµµύρια (43.000.000.000.000) δραχµές, δηλαδή επτά
φορές πάνω σε απόλυτους αριθµούς;
Και αυτό παρά το γεγονός ότι ξεπουλήσατε τόση δηµόσια περιουσία
αδιαφορώντας για τους εργαζόµενους. Από 61% που ήταν το
δηµόσιο χρέος ως ποσοστό του Α.Ε.Π. το 1989, το πήγατε στο
117% του Α.Ε.Π. Και µιλάω όχι µόνο σύµφωνα µε τον ορισµό του
Μάαστριχτ που το βγάζετε αφαιρώντας τα άλλα στο 105%. Το λέτε
εσείς στην έκθεση του προϋπολογισµού. Στην πραγµατικότητα είναι
περισσότερα από 117% γιατί δεν συµπεριλαµβάνεται εκεί το χρέος
των ασφαλιστικών ταµείων.

Αν πάρω όµως αυτό που αναφέρετε, έχετε υπερδιπλασιάσει, παρά
το γεγονός ότι ξεπουλήσατε τα πάντα και σαν ποσοστό του Α.Ε.Π.
το χρέος της κεντρικής διοίκησης. Και µετά µιλάτε για πετυχηµένη
οικονοµική πολιτική και λέτε ότι τάχα µέσα απ'αυτήν θα
αντιµετωπίσετε τα οικονοµικά προβλήµατα. Για τα κοινωνικά
προβλήµατα δεν συζητάτε. ∆εν σας ενδιαφέρουν οι εργαζόµενοι, οι
απλοί άνθρωποι. ∆ίνετε εξετάσεις σε άλλους οικονοµικά ισχυρούς
προς τους οποίους πηγαίνουν όλες αυτές οι δηµόσιες επιχειρήσεις
και µάλιστα το µπον φιλέ.
Εδώ, λοιπόν, και τριάµισι χρόνια που υπάρχει το ∆Η.Κ.ΚΙ. στο
πολιτικό στερέωµα της χώρας, επιµένει ότι το πρόβληµα δεν
λύνεται µε το να ξεπουλάτε και µάλιστα άκριτα, χωρίς καν να
εντάσσετε τις ιδιωτικοποιήσεις σε ένα συγκεκριµένο πρόγραµµα,
αλλά λύνεται µέσα από τον εκσυγχρονισµό και την ανάπτυξη της
οικονοµίας και της πραγµατικής οικονοµίας και όχι της αεριτζίδικης
του χρηµατιστηρίου στην οποία θέλετε να πάτε και το νερό, που έχει
αποµείνει στον απλό 'Ελληνα πολίτη.
Λέγατε ότι απόδειξη της πετυχηµένης οικονοµικής πολιτικής σας
είναι η συνεχής αύξηση της χρηµατιστηριακής αξίας των µετοχών
των εταιρειών των εισηγµένων στο χρηµατιστήριο. Ο κ. Γιάννος
Παπαντωνίου χαµογελώντας πάντα µε τη δυστυχία των πολιτών,
έλεγε ότι το χρηµατιστήριο πάει καλά, γιατί πάει καλά η οικονοµία.
Τώρα αυτές τις ηµέρες το χρηµατιστήριο πήρε την κάτω βόλτα, µε
αποτέλεσµα να χάσουν χρήµατα οι µικροµεσαίοι που έδωσαν
µπέσα σε αυτά που λέγατε. Μπήκαν στο χρηµατιστήριο
πιστεύοντας ότι έτσι θα µπουν στον παράδεισο, στην ευηµερία,
χωρίς παραγωγή, χωρίς εργασία για εύκολο κέρδος. Αλλά είναι δική
σας συνειδητή επιλογή, το γεγονός ότι τινάζετε στον αέρα την
κοινωνία µας, τα παιδιά µας, τις επερχόµενες γενιές, αλλά και την
πραγµατική, την παραγωγική οικονοµία. Γι'αυτό και αυξήθηκε
τροµακτικά η ανεργία στον τόπο µας. Γι'αυτό όπως ανακοινώθηκε
επίσηµα το 1998, η καταγεγραµµένη ανεργία πήγε στο 11,7% από
9,6% που ήταν το 1996.
'Ερχεται τώρα η Κυβέρνηση, χωρίς να ντρέπεται πολιτικά και είπε ο
κ. Παπαντωνίου προχθές ότι δεν έχει καµία σχέση η πτώση του
χρηµατιστηρίου µε την οικονοµία και την πολιτική. Η αντίφαση σε
όλο το µεγαλείο, η αναξιοπρέπεια και η αναξιοπιστία φορέων της
κρατικής εξουσίας, της Κυβέρνησης, που εκφράζει θεσµούς!
Βέβαια παροµοίασα προχθές σε µία περιοδεία που έκανα στη
βόρειο Ελλάδα, αυτό που κάνετε, καταστρέφοντας την κοινωνία και
την πραγµατική οικονοµία -θα το βρούµε µπροστά µας σε µικρό
χρονικό διάστηµα- που δηµιουργείτε ψευδαισθήσεις, αλλά και
κατευθύνετε τη νεολαία και το λαό στο εύκολο κέρδος του τζόγου
και του λέτε στην ουσία να εγκαταλείψει την παραγωγική ανάπτυξη
της χώρας, αλλά και την εργασία. Γιατί ασφαλώς αυτό περνάτε
ακριβώς στη νεολαία.
Μοιάζει σαν το νέο που τον οδήγησε αυτή η νεοφιλελεύθερη,
απάνθρωπη πολιτική στην απαγοήτευση και που πιστεύει ότι δήθεν
θα νιώσει ευφορία αν πάρει το ναρκωτικό και οδηγείται στο
ναρκωτικό πιστεύοντας λαθεµένα ότι εκεί θα βρει την ευφορία την
προσωπική. Και πραγµατικά προς στιγµήν αισθάνεται αυτήν την
ευφορία. 'Οµως στη συνέχεια οδηγείται στο θάνατο ή στην
περιθωριοποίηση.
'Ετσι κι εδώ συµβαίνει. Το χρηµατιστήριο λειτουργεί µε τη λογική
του τζόγου και όχι του θεσµού, του µηχανισµού. Ακόµη και το ίδιο
το καπιταλιστικό σύστηµα θέλει χρηµατιστήριο µε µηχανισµό
υγειούς άντλησης κεφαλαίων από τις επιχειρήσεις που είναι
εισηγµένες σ' αυτό, προκειµένου να πάρουν χρήµατα και να κάνουν
παραγωγικές επενδύσεις και να συµβάλουν, κερδίζοντας κι αυτοί
στην ανάπτυξη της χώρας, αλλά και να δηµιουργήσουν θέσεις
απασχόλησης, πράγµα που δεν γίνεται εδώ.
Τελικά οδηγείτε τη νεολαία µας, οδηγείτε το λαό, οδηγείτε την
κοινωνία σε καταστροφή και γι' αυτό θα λογοδοτήσετε πολιτικά όσο
κι αν σας στηρίζουν τα Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας, µε τα οποία
έχετε τις ισχυρές διαπλοκές.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΘ' - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 1999 1191

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από µερικές µέρες κάναµε µία
συζήτηση εδώ για τους σεισµούς. 'Ηταν ο κ. Λαλιώτης εδώ, ο
Υπουργός Περιβάλλοντος και του έθεσα τρία καίρια ερωτήµατα.
Ποιος πληρώνει τα εκατοντάδες δισεκατοµµύρια των διαφηµίσεων
που κάνετε στις εφηµερίδες -όλες της προ-προηγούµενης
Κυριακής- µε τίτλο "Θα τα καταφέρουµε", που ήταν διαφήµιση του
κόµµατός σας. Τα πληρώνει ή όχι ο κρατικός προϋπολογισµός, για
να κάνετε εσείς κοµµατική προπαγάνδα; Πόσο είναι το ύψος των
χρηµάτων που καταβάλατε;
Ποιος πληρώνει επί δέκα και πλέον µέρες ραδιοφωνικές και
τηλεοπτικές διαφηµίσεις -που ξέρουµε ότι στοιχίζουν πανάκριβα-
για το λογαριασµό που ανοίξατε σαν Υπουργείο Οικονοµικών τάχα
για να δοθούν χρήµατα για τους σεισµόπληκτους, που σεις τα
παίρνετε και τα δίνετε σε εκείνους που σας προβάλλουν και κάνουν
την προπαγάνδα σας σε βάρος του λαού;
Σας καλώ αυτήν τη στιγµή εδώ, να δώσετε απάντηση.
Κι ενώ έκανα αυτήν την καταγγελία και αναφέρθηκα συγκεκριµένα -
ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, επιτέλους ας αντισταθούµε σ' αυτόν
τον ξεπεσµό!- την ίδια και την επόµενη ηµέρα κανένας
ραδιοφωνικός ή τηλεοπτικός σταθµός, µα και καµία εφηµερίδα δεν
είπαν ούτε έγραψαν το παραµικρό.
Να χαίρεσθε τη δηµοκρατία σας και τον εκσυγχρονισµό σας! Είστε
το χειρότερο παράδειγµα προς αποφυγή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Υφυπουργός
Οικονοµικών, κ. Νικόλαος Χριστοδουλάκης, έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κυρίες και κύριοι, ο βασικός και αποκλειστικός στόχος της
µετοχοποίησης της ΕΥ∆ΑΠ είναι η αναβάθµιση των υπηρεσιών τις
οποίες παρέχει προς τον καταναλωτή.
Το κλειδί για να γίνει αυτό είναι η απόφαση της Κυβέρνησης να
εισάγει ένα σηµαντικό ποσοστό των µετοχών της ΕΥ∆ΑΠ, που θα
αφορά τη διαχείριση και εκµετάλλευση του δικτύου, στο
χρηµατιστήριο.
Η αναβάθµιση αυτή των υπηρεσιών προς τον καταναλωτή θα γίνει
µε τρεις πολύ συγκεκριµένους και αδιαµφισβήτητους τρόπους. Ο
πρώτος είναι η άντληση επιχειρηµατικών κεφαλαίων µέσω της
µετοχοποίησης, µε τα οποία θα χρηµατοδοτηθούν οι νέες
επενδύσεις υποδοµών οι οποίες θα γίνουν. Ο δεύτερος τρόπος
είναι η ρυθµιστική πολιτική επί των τιµολογίων, αρµοδιότητα την
οποία διατηρεί απολύτως το κράτος και διαφυλάσσει έτσι τους
καταναλωτές από ενδεχόµενη µονοπωλιακή συµπεριφορά της
επιχείρησης στο µέλλον. Ο τρίτος τρόπος είναι η ευρεία διανοµή
των µετοχών τόσο στους καταναλωτές γενικά και στους επενδυτές,
όσο και στο ίδιο το προσωπικό της επιχείρησης. Κατ' αυτόν τον
τρόπο η επιχείρηση τίθεται σε διαρκή παρακολούθηση και έλεγχο
από το ευρύ καταναλωτικό κοινό και το επενδυτικό. Επίσης
παρέχονται συγκεκριµένα κίνητρα στους εργαζόµενους της
επιχείρησης, οι οποίοι ωφελούνται πλέον όχι µόνο ως µισθωτοί,
αλλά και ως µέτοχοι της επιχείρησης.
Tα όσα λέω δεν αποτελούν ένα καινοφανές θεωρητικό σχήµα, αλλά
αποτελούν πλέον µία αποδεδειγµένη πρακτική του τρόπου µε τον
οποίο η Κυβέρνηση σχεδίασε και πραγµατοποίησε τις
αποκρατικοποιήσεις, σε αντίστοιχες στρατηγικής σηµασίας
επιχειρήσεις του δηµόσιου τοµέα.
Και στον Ο.Τ.Ε. και στα Ελληνικά Πετρέλαια και σε άλλες
περιπτώσεις αποκρατικοποίησης, έχουµε αποδείξει ότι,
ακολουθώντας αυτό το τριπλό πρότυπο, έχουµε πετύχει να
διευρύνουµε τόσο τις παραγωγικές δυνατότητες των επιχειρήσεων,
να ενισχύσουµε τους εργαζόµενους, αλλά να ενισχύσουµε επίσης
και την ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών προς τον πολίτη.
Κατ' αρχήν θα έπρεπε εδώ να ξεκαθαρίσουµε ορισµένα πράγµατα.
Πιστεύω ότι µε κατάλληλους όρους και προϋποθέσεις δεν υπάρχει
τοµέας των κρατικών επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων, ο οποίος
να µην µπορεί να συνεργαστεί ή να υποδεχθεί µία λογική
συµµετοχή του επιχειρηµατικού κεφαλαίου. Μπορούµε, µε
κατάλληλους όρους και κατάλληλα πλαίσια να προσκαλέσουµε το

επιχειρηµατικό κεφάλαιο, να συµµετάσχει σε µια σειρά
δραστηριοτήτων, οι οποίες δεν απειλούν και δεν υπονοµεύουν το
στρατηγικό χαρακτήρα του κράτους, αλλά αντιθέτως, υπό
προϋποθέσεις µπορούν να ενδυναµώσουν τις δυνατότητες και τις
προοπτικές που έχει, για να ασκήσει καλύτερα τις ανειληµµένες
υποχρεώσεις παροχής υπηρεσιών προς καταναλωτές και πολίτες.
Πιστεύω ότι η πολιτική µετοχοποιήσεων, την οποία ακολουθεί η
Κυβέρνηση, απέδειξε ότι είναι µία πολιτική που µεριµνά για τον
πολίτη, προνοεί και προστατεύει τους εργαζόµενους, διασφαλίζει
και διευρύνει τα συµφέροντα του ελληνικού λαού και προάγει την
ελληνική οικονοµία συνολικά.
'Ενας καταλυτικός παράγων που επιτρέπει να ξεδιπλωθούν αυτές οι
δυνατότητες ακόµα και στην περίπτωση που µιλάµε για ένα φυσικό
αγαθό, όπως το νερό, είναι η επιλογή της Κυβέρνησης να
αποσυζεύξει τα πάγια στοιχεία της εταιρείας, που αφορούν το
υδάτινο δυναµικό, από τις δραστηριότητες διαχείρισης,
εκµετάλλευσης και διανοµής του φυσικού αυτού προϊόντος.
Ούτε αυτή η πολιτική είναι καινούρια. Ακολουθήσαµε την ίδια
πολιτική σε όλες εκείνες τις περιπτώσεις δηµοσίων επιχειρήσεων
όπου υπήρχαν πολύτιµα φυσικά ή ιστορικά στοιχεία τα οποία για
προφανείς λόγους δεν ήταν δυνατόν να εκτεθούν είτε στην
προοπτική µιας ιδιωτικοποίησης και ιδιωτικής ιδιοκτησίας είτε να
αµφισβητηθεί ο απόλυτος κρατικός χαρακτήρας για το ποιος τα
κατέχει.
Παρόµοια πολιτική εφαρµόσαµε στη ∆ιεθνή 'Εκθεση της
Θεσσαλονίκης, στη διώρυγα της Κορίνθου και θα ακολουθήσουν
επίσης όταν έρθουν προς µετοχοποίηση οι εταιρείες λιµένων.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΠΟΝΗΣ: Το τσιµέντο και η 'Εκθεση
Θεσσαλονίκης είναι φυσικά αγαθά;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Η
'Εκθεση Θεσσαλονίκης έχει ορισµένα στοιχεία ιστορικού χαρακτήρα
τα οποία έχουν µια µοναδικότητα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ιδιωτικοποιούµε την παράδοση και
την ιστορία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Και η διώρυγα της Κορίνθου δεν είναι µόνο τσιµέντο, είναι και ένα
πολύτιµο ιστορικό στοιχείο το οποίο συµβολίζει όλη την ιστορία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΠΟΝΗΣ: Σας ρώτησα αν το τσιµέντο και η
'Εκθεση Θεσσαλονίκης είναι φυσικά αγαθά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
∆ιαχωρίζεται, λοιπόν, η εταιρεία σε µια εταιρεία παγίων και σε µια
εταιρεία εκµετάλλευσης. Η εταιρεία παγίων υπάγεται στο σκληρό
πυρήνα του κράτους σε απόλυτη κρατική ιδιοκτησία και κρατικό
έλεγχο. Από εκεί και πέρα µετά τα πάγια στοιχεία
απελευθερώνονται οι υπηρεσίες και οι διαδικασίες συντήρησης
κατασκευής διανοµής ποιοτικού ελέγχου και αναβάθµισης
δηµιουργώντας την εταιρεία εκµετάλλευσης και διανοµής η οποία
εταιρεία θα εµφορείται από µια σύγχρονη επιχειρηµατικότητα θα
έχει µια σύγχρονη και διοίκηση για να µπορέσει ακριβώς να
εξυπηρετήσει τον πολίτη και τον καταναλωτή καθώς και όσους
επίσης αναµειγνύονται και συµµετέχουν στο κύκλωµα τροφοδοσίας
και κατανάλωσης του νερού.
Παρ'όλα αυτά όµως παρά τον απόλυτο αυτό διαχωρισµό που
επιχειρείται µεταξύ της εταιρείας παγίων και της εταιρείας
εκµετάλλευσης και διανοµής η Κυβέρνηση προχωρά σε µια ακόµη
στρατηγική διασφάλιση. ∆ιότι και η εταιρεία εκµετάλλευσης και
διανοµής που δηµιουργείται διαθέτει το δίκτυο διανοµής το οποίο
φυσικά δεν είναι ένα στοιχείο το οποίο µπορεί εύκολα να το
ανταγωνισθεί κάποιος άλλος, να δηµιουργήσει ένα άλλο δίκτυο και
αποτελεί στοιχείο φυσικού µονοπωλίου. Για το λόγο αυτό και στην
εταιρεία εκµετάλλευσης και διανοµής, το κράτος θα διατηρήσει την
απόλυτη πλειοψηφία του 51% όπως έχει κάνει και σε άλλες
περιπτώσεις επιχειρήσεων στρατηγικής σηµασίας.
Και  µεταξύ  της  εταιρείας  παγίων  και  της  κρατικής  πλειοψηφίας
εταιρείας  εκµετάλλευσης  και  διανοµής  θα  συνάπτονται
συµφωνίες  συντήρησης,  συµφωνίες  κατασκευής  έργων,  προ-
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γραµµατισµού επενδύσεων και αξιοποίησης των στοιχείων τα οποία
η εταιρεία παγίων θα παρέχει προς χρήση στην εταιρεία
εκµετάλλευσης.
Πιστεύω ότι µε τα δύο αυτά στοιχεία εξαλείφεται και απαντάται η
κριτική η οποία ακούσθηκε από τους οµιλητές της Αντιπολίτευσης
ότι τάχα τίθεται σε αµφισβήτηση η διασφάλιση του νερού, η
διασφάλιση της ποιότητάς του, της επάρκειας, ακόµα και η τύχη των
εργαζοµένων.
Θα ήθελα να προσγειωθούµε σ'αυτό το οποίο πραγµατικά θα
συµβεί. Αυτό το οποίο θα συµβεί είναι ότι ενώ το κράτος διασφαλίζει
απόλυτα τα συµφέροντα των εργαζοµένων και των καταναλωτών
και µάλιστα τα αναβαθµίζει, όπως θα εξηγήσω αναλυτικά στη
συνέχεια, δηµιουργούνται νέες προϋποθέσεις και για µια πιο ενεργό
συµµετοχή στη λειτουργία της επιχείρησης για µια µεγαλύτερη
άντληση επενδυτικών κεφαλαίων και για µια πολύ πιο
προγραµµατισµένη και αυστηρή τιµολογιακή πολιτική.
Κατ'αρχήν, σε όλα αυτά υπάρχουν πρόσφατα προηγούµενα. Στον
ΟΤΕ έχει αποκρατικοποιηθεί το 49% του µετοχικού κεφαλαίου και
παρ'όλα αυτά η τιµολογιακή πολιτική η οποία ασκείται διατηρεί το
φιλοκοινωνικό και φιλοκαταναλωτικό της χαρακτήρα.
Kαι µάλιστα σε µία επικείµενη αναδιάταξη των τιµολογίων του ΟΤΕ
θα ευνοηθεί τελικά ο καταναλωτής, καθώς οι µειώσεις που θα
γίνουν στην υπεραστική τιµολόγηση, θα είναι σηµαντικά
µεγαλύτερες απο τις προσαρµογές ή τις µικρές αυξήσεις, οι οποίες
θα γίνουν στην τιµολόγηση της αστικής συνδιάλεξης. Και το
χρησιµοποιώ αυτό σαν ένα παράδειγµα για να δείξω πως ακόµα και
σε µία µετοχοποιηµένη κατά 49% επιχείρηση µπορεί, αν διατηρεί το
δικαίωµα της ρυθµιστικής τιµολογιακής πολιτικής το κράτος, η
τιµολογιακή πολιτική να αποβαίνει σε όφελος του πολίτη.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: 'Ολες οι κυβερνήσεις θα το κάνουν
κατά τον ίδιο τρόπο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Νοµίζω ότι το έχουµε αποδείξει.
Παράλληλα µε αυτές τις διαδικασίες που προβλέπει το νοµοσχέδιο,
ρυθµίζονται και µία σειρά άλλα θέµατα, τα οποία αποτελούσαν
χρόνιες εκκρεµότητες. 'Ενα κρίσιµο θέµα, το οποίο αναφέρθηκε και
από έναν οµιλητή προηγουµένως, ήταν οι υποχρεώσεις τις οποίες
έχουν οι µεγάλοι καταναλωτές και ιδιαίτερα οι δήµοι απέναντι στην
ΕΥ∆ΑΠ. Μία άλλη εκκρεµότητα ήταν η αδυναµία επαρκούς
χρηµατοδότησης και συγχρηµατοδότησης των έργων του
Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης.
Τα ζητήµατα αυτά ρυθµίζονται µε έναν απόλυτο και ολοκληρωµένο
τρόπο µε διατάξεις του νοµοσχεδίου. Είναι γνωστό ότι παλαιότερα
αυτές οι οφειλές και αυτές οι εκκρεµότητες αντιµετωπίζονταν αρκετά
συχνά µε τη λογική ότι αφού είναι µία δηµόσια υπηρεσία, όλα
αφορούν το δηµόσιο και αργά ή γρήγορα ενδέχεται να ρυθµιστούν,
χωρίς να αποτελεί µία θεµελιώδη υποχρέωση της επιχείρησης να
φροντίσει να ρυθµίζονται όλες αυτές οι οφειλές και οι εκκρεµότητες.
Με τον τρόπο που προβλέπει το νοµοσχέδιο θα υπάρχει σαφής
µηχανισµός µε τον οποίο θα τακτοποιούνται οι υποχρεώσεις τις
οποίες έχουν οι δήµοι προς την ΕΥ∆ΑΠ και µε τον τρόπο αυτό θα
είναι απόλυτα διασφαλισµένος ο εισπρακτικός µηχανισµός εσόδων
της επιχείρησης.
Με την ευκαιρία αυτή πρέπει να σας πω -θα είµαστε σε θέση να το
αναπτύξουµε πολύ περισσότερο αύριο- ότι επέρχεται και µία
συνολικότερη ρύθµιση των χρεών των δήµων προς τις ∆ΕΚΟ, έτσι
ώστε να απαλλαγούµε από τη δηµιουργία και συσσώρευση χρονίων
εκκρεµοτήτων, οι οποίες πολύ συχνά έφερναν σε δύσκολη θέση και
προκαλούσαν προβλήµατα στην οικονοµική πορεία και αξιολόγηση
των δηµοσίων επιχειρήσεων.
Ενδεχοµένως να αναρωτηθεί κανείς αν όλα αυτά που κάνουµε, όλα
αυτά που ο εισηγητής της Πλειοψηφίας αποκάλεσε "ήπιες"
παρεµβάσεις, γίνονται σε ένα κενό διεθνούς εµπειρίας. Και
αναφέρθηκε -και το λέω µε λύπη µου- και από τον οµιλητή του
Συνασπισµού ότι δεν υπήρξα επαρκώς ενηµερωτικός όταν µιλούσα

στη ∆ιαρκή Επιτροπή για το ποια είναι η διεθνής εµπειρία πάνω στο
σχετικό θέµα. Το λέω µε λύπη µου, γιατί αν ζητούσε να διαβάσει
ολόκληρη την οµιλία µου, την οποία θα αναγκασθώ να επαναλάβω,
κύριε ∆ραγασάκη, θα αντιλαµβανόταν τα όσα είπα καλύτερα, αλλά
και το πόσο εκτενής και παρόµοιου τύπου είναι η διεθνής εµπειρία.
Είχα αντιδιαστείλει τη συνήθη διεθνή εµπειρία µε αυτά τα οποία
έγιναν στην Βρετανία, όπου όντως έχει ιδιωτικοποιηθεί πλήρως η
εταιρεία ύδρευσης, αλλά αυτό αποτελεί µία ακραία εκδοχή, η οποία
δεν ακολουθείται συνήθως από άλλες χώρες. Στις περισσότερες
άλλες ανεπτυγµένες χώρες και στις µεγάλες πόλεις, γίνεται µία
συνεργασία πολλών φορέων, στρατηγικών επενδυτών,
επιχειρηµατικών κοινοπραξιών, δήµων και κράτους.
Σας αναφέρω προς πληρέστερη ενηµέρωσή σας, τα εξής:
Στη Γαλλία, για παράδειγµα, οι εταιρείες ύδρευσης έχουν κάνει
συµβάσεις παραχώρησης σε µεγάλες κοινοπραξίες εξ ολοκλήρου.
Στη Γερµανία, ίσως είναι η πιο χαρακτηριστική περίπτωση της νέας
πρωτεύουσας του Βερολίνου, όπου το 51% το έχει ο δήµος και το
υπόλοιπο 49% ανήκει σε ιδιώτες και σε στρατηγικούς επενδυτές.
Στην Ιταλία είναι πολύ διαδεδοµένο, όχι µόνο στις µεγάλες, αλλά και
σε άλλες πόλεις, το πλαίσιο της κοινοπραξίας στρατηγικών
επενδυτών σε συνεργασία µε δήµους και ιδιώτες.
Τα αναφέρω αυτά διότι αυτά είναι υποθέτω τα πρότυπα τα οποία
θα πρέπει να παρακολουθούµε, να αξιολογούµε και κατά
περίπτωση να εφαρµόζουµε, εάν µας πηγαίνουν και όχι κάποια
άλλα µακρινά και ανοίκεια πρότυπα, τα οποία ενδεχοµένως µπορεί
να έχουν οδηγήσει στο άλφα ή στο βήτα πρόβληµα και φυσικά
κανείς δεν συνιστά να υιοθετήσουµε.
Τέλος, θα ήθελα να σας αναφέρω, κυρίες και κύριοι, πριν
απαντήσω συγκεκριµένα σε ορισµένες αιτιάσεις της Αντιπολίτευσης,
ορισµένα οικονοµικά στοιχεία.
Σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις οι οποίες έχουν γίνει, η εταιρεία θα
αποτιµηθεί περίπου στα διακόσια δισεκατοµµύρια
(200.000.000.000) δραχµές, ένα ποσό το οποίο λαµβάνει υπόψη
του και την αναµόρφωση του ισολογισµού, έτσι ώστε να
ενσωµατωθούν τα πάγια περιουσιακά στοιχεία, όπως επίσης την
προοπτική και τον τρόπο µε τον οποίο θα ασκηθεί η τιµολογιακή
πολιτική. Θα ενσωµατωθεί το πρόγραµµα της επόµενης πενταετίας,
η εξάλειψη των παλαιών υποχρεώσεων, στις οποίες αναφέρθηκα
και επίσης η προοπτική χρηµατοδότησης και συγχρηµατοδότησης η
οποία περιέχεται στο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.
Σύµφωνα µε τις πρώτες εκτιµήσεις του συµβούλου µετοχοποίησης,
υπολογίζουµε ότι το ποσοστό το οποίο θα εισαχθεί στο
χρηµατιστήριο θα κυµαίνεται µεταξύ 20% και 30% της επιχείρησης.
Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να απαντήσω στην προφανώς
πρόχειρη κατηγορία, η οποία εκτοξεύτηκε πριν από λίγα λεπτά, ότι
έχουν βρεθεί οι αγοραστές. Κάτι τέτοιο δεν υπάρχει, διότι η εταιρεία
θα εισαχθεί στο χρηµατιστήριο, όπου είναι βεβαία η διασπορά της
µετοχής.
Θα ήθελα, κυρίες και κύριοι, στο κλείσιµο της παρουσίασης του
νοµοσχεδίου, να κάνω ορισµένα σχόλια που αφορούν τους φόβους
ή τους δήθεν φόβους για την προοπτική των εργαζοµένων και θέλω
να είµαι απόλυτα ρητός και κατηγορηµατικός. 'Οχι µόνο δεν θα
θιγούν εργασιακά δικαιώµατα των εργαζοµένων, όχι µόνο δεν θα
επέλθει καµία επί τα χείρω µεταβολή της εργασιακής τους θέσης,
των αµοιβών τους, των προοπτικών εξέλιξης ή οτιδήποτε άλλο,
αλλά αντίθετα, µπορώ βάσιµα να επιχειρηµατολογήσω ότι θα
βελτιωθούν σηµαντικά οι εργασιακές σχέσεις, οι αµοιβές, η θέση
των στελεχών και των εργαζοµένων µέσα στην επιχείρηση και οι
προοπτικές που έχουν.
Αυτό  θα  γίνει  µε  πολλούς  τρόπους.  Θα  γίνει  µε  το  νέο
πλαίσιο  διοίκησης,  διαχείρισης  και  επιχειρηµατικής  λογικής  το
οποίο  θα  επικρατήσει.  Θα  γίνει  µε  τα  κίνητρα  τα  οποία  θα
δίδονται  για  την  αυξηµένη  αποτελεσµατικότητα  και
παραγωγικότητα  της  επιχείρησης,  µε  τις  µετοχές,  οι  οποίες  θα
διατεθούν  µε  προνοµιακούς  όρους  στο  προσωπικό  της
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επιχείρησης, όπως έχει υπάρξει κατ' αναλογία και στη
µετοχοποίηση του ΟΤΕ και σε άλλες επιχειρήσεις.
'Ολα αυτά θα διαµορφώσουν ένα νέο πλαίσιο εργασίας το οποίο θα
ωφελήσει και τους ίδιους τους εργαζόµενους και τους καταναλωτές
και την οικονοµία συνολικά. Και εκεί το πράγµατι υψηλής ποιότητας
στελεχιακό δυναµικό της επιχείρησης θα βρει πολύ περισσότερες
ευκαιρίες να αναδειχθεί και να πρωτεύσει.
Αναφέρθησαν στην εισήγηση και ορισµένα άλλα θέµατα τα οποία
θα διευκόλυναν και θα διαβεβαίωναν σαφέστατα τους εργαζόµενους
για την προοπτική αυτή και προτίθεµαι να τα εξετάσω, µε θετικό
τρόπο και να αναφερθώ µε πιο συγκεκριµένες λεπτοµέρειες στην
αυριανή µου οµιλία, όπως για παράδειγµα η ενίσχυση των
ασφαλιστικών ταµείων των εργαζοµένων, η διασφάλιση της
δυνατότητας να στελεχώνουν τις θυγατρικές επιχειρήσεις της
ΕΥ∆ΑΠ και µία σειρά άλλα θέµατα τα οποία ελέχθησαν
προηγουµένως.
Υπάρχει ένα άλλο θέµα το οποίο περιγράφει το νοµοσχέδιο και
νοµίζω ότι είναι χρήσιµο να το γνωρίζουµε. Η µετοχοποίηση της
ΕΥ∆ΑΠ και η συνεργασία η οποία θα επιτευχθεί στον τοµέα
διανοµής και εκµετάλλευσης µε επιχειρηµατικά κεφάλαια, θα
διευκολύνει -γι'αυτό άλλωστε προβλέπεται και στο νοµοσχέδιο- τη
διεθνή παρουσία της επιχείρησης.
Το νοµοσχέδιο προβλέπει τη δυνατότητα σύστασης θυγατρικών
επιχειρήσεων, οι οποίες µπορούν να διαδώσουν την τεχνογνωσία -
την οποία έχει αποκτήσει και θα συνεχίσει να αποκτά η επιχείρηση-
και σε άλλες παρεµφερείς επιχειρήσεις.
Η συνεργασία µε άλλες χώρες δεν θα γίνει βέβαια µ' έναν τρόπο
παραγωγικής συνεργασίας µε τη σύζευξη των υποδοµών, όπως
έχει γίνει στο παράδειγµα του ΟΤΕ, αλλά θα µπορεί να γίνει στη
βάση της ανταλλαγής τεχνογνωσίας. Θα µπορέσει η ΕΥ∆ΑΠ να
κάνει το σύµβουλο σε άλλες παρεµφερείς επιχειρήσεις και έτσι και
µε τον τρόπο αυτό θα ενισχύσει τόσο την ίδια την επιχείρηση, όσο
και το γενικότερο ρόλο τον οποίο η ελληνική οικονοµία
διαδραµατίζει πλέον στο ευρύτερο περιβάλλον.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Είσθε ευτυχείς από την εµπειρία
του ΟΤΕ, κύριε Υπουργέ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Αρκετά ικανοποιηµένοι, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Λυπάµαι, αλλά εγώ δεν είµαι
καθόλου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Αυτό είναι δική σας κρίση, δεν µπορώ εγώ να την επηρεάσω
ενδεχοµένως.
'Ολα αυτά τα οποία ανέφερα, αποτελούν ένα παράδειγµα, µία νέα
πτυχή του µοντέλου διαρθρωτικών αλλαγών, µετοχοποιήσεων,
αύξησης της αποτελεσµατικότητας και βελτίωσης των προοπτικών
της ελληνικής οικονοµίας, το οποίο επανειληµµένα έχουµε
ακολουθήσει. Είναι ένα πρότυπο, το οποίο αναβαθµίζει, παρέχει
κίνητρα και ανοίγει νέες προοπτικές στον εργαζόµενο. Είναι ένα
πλαίσιο, το οποίο βελτιώνει τις υπηρεσίες προς τους καταναλωτές
και ένα πλαίσιο το οποίο διευρύνει τις δυνατότητες και τις ευκαιρίες
της ελληνικής οικονοµίας.
Στο κλείσιµο της οµιλίας µου, κυρίες και κύριοι, θα ήθελα να
απαντήσω σε ορισµένα συγκεκριµένα θέµατα, τα οποία έθεσαν οι
αγορητές της Αντιπολιτεύσεως.
Ανεφέρθη ο οµιλητής της Νέας ∆ηµοκρατίας και του έκανε
εντύπωση το κριτήριο της εύλογης απόδοσης των επενδύσεων.
Αυτή είναι µία αναφορά, η οποία είναι συνήθης σε ανάλογες
περιπτώσεις. Θέλω να ενηµερώσω το Τµήµα ότι ανάλογης
εφαρµογής κριτήρια έχουν υπάρξει και στην περίπτωση του ΟΤΕ
και η εύλογη απόδοση υπολογίζεται µε ένα στατιστικό τρόπο, είτε
συγκρίνοντας την παρελθούσα δραστηριότητα της επιχείρησης είτε
συγκρίνοντας τις δραστηριότητες και τις επιδόσεις παρεµφερών
επιχειρήσεων σε άλλες χώρες, αφού γίνει η αναγωγή των
κατάλληλων χαρακτηριστικών της επιχείρησης.
'Ετσι, µε αυτό το κριτήριο της ευλόγου απόδοσης, µπορεί να
διαχωρίζεται σε ποιες περιπτώσεις αυτονοήτως γίνεται επέκταση

του δικτύου και σε ποιες µπορεί η επιχείρηση να διαπραγµατεύεται
την επιδότηση ή την επιχορήγηση από τον κρατικό προϋπολογισµό.
Ανάλογες περιπτώσεις, γιατί δεν είναι η πρώτη φορά που θα
εφαρµοστεί αυτό το πλαίσιο, ισχύουν και στην περίπτωση του ΟΤΕ
και λειτουργεί το σύστηµα πολύ καλά και αποτελεσµατικά, χωρίς να
έχει υπάρξει η παραµικρή απώλεια ή ανεπάρκεια υποδοµής για την
παροχή υπηρεσιών σε περιοχές, οι οποίες ενδεχοµένως θα
µπορούσαν να θεωρηθούν αποµακρυσµένες ή ασύµφορες για την
εγκατάσταση υποδοµών.
Ανεφέρθη από τον οµιλητή του ΚΚΕ ότι θα εκχωρηθούν τα
περιουσιακά στοιχεία της επιχείρησης για εκατό χρόνια και του
έκανε κατάπληξη, επειδή αυτό δεν γίνεται πουθενά αλλού. Μα, ούτε
εδώ γίνεται. ∆εν αναφέρεται πουθενά η εκατονταετής εκχώρηση
παγίων στοιχείων. Κατά συνέπεια, µπορείτε να περιλάβετε την
ΕΥ∆ΑΠ στον ίδιο ακριβώς κανόνα, τον οποίο έχετε κατά νου, όταν
αναφερόσαστε σε άλλες χώρες.
Εκφράσατε το φόβο σας επίσης, ότι θα αναγκαστούµε να
εφαρµόσουµε τις ευρωπαϊκές προδιαγραφές για την ποιότητα του
νερού, τις προδιαγραφές της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, η οποία
γνωρίζω ότι για σας αποτελεί κάτι το τροµερά καταστροφικό
ενδεχοµένως και ανησυχείτε για το ότι αυτό θα επηρεάσει,
δυσµενώς προφανώς, την ποιότητα του νερού. Σας πληροφορώ ότι
αυτές οι προδιαγραφές ισχύουν και σήµερα. Είναι οι προδιαγραφές
της αντίστοιχης ∆ιεύθυνσης Περιβάλλοντος, τις οποίες είναι
υποχρεωµένη να εφαρµόζει και η ΕΥ∆ΑΠ, έτσι όπως λειτουργεί
σήµερα.
Είπατε επίσης ότι ενδέχεται η επιχείρηση να αρχίσει να τιµολογεί
ανάλογα µε την απόσταση και αυτό βέβαια θα έπληττε ενδεχοµένως
αποµακρυσµένους καταναλωτές.
Αυτό δεν γίνεται, ούτε πρόκειται να γίνει στην ΕΥ∆ΑΠ. Η ΕΥ∆ΑΠ
ακολουθεί και σήµερα ειδική τιµολογιακή πολιτική, αλλά η
εξειδίκευση του τιµολογίου δεν γίνεται µε βάση την απόσταση, αλλά
γίνεται µε βάση το είδος του καταναλωτή, αν είναι νοικοκυριό,
βιοµηχανία ή οτιδήποτε άλλο και έτσι θα συνεχίσει να γίνεται.
Ο οµιλητής του Συνασπισµού, πέρα από το ατυχές περιστατικό το
οποίο ανέφερε και τη µερική επίκληση αυτών που δήθεν είχα πει,
αναφέρθηκε επίσης στο εάν θα χρηµατοδοτηθεί από το Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης.
Βεβαίως και θα χρηµατοδοτηθεί από το Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης
και µάλιστα η µετοχοποίηση η οποία θα γίνει, θα διευρύνει τις
δυνατότητες χρηµατοδότησης από το Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης
διότι θα αυξήσει τη συγχρηµατοδοτική ικανότητα της επιχείρησης.
Και ενώ στο δεύτερο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης τα έργα υποδοµής
είχαν εστιαστεί κυρίως στην ενίσχυση της παροχετευτικότητας, τα
έργα τα οποία θα χρηµατοδοτηθούν από το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης θα εστιαστούν κυρίως στη βελτίωση και επέκταση του
δικτύου, πράγµα το οποίο πιστεύω, κυρίες και κύριοι, αποτελεί το
διαυγέστερο επιχείρηµα για το εάν και κατά πόσο φροντίζει και
προνοεί η Κυβέρνηση για την καλύτερη εξυπηρέτηση των
καταναλωτών στο µέλλον.
Ο Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ. αναφέρθηκε σε όλα τα θέµατα βέβαια,
αλλά θα ήθελα τουλάχιστον σε ένα να σταθώ.
Πιστεύω ότι είναι ασύµφορο για τη χώρα να παρουσιάζουµε µία
πολύ διαφορετική εικόνα κρισίµων µεγεθών, όπως αυτό του
δηµόσιου χρέους, µε όρους και µε αριθµούς οι οποίοι καµία
απολύτως σχέση δεν έχουν, κύριε Πρόεδρε, µε την πραγµατικότητα.
Είναι γεγονός αναντίρρητο, αδιαµφισβήτητο και, εν πάση
περιπτώσει, επισηµοποιηµένο από πάρα πολλές αναλύσεις και
εκθέσεις διεθνών οργανισµών ότι τα τελευταία χρόνια στη χώρα µας
γίνεται µία δραστική µείωση του δηµόσιου χρέους. Αυτός είναι και ο
κύριος λόγος για τον οποίο υπάρχει µία αισθητή µείωση του
κόστους χρήµατος, αυτός είναι ο κύριος λόγος για τον οποίο έχουν
ενισχυθεί κατά πολύ οι αναπτυξιακές δυνατότητες της ελληνικής
οικονοµίας και επίσης επιταχύνεται και συντελείται η σύγκλιση της
χώρας µας προς το ευρώ.
Κλείνοντας,  κυρίες  και  κύριοι,  θα  ήθελα  να  πω  επιγραµµατικά
ότι  µε  το  νοµοσχέδιο  αυτό  η  Κυβέρνηση  δεν  δηµιουργεί
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αδιέξοδα. Με το νοµοσχέδιο αυτό η Κυβέρνηση δεν στερεί από
κανέναν τις προοπτικές, την εξυπηρέτηση ή την ποιότητα την οποία
έχει. Αντίθετα µε το νοµοσχέδιο αυτό διευρύνονται και
αναβαθµίζονται οι υπηρεσίες που παρέχονται στους καταναλωτές,
διευρύνονται οι προοπτικές των εργαζοµένων µέσα στην ίδια την
επιχείρηση...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ποια είναι η γνώµη των
εργαζοµένων γι' αυτό, κύριε Υπουργέ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): ...
διευρύνονται και ανοίγονται νέες προοπτικές συνεργασίας µε την
Τοπική Αυτοδιοίκηση και µε όλους τους µεγάλους καταναλωτές και
πιστεύω ότι το τελικό αποτέλεσµα θα είναι µία σύγχρονη επιχείρηση
ύδρευσης µέσα σε µία σύγχρονη και δυναµική οικονοµία.
Σας ευχαριστώ πολύ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε Τσοβόλα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, ο κατελθών του Βήµατος Υπουργός εν γνώσει του, εκτός
εάν δεν ξέρει τι περιλαµβάνουν οι εκθέσεις των προϋπολογισµών
που καταθέτει η ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών στη Βουλή,
είπε ανακρίβειες.
Τον παραπέµπω στις σελίδες 130 και 180 των εκθέσεων των
προϋπολογισµών 1998 και 1999 που κατατέθηκαν από την
Κυβέρνηση -και ψηφίστηκαν από τη Βουλή- µε την υπογραφή του
τότε και σήµερα Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
του κ. Γιάννου Παπαντωνίου.
Εκεί θα δει την εξέλιξη του δηµόσιου χρέους και θα δει ότι τα
στοιχεία που είπα, είναι από αυτές τις εκθέσεις του κ. Γιάννου
Παπαντωνίου. Απλά για να δούµε τη σοβαρότητα µε την οποία
απαντάει η Κυβέρνηση στη Βουλή αναιρώντας στον ίδιο τον εαυτόν
της.
Τόνισα στην οµιλία µου επί της αρχής -και θέλω να το επαναλάβω-
ότι εµείς τουλάχιστον ζητάµε από την Κυβέρνηση να αποσύρει το
νοµοσχέδιο.
Ασφαλώς, αν δεν αποσύρει το νοµοσχέδιο, θα το καταψηφίσει το
∆ΗΚΚΙ, γιατί αυτά το επιχειρήµατα δεν επιβεβαιώθηκαν στην πράξη
από άλλες ιδιωτικοποιήσεις.
Για τον ΟΤΕ παραδείγµατος χάρη που ανέφερε, οι πρόσφατες
ανακοινώσεις αυξήσεων στα τιµολόγια στην αστική τηλεφωνία ήταν
αυξήσεις της τάξεις του 16,7%. Εκεί, δηλαδή, που αφορά τη
συντρηπτική πλειοψηφία των καταναλωτών και κυρίως τα χαµηλά
και µεσαία εισοδηµατικά στρώµατα έχουµε αύξηση 16,7%, για να
εξυπηρετηθούν βέβαια άλλες σκοπιµότητες και άλλα συµφέροντα.
Τελειώνοντας θέλω να κάνω µία παρατήρηση. Πολλοί συνάδελφοι
από τους παριστάµενους απόψε στη συνεδρίαση θα θυµούνται ότι
την προηγούµενη εβδοµάδα έθεσα κάποια ερωτήµατα στον
Υπουργό Περιβάλλοντος κ. Λαλιώτη για το πόσα λεφτά
πληρώθηκαν και από ποιο προϋπολογισµό για τις δισέλιδες
διαφηµίσεις σε όλες τις κυριακάτικες εφηµερίδες της
προπερασµένης Κυριακής µε τον τίτλο "θα τα καταφέρουµε".
Επίσης ήθελα να ξέρω πόσες εκατοντάδες εκατοµµύρια
πληρώθηκαν για τις παρατεταµένες, πάνω από δέκα µέρες,
διαφηµίσεις τηλεοπτικές, ραδιοφωνικές και άλλες που δίνουν τον
αριθµό λογαριασµού που άνοιξε το Υπουργείο Οικονοµικών στην
Τράπεζα Ελλάδος και καλεί τους 'Ελληνες πολίτες και τους φορείς
να δώσουν χρήµατα για τους σεισµόπληκτους.
∆εν µπορείτε να µην απαντάτε και σήµερα. ∆εν είναι τσιφλίκι σας το
δηµόσιο χρήµα. Αυτό είναι αγένεια, είναι ασέβεια προς τους
θεσµούς. ∆εν µπορεί για δεύτερη φορά να τίθεται το θέµα αυτό στην
Αίθουσα της Βουλής. Πού πρέπει να το βάλουµε; Στα "παράθυρα"
πρέπει να το βάλουµε για να απαντήσει ο κατεξοχήν αρµόδιος
Υφυπουργός που έχει τον προϋπολογισµό των δαπανών;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να µου δώσετε µετά το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ολοκληρώστε, κύριε
Τσοβόλα.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Μα, δεν είναι
πράγµατα αυτά, κύριε Πρόεδρε.
Επαναλαµβάνω το ερώτηµα. Από ποιο προϋπολογισµό
καταβάλλονται, αν καταβάλλονται από τον προϋπολογισµό -αν δεν
καταβάλλονται από τον προϋπολογισµό να µας το πείτε- ή από
ποιο λογαριασµό, τα χρήµατα των διαφηµίσεων στα Μέσα Μαζικής
Επικοινωνίας και σε διαφηµιστές; Πόσο είναι το ποσό που
καταβλήθηκε, αν καταβλήθηκε από τον κρατικό προϋπολογισµό ή
τον όποιο λογαριασµό; Τελικά από αυτά θέλουµε να βγάλουµε το
συµπέρασµα, αν τα λεφτά που καλούνται οι πολίτες να δώσουν για
τους σεισµόπληκτους πάνε στους σεισµόπληκτους ή πάνε σε
εκείνους που σας στηρίζουν και σας φτιάχνουν το προφίλ εν όψει
των εκλογών.
'Εχει υποχρέωση, κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση να απαντήσει και ο
κ. Χριστοδουλάκης, γιατί είναι ο κατεξοχήν αρµόδιος Υφυπουργός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Υφυπουργέ, έχετε
ζητήσει το λόγο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆εν προτίθεµαι να ακολουθήσω φυσικά τον Πρόεδρο του ∆ΗΚΚΙ σε
όλη αυτήν την ατέρµονη ερωτηµατολογία.
Θα ήθελα όµως να κάνω µια συγκεκριµένη αναφορά για το
λογαριασµό ο οποίος έχει ανοίξει µε ευθύνη του Υπουργείου
Οικονοµικών στην Τράπεζα Ελλάδος για να εκφράζεται εκεί από
χρηµατικής άποψης η αλληλεγγύη της κοινωνίας υπέρ των
σεισµοπαθών. ∆εν θα ήθελα να µείνει η παραµικρή σκιά
αµφιβολίας, επειδή θέλετε και αυτήν την πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης να την περιβάλετε µε µία σκιά, έτσι ώστε να αντλήσετε
και από εκεί αντιπολιτευτικά επιχειρήµατα.
Σας διαβεβαιώ, λοιπόν, ρητά και κατηγορηµατικά ότι ο λογαριασµός
αυτός λειτουργεί µε απόλυτη διαφάνεια, µε καθηµερινή ενηµέρωση
και τήρηση των στοιχείων, µε αποδείξεις οι οποίες παρέχονται σε
όλους τους καταθέτες.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: 'Αλλο σας ρώτησε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
'Εγινε κεντρικός λογαριασµός ακριβώς για να µπορέσουµε να
δώσουµε και συνολικό, διαφανή και πλήρη απολογισµό για το πώς
αξιοποιήθηκαν τα χρήµατα.
Ως προς τις άλλες ερωτήσεις που έχετε, εκεί που τις υποβάλατε, να
µείνετε ήσυχος ότι θα λάβετε απάντηση. Σας ευχαριστώ.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: 'Εχει µείνει ένα αναπάντητο
ερώτηµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεώργιος Αλογοσκούφης
έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ'
αρχάς παίρνοντας αφορµή από την τελευταία παρατήρηση του
κυρίου Υφυπουργού, καταθέσαµε τροπολογία για την απαλλαγή
των ιδιωτικών εισφορών υπέρ των σεισµοπαθών σε µη
κερδοσκοπικά ιδρύµατα και η Kυβέρνηση µέχρι τώρα κωφεύει.
Η κοινωνική αλληλεγγύη δεν εκφράζεται µόνο µε εισφορές σε
λογαριασµούς που θα διαχειριστεί το δηµόσιο, δηλαδή οι Υπουργοί,
η κοινωνική αλληλεγγύη εκφράζεται και µε καταθέσεις ιδιωτών, σε
λογαριασµούς µη κερδοσκοπικών ιδρυµάτων και αυτά επιτελούν
πολύ µεγάλο έργο αυτή τη στιγµή για την αποκατάσταση των
σεισµοπαθών. Και καλώ τον Υπουργό, µετά το τέλος της οµιλίας
µου, να µας απαντήσει, αν η Κυβέρνηση θα δεχτεί αυτή την
τροπολογία, που έχουµε καταθέσει, διότι πράγµατι είναι µεγάλο
θέµα η ενίσχυση της κοινωνικής αλληλεγγύης υπέρ των
σεισµοπαθών και περιµένω έργα από την Κυβέρνηση και όχι µόνο
λόγια.
Τώρα  έρχοµαι  στο  νοµοσχέδιο,  που  συζητάµε.  Ακούγοντας  την
οµιλία  του  Υφυπουργού  και  παρακολουθώντας  τις  αντιδράσεις
από  τα  έδρανα  των  συναδέλφων  της  Πλειοψηφίας,  των
συναδέλφων  του  ΠΑΣΟΚ,  αντιλαµβάνοµαι  προσωπικά
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πλήρως το µεγάλο πρόβληµα, που αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση, µε
αυτό το νοµοσχέδιο.
Υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πλήρης διάσταση και
πλήρης αναντιστοιχία µεταξύ της πολιτικής, που εκφράζει αυτό το
νοµοσχέδιο, τόσο µε το προεκλογικό πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ του
1996, όσο και µε τις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης
Σηµίτη σ' αυτήν εδώ την Αίθουσα πάλι το 1996. ∆ικαίως
διαµαρτύρονται οι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, δικαίως
αντιδρούσαν κατά τη διάρκεια της οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού,
διότι όταν εκλήθησαν να δώσουν ψήφο εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση Σηµίτη άλλα ψήφιζαν. Ψήφιζαν ένα πρόγραµµα και
προγραµµατικές δηλώσεις, που απέκλειαν την ιδιωτικοποίηση και
τη µετοχοποίηση των υπηρεσιών κοινής ωφέλειας και των
επιχειρήσεων "στρατηγικής σηµασίας", διότι αυτό ήταν το
πρόγραµµα, µε το οποίο πήγε το ΠΑΣΟΚ στις εκλογές του 1996 και
ζήτησε την ψήφο του ελληνικού λαού και αυτό ήταν το πρόγραµµα,
µε το οποίο ήρθε εδώ η Κυβέρνηση Σηµίτη και ζήτησε την ψήφο
εµπιστοσύνης της Βουλής. Πλήρης διάσταση και πλήρης
αναντιστοιχία, πλήρης αναξιοπιστία. ∆ιότι η αναξιοπιστία του
κυβερνώντος κόµµατος δεν περιορίζεται βεβαίως µόνο σ' αυτό.
Θα σας υπενθυµίσω ότι προεκλογικά ο κ. Σηµίτης έλεγε δεν θα
βάλω νέους φόρους και ήρθε βροχή φόρων µεταξύ 1996 και 1999.
Προεκλογικά η Κυβέρνηση Σηµίτη έλεγε, θα µπούµε εγκαίρως στην
ΟΝΕ, και βεβαίως χάσαµε το τραίνο στην πρώτη του στάση, ενώ οι
άλλοι έντεκα, που ήθελαν να µπουν στην ΟΝΕ µπήκαν κι εµείς
περιµένουµε τώρα να πιάσουµε το τραίνο στην επόµενη στάση. Η
Κυβέρνηση Σηµίτη έλεγε ότι οι υπηρεσίες κοινής ωφέλειας θα
µείνουν στο δηµόσιο και βεβαίως η Κυβέρνηση Σηµίτη ήρθε µετά το
1998, όταν έκανε µια πλήρη στροφή στην οικονοµική της πολιτική,
να αρχίσει για εισπρακτικούς λόγους -και θα εξηγήσω ποιοι είναι οι
στόχοι αυτής της πολιτικής, που καλείται να υλοποιήσει αυτό το
νοµοσχέδιο- να µετοχοποιήσει και να πουλήσει στο χρηµατιστήριο
µετοχές επιχειρήσεων, όπως η ΕΥ∆ΑΠ.
Βέβαια, για κάποιον που βλέπει τα πράγµατα στη λογική του
άσπρου και του µαύρου, η θέση της Νέας ∆ηµοκρατίας στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο θα φαινόταν παράδοξη. Πώς ήταν
δυνατόν το κόµµα που κατ' εξοχήν υποστηρίζει την ελεύθερη αγορά
και τους θεσµούς της, να αντιτίθεται σε µία προσπάθεια
µετοχοποίησης. Αυτό είναι ένα ερώτηµα υπαρκτό. Κι εδώ υπάρχουν
πολλές απαντήσεις, διότι τα πράγµατα δεν είναι άσπρα και µαύρα.
Βεβαίως είµαστε το κόµµα που υποστηρίζει την ελεύθερη αγορά. Το
ερώτηµα είναι, µπορεί να λειτουργήσει η ελεύθερη αγορά στον
τοµέα του νερού; Είναι ένα ζήτηµα, στο οποίο θα απαντήσω.
Βεβαίως είµαστε το κόµµα, που υποστηρίζει τους θεσµούς της
ελεύθερης αγοράς. Τι απέδωσε η πολιτική της µετοχοποίησης για
τις άλλες επιχειρήσεις τις δηµόσιες, που µετοχοποιήθηκαν; 'Αλλαξε
τίποτα;
Την ώρα που µιλούσε ο Υφυπουργός, τον ρώτησε ο κ. Μητσοτάκης
για τον ΟΤΕ, αν είναι ικανοποιηµένος µε την εµπειρία του ΟΤΕ. Θα
πρέπει να δούµε την εµπειρία του ΟΤΕ. Τι απέδωσε; Τα παράδοξα,
λοιπόν, δεν είναι και δυσεξήγητα.
Και το τρίτο. Περιλαµβάνει το πρόγραµµα της Νέας ∆ηµοκρατίας ως
πρώτη προτεραιότητα τη µετοχοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ;
Και εδώ µπορώ να σας πω ευθαρσώς ότι δεν την περιλαµβάνει, όχι
γιατί αποκλείουµε οποιαδήποτε µετοχοποίηση, αλλά διότι έχουµε
ιεραρχήσει τις προτεραιότητές µας βάσει µιας συγκεκριµένης
λογικής. Τα πιο απαραίτητα θα πρέπει να γίνουν πρώτα και σ' αυτά
δίνουµε τη µεγαλύτερη έµφαση. Η Κυβέρνηση έχει άλλους στόχους,
έχει άλλη πολιτική. 'Ολα αυτά νοµίζω ότι πρέπει να εξηγηθούν στο
Κοινοβούλιο. Και θα τα εξηγήσω ξεκινώντας από το θέµα που
συζητάµε, µε το θέµα της ΕΥ∆ΑΠ.
Ποια είναι η φύση της δραστηριότητας που συζητάµε; Είναι η
παραγωγή και η διανοµή του νερού, ενός πραγµατικά φυσικού
αγαθού, είναι µια πρώτη ύλη, είναι ένα αγαθό της φύσης, ένα αγαθό
που βρίσκεται σε ανεπάρκεια, διότι δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι
είµαστε µια χώρα κατ' εξοχήν άνυδρη. Υπάρχει, δηλαδή, πρόβληµα
υδάτινων πόρων στη χώρα µας. ∆εν υπάρχει αµφιβολία περί αυτού.

Μιλάµε για µια δραστηριότητα, όπως είναι η δραστηριότητα της
ΕΥ∆ΑΠ, κατ' εξοχήν δικτύου διανοµής µέσω ενός συγκεκριµένου
δικτύου.
Οι δραστηριότητες δικτύου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι τα
κατ' εξοχήν µονοπώλια, διότι δεν µπορείς να έχεις πολλά δίκτυα σε
πολλούς κλάδους. Και έχω εδώ την πρόσφατη έκθεση του ΟΟΣΑ
του 1998, η οποία εξετάζει το θέµα των δηµοσίων επιχειρήσεων και
οργανισµών και αναγνωρίζει το χαρακτήρα των φυσικών
µονοπωλίων στην παραγωγή και διανοµή του νερού.
Η αντιµετώπιση των φυσικών µονοπωλίων απαιτεί ιδιαίτερη
προσοχή και το έχουµε δει αυτό και σε άλλες περιπτώσεις που έγινε
µετοχοποίηση. Και ιδιαίτερα όταν πρόκειται για ένα ευαίσθητο
αγαθό όπως είναί το νερό.
'Ερχοµαι στη δεύτερη εξήγηση. ∆εν το περιλαµβάνουµε, λοιπόν,
στο πρόγραµµά µας και είµαστε συνεπείς µε το πρόγραµµά µας,
συνεπείς µε τα όσα λέµε µέσα και έξω από τη Βουλή στον ελληνικό
λαό, όταν ερχόµαστε να µην υποστηρίξουµε αυτό το νοµοσχέδιο,
διότι ακριβώς θεωρούµε ότι οι προτεραιότητες πρέπει να είναι
άλλες.
Ποιοι είναι οι στόχοι της πολιτικής; Γιατί η Κυβέρνηση βιάζεται να
φέρει το νοµοσχέδιο για την ΕΥ∆ΑΠ ενώπιον της Εθνικής
Αντιπροσωπείας λίγους µήνους πριν από την αίτηση της ένταξης
της χώρας µας στην ΟΝΕ; Προς τι η βιασύνη; Θα καταρρεύσει το
δίκτυο της ΕΥ∆ΑΠ αν δεν προχωρήσει η µετοχοποίηση; 'Οχι. Αυτό
που θα καταρρεύσει είναι τα έσοδα του δηµοσίου. Αυτό το οποίο θα
έχει πρόβληµα θα είναι ο προϋπολογισµός του επόµενου έτους
στον οποίο η Κυβέρνηση λογαριάζει, λόγω των γνωστών
αλχηµειών, να εντάξει τα έσοδα από τη µετοχοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ
για να παρουσιάσει χαµηλότερα τα ελλείµµατα. Ο λόγος είναι απλά
και µόνο εισπρακτικός. ∆εν έχει να κάνει ούτε µε την εξυπηρέτηση
των καταναλωτών, δεν έχει να κάνει ούτε µε την αναδιοργάνωση
της εταιρείας, δεν έχει να κάνει ούτε µε τις επενδύσεις. 'Ολα αυτά
είναι τα προσχήµατα. Ο λόγος είναι απλά και µόνο να εισπράξουµε
µερικά δισεκατοµµύρια από τους δυστυχείς που παίζουν στο
χρηµατιστήριο, από εκείνους που αυτές τις µέρες δοκιµάζονται, από
τις επιπολαιότητες της κυβερνητικής πολιτικής. Θα τους
κοροϊδέψουµε και πάλι να µπουν σε µια δηµόσια επιχείρηση, να
πάρουµε τα χρήµατά τους για να κλείσουµε τις τρύπες του
προϋπολογισµού. Αυτός είναι ο µόνος λόγος, άλλος λόγος δεν
υπάρχει.
Και βέβαια ένας τρίτος λόγος, για τον οποίο εµείς είµαστε αντίθετοι
µε την εσπευσµένη εισαγωγή αυτού του νοµοσχεδίου, είναι οι
επιδόσεις αυτής της Κυβέρνησης στις άλλες προσπάθειες
µετοχοποίησης µεγάλων δηµοσίων επιχειρήσεων. Και έχουµε τις
δύο "ναυαρχίδες" αυτής της πολιτικής της Κυβέρνησης, τον ΟΤΕ και
τα Ελληνικά Πετρέλαια, όπου και οι οικονοµικές τους επιδόσεις είναι
πολύ κατώτερες αυτών που είχαν υποσχεθεί οι διοικήσεις, αλλά και
οι αυξήσεις των τιµολογίων, ειδικά στη περίπτωση του ΟΤΕ, ήταν
πολύ παραπάνω απ' αυτά που περίµεναν οι καταναλωτές. Κάθε
χρόνο έχουµε αυξήσεις οι οποίες µάλιστα παρουσιάζονται και ως
µεσοσταθµικές µειώσεις. Και όχι µόνο δεν αυξάνουν τον τιµάριθµο,
τον µειώνουν κιόλας. Ενώ στην ουσία πρόκειται για αυξήσεις των
τιµολογίων, από τις οποίες αυξήσεις -συγκεκριµένα στην
περίπτωση του ΟΤΕ- ο ΟΤΕ προσδοκά αύξηση των κερδών. Παρ'
όλα αυτά τα κέρδη του είναι κάτω από τις προβλέψεις.
Επίσης, όσον αφορά τα Ελληνικά Πετρέλαια, πάλι έγινε
µετοχοποίηση, αλλά δεν εξοµαλύνθηκε η αγορά πετρελαίου, διότι η
αγορά πετρελαίου δεν είναι µια αγορά που χαρακτηρίζεται ως
φυσικό µονοπώλιο. Εκεί υπάρχει ένα ολιγοπώλιο.
Το ολιγοπώλιο δεν άλλαξε από το γεγονός ότι µετοχοποιήθηκαν τα
Ελληνικά Πετρέλαια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν δει κανείς την πορεία των µετοχών
και του ΟΤΕ και των Ελληνικών Πετρελαίων στα οποία εκλήθησαν
και συµµετείχαν πράγµατι χιλιάδες µικροεπενδυτές σε σχέση µε το
υπόλοιπο χρηµατιστήριο, η πορεία αυτών των µετοχών υπήρξε
απογοητευτική.
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Αναγκάσθηκε δε η Κυβέρνηση, γιατί πρέπει να µιλήσουµε και γι'
αυτό το θέµα εδώ, για να στηρίξει αυτές τις µετοχές να κάνει
παρεµβάσεις µέσω των κρατικών ταµείων και τον Αύγουστο και το
Σεπτέµβριο, διότι ακριβώς οι µέτοχοι αυτών των επιχειρήσεων,
βλέποντας τα απογοητευτικά αποτελέσµατα, είχαν αρχίσει και
διαµαρτύρονταν τι γίνεται µ' αυτές τις µετοχές. Και όταν η Νέα
∆ηµοκρατία στην προσπάθειά της να καταδείξει το πόσο εκτεταµένη
ήταν η κρατική παρέµβαση στο χρηµατιστήριο, ζήτησε στοιχεία γι'
αυτές τις δύο συγκεκριµένες µετοχές, γίναµε στόχος διαφόρων
παρεπιδηµούντων περί το χρηµατιστήριο ότι προσπαθούσαµε να
ρίξουµε τις µετοχές. Καθόλου δεν προσπαθούσαµε να ρίξουµε τις
µετοχές. Προσπαθήσαµε να καταδείξουµε την τεχνητή υποστήριξη
αυτών των µετοχών από την Κυβέρνηση, η οποία είχε αναγάγει
αυτές τις µετοχές σε πολιτικό θέµα. Και δεν πρέπει και η τιµή της
µετοχής της ΕΥ∆ΑΠ να έχει αυτήν τη µεταχείριση.
Η Κυβέρνηση, λοιπόν, πρέπει πρώτα να αποδείξει ότι η πολιτική
της µετοχοποίησης είναι µία πολιτική που βοηθά την εξυγίανση των
επιχειρήσεων. ∆εν θα βοηθήσει αυτή η πολιτική την εξυγίανση ούτε
και της ΕΥ∆ΑΠ, όπως δεν είχαµε εξυγίανση στον ΟΤΕ όπου
αλλάζουν συνεχώς οι διοικήσεις. 'Εχουµε αυτές όλες τις διοικητικές
φαγωµάρες µεταξύ διευθύνοντος συµβούλου και προέδρου του
διοικητικού συµβουλίου, ο οργανισµός στην ουσία δεν διοικείται,
στόχοι οικονοµικοί δεν επιτυγχάνονται και επιβαρύνεται ο
καταναλωτής. Γιατί η µετοχοποίηση δεν είναι ο τρόπος για να
πετύχεις την εξυγίανση της οικονοµίας, δεν είναι ο τρόπος για να
προστατεύσεις τον καταναλωτή, δεν είναι ο τρόπος για να πετύχεις
την εξυγίανση των επιχειρήσεων.
Ποαά είναι η δική µας πολιτική; Εµείς έχουµε ένα ολοκληρωµένο
πρόγραµµα το οποίο το φέραµε εδώ -για τις αποκρατικοποιήσεις
µιλώ και τις δηµοσίες επιχειρήσεις- στη Βουλή ως πρόταση νόµου.
Συζητήθηκε δε, και κατά διαβολική σύµπτωση ο Υπουργός που είχε
έρθει τότε στο Κοινοβούλιο ήταν ο κ. Χριστοδουλάκης, ο οποίος
απέρριψε το πρόγραµµα. Είπε τα καλά του λόγια και είπε ότι η
Κυβέρνηση έχει τη δικιά της πολιτική. Τη βλέπουµε τη δικιά της
πολιτική. ∆εν υπάρχει αρχή, µέση και τέλος στην πολιτική της
Κυβέρνησης. Μόνο οι εισπρακτικοί λόγοι. Ποια είναι η δικιά µας
πολιτική; Εµείς έχουµε θέσει συγκεκριµένες προτεραιότητες στην
πολιτική της αποκρατικοποίησης. Για µας η πρώτη προτεραιότητα
είναι να προχωρήσει η αποκρατικοποίηση στους τοµείς όπου
υπάρχουν δυνατότητες ενίσχυσης του ανταγωνισµού. 'Οχι ότι
αποκλείουµε την αποκρατικοποίηση οπουδήποτε αλλού, αλλά
πρέπει να θέσουµε τις σωστές προτεραιότητες. Γιατί όπου υπάρχει
η δυνατότητα ενίσχυσης του ανταγωνισµού µπορούν να γίνουν νέες
επενδύσεις, να µπουν καινούριες επιχειρήσεις, να υπάρξει
πραγµατική εξυγίανση, να υπάρξουν καινούριες θέσεις εργασίας, να
υπάρξει ανάπτυξη.
'Ακουσα τους συναδέλφους της αριστεράς να κακολογούν την
περίπτωση της κινητής τηλεφωνίας. Και όµως αυτή είναι
παράδειγµα που πρέπει να ακολουθήσουµε και σε άλλες
περιπτώσεις. ∆ιότι ανεξάρτητα µε το τι έγινε στους σεισµούς, που
και αυτό οφείλεται εν µέρει στην παράβαση των όρων του
διαγωνισµού, στο ότι δεν λειτούργησε ελεγκτικός µηχανισµός, ο
κυβερνητικός, εδώ έχουµε έναν κλάδο στον οποίο υπήρξε
εξαιρετική ανάπτυξη, καινούριες θέσεις εργασίας, υπήρξε καινούριο
προϊόν, εισόδηµατα δηµιουργήθηκαν, ακόµη και φόροι για το
δηµόσιο, ακόµη και φόροι για να κλείσουν τα ελλείµµατα του κ.
Χριστοδουλάκη, δηµιουργήθηκαν απ' αυτήν την ανάπτυξη. Γι' αυτό
και έχουµε βάλει προτεραιότητα την αποκρατικοποίηση σ' αυτούς
τους τοµείς. Τα φυσικά µονοπώλια µπορούν να περιµένουν. ∆εν
είναι εισπρακτικοί οι λόγοι για τους οποίους εµείς προτείνουµε την
πολιτική της αποκρατικοποίησης. Είναι λόγοι αναπτυξιακοί, είναι
λόγοι ενίσχυσης της απασχόλησης, είναι λόγοι προστασίας του
καταναλωτού. Χρειάζεται, λοιπόν, να επικεντρωθούµε σ' αυτούς
τους τοµείς που η κυβέρνηση έχει τραγικές καθυστερήσεις. 'Εχει
τραγικά καθυστερήσει την απελευθέρωση της αγοράς του
ηλεκτρισµού. 'Εχει τραγικά καθυστερήσει την απελευθέρωση της
αγοράς των τηλεπικοινωνιών. Αγορές για τις οποίες έχουµε και
συµβατικές υποχρεώσεις απέναντι στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Το
νερό τη µάρανε; Ο µόνος λόγος που τη µάρανε το νερό είναι

εισπρακτικός.
Είναι εύκολη περίπτωση. Να πάρουµε µια εταιρεία, η οποία είναι
κατ' αρχήν κερδοφόρα, και να κοιτάξουµε να την ξεπουλήσουµε στο
χρηµατιστήριο να πουλήσουµε ορισµένες µετοχές για να κλείσουµε
τις τρύπες.
Ούτε εξυγίανση γίνεται, ούτε εφαρµογή σωστού µάνατζµεντ.
Εν κατακλείδι η Κυβέρνηση δεν έχει ολοκληρωµένο πρόγραµµα. Το
µόνο που έχει είναι το άγχος το εισπρακτικό, όπως εκφράζεται και
στη φορολογική πολιτική και στην πολιτική των µετοχοποιήσεων.
Εµείς, έχουµε ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα αποκρατικοποίησης.
Το φέραµε εδώ στη Βουλή και ξεχωρίσαµε µεταξύ τριών
κατηγοριών δηµοσίων επιχειρήσεων, επιχειρήσεων στις οποίες
πρέπει άµεσα να προωθηθεί η αποκρατικοποίηση, επιχειρήσεων
που πρέπει να αποκρατικοποιηθούν µετά από εξυγίανση, µέσω
στρατηγικού επενδυτή ή µέσω εξυγίανσης στα χέρια του δηµοσίου
και επιχειρήσεων που σε πρώτη φάση τουλάχιστον, πρέπει να
µείνουν υπό από τον έλεγχο του δηµοσίου.
Το πρόγραµµά µας είναι συγκεκριµένο, ξεκάθαρο, το έχουµε πει
στον ελληνικό λαό και δεν πρόκειται να αποκλίνουµε απ' αυτό. Την
πολιτική της Κυβέρνησης άλλα να λέµε προεκλογικά και άλλα να
κάνουµε µετεκλογικά, δεν πρόκειται να την υιοθετήσουµε. Γι' αυτό
και σε ορισµένους που βλέπουν τα πράγµατα άσπρο-µαύρο,
φαίνεται ως παράδοξο, ενώ είναι απόλυτα συνεπές µε τις αρχές
µας. 'Εχουµε πει πού θέλουµε να προχωρήσει η
αποκρατικοποίηση, που θέλουµε να προχωρήσει ο ανταγωνισµός
και πού δεν είναι για µας πρώτη προτεραιότητα η
αποκρατικοποίηση. Και σ' αυτά µένουµε συνεπείς.
Η Κυβέρνηση, ας κοιτάξει να προστατεύσει την αξιοπιστία και τη
δική της, αλλά και του πολιτικού κόσµου, µε το να µην έχει τέτοια
µεγάλη απόσταση µεταξύ λόγων και έργων. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κύριος Υπουργός έχει το
λόγο.
Θα σας δώσω δυο λεπτά, αλλά παρακαλώ να τελειώσετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Θα τελειώσω πολύ νωρίτερα.
Ο κ. Αλογοσκούφης ο οποίος εµφανίστηκε και ως υπερασπιστής
του προγράµµατος του ΠΑΣΟΚ και ανησυχεί µήπως και
παρεκκλίνει, έκανε νοµίζω ένα θεµελιώδες λάθος, όταν επιχείρησε
να εµφανίσει την αποκρατικοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ ως µέτρο
εισπρακτικού χαρακτήρα.
Ανέφερα προηγουµένως ότι η αποτίµηση της εταιρείας, είναι γύρω
στα διακόσια δισεκατοµµύρια και θα µετοχοποιηθεί γύρω στο 20%
µε 30%. ∆ηλαδή η προσδοκόµενη πρόσοδος, θα είναι γύρω στα
σαράντα µε εξήντα δισεκατοµµύρια δραχµές. Και άρθρο του
νοµοσχεδίου περιγράφει ρητά ότι θα καταβάλλονται σε τρεις ετήσιες
δόσεις ποσά δεκαπέντε δισεκατοµµυρίων δραχµών για να ενισχυθεί
η επενδυτική δραστηριότητα της ΕΥ∆ΑΠ.
Αν πάρει κανείς τη διαφορά, που στην καλύτερη περίπτωση θα είναι
γύρω στα δεκαπέντε δισεκατοµµύρια, αντιλαµβάνεται, νοµίζω, το
ρηχό του επιχειρήµατος, ότι τάχα αυτή η διαφορά θα σώσει τα
ελλείµµατα του προϋπολογισµού, την ένταξη και οτιδήποτε άλλο.
Σας ευχαριστώ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Παρακαλώ το λόγο, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Μα, έχετε µιλήσει.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Είµαι και Κοινοβουλευτικός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): 'Οταν έλθει η ώρα της
δευτερολογίας, θα σας δοθεί ο λόγος για να δευτερολογήσετε.
Ο κ. Παυλόπουλος έχει το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ  ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ:  Κύριοι  συνάδελφοι,  το
προκείµενο  σχέδιο  νόµου,  είναι  χαρακτηριστικό  της  πολιτικής
νοοτροπίας  της  Κυβέρνησης  Σηµίτη.  Και  όταν  τελειώσει  η
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συζήτηση, θα κρίνει ο καθένας από µας αν είναι και χαρακτηριστικό
της πολιτικής νοοτροπίας του ΠΑΣΟΚ.
Το γεγονός ότι κρατώ αυτήν την επιφύλαξη, ελπίζω να καταλάβετε
ότι κάτι σηµαίνει. Λέω ότι είναι χαρακτηριστικό της νοοτροπίας της
Κυβέρνησης Σηµίτη για τον εξής λόγο: Αναγκασµένο από τα
πράγµατα, αναγκασµένο από την αλλαγή της παγκόσµιας πολιτικής
και οικονοµικής συγκυρίας, το πάλαι ποτέ διαλάµψαν Σοσιαλιστικό
Κίνηµα, άφησε τους τριτοκοσµικούς οραµατισµούς, άφησε την
ιδεολογία του κρατισµού και υποχρεώθηκε -το τονίζω αυτό- ν'
ακολουθήσει µιαν άλλη νοοτροπία πολιτική, µιαν οδό πολιτική, την
οδό η οποία οδηγεί στην οικονοµία της αγοράς και στις αρχές του
φιλελευθερισµού.
Η πορεία αυτή του ΠΑΣΟΚ ήταν και είναι ως σήµερα αναγκαστική.
Είναι δε χαρακτηριστικό και του ιδίου του κυρίου Υπουργού που
µόλις απέρχεται, ο οποίος ιδεολογικά έχει ακολουθήσει όλα τα
πολιτικά χρώµατα της ίριδας και όλη του η ιδεολογία, αν διαβάσει
κανείς τα γραπτά του, είναι ένα µωσαϊκό κυριολεκτικά, το οποίο δεν
έχει την παραµικρή συνέπεια.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σε µένα
αναφέρεστε;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: 'Οχι, κύριε ∆ρυ. ∆εν ξέρω τι έχετε
γράψει, λυπούµαι, αλλά δεν έχω διαβάσει πολλά δικά σας. 'Εχω
διαβάσει µερικά πράγµατα του κ. Χριστοδουλάκη και από εκεί
κρίνω.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Καψή, ξέρετε πολύ καλά ότι δεν έχω αφήσει άρθρο που έχετε
γράψει και να µην το έχω διαβάσει.
'Οταν όµως, όπως αντιλαµβάνεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ένα κόµµα ή ένα κοµµάτι ενός κόµµατος ακολουθεί αυτήν την
πορεία, είναι φανερό ότι αφού σύρεται προς µια ορισµένη
κατεύθυνση, πρώτα-πρώτα δεν γνωρίζει τι είναι εκείνο το οποίο
πρέπει να υπερασπισθεί. ∆ιότι εάν δεν έχεις µάθει ορισµένα
πράγµατα, όταν αναγκάζεσαι να τα κάνεις, είναι φυσιολογικό να µην
τα γνωρίζεις. Και πολύ περισσότερο σήµερα, η Κυβέρνηση Σηµίτη,
αυτά τα οποία κάνει, δεν τα πιστεύει. ∆εν υπάρχει ιδεολογία
ιδιωτικοποίησης σε αυτήν την Κυβέρνηση. Είναι αναγκασµένη να
κάνει ορισµένα πράγµατα. Γι' αυτό και βλέπετε ότι οδηγείται εδώ
που οδηγείται, σε τέτοιου είδους κατασκευάσµατα σαν και αυτό που
έχουµε µπροστά µας. Η ιδιωτικοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ είναι ένα
πολιτικό ιβρίδιο, ένας θεσµικός καρνάβαλος. Και εξηγούµαι γιατί.
Πρώτα-πρώτα µιλάει για µετοχοποίηση της εταιρείας στο πλαίσιο
της οποίας το 49% µπορεί να ανήκει ακόµη και σε ιδιώτες και το
51% παραµένει πάντοτε στο δηµόσιο. Θα έλεγε κανείς τι καλύτερο
από µία ιδιωτικοποίηση µιας συγκεκριµένης επιχείρησης προς
αυτήν την κατεύθυνση; Ξεχνάει η Κυβέρνηση -µάλλον δεν το
ξεχνάει το παραγνωρίζει- ότι όταν µιλάµε για ιδιωτικοποίηση, σε
καµία περίπτωση δεν µπορεί να γίνει µόνο µε τη µετοχοποίηση. Η
µετοχοποίηση είναι µία µέθοδος διαχείρισης του κεφαλαίου, σε
καµία περίπτωση όµως από µόνη της δεν οδηγεί σε ιδιωτικοποίηση.
Γι' αυτό βλέπετε ότι και από την άλλη πλευρά το ∆.Σ. το οποίο
διοικεί την εταιρεία εξακολουθεί να διορίζεται από την Κυβέρνηση µε
τις ίδιες αδιαφανείς διαδικασίες και µε τα ίδια κοµµατικά κριτήρια
που ξέραµε. Η πραγµατική ιδιωτικοποίηση προϋποθέτει διοίκηση
µιας εταιρείας που έχει στοιχειώδη ανεξαρτησία, ώστε να µπορεί να
λειτουργεί µε τους νόµους της οικονοµίας της αγοράς. ∆εν νοείται
σε καµία περίπτωση ιδιωτικοποίηση µιας επιχείρησης η οποία
παίρνει άνωθεν εντολές και η οποία κινείται µόνο µε βάση
κοµµατικά κριτήρια.
Από τη µια πλευρά, λοιπόν, ιδιωτικοποίηση, από την άλλη έρµαιο
του κρατισµού και των άνωθεν εντολών. Γι' αυτό είπα ότι η
Κυβέρνηση ό,τι κάνει αυτήν τη στιγµή, δεν το κάνει από κάποια
ιδεολογία ιδιωτικοποίησης. Το είπε ο κ. Αλογοσκούφης
προηγουµένως, το επαναλαµβάνω και εγώ, αν το είχε
προγραµµατίσει και το είχε στο µυαλό της, θα το είχε και στο
πρόγραµµά της. Κάθε άλλο. Το πρόγραµµα του ΠΑ.ΣΟ.Κ. το
αποκλείει ρητώς αυτό το πράγµα. Γιατί το κάνει τώρα; Μα, είναι

απλό, το κάνει καθαρά για ταµιευτικούς λόγους, το κάνει καθαρά για
να εισπράξει χρήµατα και δεν την διαφέρει τίποτε άλλο. Το κάνει
καθαρά διότι βλέπει ότι η συγκυρία, ιδίως του χρηµατιστηρίου είναι
τέτοια, που της επιτρέπει να βρει άλλη µία ιερή αγελάδα του
δηµόσιου τοµέα για να µπορέσει να την αρµέξει κατά τον καλύτερο
δυνατό τρόπο, προκειµένου να αποκοµίσει κέρδη και προκειµένου
να συγκαλύψει ελλείµµατα, τα οποία υπάρχουν αλλού. Είναι δε
χαρακτηριστικό, ότι υπάρχουν τρία σηµεία τα οποία δείχνουν, όχι
µόνο την προχειρότητα, αλλά και τα προβλήµατα
συνταγµατικότητας, τα οποία θα εγερθούν στην πορεία.
Πρώτο σηµείο είναι το σηµείο του 49%, το οποίο είναι δυνατόν να
διατεθεί από πλευράς µετοχικού κεφαλαίου από την Κυβέρνηση,
όπως εκείνη νοµίζει.
Ρωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ.: Ας αφήσουµε το
κοµµάτι εκείνο, το οποίο θα πάει µέσω χρηµατιστηρίου και εκεί
πράγµατι θα υπάρξει διασπορά µετοχών. Αν και όπως λειτουργεί
σήµερα το χρηµατιστήριο, ούτε και εκεί υπάρχουν εγγυήσεις
διαφάνειας. Κανείς δεν εγγυάται ότι το 20%, το οποίο θα διασπαρεί
µέσα από το χρηµατιστήριο, θα διασπαρεί κάτω από διαφανείς
διαδικασίες ή θα γίνει ό,τι γίνεται µε άλλες εταιρείες που ξέρουµε
πώς τις χειρίζονται οι κρατικές τράπεζες, όπως είναι π.χ. η Εθνική
Τράπεζα. Και ξέρουµε τι έχει συµβεί στο χρηµατιστήριο, µε
παρέµβαση της Εθνικής Τράπεζας σήµερα. Αλλά το υπόλοιπο του
20%; Να δεχθώ, δηλαδή ότι στο χρηµατιστήριο, εν πάση
περιπτώσει, µπορεί να λειτουργήσει ο νόµος της αγοράς. Το
υπόλοιπο µε ποια κριτήρια θα το διαθέσει το ελληνικό δηµόσιο; Να
µην αναγράφεται στο νόµο ούτε ένα κριτήριο για τον τρόπο
διαχείρισης του µετοχικού κεφαλαίου; Και τι είναι η ΕΥ∆ΑΠ; Τσιφλίκι
της Κυβέρνησης; Προσωπική της περιουσία; ∆εν είναι η ΕΥ∆ΑΠ µία
δηµόσια υπηρεσία καίριας σηµασίας; Το λέει το ίδιο το Σύνταγµα, το
λέει το ίδιο το Συµβούλιο της Επικρατείας µε τη νοµολογία του.
Είναι µία δηµόσια υπηρεσία, η οποία έχει παραχωρηθεί σε νοµικό
πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Μία δηµόσια υπηρεσία που, εκ των
πραγµάτων, ακόµα και όταν ιδιωτικοποιείται, πρέπει να τελεί υπό
την εποπτεία του κράτους και να τηρεί τις τρεις βασικές αρχές: Την
αρχή της συνέχειας, την αρχή της ισότητας και την αρχή της
προσαρµογής. Πώς είναι δυνατόν, λοιπόν, να µην υπάρχουν
κριτήρια στην παραχώρηση του 49% και να µιλάµε για εφαρµογή
των αρχών αυτών;
Σηµείο δεύτερο στο άρθρο 2, παράγραφος 1 και θα επανέλθουµε
όταν έρθει η ώρα να µιλήσουµε γι' αυτό. Λέει ότι το προνόµιο
παραχωρείται στην Ε.Υ∆.Α.Π., αλλά η διάρκεια και οι λοιποί όροι θα
κριθούν και θα καθορισθούν από τη σύµβαση που θα υπογραφεί
µεταξύ Ε.Υ∆.Α.Π. και ελληνικού δηµοσίου. Και το επισηµαίνει η
έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής.
Είναι δικαίωµα, νοµίζετε, του δηµοσίου να έρχεται αυτήν την
υπηρεσία που έχει η Ε.Υ∆.Α.Π. να την παραχωρεί όπως εκείνο
νοµίζει; Και θεωρείτε, κύριε Υπουργέ, σοβαρό ότι δια συµβάσεως
καθορίζεται -δηλαδή µε διµερή συµφωνία του δηµοσίου και ενός
νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου- η έννοια του προνοµίου µιας
δηµόσιας επιχείρησης η οποία παρέχει αγαθά, τα οποία κατά το
Σύνταγµα είναι ζωτικά για το κοινωνικό σύνολο;
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι µόνον ο νοµοθέτης µπορεί να τα ρυθµίζει
αυτά. Και απο εκεί και πέρα η εκτελεστική εξουσία είτε µονοµερώς
είτε διά συµβάσεως µπορεί αυτά τα πράγµατα να τα ρυθµίζει εις
εκτέλεση νόµου. Αλλά εσείς δεν έχετε κανένα κριτήριο.
Λέτε ότι η διάρκεια του προνοµίου αλλά και οι όροι στη συνέχεια θα
καθορισθούν από τη σύµβαση. Ούτε και εκεί έχετε κανένα κριτήριο.
Ούτε για το 49% ούτε, βεβαίως, για τους όρους του προνοµίου.
Τρίτο  σηµείο:  Ξεχάσατε,  προφανώς  στη  βιασύνη  σας,  να
βρείτε  χρήµατα  µε  τον  τρόπο  αυτό,  να  µας  πείτε  τι  θα  γίνει
στην  περίπτωση  κατά  την  οποία  λήγει  η  σύµβαση  που  έχει
υπογραφεί.  Και  αυτό  σας  το  επισηµαίνει  η  Επιστηµονική
Υπηρεσία  της  Βουλής.  ∆εν  θα  πει  ο  νόµος  εκ  των  προτέρων
τι  θα  γίνει;  ∆ηλαδή  θ'  αφήσετε  το  δηµόσιο,  την  εκτελεστική
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εξουσία µόνη της και την Ε.Υ∆.Α.Π. να καθορίσουν τους όρους του
τι θα γίνει στην περίπτωση κατά την οποία το προνόµιο αυτό θα
πάψει να υπάρχει; Και µπορεί να πάψει να υπάρχει αυτό το
προνόµιο; Μελετήσατε τη νοµολογία του Συµβουλίου της
Επικρατείας, εάν αυτό µπορεί να γίνει; Βάλτε µία στοιχειώδη
εγγύηση, τι γίνεται µετά.
Τα τρία αυτά σηµεία είναι καίρια. Και δεν άπτονται µόνο µιας
αδιαφανούς πολιτικής, αλλά είναι σηµεία τα οποία παραβιάζουν
συλλήβδην και κατά συρροήν το Σύνταγµα.
Γι' αυτό, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της κυβερνητικής
Πλειοψηφίας, ρίξτε µια µατιά, σας παρακαλώ. Ξέρω πολύ καλά τις
πολιτικές δεσµεύσεις του ότι δεν µπορείς να φέρεις σε δύσκολη
θέση µια κυβέρνηση. Σκεφθείτε πού οδηγούµεθα όµως µέσα από
αυτές τις διαδικασίες. ∆εν είµαστε σε καµία περίπτωση αντίθετοι µε
ιδιωτικοποιήσεις. Οι ιδιωτικοποιήσεις όµως δεν σηµαίνουν αναρχία
σε ό,τι αφορά τη σχετική πολιτική. Σηµαίνουν προγραµµατισµό,
σηµαίνουν ορθολογική διαχείριση, σηµαίνουν, σε κάθε περίπτωση,
ότι πρέπει να σέβεται κανείς θεµελιώδεις αρχές που απορρέουν
από το Σύνταγµα και αφορούν βασικές ανάγκες του κοινωνικού
συνόλου.
Ο φιλελευθερισµός και η οικονοµία της αγοράς, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι -και δεν απευθύνοµαι στην Κυβέρνηση, γιατί έχει
µάλλον πάρει τις αποφάσεις της- έχουν κανόνες, δεν είναι ζούγκλα.
Αυτό φαίνεται ότι το αγνοεί η Κυβέρνηση που θυσιάζει τα πάντα στο
βωµό της εύκολης εξοικονόµησης χρήµατος.
Τελειώνω, λέγοντάς σας, κύριε Υπουργε, ότι έχει λεχθεί για την
ελευθερία ότι θέλει αρετή και τόλµη. Θα έλεγα ότι και η διαχείριση
του δηµόσιου χρήµατος και η διαχείριση του δηµόσιου τοµέα θέλει
και τόλµη και αρετή. 'Οπως αποδεικνύει αυτό το νοµοσχέδιο, ούτε
τόλµη έχετε -γιατί σύρεσθε να κάνετε ιδιωτικοποιήσεις και τις κάνετε
τυχαία- ούτε όµως πολιτική αρετή. ∆ιότι αυτό το νοµοσχέδιο όζει
αδιαφάνειας, η οποία αποτελεί ένα στοιχείο το οποίο διακρίνει την
πολιτική της Κυβέρνησης. Είναι ακριβώς η νοοτροπία του
χρηµατιστηρίου που ζήσαµε τον τελευταίο καιρό. Της αναρχίας
εκείνης που θέτει σε κίνδυνο και την εθνική οικονοµία και τους
µικροεπενδυτές. Είναι χαρακτηριστικό µιας κυβέρνησης που ούτε
ήξερε ούτε ξέρει και, πολύ φοβούµαι, ποτέ δεν θα µάθει τι σηµαίνει
οικονοµία της αγοράς, υγιής ανταγωνισµός, κράτος δικαίου.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Πεπονής έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΠΟΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό εισάγεται υποστηριζόµενο από
έναν απολύτως αναρµόδιο Υφυπουργό. Και προσωπικά λυπάµαι,
διότι υπονοώ τον κ. Νίκο Χριστοδουλάκη, που έχω πολύ
συγκεκριµένους λόγους να τον εκτιµώ ιδιαιτέρως για την κατάρτισή
του, για την εργατικότητά του και για το ήθος του.
Ακριβολογώντας, όµως, υποστηρίζω ότι δεν πρόκειται καν για ένα
νοµοσχέδιο, αλλά πρόκειται για µία σύµβαση. Μία σύµβαση µεταξύ
του ελληνικού δηµοσίου και κάποιων ιδιωτών. Ιδιωτών που
αποδέχοµαι απολύτως ότι είναι άγνωστοι. ∆ιότι εάν οι ιδιώτες αυτοί
ήσαν γνωστοί εκ των προτέρων, δεν θα επρόκειτο απλώς για
εσφαλµένη ρύθµιση, αλλά θα επρόκειτο για σκάνδαλο.
∆εν είναι σκάνδαλο, διότι δεν έχω την παραµικρή αµφιβολία ότι µε
ακρίβεια ο κ. Χριστοδουλάκης εβεβαίωσε ότι είναι άγνωστοι οι
µελλοντικοί µέτοχοι της ΕΥ∆ΑΠ. Είναι µία σύµβαση η οποία είναι
απολύτως επαχθής για το δηµόσιο, το ελληνικό κράτος, τον
ελληνικό λαό και τον 'Ελληνα φορολογούµενο και επαχθής επίσης
για τον καταναλωτή της περιοχής της Αττικής.
Οι περισσότερες από τις διατάξεις των άρθρων έως και το 5 δεν
έχουν καµία απολύτως πρακτική αξία. Η ουσία του νοµοθετήµατος
είναι το άρθρο 6. Και µε το άρθρο 6, όποιος το διαβάσει
προσεκτικά, αποκαλύπτεται ότι αυτοί οι µέτοχοι δεν θα πληρώνουν
τίποτα και για τίποτα και µόνο θα εισπράττουν. Θα εισπράττουν
από τους καταναλωτές και θα εισπράττουν και από το δηµόσιο.

Είναι ανακριβής η εντύπωση ότι τάχα η νέα εταιρεία θα προβαίνει
σε επενδύσεις και θα αντλεί κεφάλαια για επενδυτική
δραστηριότητα.
Η διάταξη του άρθρου 6, την οποία εάν είχαν κάνει δικηγόροι
αντισυµβαλλοµένων, θα έλεγα ότι είναι πάρα πολύ ευφυής, ορίζει τα
εξής: "Το Υπουργείο Ανάπτυξης µεριµνά για την έρευνα και τη
συλλογή του ύδατος." 'Εξω λοιπόν η νέα ΕΥ∆ΑΠ. "Το Υπουργείο
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων για τη µελέτη,
κατασκευή και λειτουργία νέων έργων...". Και όχι µόνο για την
κατασκευή και λειτουργία νέων έργων, αλλά επιπλέον "για τη
λειτουργία, συντήρηση και επέκταση των ήδη υφισταµένων έργων".
Με άλλα λόγια το δηµόσιο, ο ελληνικός λαός, θα δαπανούν και θα
επενδύουν για όλα όσα απαιτούν πράγµατι την άντληση κεφαλαίων,
όσα απαιτούν πράγµατι επενδυτικό κεφάλαιο, επενδυτική
χρηµατοδότηση.
Αλλά δεν είναι µόνον αυτό. Βεβαίως, εκχωρείται, µεταβιβάζεται στη
νέα εταιρεία, ο δευτερεύουσας σηµασίας εξοπλισµός, τα
δευτερεύουσας σηµασίας πάγια, που είναι το δίκτυο.
Ακούσατε όµως τι συµβαίνει και για το δίκτυο. "Η "Εταιρεία Παγίων
Ε.Υ∆.Α.Π." -δηλαδή το κράτος- "έχει την ευθύνη για τη λειτουργία
και συντήρηση των παγίων που θα µεταβιβαστούν". ∆ηλαδή θα
µεταβιβαστούν πάγια στη νέα εταιρεία, αλλά η νέα εταιρεία δεν θα
ξοδεύει µία δεκάρα για τη συντήρηση αυτών των παγίων. ∆ηλαδή
θα έχουν το δίκτυο, θα το εκµεταλλεύονται το δίκτυο και άλλοι θα
πληρώνουν. Και αυτοί οι άλλοι είναι ο ελληνικός λαός διά µέσου της
Κυβερνήσεως.
Αλλά, ακούσατε και παρακάτω: Εάν όµως αναλάβει αυτήν τη
συντήρηση των µεταβιβαζόµενων η νέα Εταιρεία Παγίων, αυτή η
νέα εταιρεία θα τα αναλάβει έναντι εύλογης αµοιβής. ∆ηλαδή θα
εισπράττουµε από τον καταναλωτή, αλλά θα εισπράττουµε και από
το κράτος. Εάν δεν θα εισπράττουµε από το κράτος, τότε το κράτος
θα µας δίδει όλον τον εξοπλισµό, θα προβαίνει σε όλες τις
επενδυτικές δαπάνες, ώστε η νέα εταιρεία απλώς να εισπράττει.
Ακούσατε και παρακάτω, σε ό,τι αφορά την αποχέτευση: Το
Υπουργείο ∆ηµοσίων 'Εργων µεριµνά για τη µελέτη, κατασκευή,
συντήρηση και επέκταση του δικτύου οµβρίων υδάτων, καθώς και
των έργων αντιπληµµυρικής προστασίας. Το Υπουργείο
Περιβάλλοντος µπορεί να αναθέτει το σύνολο ή τµήµα των
ανωτέρω εργασιών έναντι εύλογης αµοιβής.
'Αρα, εδώ πρόκειται για το εξής καταπληκτικό, το οποίο δεν έχει
καµία σχέση ούτε µε τον Ο.Τ.Ε. ούτε µε τα Ελληνικά Πετρέλαια.
Πρόκειται για την εξής καταπληκτική ρύθµιση. Αυτή η νέα εταιρεία
εισπράττει από δύο πηγές. ∆εν έχει καµία υποχρέωση να ξοδεύει.
Αλλά, εάν ξοδέψει, αυτό το έξοδο θα υπολογίζεται µέσα σε µια
αµοιβή ή, όπως πολύ ευθέως αποκαλείται, από ένα τίµηµα εύλογο.
Και ερωτώ: Τελικά τι θα προσφέρει αυτή η νέα εταιρεία; Αυτή η νέα
εταιρεία θα προσφέρει µόνο κέρδη στους µετόχους, οι οποίοι τελικά
θα φθάσουν βεβαίως στο 49%, όπως έγινε και µε τον Ο.Τ.Ε., που
ξεκίνησε από µικρά ποσοστά για να φτάσουµε στο ακραίο
προβλεπόµενο από το νόµο όριο.
Αλλά σε ό,τι αφορά τον Ο.Τ.Ε., ο Ο.Τ.Ε. αυτοχρηµατοδοτείται. Ο
Ο.Τ.Ε. αντλεί, για να κάνει επενδύσεις. Εδώ αντλούνται κεφάλαια
για να µη γίνει τίποτα.
Είπε ο κ. Χριστοδουλάκης ότι δεν έχει εισπρακτικό χαρακτήρα.
Και βεβαίως έχει εισπρακτικό χαρακτήρα υπέρ των ιδιωτών
µετόχων, κύριε Υφυπουργέ. Αυτόν τον εισπρακτικό χαρακτήρα έχει.
Και δευτερευόντως έχει εισπρακτικό χαρακτήρα σε ό,τι αφορά την
άντληση κάποιων κεφαλαίων, τα οποία δεν θα πάνε για
ταµιευτήρες, δεν θα πάνε για αγωγούς, δεν θα πάνε για δίκτυα. Για
τι θα πάνε;
Για να χρηµατοδοτηθεί ο άγνωστος διαχειριστής και διοικητής της
νέας εταιρείας; Γιατί µου κάνει εντύπωση ότι δεν αναφέρεται ποιος
θα έχει τη διαχειριστική και διοικητική ευθύνη αυτής της νέας
εταιρείας.
Ακόµη µου έκανε εντύπωση και κάτι άλλο, το οποίο λέω µε
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πόνο και ως Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ και ως Βουλευτής Αθηνών,
αλλά προπαντός ως ο Υπουργός που έτυχε να εισηγηθώ τον
πρώτο νόµο τον οποίο απέκτησε η χώρα για τη διαχείριση του
υδατικού δυναµικού. ∆εν αναφέρεται πουθενά ο ν.1739/198. Και ο
νόµος αυτός δεν ήταν δογµατικός της δηµοσιοποίησης. Βέβαια
όριζε ότι το νερό είναι φυσικό αγαθό για την ικανοποίηση
κοινωνικών αναγκών. Προέβλεπε βέβαια και περιπτώσεις ιδιωτικής
δραστηριότητας. Πώς τις προέβλεπε όµως; 'Ελεγε ότι ο ιδιώτης, µε
τις προϋποθέσεις που όριζε ο νόµος, µε τους ελέγχους που όριζε ο
νόµος, µπορεί να προβεί σε έργα, αλλά µε επιβάρυνση του ιδίου. Σε
έργα τα οποία ξεκινούν από την έρευνα και την αξιοποίηση των
υδατικών πόρων.
Εκεί βέβαια όπου κρίνεται ότι δεν χρειάζεται, ότι δεν είναι αναγκαία
η ανάθεση σε δηµόσιο φορέα, να έρθει ο ιδιώτης, υπό τις
προϋποθέσεις του νόµου για τη διαχείριση των υδατικών πόρων και
εφόσον αυτός ο ιδιώτης θα προβεί γνησίως σε επενδυτικές δαπάνες
για τον εντοπισµό των κοιτασµάτων και για την αξιοποίησή τους.
Εδώ όµως δεν πρόκειται περί αυτού. 'Ολα θα τα πληρώνει ο
'Ελληνας φορολογούµενος. Και βέβαια θα υπάρξει αύξηση της τιµής
του ύδατος. Εκτός εάν λιγοστέψουν τα έξοδα, γιατί όλα θα τα
αναλάβει ο 'Ελληνας φορολογούµενος µέσω της εταιρείας παγίων
και µέσω των δύο Υπουργείων τα οποία ανέφερα.
Αρκεί λοιπόν το άρθρο 6, αγαπητοί συνάδελφοι, για να
αντιληφθούµε ποιο είναι το νοµοθέτηµα. 'Ολα τα άλλα τα οποία
γράφονται για τους ενδεχόµενους σκοπούς της εταιρείας είναι
φιλολογία και είναι αντιγραφή τυποποιηµένων διατάξεων που
βρίσκουµε στα βασικά άρθρα των νόµων -των ειδικών νόµων
εννοώ- για τις ανώνυµες εταιρείες ή στα καταστατικά των
ανωνύµων εταιρειών.
Λυπούµαι, αλλά εµένα µου είναι αδύνατο να ψηφίσω αυτό το
νοµοσχέδιο, εκτός εάν απαλειφθεί το άρθρο 6, που το θεωρώ
απίθανο. Εφόσον όµως το άρθρο 6 θα υπάρχει µέσα, εγώ δεν
µπορώ να το ψηφίσω. ∆εν λέω ότι θα το καταψηφίσω. Είµαι σαφής.
∆εν καταψηφίζω. Είµαι Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ. Αλλά αδυνατώ να
δώσω θετική ψήφο γι' αυτό το νοµοσχέδιο, εφόσον θα παραµείνει
το άρθρο 6 το οποίο επιβαρύνει κατά τρόπο απαράδεκτο και
προκλητικό το σύνολο του ελληνικού λαού ως φορολογούµενους
και τους καταναλωτές της περιοχής της Αττικής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Πιπεργιάς έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΙΠΕΡΓΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πραγµατικά και εγώ έψαχνα να βρω την ανάγκη -µέσα απο τις
διατάξεις του νοµοσχεδίου- που οδήγησε την Κυβέρνηση να φέρει
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Θα ήταν λογικό να αναζητηθούν µε τη
µετοχοποίηση κεφάλαια, για να ενισχυθεί η κεφαλαιουχική βάση της
επιχείρησης, της ΕΥ∆ΑΠ, για την ανάπτυξή της. Είναι όµως
προφανές, από όσα ανέφερε προηγούµενα ο συνάδελφος Πεπονής
ότι αυτό δεν γίνεται. Επίσης θα ήταν λογικό να αναζητηθούν
κεφάλαια, εάν επρόκειτο η επιχείρηση να αντιµετωπίσει έναν έντονο
ανταγωνισµό, όπως για παράδειγµα συνέβη πριν από λίγο καιρό µε
τον ΟΤΕ ή όπως θα συµβεί αύριο µε τη ∆ΕΗ. 'Οµως ούτε αυτό
γίνεται, γιατί είναι γνωστό ότι συνεχίζεται το µονοπωλιακό καθεστώς
και δεν υπάρχει ουσιαστικός λόγος να γίνει αυτή η µετοχοποίηση.
Εάν υπήρχε εξάλλου και ουσιαστικός λόγος, θα υπήρχε -πιστεύω-
και οδηγία από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση η οποία θα προέβλεπε την
απελευθέρωση και αυτού του δικτύου, όπως υπάρχει οδηγία για την
απελευθέρωση του δικτύου της ηλεκτρικής ενέργειας, του δικτύου
των τηλεπικοινωνιών και του δικτύου των σιδηροδροµικών
µεταφορών.
Για να πετύχει όµως η µετοχοποίηση θα πρέπει να αναζητηθεί από
τους ιδιώτες που θα επενδύσουν, είτε µέσω χρηµατιστηρίου είτε
µέσα από τη διαδικασία των πακέτων, η προοπτική της
κερδοφορίας.
'Αρα θα πρέπει αυτή η κερδοφορία να προέλθει είτε από αύξηση
των τιµολογίων -ο Υπουργός είπε ότι δεν πρόκειται να γίνει, γιατί
υπάρχει η ελέγχουσα εποπτική επιτροπή που θα ελέγχει τα

τιµολόγια- είτε από αύξηση της κατανάλωσης, πράγµα που θα έχει
έµµεση επίπτωση στα αποθέµατα, αφού είναι γνωστό ότι τα
αποθέµατα είναι ένα κρίσιµο ζήτηµα. Μέχρι πρότινος είχαµε
περάσει µεγάλες κρίσεις λειψυδρίας και παίρναµε ένα σωρό µέτρα
για να αντιµετωπίσουµε αυτήν την ανεπάρκεια.
Η ΕΥ∆ΑΠ εκ των πραγµάτων κάνει και άλλα έργα, όπως έργα
αναβάθµισης της ζωής, δηλαδή βιολογικούς καθαρισµούς, έργα
αντιπληµµυρικής προστασίας. Αυτά τα έργα ανατίθενται στο
ελληνικό δηµόσιο. Αυτό είναι αναπόφευκτο, γιατί ποιoς θα έδινε
χρήµατα για να αναπτυχθούν τέτοια έργα που δεν είναι
ανταποδοτικά. Είναι λογικό ο κάθε ιδιώτης επενδυτής να αναζητά
την ανταπόδοση, την προσδοκία κέρδους.
Επιπλέον πρέπει να σχολιάσω το γεγονός ότι δεν υπήρξε επαρκής
διάλογος. ∆εν έγινε διάλογος µε τους εργαζόµενους. Τουλάχιστον
αυτό αναφέρεται από την οµοσπονδία των εργαζοµένων στο χώρο
της ΕΥ∆ΑΠ. ∆εν έγινε διάλογος ούτε µε τη Γενική Συνοµοσπονδία
Εργατών Ελλάδος. Ενηµερώθηκα από ένα σχετικό δελτίο Τύπου
της Γενικής Συνοµοσπονδίας, που έχει λόγο να εκφράζει και τους
εργαζόµενους και τους καταναλωτές. Στη διαδικασία παρενέβη και
το Εργατικό Κέντρο Αθήνας ζητώντας διάλογο και παραπέρα
διασάφηση αυτών των ρυθµίσεων. Ούτε οι φορείς της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης συµµετείχαν στο διάλογο, παρά το γεγονός της
συµµετοχής της Τοπικής Αυτοδιοίκησης στο διοικητικό συµβούλιο
της εταιρείας.
Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται βεβιασµένα, διότι οι σύµβουλοι στους
οποίους είχε ανατεθεί να διερευνήσουν αυτό το θέµα για να δούµε
τα πορίσµατά τους και τις προτάσεις τους δεν έχουν τελειώσει
ακόµα την εργασία τους. Είναι προφανές ότι κανένας σε αυτήν την
Αίθουσα δεν µπορεί να µην υποστηρίξει ότι δεν πρέπει να γίνει
εκσυγχρονισµός της ΕΥ∆ΑΠ, ότι δεν πρέπει να αλλάξουν τα κακώς
κείµενα, ότι δεν πρέπει να τύχει εφαρµογής ο ν.2414/96 για τον
εκσυγχρονισµό των δηµοσίων επιχειρήσεων και τη βελτίωση των
παρεχοµένων υπηρεσιών.
'Οµως δεν πείστηκα, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι
προς την κατεύθυνση της αναβάθµισης των υπηρεσιών και προς
την αναµόρφωση επί τα βελτίω των εργασιακών σχέσεων µε τη
χορήγηση µάλιστα µε ευνοϊκούς όρους µετοχών, όπως είπε ο κ.
Χριστοδουλάκης. Αυτό µου θυµίζει ότι όταν ήµουν µικρός µε
κυνηγούσαν πολλές φορές, να µου δώσουν δυναµωτικό φάρµακο -
µουρονόλαδο- που δεν είχε καλή γεύση. Αυτό, όµως, είχε και
ευεργετικές επιπτώσεις. Εδώ µάλλον περί άλλου ελαίου πρόκειται
στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Γι'αυτό, από τη δική µου πλευρά δεν
έχω πειστεί ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι αναγκαίο. Κατά συνέπεια
δεν πρόκειται να δώσω θετική ψήφο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Βαρβιτσιώτης έχει το
λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
περίµενα την αγόρευση του κυρίου Υφυπουργού Οικονοµικών µε
πολύ καλή διάθεση για να ακούσω τα επιχειρήµατά του. Να ακούσω
γιατί η Κυβέρνηση προχωράει σε αυτό το σχεδιασµό και γιατί φέρνει
για ψήφιση αυτό το σχέδιο νόµου. Λυπάµαι, αλλά ο κύριος
Υφυπουργός δεν έπεισε κανέναν, αλλά και δηµιούργησε
µεγαλύτερα ερωτηµατικά για την ορθότητα της ρυθµίσεως που
εισηγείται.
∆ύο ήταν τα χαρακτηριστικά της αγορεύσεως του κυρίου
Υφυπουργού. Πρώτον, η αοριστολογία. ∆εν είπε τίποτα και
απολύτως τίποτα για το µέλλον και την προστασία του
προσωπικού. Μεγάλες κουβέντες, ωραίες φράσεις, στην ουσία
όµως τίποτα. ∆εν ήταν όµως µόνο η αοριστολογία το
χαρακτηριστικό της αγορεύσεως του κυρίου Υφυπουργού. 'Ηταν η
προσπάθεια  αποπροσανατολισµού  της  Αιθούσης  αυτής,  αφού
προσπάθησε  να  µας  πείσει  ότι  ο  ΟΤΕ  µε  τις  νέες  ρυθµίσεις
που  κάνει,  δεν  αυξάνει  τα  τέλη.  Μα,  πού  ζείτε,  κύριε
Υφυπουργέ  των  Οικονοµικών;  Είπαµε  να  προσπαθείτε  να
αποπροσανατολίσετε  την  κοινή  γνώµη,  αλλά  όχι  µέχρι  αυτού
του  σηµείου.  ∆ιότι  και  ο  τελευταίος  'Ελλην  πολίτης
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γνωρίζει ότι µε τις ρυθµίσεις που εξήγγειλε ο ΟΤΕ η αύξηση των
τηλεφωνικών είναι πολύ µεγάλη.
Θα ξεκινήσω µε δύο παραδοχές και ελπίζω, ή µάλλον είµαι βέβαιος,
ότι θα συµφωνήσουµε σ' αυτές. Η πρώτη είναι ότι το νερό είναι
κύρια πηγή ζωής στον πλανήτη µας. Είναι κοινωνικό αγαθό και
µάλιστα αγαθό σε ανεπάρκεια.
Πριν από λίγες µέρες διάβασα µία δήλωση ενός κατ' εξοχήν ειδικού
πάνω στο νερό, εννοώ για την παγκόσµια κατανάλωση, του κ.
Ισµαήλ Σεραγκέλντιν, ο οποίος είναι αντιπρόεδρος της παγκόσµιας
τράπεζας και πρόεδρος της παγκόσµιας επιτροπής για το νερό.
Αναφέρει ότι σήµερα στον πλανήτη µας ένα δισεκατοµµύριο
διακόσια εκατοµµύρια άνθρωποι δεν έχουν πρόσβαση σε πόσιµο
νερό και µέχρι το 2025 ο αριθµός αυτός θα διπλασιαστεί και θα
φθάσει περίπου τα δύο δισεκατοµµύρια τριακόσια εκατοµµύρια
ανθρώπους.
Στην ίδια ανακοίνωση που σας ανέφερα µνηµονεύεται ότι το κόστος
αποκτήσεως της πρόσβασης σε πόσιµο νερό µέχρι το 2010
υπολογίζεται σε παγκόσµια κλίµακα σε τριάντα πέντε
δισεκατοµµύρια δολάρια ετησίως. Με τα στοιχεία αυτά γίνεται
φανερό πόσο σηµαντικό είναι το πόσιµο νερό και µάλιστα αγαθό σε
ανεπάρκεια. Γι' αυτό αφενός σωστή οργάνωση, σωστή διακίνηση,
σωστή χρήση και σε καµία περίπτωση δεν µπορεί συµφωνήσει
κανείς ότι αυτό το κοινωνικό αγαθό πρέπει να περάσει στη λογική
της υπερκατανάλωσης και της κερδοσκοπίας.
Θυµίζω ότι όταν ήµασταν εµείς στην κυβέρνηση στην περίοδο
1990-1993 αντιµετωπίσαµε ένα έντονο πρόβληµα λειψυδρίας και
σκεπτόµασταν στην κυβερνητική επιτροπή ακόµη τη µεταφορά
νερού µε πλωτά µέσα, τάνκερς και ευτυχώς υπήρξε η παρέµβαση
του τότε Υπουργού ∆ηµοσίων 'Εργων κ. Αχιλλέα Καραµανλή, ο
οποίος έκανε το µεγάλο έργο εµπλουτισµού της Υλίκης µε τα νερά
από τον Εύηνο. Και έτσι λύθηκε το µεγάλο αυτό πρόβληµα.
∆εν είναι µόνο η ποσότητα που λείπει από τον πλανήτη µας είναι
και η ποιότητα που πρέπει να υπάρχει. Αυτή είναι η πρώτη
παραδοχή και νοµίζω ότι σ' αυτή συµφωνούµε όλοι. Η δεύτερη είναι
ότι κάθε ανώνυµος εταιρεία έχει σαν κύριο στόχο τη δηµιουργία των
προϋποθέσεων για τη διανοµή κερδών στο µέλλον. Εφόσον λοιπόν
υπάρχει µια πολυµετοχική ανώνυµη εταιρεία, ο µέτοχος που θα
επενδύσει τα κεφάλαιά του ή το κοµπόδεµά του ή τις οικονοµίες του
είναι βέβαιο ότι θα προσδοκά ένα κέρδος απ' αυτήν την επένδυση.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Το κέρδος δε, πρέπει να είναι τουλάχιστον ίσο µε το επιτόκιο το
καταβαλλόµενο από το ταµιευτήριο. Αλλιώς γιατί θα επενδύσει;
Κατά συνέπεια είναι βέβαιο ότι θα µετατραπεί, µε τη µετοχοποίηση
της ΕΥ∆ΑΠ, το φυσικό αγαθό σε εµπορεύσιµο είδος.
Και θα ήθελα επίσης να πω ότι αν συµφωνήσουµε σε αυτές τις δύο
παραδοχές, που νοµίζω ότι είναι παραδοχές που δεν επιδέχονται
αµφισβήτηση, θα πρέπει να καταλήξουµε στο συµπέρασµα ότι ο
µέτοχος ο οποίος θα τοποθετήσει τα κεφάλαιά του σε αυτήν ή θα
παραπλανηθεί τοποθετώντας τα ή θα οδηγηθεί η επιχείρηση στην
αύξηση της τιµής του νερού. ∆εν υπάρχει άλλη λύση. Πως ο
µέτοχος θα πάρει το κέρδος του; Πώς ο µέτοχος θα ικανοποιηθεί
για την επένδυσή του; Μόνο µε το κέρδος. Πώς θα
πραγµατοποιηθεί το κέρδος; Μόνο µε την αύξηση της τιµής του
νερού, εκτός εάν θέλετε και αυτόν το µέτοχο να τον
παραπλανήσετε, ώστε να τοποθετήσει την περιουσία του, την
επένδυσή του, στην ΕΥ∆ΑΠ, χωρίς να έχει καµία αναµενόµενη
απόδοση.
∆ιερωτάται λοιπόν κανείς, αφού αυτές οι παραδοχές είναι
απολύτως σωστές, γιατί λοιπόν η Κυβέρνηση προχωρεί σε αυτήν τη
µετοχοποίηση του 49%; Ποια είναι η σκέψη της Κυβερνήσεως;
Θέλει να µας κάνει η Κυβέρνηση να πιστέψουµε ότι προχωρεί σε
αποκρατικοποιήσεις; Μα, δεν είναι αποκρατικοποίηση. Είναι ένα
σύστηµα το οποίο βρήκατε και το οποίο βεβαίως δεν περπατάει,
όπως δεν περπατάει και στις άλλες µετοχοποιούµενες εταιρείες.
Φοβάµαι ότι ο µόνος στόχος της Κυβερνήσεως είναι να

προσποριστεί και να αποκοµίσει χρήµατα τα οποία θα κλείσουν
µαύρες τρύπες του προϋπολογισµού ή θα διατεθούν για
προεκλογικές παροχές, δρόµο τον οποίο ακολουθείτε συνεχώς.
Θα έλεγα επίσης ότι είναι πάρα πολύ πονηρή η διάταξη του άρθρου
10. Επεσήµανε ο κ. Πεπονής το άρθρο 6. Εγώ επισηµαίνω τη
διάταξη του άρθρου 10. Τι λέει η διάταξη του άρθρου 10; Με το
άρθρο αυτό προβλέπεται µεταξύ άλλων η δυνατότητα εισαγωγής
στο Χρηµατιστήριο Αξιών Αθηνών δηµοσίων επιχειρήσεων και
οργανισµών µε ελεγµένη µία µόνο, την τελευταία, πριν την
εισαγωγή της στο Χρηµατιστήριο Αθηνών χρήση. 'Οταν
οποιαδήποτε ιδιωτική επιχείρηση θέλει τρεις τουλάχιστον χρήσεις
ηλεγµένες και µε κέρδη, εσείς εισάγετε στο Χρηµατιστήριο Αξιών
Αθηνών µε µόνο µία χρήση, η οποία είναι σαφώς παραπλανητική
για τον επενδυτή.
Κυρίες και κύριοι, αυτή είναι η πλευρά του νερού. Μήπως η
αποχέτευση έχει λιγότερη σηµασία; Η αποχέτευση και των οµβρίων
και των ακαθάρτων υδάτων αποτελούν και αυτές µια προσφορά στο
σύνολο και πρέπει να προσφέρονται χωρίς κέρδος, αν θέλουµε να
ζούµε σε ένα ευνοµούµενο κράτος. Και παραχωρείτε όλα αυτά σε
µια εταιρεία στην οποία θα έχετε εµπλέξει τον ατυχή µέτοχο, για να
τοποθετήσει τα χρήµατά του.
Φοβάµαι, κυρίες και κύριοι, ότι η τακτική αυτή είναι τελείως
λανθασµένη. Και φοβάµαι -για την Κυβέρνηση, εγώ το ελπίζω- ότι
δεν θα ανταποκριθεί το επενδυτικό κοινό σε αυτό το φιάσκο που
του ετοιµάζετε. ∆ιότι θα είναι παράλογο να µπει σε µια περιπέτεια το
επενδυτικό κοινό, όταν εσείς του λέτε ότι εγώ σαν Κυβέρνηση θα
κρατήσω την τιµή του νερού σταθερή.
Το ξέρετε, κύριε Υφυπουργέ, ότι η τιµή του νερού τα τελευταία
χρόνια είναι σταθερή; Γνωρίζετε ότι αυτό το κοινωνικό αγαθό
προσφέρεται στην ίδια τιµή τα τελευταία τουλάχιστον δέκα χρόνια;
Εσείς τι θα κάνετε; Πώς θα δώσετε τα κέρδη; Αυξάνοντας την τιµή
του νερού ή κρατώντας την τιµή του νερού σταθερή οπότε όµως θα
παραπλανήσετε το µικροεπενδυτή, τον οποίον άλλωστε έχετε πολύ
ταλαιπωρήσει τον τελευταίο καιρό µε τις παρεµβάσεις σας,
επεµβάσεις σας στο Χρηµατιστήριο Αθηνών.
Είναι αδιανόητο για µένα να ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο. Κατά
συνέπεια συντάσσοµαι απολύτως µε την εισήγηση του εισηγητού
της Μειοψηφίας και θα καταψηφίσω το νοµοσχέδιο. Ευχαριστώ
πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο συνάδελφος, κ.
Τσούρας έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τοποθετηθώ
σε ορισµένα θέµατα που η οµιλία του κυρίου Υφυπουργού δεν µε
κάλυψε. Και πραγµατικά λυπάµαι που ο Υφυπουργός δεν
ενδιαφέρεται να ακούσει τις απόψεις των Βουλευτών, αφού µετά την
έναρξη των οµιλιών των Βουλευτών απεχώρησε.
Πρώτο θέµα, θεσµικό καθεστώς.
Η µόνιµη θέση του ΠΑΣΟΚ πριν το 1981 και µετά το 1981 ήταν πως
η ΕΥ∆ΑΠ έπρεπε να παραχωρηθεί στην Τοπική Αυτοδιοίκηση,
όπως συµβαίνει παντού σε όλην την Ελλάδα, µε τις δηµοτικές
επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέτευσης, που οι κυβερνήσεις µας
όλα αυτά τα χρόνια τις ενίσχυσαν, τις έδωσαν νέες τεχνολογίες και
υποδοµές. Η ΕΥ∆ΑΠ δεν προχωρούσε -και αυτό λέγαµε- γιατί δεν
υπήρχε αυτός ο φορέας που να συνέδεε όλους τους δήµους του
Λεκανοπεδίου. Και αν σήµερα η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, που
ήδη έχει ζωή, δεν µπορεί να είναι αυτός ο φορέας, ας περιµέναµε
την ανασυγκρότηση της Αυτοδιοίκησης και στο Λεκανοπέδιο, τον
"ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ 2", γιατί όπως ξέρετε µε τον πρώτο εξαιρέθηκε το
Λεκανοπέδιο, και τότε να καταλήγαµε πού θα παραχωρείτο.
Ουδέποτε είπαµε ότι θα παραµείνει για πάντα στο κράτος,
ουδέποτε  είπαµε  ότι  θα  ιδιωτικοποιείτο,  ουδέποτε  είπαµε  ότι
θα  υπήρχε  µεικτό  καθεστώς  κράτους  και  ιδιωτικοποίησης.  Και
µάλιστα  πρώτη  φορά  βλέπω  εγώ  σε  νοµοσχέδιο  της
Κυβέρνησης  του  ΠΑΣΟΚ  να  υπάρχουν  ρητές  καταργούµενες
διατάξεις  συµµετοχής  των  ΟΤΑ  στη  διοίκηση  και  στο  κεφάλαιο.
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Ούτε καν αυτό δεν κρατήθηκε. Και πραγµατικά θα ήθελα να ακούσω
από τον κύριο Υφυπουργό την πολιτική του εξήγηση γι' αυτήν την
αλλαγή θέσης, στάσης και άποψης.
∆εύτερον, διαδικασία.
Η Κυβέρνησή µας και θεσµικά και ουσιαστικά για κάθε τέτοιας
σηµασίας και µορφής αλλαγές ακολουθεί και προωθεί το διάλογο
ως πολιτική της. Σ' αυτήν την περίπτωση τι έγινε; ∆ε υπήρξε καµία
συζήτηση µε τους εκπροσώπους των εργαζοµένων, εκτός από τις 8
Σεπτεµβρίου, τη δεύτερη µέρα των σεισµών, όταν τους είπε ότι
κατατίθεται αυθηµερόν το νοµοσχέδιο. Γιατί; Υπάρχει πολιτική και
θεσµική υποχρέωση να δίνονται τέτοια νοµοσχέδια στην ΟΚΕ για
την έκφραση γνώµης της. Και πάντοτε γίνεται. Σ' αυτό το
νοµοσχέδιο δεν υπάρχει. Γιατί; Η ΓΣΕΕ και το εργατικό κέντρο
Αθήνας οµόφωνα έλαβαν αρνητική θέση για το σχέδιο νόµου και
ζήτησαν συνάντηση µε το Υπουργείο. Ούτε η απόφασή τους
ελήφθη υπόψη ούτε συνάντηση έγινε. Γιατί; Η ΕΥ∆ΑΠ, όπως είπα
και πριν, σε θεσµικό επίπεδο αφορά πρώτα και κύρια τους ΟΤΑ,
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, δήµους του Λεκανοπεδίου. Οι πρώτοι µε
τους οποίους έπρεπε να συνεργαστεί το Υπουργείο ήταν η
Αυτοδιοίκηση και η ΤΕ∆ΚΝΑ. Ουδέποτε έγινε, ουδέποτε εκλήθησαν
έστω και µετά τη σύνταξη του νοµοσχεδίου. Γιατί;
Θα ήθελα να ακούσω από τον κύριο Υφυπουργό γιατί
καταστρατηγήθηκαν όλες απολύτως οι διαδικασίες διαλόγου µε
όλους τους φορείς που έπρεπε να είχαν πρωταρχικό και
αποφασιστικό λόγο γι' αυτό το νοµοσχέδιο.
Τρίτον, αναγκαιότητα λόγω ανταγωνισµού.
Είναι φανερό ότι τις µερικές µετοχοποιήσεις των ∆ΕΚΟ τις κατανοεί
κανείς. Θα έλεγα εδώ ότι θα ήταν και ωφέλιµες για τις επιχειρήσεις
και για τον πολίτη-καταναλωτή, όταν τις βοηθούν να αποκτήσουν
παραγωγικές δυνατότητες που θα βελτιώσουν τις υπηρεσίες από τη
µία, αλλά και θα αντισταθούν ταυτόχρονα σε συµφέροντα
παρόµοιων ιδιωτικών επιχειρήσεων, ιδιαίτερα µετά τις
απελευθερώσεις µέσω Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Είναι γνωστοί και δεδοµένοι οι λογαριασµοί για κάθε νοικοκυριό, το
περίφηµο τρίπτυχο, φως, νερό, τηλέφωνο. Ο ΟΤΕ έπρεπε να
προχωρήσει σε µερική µετοχοποίηση για να µπορέσουµε να
αντλήσουµε κεφάλαια, όπως γίνεται ήδη, για να ανταπεξέλθει στον
ανταγωνισµό σε επίπεδο υποδοµών και τεχνολογιών. Το ίδιο στα
πετρέλαια, το ίδιο στη ∆ΕΗ. Και πραγµατικά άκουσα µε φοβερή
περιέργεια σε πάρα πολλές περιπτώσεις ο κύριος Υφυπουργός
από το Βήµα να συγκρίνει αυτήν τη µετοχοποίηση µε τον ΟΤΕ. Του
υπενθυµίζω ότι ο ΟΤΕ είναι ένας ολόκληρος οργανισµός, όπου το
49% µετοχοποιείται. Εδώ µιλάµε, πρώτον, για ένα µέρος που είναι
καθαρά κρατικό, αυτό το περίφηµο νοµικό πρόσωπο που θα
κρατήσει τα φράγµατα και τους ταµιευτήρες, µία άλλη εταιρεία,
δεύτερη εταιρεία, η οποία θα είναι στο χρηµατιστήριο και, τρίτον -το
χρησιµοποίησε πάλι ο κ. Χριστοδουλάκης αυτό- η πολιτική
τιµολογίου θα γίνεται από το κράτος µε κοινή υπουργική απόφαση.
Τι συγκρίνουµε λοιπόν τον ΟΤΕ, που είναι ένα πράγµα σε όλα αυτά
τα επίπεδα, µε αυτό το περίεργο κατασκεύασµα που αναφέρετε
τώρα;
Θα έρθω τώρα στο θέµα του ανταγωνισµού. Είπαµε ποιος µπορεί
να συναγωνιστεί τη ∆ΕΗ, τον ΟΤΕ, τα πετρέλαια κλπ. Την ΕΥ∆ΑΠ
ποιος µπορεί να τη συναγωνιστεί; Υπάρχουν και δεν το γνωρίζω
εγώ, ιδιωτικές λίµνες, ιδιωτικά ποτάµια, ιδιωτικά φράγµατα στην
Ελλάδα;
Υπάρχουν και δεν το γνωρίζω -αυτό είναι το δεύτερο, κύριε
Πιπεργιά- όχι µόνο εγώ αλλά κανείς στην υφήλιο, επιστηµονικές
ανακαλύψεις παραγωγής νερού εκτός από τη συλλογή του µε το
φυσικό φαινόµενο της βροχής; Γιατί βέβαια η αφαλάτωση ή άλλες
τέτοιες τεχνικές δεν µπορεί να έχουν εφαρµογή σε έναν πληθυσµό
τεσσάρων εκατοµµυρίων ανθρώπων. Το νερό είναι φυσικό
µονοπώλιο. Οποιουδήποτε ιδιοκτησιακού καθεστώτος και αν είναι η
εταιρεία συλλογής και εκµετάλλευσής του, είναι φυσικό µονοπώλιο.
Θα ήθελα λοιπόν να µας εξηγήσει ο κύριος Υπουργός, ποιον
αντίπαλο, λόγω ανταγωνισµού, έχει στο µυαλό του και προωθεί
αυτήν τη λύση.

Οικονοµικά στοιχεία και µελέτες προοπτικής. Θα ήθελα να ρωτήσω:
Υπάρχουν τέτοια στοιχεία και τέτοιες µελέτες, που να δείχνουν και
να πείσουν και εµάς πως πρέπει, για όποιους λόγους, να
προχωρήσουµε στη λύση του νοµοσχεδίου;
Εγώ γνωρίζω πως το 1998 υπήρξε θετικός ισολογισµός στην
ΕΥ∆ΑΠ της τάξεως των δεκαέξι δισεκατοµµυρίων (16.000.000.000)
δραχµών. Εγώ γνωρίζω πως επίσηµα ο διευθύνων σύµβουλος της
εταιρείας είπε πως η πρόβλεψη για το 1999 είναι της τάξεως των
είκοσι ένα δισεκατοµµυρίων (21.000.000.000), όταν ταυτόχρονα το
δηµόσιο µε τις διάφορες εκφράσεις του οφείλει εξήντα πέντε
δισεκατοµµύρια (65.000.000.000) στην ΕΥ∆ΑΠ, όταν ταυτόχρονα
το τιµολόγιο µένει κολληµένο από την 1η Ιουλίου 1992 και ως
συµβολή -και σωστά κάνει- προς την αποπληθωριστική πολιτική,
αλλά και ως συµβολή -και σωστά κάνει- στην ενίσχυση του
κοινωνικού µισθού των Αθηναίων πολιτών.
Τώρα, για το µέλλον και το χρέος, αυτό εξοφλείται ουσιαστικά προς
τη µετοχοποιηµένη εταιρεία και επιδοτείται από κοινοτικούς πόρους
αλλά και το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων. Ερωτώ: Γιατί αυτήν
την επιδότηση να την έχει η µετοχοποιηµένη επιχείρηση και όχι η
δηµόσια και κοινωνικού χαρακτήρα επιχείρηση;
Μετά από αυτά, πραγµατικά θα ερωτούσα τον κύριο Υπουργό, ποια
είναι τέλος πάντων όλα αυτά τα οικονοµικά στοιχεία που οδηγούν
στη µετοχοποίηση και δεν γνωρίζουµε. Ακούσαµε ότι υπάρχουν
τέσσερις τουλάχιστον µελέτες, που ανατέθηκαν σε εταιρείες
συµβούλων και αφορούν το µέλλον της εταιρείας. Εάν αυτές έχουν
ολοκληρωθεί, γιατί δεν µας τις καταθέτουν εδώ να τις µελετήσουµε;
Εάν δεν έχουν ολοκληρωθεί, πώς προωθείται το νοµοσχέδιο, όταν
αυτές οι µελέτες υποτίθεται ότι θα βοηθήσουν να έχουµε καλύτερη
εικόνα για τις προοπτικές κάθε µορφής εταιρείας της ΕΥ∆ΑΠ; Θα
ήθελα κι εδώ µια απάντηση.
'Ερχοµαι στο επόµενο θέµα, που είναι η κοινωνική πολιτική και το
τιµολόγιο. Το νερό, στο Λεκανοπέδιο ιδιαίτερα, είναι φυσικό αγαθό
σε ανεπάρκεια. Θυµίζω πως το 1988-1989 οι λίµνες ήταν γεµάτες
και το 1990 έως το 1994 είχαµε λειψυδρία. Νοµίζω ότι όλοι µας
έχουµε εµποτιστεί µε το σύνθηµα της ΕΥ∆ΑΠ "προσέχουµε για να
έχουµε". Η µετοχοποίηση συνδέεται αναγκαστικά µε το τιµολόγιο και
την κατανάλωση και µάλιστα µε αυτήν την περίεργη ιστορία που
σας είπα µε τη σύνδεση κρατικής ΕΥ∆ΑΠ διά του νοµικού
προσώπου, µετοχοποιηµένης ΕΥ∆ΑΠ και κρατικής τιµολογιακής
πολιτικής.
Ο κ. Χριστοδουλάκης αναφέρθηκε στην Αγγλία. Να του υπενθυµίσω
ότι στο Λονδίνο είναι η µόνη ιδιωτική επιχείρηση. Ο ίδιος ανέφερε
ότι σε όλην την υπόλοιπη Ευρώπη αυτές οι επιχειρήσεις είναι
δηµοτικές κατά κύριο λόγο επιχειρήσεις, συνεργαζόµενες µε τους
άλλους. Εδώ ξεχάσαµε ότι υπάρχει Τοπική Αυτοδιοίκηση.
Εάν υπάρχει λειψυδρία λοιπόν, τι σενάρια θα υπάρχουν; Θα
υπάρχουν τρία σενάρια.
Πρώτον, πιθανόν να υπάρξει περιορισµός της κατανάλωσης µε
αύξηση του τιµολογίου. Τι σηµαίνει αυτό; Κερδοφορία των µετόχων
και ταυτόχρονα οικονοµική επιφόρτιση των καταναλωτών µε
υψηλές τιµές.
∆εύτερον, πιθανόν να υπάρξει περιορισµός της κατανάλωσης,
χωρίς αύξηση του τιµολογίου. 'Αρα, λόγω φυσικού φαινοµένου θα
υπάρχει δραστική πτώση της αξίας της µετοχής.
Και, τρίτον, πιθανόν να µην υπάρξει περιορισµός της κατανάλωσης,
οπότε θα υπάρξει έλλειψη των αναγκαίων ποσοτήτων µε
δραµατικές πια συνέπειες για τους κατοίκους του Λεκανοπεδίου.
'Αρα, κάποιοι, ακριβώς λόγω της µετοχοποίησης, θα τιµωρηθούν
ακριβά και σκληρά. Γιατί να γίνει αυτό;
Και βέβαια, µετά το 2004, όταν το τιµολόγιο θα διαµορφώνεται µε
βάση την ανταποδοτικότητα, θα είναι πολύ πιο ακραία τα
φαινόµενα.
Κλείνοντας,  κύριε  Πρόεδρε,  θέλω  να  πω  πως  η  ΕΥ∆ΑΠ,  κατά
τη  γνώµη  µου,  όλα  αυτά  τα  χρόνια  έχει  ένα  σηµαντικό  έργο
στο  ενεργητικό  της.  Σοβαρά  έργα  υποδοµής,  δεκαπλα-
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σιασµός των καταναλωτών, διπλασιασµός του δικτύου χωρίς
προβλήµατα, µε χαµηλό τιµολόγιο και µε πολύ καλή ποιότητα
νερού.
Bέβαια πρέπει να υπάρξει σχέδιο ανάπτυξης, εκσυγχρονισµού,
αναδιοργάνωσης προσφεροµένων υπηρεσιών, αλλά δεν κατανοώ
γιατί η λύση που αποτυπώνει το σχέδιο νόµου οδηγεί προς αυτήν
την κατεύθυνση. Θα ήθελα πραγµατικά να ακούσω τις απόψεις του
κυρίου Υφυπουργού για όλα όσα επεσήµανα ανάµεσα σε άλλα
ζητήµατα, που λόγω χρόνου δεν προλαβαίνω να αναλύσω, για να
µπορέσω να πειστώ και να ψηφίσω το νοµοσχέδιο, γιατί δυστυχώς
µε αυτές τις διατάξεις και µε αυτήν την οµιλία του δεν έχω πειστεί.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Ιντζές έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και το
συζητούµενο νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο που εντάσσεται σε
µια πολιτική της Κυβέρνησης, των ιδιωτικοποιήσεων. Είναι µια
πολιτική που υλοποιεί ανειληµµένες υποχρεώσεις προς την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, που είχαν εξαγγελθεί όταν η δραχµή µπήκε
στο σύστηµα των συναλλαγµατικών ισοτιµιών της Ευρώπης το
Μάρτιο του 1998.
Το νερό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα αγαθό πρώτιστα
ζωτικό και µετά κοινωνικό. Πολλά αγαθά κοινωνικά µπορούµε να τα
στερηθούµε και να µη στερηθούµε τη ζωή. Αν στερηθούµε του
νερού, στερούµεθα της ζωής. Εποµένως είναι πρώτιστη φροντίδα
του κράτους η εξασφάλιση νερού στο λαό. Γι' αυτό και οι εταιρείες
υδάτων ήταν όλες εταιρείες που ανήκαν στο δηµόσιο και κυρίως, αν
εξαιρέσουµε τη Θεσσαλονίκη και την Αθήνα, ανήκαν στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση και ανήκουν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αιτιολογία της µετοχοποίησης,
ιδιωτικοποίησης της ΕΥ∆ΑΠ είναι ότι πρέπει να εξευρεθούν
κεφάλαια για να εκσυγχρονιστεί το δίκτυο, να βελτιωθεί η ποιότητα
του νερού και να µπορέσει να εξασφαλίσει την ύδρευση του
λεκανοπεδίου της Αττικής. 'Ολες αυτές οι αιτιολογίες είναι
αναληθείς.
Η κύρια και η αληθής αιτιολογία είναι ότι έχει εισπρακτικό
χαρακτήρα, αφ' ενός γιατί είναι µια προσαρµογή της πολιτικής της
Κυβέρνησης στη φιλελευθεροποίηση της οικονοµίας και αφ' ετέρου
έχει καθαρά εισπρακτικούς λόγους. Και τα δύο επιτυγχάνονται,
αλλά δεν επιτυγχάνεται η ύδρευση των Αθηνών. Και οι λόγοι τους
οποίους επικαλείται η Κυβέρνηση, είναι ψευδείς.
'Οταν κατέθετε ενώπιον της Επιτροπής Οικονοµικών ο νυν
πρόεδρος της ΕΥ∆ΑΠ, σε ερώτησή µου απάντησε ότι τα τελευταία
τρία χρόνια η ΕΥ∆ΑΠ είχε κέρδη. Ενώ ήταν πράγµατι ελλειµµατική,
το 1997 είχε οκτώ δισεκατοµµύρια δραχµές (8.000.000.000) κέρδη.
Το 1998 είχε δεκαέξι δισεκατοµµύρια (16.000.000.000) δραχµές
κέρδη και το 1999 µέχρι τώρα έχει δεκαεννέα δισεκατοµµύρια
δραχµές (19.000.000.000) κέρδη.
Τώρα να δούµε και τις επενδύσεις. Το 1998 έγιναν 14,5
δισεκατοµµύρια δραχµές επενδύσεις από την ΕΥ∆ΑΠ για την
ύδρευση. Το 1999 είναι προγραµµατισµένα σαράντα πέντε
δισεκατοµµύρια (45.000.000.000) και το 2000 είναι εβδοµήντα
τέσσερα (74.000.000.000) δισεκατοµµύρια δραχµές.
Τι σηµαίνει αυτό; 'Οτι η ανάγκη εξεύρεσης επενδυτών για να
εκσυγχρονιστεί και να λειτουργήσει αποδοτικότερα η ΕΥ∆ΑΠ και να
τροφοδοτεί το λαό της Αττικής µε νερό, είναι αναληθής.
Αλλά ας πάµε τώρα και σ' ένα άλλο επιχείρηµα, που επικαλείται η
Κυβέρνηση και δεν είναι αληθές.
Είναι ότι θέλει η Κυβέρνηση να καταστήσει και την ΕΥ∆ΑΠ µια
επιχείρηση που να λειτουργεί µε τους κανόνες της αγοράς και να
εισαχθεί και στο χρηµατιστήριο.
'Οµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ είναι η µεγάλη αδυναµία
του επιχειρήµατος του παρισταµένου Υφυπουργού ότι µπορεί η
µετοχή της ΕΥ∆ΑΠ να εισαχθεί στο χρηµατιστήριο. Στην Επιτροπή
ο κύριος Υπουργός, για να απαντήσει στο ερώτηµά µου πώς θα
διαµορφώνεται στο χρηµατιστήριο η µετοχή της ΕΥ∆ΑΠ, είπε "όπως
και του ΟΤΕ". Λησµονεί όµως ο κύριος Υπουργός ότι στις

τηλεπικοινωνίες υπάρχει η απελευθέρωση της αγοράς. Το 2001 ή
2002 ή 2003 τηλεφωνική εταιρεία θα µπορώ να κάνω και εγώ, ο
κάθε ιδιώτης. 'Οπως συµβαίνει σήµερα στην κινητή τηλεφωνία θα
µπορεί να συµβεί και στη συµβατική, κάτι που και µε τις
προδιαγραφές του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου δεν υπάρχει για την
ΕΥ∆ΑΠ, διότι µονοπωλιακή θα είναι η επιχείρηση και τώρα που
µετοχοποιείται.
Το θέµα είναι πώς θα υπάρχει ανταγωνισµός για να διαµορφώνεται
η τιµή της µετοχής της ΕΥ∆ΑΠ στο χρηµατιστήριο. Εάν τα κέρδη της
εταιρείας θα προσδιορίζονται από το τιµολόγιο που θα καθορίζει
κάθε φορά η Κυβέρνηση, τότε στρεβλώνει και την έννοια του
χρηµατιστηρίου, την έννοια της αγοράς, προσφοράς και ζήτησης και
προσδοκίας κερδών ή µε τα οικονοµικά αποτελέσµατα της
επιχείρησης της οποίας η µετοχή θα είναι στο χρηµατιστήριο
διαπραγµατεύσιµη.
Εδώ είµαι βέβαιος ότι και σήµερα δεν θα απαντήσει ο κύριος
Υπουργός, διότι δεν µπορεί να απαντήσει και ότι κάνει συγκρίσεις
ανοµοίων πραγµάτων.
Και η µετοχή της ∆ΕΗ, αν εισαχθεί στο χρηµατιστήριο, θα µπορεί να
λειτουργεί µε τους όρους της αγοράς διότι θα υπάρχουν και άλλες
εταιρείες που θα παράγουν ρεύµα, ενώ καµία εταιρεία -δεν
προβλέπει το νοµοσχέδιο- δεν θα υπάρχει, που να διανέµει νερό,
και καλώς γίνεται αυτό, για να µπορεί να υπάρχει ανταγωνισµός
των δύο επιχειρήσεων, της ΕΥ∆ΑΠ και της άλλης που θα γίνει, για
να πούµε, ναι, υπάρχει απελευθέρωση της αγοράς και
ανταγωνισµός και διαµόρφωση της τιµής.
Εποµένως πού καταλήγουµε; Καταλήγουµε στο γεγονός ότι την
τιµολογιακή πολιτική της ΕΥ∆ΑΠ θα την ορίσει η Κυβέρνηση. 'Αρα,
τα κέρδη των ιδιωτών, των µετόχων θα προσδιορίζονται από την
Κυβέρνηση.
Και είπε πολύ σωστά πριν από λίγο ο συνάδελφος -αν θυµάµαι
καλά- κ. Βαρβιτσιώτης ότι το πολύ-πολύ η τιµολογιακή πολιτική που
θα ορίζεται από την Κυβέρνηση, να είναι αυτή του τρέχοντος
επιτοκίου του ταµιευτηρίου. Αν είναι διαφορετική, θα είναι χαριστική.
Και το ερώτηµα είναι πώς θα σταθεί αυτή η εταιρεία µέσα στο
χρηµατιστήριο. Αυτή είναι µια παρατήρηση που θα δείτε ότι και µε
τους κανόνες της ελεύθερης αγοράς δεν θα µπορεί να λειτουργήσει
αυτή η επιχείρηση. Θα είναι κρατικοδίαιτη δηλαδή, και κάθε φορά
που θα διαµορφώνεται το τιµολόγιο, θα γίνονται ενστάσεις ότι είναι
χαριστική αυτή η τιµολόγηση του νερού, διότι θα λέµε "µε ποιο
κριτήριο;", εάν συµβεί αυτό που είπαµε, το κέρδος του
επενδεδυµένου κεφαλαίου είναι µεγαλύτερο από το τρέχον επιτόκιο
του ταµιευτηρίου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι το σχέδιο νόµου είναι ένα
εξάµβλωµα ιδιωτικοποίησης. Θυµίζει πράγµατι ετεροβαρή
σύµβαση. Από τη µια όλες τις υποχρεώσεις τις αναλαµβάνει το
κράτος -και στο άρθρο 6 και στο άρθρο 4- και η συνιστωµένη
"ΕΥ∆ΑΠ Α.Ε." το µόνο που αναλαµβάνει είναι η διανοµή του νερού.
Ακόµα και τα έργα υποδοµής του δικτύου που δεν θα ανήκουν στο
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου ΕΥ∆ΑΠ -η εταιρεία των παγίων
δηλαδή- θα ανήκει στην ΕΥ∆ΑΠ στην εκµετάλλευση, αλλά τη
συντήρηση και την κατασκευή και στην επέκταση προφανώς από το
πνεύµα του νόµου εξάγεται ότι θα είναι υποχρέωση του δηµοσίου ή
της εταιρείας παγίων.
Το τρίτο που έχω να παρατηρήσω είναι ότι δεν µπόρεσε να µας
πείσει ο κύριος Υπουργός ούτε καν να εξηγήσει, γιατί υπάρχει η
υποχρέωση στο άρθρο 7 ότι το δηµόσιο επιχορηγεί την ΕΥ∆ΑΠ,
είτε από κοινοτικούς πόρους είτε από το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων από το 2000 έως το 2008, σε ποσοστό 60% των
επενδύσεων που θα κάνει η ΕΥ∆ΑΠ.
Με ποια αιτιολογία; ∆ηλαδή θα επενδύει το δηµόσιο, ο 'Ελληνας
φορολογούµενος και θα αυξάνουν τα κέρδη και του ιδιώτη, του 49%
που θα δοθεί στους ιδιώτες; Η εταιρεία, λοιπόν, αυτή που
συνιστάται είναι λεόντεια, ετεροβαρής.
Το  άλλο  ερώτηµα  που  έκανα  στην  επιτροπή  και  δεν  απήντησε
ο  κύριος  Υπουργός  είναι  το  εξής.  Αυτές  οι  επενδύσεις  που
αναλαµβάνει  το  δηµόσιο  να  κάνει  για  την
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ΕΥ∆ΑΠ θα κεφαλοποιούνται; Αν ναι, η αύξηση αυτών των παγίων
πού θα υπολογίζεται; Θα έχουµε αύξηση κεφαλαίου ή θα έχουµε
ανάληψη χρέους από την ΕΥ∆ΑΠ έναντι του δηµοσίου και πρέπει
να εξοφληθεί; Εκτός αν κάνουµε επενδύσεις και οι ιδιώτες αυξάνουν
τα κέρδη τους. ∆ηλαδή γίνονται επενδύσεις και η εταιρεία δεν
εξοφλεί, τα θεωρεί δεδοµένα ότι είναι δικά της και έχει µόνο κέρδη.
'Οταν γίνεται επένδυση σε µια επιχείρηση αµέσως δηµιουργείται
χρέος, είτε αύξησης του κεφαλαίου είτε δάνεια που πρέπει η
επιχείρηση να τα εξοφλήσει.
Εδώ τι έχουµε; 'Εχουµε επενδύσεις, χωρίς καµία υποχρέωση της
"ΕΥ∆ΑΠ Α.Ε." να εξοφλήσει αυτό το δάνειο ή να αυξήσει το
κεφάλαιο της εταιρείας. Εποµένως ή οι µετοχές του δηµοσίου από
πενήντα πρέπει να πάνε εξήντα ή εβδοµήντα τοις εκατό, όταν θα
έχουµε επί οκτώ χρόνια επενδύσεις της ΕΥ∆ΑΠ κατά 60%. Θα
χρηµατοδοτούνται από το δηµόσιο ή πρέπει να αναλαµβάνει
υποχρέωση εξόφλησης ισόποσου χρέους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ξέρω πού οδηγεί αυτή η
φρενίτιδα που έχει καταλάβει την Κυβέρνηση στο θέµα των
ιδιωτικοποιήσεων. Προφανώς εξηγείται στο ότι θέλει να πετύχει
τους στόχους του Μάαστριχτ, ανεξάρτητα από το πού οδηγεί τον
τόπο.
Πράγµατι, ουδέποτε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. είχε µιλήσει για ιδιωτικοποίηση ή
και µετοχοποίηση των εταιρειών ύδρευσης Θεσσαλονίκης και
Αθήνας. Το λέω γιατί επίκειται και η κατάθεση νοµοσχεδίου για τη
Θεσσαλονίκη, για την ΟΥΑΘ. Λέγαµε τότε όλοι ότι θα πρέπει να
γίνει δηµοτικοποίηση των επιχειρήσεων. Τώρα όχι µόνο δεν γίνεται
δηµοτικοποίηση, αλλά ρητά αποκλείεται η δυνατότητα να
συµµετέχουν οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης πρώτου και
δεύτερου βαθµού στην επιχείρηση αυτή. ∆ηλαδή γίνεται το άκρως
αντίθετο.
Είµαστε στο ευχάριστο ή το δυσάρεστο φαινόµενο -θα το κρίνετε
σεις- να γίνεται κριτική σ' αυτήν την πολιτική της Κυβέρνησης του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. από τη Νέα ∆ηµοκρατία από τα αριστερά. Η Νέα
∆ηµοκρατία είναι εναντίον της ιδιωτικοποίησης της εταιρείας
ύδρευσης -και πολύ σωστά- και το ΠΑ.ΣΟ.Κ. δέχεται κριτική, γιατί
ιδιωτικοποιεί µια επιχείρηση, όπως είναι το νερό. Και όχι µόνο αυτό,
αλλά και ό,τι σκοπούς είχε η ΕΥ∆ΑΠ µε την παλιά της µορφή, δεν
συµπεριλαµβάνονται στις υποχρεώσεις της νέας "ΕΥ∆ΑΠ Α.Ε.",
γιατί τα αντιπληµµυρικά έργα είναι εκτός υποχρεώσεων της ΕΥ∆ΑΠ
και αν τα αναλάβει, θα τα αναλάβει επ' αµοιβή.
∆ηλαδή, τι παίρνει; Παίρνει το φιλέτο, το έτοιµο νερό και θα το φέρει
από τα πέρατα της Ελλάδας, από την Φωκίδα, π.χ. η εταιρεία
παγίων, διυλισµένο και καθαρισµένο. ∆ηλαδή θα κάνει τον παλιό
νερουλά επί κέρδει η ΕΥ∆ΑΠ.
Αυτά είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαράδεκτα πράγµατα και
ακατανόητα όχι µόνο για έναν που κάνει κριτική από τα αριστερά,
αλλά και έναν ορθόδοξο συντηρητικό πολιτικό, γιατί πράγµατι
πουθενά δεν υπάρχει ιδιωτικοποίηση του νερού και όπου υπήρξε
ήταν αποτυχία. 'Αλλο το νερό της Αγγλίας, που δεν το πίνει κανείς
και άλλο το νερό της Ελλάδας, που είναι ένα αγαθό που µας το
χάρισε ο Θεός, η φύση, και που πίνεται. Τα νερά στην Ευρώπη
συνήθως είναι µη πόσιµα. Εδώ είναι πόσιµο. Το εµφιαλωµένο νερό
είναι πολυτέλεια. Το νερό της Αθήνας είναι συγκρίσιµο µε τα
εµφιαλωµένα νερά. Παρά ταύτα, κάνουµε συγκρίσεις δύο ανόµοιων
πραγµάτων, του Λονδίνου µε την Ελλάδα, την Αθήνα.
Αποφεύγει, όµως, να αναφερθεί ο κύριος Υπουργός στην Ιταλία,
όπου σε όλες τις πόλεις υπάρχουν δηµοτικές επιχειρήσεις ή µικτές.
Πάντως, όχι ιδιωτών. Γιατί εδώ στην ουσία είναι ιδιωτών.
Τα βάρη που αναλαµβάνει το κράτος να κάνει έργα και να διανέµει
µόνο η ΕΥ∆ΑΠ το νερό είναι κάτι που δεν µπορεί κανείς να το
διανοηθεί. Με αυτές τις σκέψεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς
καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.
Προτού κατέλθω από το Βήµα, θέλω να κάνω µία παρατήρηση που
πιστεύω ότι θα γίνει κοινή επωδός. ∆εν έγινε διάλογος. Κοιτάξτε µία
έκκληση της Οµοσπονδίας Προσωπικού 'Υδρευσης Αποχέτευσης
Ελλάδος η οποία επιδόθηκε σε όλα τα κόµµατα που λέει: Επειδή

κατατέθηκε στη Βουλή νοµοσχέδιο που αφορά τη µετοχοποίηση της
ΕΥ∆ΑΠ και επειδή η Κυβέρνηση δεν προέβει ούτε στο στοιχειώδη
διάλογο, ως είχε χρέος µε την Οµοσπονδία µας, ζητούµε από σας
να απαιτήσετε την παρουσία εκπροσώπων µας στη διαδικασία της
συζήτησης, προκειµένου να καταθέσουµε και σε σας τις απόψεις
µας.
Φανταστείτε ένα χρέος δηµοκρατικής αντίληψης και λειτουργίας της
πολιτείας και της κοινωνίας και προπαντός του ΠΑ.ΣΟ.Κ. ∆εν
καταδέχεται να ακροαστεί τους εκπροσώπους της επιχείρησης που
αλλάζει τη νοµική της και οικονοµική µορφή. Αλλά και όταν διεξάγει
διαλόγους η Κυβέρνηση, ξέρετε τι διαλόγους κάνει, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι; ∆ιαλόγους σαλονιού και κεκλεισµένων των θυρών. ∆εν
γίνεται διάλογος να διαφωτιστεί η κοινωνία. Γιατί αν γινόταν
διάλογος δηµόσιος -µε κανένα δεν έγινε, αλλά και αν γινόταν µόνο
µε την Οµοσπονδία, θα το ήξερε η Οµοσπονδία και ο Υπουργός- οι
Αθηναίοι ανεξαρτήτως πολιτικής τοποθέτησης θα είχαν ξεσηκωθεί.
Τους αφαιρείτε το κυριότερο αγαθό. Είπαµε ζωτικό αγαθό εν
ανεπαρκεία, αλλά και κοινωνικό. Γιατί δεν είναι µόνο για τη ζωή,
είναι και για την καθαριότητα αλλά και για την υγεία. 'Ολη η Αθήνα
θα ήταν στο πόδι, αλλά δεν τολµάει η Κυβέρνηση να κάνει διάλογο
και λάθρα περνάει τις δήθεν σωτήριες λύσεις για την ελληνική
οικονοµία και κοινωνία µε αυτά τα νοµοσχέδια, που είναι
νοµοσχέδια ντροπής για ένα σοσιαλιστικό κόµµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και εµείς δηλώνουµε ότι θα
καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο και θα καλέσουµε τους 'Ελληνες
Βουλευτές να ψηφίσουν ονοµαστικά, για να αναλάβει ο καθένας την
ευθύνη του και να µην έχουν άλλοθι ότι ήταν δήθεν υποχρέωση
κοµµατικής πειθαρχίας. Μερικές φορές έρχεται η ώρα που πρέπει ο
καθένας µας και σαν άτοµο να αναλάβει τις ευθύνες του και εµείς θα
το προκαλέσουµε αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κουλούρης έχει το
λόγο.
ΚΙΜΩΝ ΚΟΥΛΟΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πίστευα πάντοτε και
πιστεύω πολύ περισσότερο σήµερα πως ορισµένα κοινωνικά
αγαθά, όπως είναι το νερό -θα έλεγα βεβαίως και η ενέργεια και οι
τηλεπικοινωνίες, αλλά είναι κάτι διαφορετικό αυτό- θα πρέπει να
εξακολουθήσουν να έχουν το δηµόσιο χαρακτήρα τους και να
ελέγχονται ασφαλώς από τους κρατικούς φορείς.
Αυτό υπαγορεύει η διαφύλαξη του κοινωνικού συµφέροντος. Αυτά
υπερασπιζόµαστε επί τόσα χρόνια σαν παράταξη. Και αυτό που
κάναµε, κύριε Χριστοδουλάκη -γιατί έχω διαβάσει τελευταία ένα σας
βιβλίο- δεν αποτελεί χαµένη δεκαετία του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και λαϊκισµό.
Αποτελεί κορυφαία ιδεολογική πολιτική επιλογή και λυπάµαι που
δεν την παρακολουθήσατε τόσα χρόνια.
Για αυτά τα αγαθά και γι' αυτές τις υπηρεσίες µε ευρύτερη και
στρατηγική σηµασία για την ανάπτυξη του τόπου και την
εξασφάλιση των συµφερόντων του λαού µας, του 'Ελληνα
καταναλωτή, δεν πιστεύουµε ότι η παραγωγή και προσφορά τους
πρέπει να ελέγχονται από ιδιώτες, που κινούνται ασφαλώς µε βάση
το κριτήριο της ιδιωτικής εκµετάλλευσης, δηλαδή τη µεγιστοποίηση
του κέρδους.
Η ιδιωτικοποίηση, θα έλεγα στη Νέα ∆ηµοκρατία, δεν ταυτίζεται
πάντοτε -θα έλεγα περίπου καθόλου, αλλά, εν πάση περιπτώσει,
κάνω εδώ υποχώρηση- µε αποτελεσµατικότερη διαχείριση, που να
διασφαλίζει ταυτόχρονα και αυτόµατα και χαµηλές τιµές στον
καταναλωτή, ποιότητα και καινούριες επενδύσεις. Σε πολλές δε
περιπτώσεις η ιδιωτικοποίηση, ιδιαίτερα στην Ευρώπη, οδήγησε
στο αντίθετο αποτέλεσµα. Και αν πάρει κανείς το παράδειγµα, κύριε
Υφυπουργέ, που εσείς δανειστήκατε, της Μεγάλης Βρετανίας...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
'Οχι, δεν το ανέφερα εγώ.
ΚΙΜΩΝ ΚΟΥΛΟΥΡΗΣ: Χαίροµαι, διότι δεν φαντάζοµαι ποτέ ότι θα
είστε εσείς θιασώτης της Θάτσερ, γιατί µόνο η Θάτσερ
ιδιωτικοποίησε το νερό.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Και το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
ΚΙΜΩΝ ΚΟΥΛΟΥΡΗΣ: Αφήστε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. Το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
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έχει θέσεις, έχει επιλογές. Η παράταξη αυτή έχει αρχές και θα
συνεχίσουµε να τις παλεύουµε µια σειρά από στελέχη αυτές τις
αρχές...
'Ελεγα, λοιπόν, ότι σε πολλές περιπτώσεις, όπως αυτή της Μεγάλης
Βρεταννίας, βλέπει κανείς ακριβώς να πλουτίζουν οι ιδιοκτήτες
εκείνων των επιχειρήσεων που πριν ανήκαν στο δηµόσιο τοµέα και
να έχουν κυριολεκτικά διαλυθεί αυτές οι επιχειρήσεις, έχουν
υποβιβαστεί υπηρεσίες τους και έχουν πλέον ακριβά τιµολόγια.
Η διαφύλαξη, λοιπόν, του κοινωνικού συµφέροντος σηµαίνει για
µένα ότι η κρατική διαχείριση των στρατηγικής σηµασίας εθνικών
επιχειρήσεων θα πρέπει να γίνεται πάντοτε µε το ελάχιστο κόστος
παραγωγής, το οποίο εξασφαλίζει χαµηλές τιµές για τους
καταναλωτές.
Πίστη µου πάντοτε ήταν, είναι και παραµένει, πως η διαχείριση των
επιχειρήσεων πρέπει να εντάσσεται σε έναν ευρύτερο οικονοµικό
και κοινωνικό σχεδιασµό και να λαµβάνονται υπόψη η ιδιαιτερότητα
και τα προβλήµατα που έχει η περιφέρεια στη χώρα.
Τι θέλω να πω εδώ, δηλαδή, για να το πω απλά: Θέλω να πω ότι η
παροχή υπηρεσιών, όπως ηλεκτρικού ρεύµατος και νερού βεβαίως,
σε αποµακρυσµένες, ή υποβαθµισµένες περιοχές, που απαιτεί
επενδύσεις µε αρνητική απόδοση, θα πρέπει να διασφαλίζεται στα
πλαίσια ενός εθνικού σχεδιασµού, κάτι που θα άφηνε εντελώς
αδιάφορους τους ιδιώτες, γιατί θα ήταν ασφαλώς µεγάλο το κόστος.
Εξ άλλου, όσον αφορά το νερό, η αστικοποίηση, η υπεράντληση
υδάτινων υπόγειων πηγών, η δηµογραφική εξέλιξη, οι
κλιµατολογικές αλλαγές στον πλανήτη µας έχουν περιορίσει
σηµαντικά την προσφορά του πολύτιµου αυτού αγαθού.
Βρισκόµαστε λοιπόν σήµερα µπροστά σε µια νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. Προχωρά -λέγει- στη µετοχοποίηση
µέχρι του 49%, χωρίς -ειλικρινά το λέγω- να µε έχει πείσει ποιος
είναι ο πραγµατικός ρόλος αυτής της πρωτοβουλίας.
∆εν µας δώσατε, κύριε Χριστοδουλάκη, πειστικές απαντήσεις σε
πολλά ερωτήµατα. Τουναντίον, θα έλεγα, γεννήσατε καινούρια.
Ακούγοντάς σας, δεν απαντήσατε. Βλέπετε το νερό σαν προϊόν ή
σαν αγαθό; Και αν ασφαλώς θέλω να πιστέψω πως θα
συµφωνήσετε ότι δεν είναι προϊόν αλλά αγαθό, τότε γιατί αυτό το
αγαθό µπαίνει στη λογική του κέρδους;
∆εν ξεκαθαρίσατε, κύριε Χριστοδουλάκη, τι ακριβώς επιδιώκει η
Κυβέρνηση -και δεν έγινε αυτό κατανοητό, φαίνεται, και σε πολλούς
Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ.- µε αυτήν την πρωτοβουλία που πήρε, για
τη µετοχοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ.
Εάν είναι αυτό που είπατε δηλ. η άντληση κεφαλαίου ή η ίδρυση
θυγατρικών επιχειρήσεων ή η δηµιουργία κοινοπραξιών και οι
συµµαχίες µε άλλες επιχειρήσεις, τότε µπαίνει αυτόµατα το
ερώτηµα: Γιατί όλα αυτά δεν µπορεί να τα κάνει η ΕΥ∆ΑΠ, έτσι
όπως είναι σήµερα; Γιατί δεν παίρνετε τέτοιες πρωτοβουλίες µέσα
από την υπάρχουσα ΕΥ∆ΑΠ; Γιατί µε αυτήν την ΕΥ∆ΑΠ δεν
µπορούµε να συστήσουµε θυγατρικές εταιρείες, όπως π.χ.
εµφιαλώσεως νερού ή εκµετάλλευσης τεχνογνωσίας;
Αλλά υπάρχουν και άλλα ζητήµατα, κύριε Υφυπουργέ -το ξέρω δεν
είσθε αρµόδιος να υπερασπισθείτε αυτό το νοµοσχέδιο- αλλά θα
έλεγα µε ποιους κάνατε το διάλογο; Ποιους πείσατε; Με ποιους
ήρθατε σε επαφή; ∆ιότι εδώ έχουµε και το ΕΚΑ και τη ΓΣΕΕ και
τους εργαζόµενους και τους δήµους που δεν έχουν συµµετάσχει σε
κανένα είδος διαλόγου. Μια και ανέφερα τους δήµους, µπαίνει το
ερώτηµα: Εµείς σαν ΠΑΣΟΚ είχαµε την αρχή και προχωρήσαµε σε
πολλούς δήµους της Ελλάδας, να εκµεταλλεύονται το νερό και την
αποχέτευση µέσα απο τις εταιρείες ύδρευσης και αποχέτευσης.
Τότε γιατί δεν προχωρείτε σ' αυτήν την επιλογή, όπως ισχύει στους
άλλους δήµους;
Είναι σαφές, κύριε Χριστοδουλάκη, πως η λογική πως το νερό είναι
ξεκοµµένο από το δίκτυο, σωλήνες, βρύσες και ότι µένει στην
ιδιοκτησία του κράτους, δεν στέκει. ∆ιότι ασφαλώς θα συµφωνείτε
µαζί µου ότι δίκτυο χωρίς νερό είναι άχρηστο. Νερό και δίκτυο θα

πρέπει να το δούµε σαν µία ενιαία λειτουργία.
Αναφερθήκατε στο ζήτηµα του ανταγωνισµού. Στην περίπτωση της
ΕΥ∆ΑΠ ασφαλώς και δεν µπορεί να ισχύσει η έννοια του
ανταγωνισµού. Η ΕΥ∆ΑΠ, έχουµε συµφωνήσει τουλάχιστον όλοι σ'
αυτό, είναι φυσικό µονοπώλιο και µε οποιοδήποτε ιδιοκτησιακό
καθεστώς παραµένει από τη φύση της επειδή είναι φυσικό αγαθό,
µονοπώλιο. Γιατί λοιπόν σε ένα φυσικό µονοπώλιο θα πρέπει να
εισέλθουν ιδιώτες, ενώ µπορεί η ίδια η πολιτεία να ωφεληθεί από
αυτό το φυσικό προϊόν, το φυσικό µονοπώλιο, και βεβαίως να
ωφεληθεί και ο καταναλωτής;
Αλλά αναφέρθηκε -δεν θυµάµαι αν το είπατε εσείς- πως υπάρχουν
ελλείµµατα. Θα πρέπει όµως να γνωρίζετε ότι το 1988 έκλεισε µε
δεκαέξι δισεκατοµµύρια κέρδη και η πρόβλεψη για το 1999 είναι
είκοσι ένα δισεκατοµµύρια. ∆εν είναι αυτά αρκετά για να κάνετε τις
αναγκαίες παρεµβάσεις, για να γίνουν οι υπηρεσίες καλύτερες;
Και θέλω να αναφερθώ στον ανταγωνισµό, γιατί δεν ολοκλήρωσα
τη σκέψη µου. Ο ανταγωνισµός δεν µπορεί να υπάρξει, αφού είναι
γνωστό πως το νερό δεν είναι προϊόν ούτε της παραγωγής, όπως
είναι το ηλεκτρικό ρεύµα, αλλά ούτε και της τεχνολογίας, όπως είναι
το τηλέφωνο. Μην µπερδεύουµε λοιπόν το παράδειγµα του ΟΤΕ.
Κατά συνέπεια λοιπόν, όπως αντιλαµβανόµαστε όλοι, δεν πρόκειται
να υπάρξει ανταγωνιστής και όλοι γνωρίζουµε τι σηµαίνει για τον
καταναλωτή αλλά και τον εργαζόµενο η λειτουργία µιας
µονοπωλιακής επιχείρησης νερού µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια.
Θα ήθελα να θίξω επίσης ένα ζήτηµα που πολλές φορές ακούστηκε
στην Αίθουσα. Το νερό είναι φυσικό αγαθό σε ανεπάρκεια. Και
µάλιστα οι ειδικοί επιµένουν πως ο επόµενος αιώνας θα είναι ο
αιώνας του νερού. Η διαχείρισή του µπορεί να αποτελέσει -και
έχουµε πολλά τέτοια µηνύµατα- και αιτία πολέµου µεταξύ των λαών,
άρα ένα τέτοιο αγαθό σε ανεπάρκεια δεν µπορεί και δεν πρέπει να
περάσει στη λογική της υπερκατανάλωσης, που απαιτούν οι
κανόνες της αγοράς, γιατί είναι σαφές πως κέρδη θα επιδιώξουν οι
ιδιώτες να αυξήσουν.
Θα ήθελα λοιπόν πριν κλείσω, κύριε Πρόεδρε, να πω πως ακόµα
σε αυτό το νοµοσχέδιο αλλά και από την οµιλία του κυρίου
Υπουργού δεν είδα να γίνεται καµιά δέσµευση σε σχέση µε την τύχη
των εργαζοµένων, δηλαδή για την υγειονοµική τους περίθαλψη, σε
σχέση µε το εφ'άπαξ κλπ. 'Οταν θα έλθει η ώρα των σχετικών
άρθρων, θα µιλήσω γύρω από αυτά. Αλλά θα ήταν παράλειψή µου
να µην επισηµάνω κάτι που θα έπρεπε να γίνει πολύ καθαρό στο
Τµήµα της Βουλής.
Ουσιαστικά, για να προκαλέσετε τη ζήτηση µετοχών διαγράφετε -ας
το πω έτσι- τα εβδοµήντα δισεκατοµµύρια (70.000.000.000) χρέη.
Γιατί; Αυτά δεν µπορούν να αξιοποιηθούν για να µπορέσει αυτή η
Ε.Υ∆.Α.Π. να εκσυγχρονισθεί;
Είναι κορυφαία ερωτήµατα και λυπάµαι που θα το πω -είναι η
πρώτη φορά που θα κάνω µια πολύ καθαρή δήλωση- αν δεν
προχωρήσετε σε πειστικές απαντήσεις γύρω από αυτά τα ζητήµατα
υπερασπιζόµενος εγώ τη φυσιογνωµία της παράταξής µου,
υπερασπιζόµενος τη διαδροµή µας και την ιστορία µας δεν θα
συνεργήσω στην ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Οικονόµου έχει το
λόγο.
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω
ότι  για  να  µπορέσει  να  υπάρξει  µια  αµερόληπτη  εκτίµηση  του
περιεχοµένου  του  υπό  συζήτηση  νοµοσχεδίου  θα  πρέπει  να
κάνουµε  µια  πολύ  σύντοµη  αναδροµή  στο  για  ποιο  λόγο  για
πολλές  δεκαετίες  η  παγιωµένη  αντίληψη  στην  Ελλάδα  και  θα
έλεγα  αντίληψη  η  οποία  δεν  διέκρινε  µόνο  το  ΠΑ.ΣΟ.Κ.,  αλλά
διέκρινε  ευρύτερα  πολιτικές  δυνάµεις,  πολύ  πέρα  του
ΠΑ.ΣΟ.Κ.,  ήταν  ότι  οι  δηµόσιες  επιχειρήσεις  και  οργανισµοί  και
κατ'εξοχήν  αυτές  που  αφορούν  τη  λεγόµενη  κοινή  ωφέλεια  -
κατ'εξοχήν  παράδειγµα  τέτοιας  επιχείρησης  είναι  η  Ε.Υ∆.Α.Π.-
είναι  επιχειρήσεις  οι  οποίες  µε  στόχο  την
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προστασία του εθνικού και δηµοσίου συµφέροντος, είναι δηµόσιες
που συγκροτούνται από άποψη κεφαλαιακής δοµής µε τέτοιον
τρόπο, που να µην είναι ανταγωνίσιµες. Αυτό αφορά κατ'εξοχήν την
Ε.Υ∆.Α.Π. η οποία διαχειρίζεται ένα µονοπωλιακό φυσικό αγαθό,
όπως είναι το νερό.
Είναι γεγονός ότι το κράτος, η πολιτεία, σε πολλές περιπτώσεις
φάνηκε ασυνεπής στις υποχρεώσεις της απέναντι στην εταιρεία.
∆εν κατέβαλε δηλαδή τις αναγκαίες κεφαλαιακές ενισχύσεις, όπως
θα έπρεπε και όπως είχε τη δυνατότητα για να µπορέσει πράγµατι
σ'αυτό το πλαίσιο να λειτουργήσει η συγκεκριµένη δηµόσια
επιχείρηση.
Αυτή η λογική δεν ξεκινούσε ούτε από κρατικισµό ούτε από
σοσιαλµανία. Ξεκίναγε από µια πάγια και στέρεη οικονοµική λογική.
Ακριβώς επειδή υπήρχε αυτή η δυνατότητα της χρηµατοδότησης
µέσω αυξήσεων κεφαλαίου, ήταν δυνατόν το αγαθό αυτό, το οποίο
είναι βασικό και για το κόστος των τιµών αλλά και για την παραγωγή
να είναι σε πολύ χαµηλή τιµή και να είναι µε εγγυηµένη από το
κράτος ποιότητα.
Η µόνη αµφισβήτηση αυτής της µορφής των επιχειρήσεων
ύδρευσης σε µαζική έκταση έγινε στη Μεγάλη Βρετανία στο
παρελθόν και έγινε για όλες τις επιχειρήσεις κοινής ωφέλειας. Το
αποτέλεσµα δε, είναι γνωστό. Απέτυχαν παταγωδώς. Το κορυφαίο
παράδειγµα αποτυχίας είναι το βρετανικό αέριο, το οποίο
ιδιωτικοποιήθηκε το 1983 και ο ιδιώτης οδήγησε την εταιρεία σε
χρεοκοπία, οπότε αναγκάσθηκε το δηµόσιο να το αναλάβει και
πάλι.
Απόδειξη του οικονοµικού παραλογισµού της ιδιωτικοποίησης
δηµοσίων επιχειρήσεων κοινής ωφέλειας είναι ότι προσθέτουν στη
δοµή του κόστους το αναµενόµενο µέρισµα, το κέρδος, το οποίο θα
εισπράξει ο ιδιώτης ή οι ιδιώτες µέτοχοι. Αυτό προστίθεται στην τιµή
την οποία πληρώνει ο καταναλωτής.
Σε εποχές όπου ασκείται τόσο σκληρή αντιπληθωριστική πολιτική
µε κοινωνικό κόστος, δεν µπορεί κανείς να καταλάβει ποιο είναι το
νόηµα -και αυτή είναι µια απορία που θα περιµένω να εξηγηθεί- για
ποιο λόγο επιβαρύνεται εκ των πραγµάτων το τιµολόγιο της
Ε.Υ∆.Α.Π., που θα επιβαρυνθεί µε το προσδοκώµενο κέρδος για
τους ιδιώτες µετόχους.
Βεβαίως, παρατηρώ ότι για κάποιο χρονικό διάστηµα ένα µέρος
αυτού του χρήµατος θα καταβληθεί από το δηµόσιο κορβανά. Αυτές
είναι οι οικονοµικές ενισχύσεις. ∆ηλαδή, από δηµόσια χρήµατα θα
δοθούν στην επιχείρηση τα χρήµατα αυτά, δηλαδή οι
φορολογούµενοι θα πληρώσουν για να κατορθώσει η άνοδος των
τιµών να είναι µικροτέρα από αυτήν που θα έπρεπε να είναι για να
υπάρχει ένα λογικό προσδοκώµενο κέρδος.
Αλλά αυτή η τεράστια αντίφαση δεν απαντά σε ένα πολύ απλό
ερώτηµα: Γιατί δεν δίδονται τα χρήµατα αυτά κατευθείαν στην
ΕΥ∆ΑΠ, όπως είναι σήµερα; Γιατί πρέπει να γίνει όλη αυτή η
µεθόδευση η οποία ούτε την άνοδο των τιµών θα αποτρέψει; ∆εν
απαντά στο ενδεχόµενο του να αντιµετωπίσουµε φαινόµενα
λειψυδρίας, όπου η τιµή θα ανέβει εκ των πραγµάτων πολύ
περισσότερο. Και βέβαια δεν εξηγεί για ποιο λόγο γίνεται όλη αυτή η
περίεργη άσκηση, η οποία ειρήσθω εν παρόδω δεν βελτιώνει και
κανένα εθνικό λογαριασµό πέραν αυτού του δηµοσίου χρέους, το
οποίο ούτως ή άλλως έχει πτωτική πορεία και προ πολλού καλύπτει
το κριτήριο το οποίο ορίζεται από τη Συνθήκη του Μάαστριχτ,
δεδοµένου ότι έχουµε επίδοση καλύτερη από αυτή της Ιταλίας, η
οποία ήδη έχει ενταχθεί στη ζώνη του ΕΥΡΩ. Αυτές οι απορίες
νοµίζω ότι πρέπει να απαντηθούν µε έναν πάρα πολύ καθαρό
τρόπο, διότι αν δεν υπάρξουν οι ικανοποιητικές απαντήσεις, η µόνη
ερµηνεία που υπάρχει είναι ότι κατά παράβαση παγίων θέσεων του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. επιχειρείται µία ιδιωτικοποίηση µιας εταιρείας χωρίς καµία
οικονοµική λογική.
Λοιπόν, αυτές οι απορίες νοµίζω ότι πρέπει να λυθούν, αλλιώς
χωρίς λόγο ταλαιπωρείται η Εθνική Αντιπροσωπεία και ιδίως οι
Βουλευτές της Πλειοψηφίας. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Σπυριούνης έχει το
λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, για να µην ξεχνάµε

µερικά πράγµατα, είµαι υποχρεωµένος να πω δυο-τρεις κουβέντες
για τις θέσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ., για το πλαίσιο των προεκλογικών
προγραµµάτων του 1993.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ποιο ΠΑ.ΣΟ.Κ. στρατηγέ;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Παρακαλώ. Θα πω µετά και δυο-τρεις
άλλες κουβέντες που σας ενδιαφέρουν ιδιαζόντως.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Για το '74 να µας πείτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Σας ενδιαφέρουν ιδιαζόντως αυτά που
θα ακούσετε τώρα.
Τότε, λοιπόν, λέγαµε στο προεκλογικό πρόγραµµα ότι θα µείνουν
στο δηµόσιο µόνο οι στρατηγικού χαρακτήρα δηµόσιες επιχειρήσεις.
∆εύτερον, στον προϋπολογισµό του 1998 που ψηφίσαµε, το
∆εκέµβριο του 1997, καθορίζονταν εκατόν τριάντα ή εκατόν
πενήντα επιχειρήσεις, που µε διάφορους τρόπους θα αµβλυνόταν ο
δηµόσιος χαρακτήρας τους. Κάποιες ιδιωτικοποίηση πλήρη,
κάποιες µεταχοποίηση κλπ. Μεταξύ αυτών αναφέρονταν σαφώς η
∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης, ένα σωρό άλλες και η ΕΥ∆ΑΠ.
Εποµένως το ΠΑ.ΣΟ.Κ. είχε σχεδιάσει την οικονοµική του πολιτική.
Απόδειξη το ότι έχουµε πετύχει αυτό το οικονοµικό θαύµα µε θυσίες
του λαού. Είναι αυτό που αποτελεί την κραυγαλέα απόδειξη ότι είχε
σχεδιαστεί, είχε οργανωθεί και υλοποιήθηκε µε έναν τρόπο
αποτελεσµατικό η συνολική οικονοµική πολιτική του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
'Ενα δεύτερο θέµα: Αν δεν έγινε διάλογος, λυπάµαι ειλικρινά, γιατί
είναι µέσα στα πιο κεντρικά σηµεία της ιδεολογίας µας ο
υπολογισµός της άλλης γνώµης και ιδία των ενδιαφεροµένων. Και
είµαι βέβαιος ότι έγινε διάλογος. ∆εν το ρώτησα, αλλά είµαι
σίγουρος γιατί το θεωρώ ουκ άνευ. Τον υπολογισµό της άλλης
γνώµης, τον υπολογισµό και την εκτίµηση της γνώµης των
ενδιαφεροµένων, είτε αυτοί είναι εργαζόµενοι είτε αυτοί είναι δήµοι
είτε αυτοί είναι άλλες φωνές, αρµόδιοι φορείς που έχουν άποψη στο
συγκεκριµένο θέµα. Εποµένως µένω µε τη βεβαιότητα ότι έγινε ο
διάλογος.
Ο διάλογος, όµως, κάποτε πρέπει να οδηγεί σε ένα αποτέλεσµα,
αλλιώς δεν είναι διάλογος.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: ∆εν έγινε στρατηγέ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Επειδή πολλές φορές ακούγεται αυτές
τις ηµέρες µε τυµπανοκρουσίες, συνθηµατοφόρες περισσότερο, για
εκλογές, για εκλογικά αποτελέσµατα, θα επαναλάβω ό,τι έχω πει.
Καλό είναι να µην τις επικαλείσθε οι συνάδελφοι της Νέας
∆ηµοκρατίας τόσο συχνά, γιατί υποπτεύοµαι ότι θα αιφνιαδιαστείτε,
θα λυπηθείτε πάλι από το εκλογικό αποτέλεσµα.
Σας περιµένει δηλαδή ένας νέος αιφνιδιασµός, γιατί το ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
εκτιµώ, θα ξανακερδίσει τις εκλογές. Και θα ωριµάσετε στην
Αντιπολίτευση πλήρως, ώστε να προετοιµαστείτε για την άλλη
τετραετία, για να µπορέσετε και εσείς να αλλάξετε έδρανα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Στρατηγέ, αυτά είναι όνειρα θερινής
νυκτός! Στο λαό να πάτε να τα πείτε αυτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Σε ό,τι αφορά τους κανόνες της
λειτουργίας της αγοράς, ότι πρέπει να αναπτύσσεται, να
εναρµονίζεται µέσα σε ένα ελεγχόµενο πλαίσιο, θα µου επιτρέψετε
να σας πω, κύριε Παυλόπουλε, γιατί το θίξατε ειδικότερα, ότι οι
κανόνες της αγοράς είναι ελεγχόµενοι. Συµφωνούµε απολύτως. Μα,
αυτό είναι το περιεχόµενο των θέσεών µας, της θέσης µας και της
ιδεολογίας µας, διότι εµείς δεν πιστεύουµε στην αχαλίνωτη αγορά.
Εµείς πιστεύουµε σε µία αγορά που είναι εναρµονισµένη µέσα σε
ένα πλαίσιο που έκαστος παίρνει τη θέση του, τα δικαιώµατά του
και τις υποχρεώσεις του.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό προκύπτει απ' αυτό το
νοµοσχέδιο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι, θα
σας παρακαλέσω να σταµατήσετε τις παρατηρήσεις.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ  ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ:  Και  κυρίως  αυτό  το  πλαίσιο  της
αγοράς,  της  ελεγχόµενης  και  όχι  της  αχαλίνωτης,  αποτελεί
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βασικό περιεχόµενο και της ιδεολογίας µας και της οικονοµικής µας
πολιτικής.
Στο προκείµενο: Το νοµοσχέδιο εξηγεί τους λόγους για τους
οποίους επιλέγει αυτή την συνδυασµένη πολιτική. Τη λέω
"συνδυασµένη" γιατί έρχεται να εναρµονίσει το δηµόσιο χαρακτήρα
της Ε.Υ∆.Α.Π. και την ιδιωτική λειτουργία, ένα µέρος της λειτουργίας
της παροχής του νερού και της αποχέτευσης κλπ., των δύο αυτών
βασικών λειτουργιών, έτσι που να µπορεί να υπερβεί τα µέχρι τώρα
συσσωρευθέντα µειονεκτήµατα και να εξασφαλισθεί µία
οικονοµικότερη και αποτελεσµατικότερη λειτουργία στο σύνολο
αυτής της διαδικασίας που αποτελεί την υπόθεση του νερού και την
υπόθεση της αποχέτευσης, δύο πολύ βασικών λειτουργιών για την
επιβίωση και για την ποιότητα της ζωής.
Εξηγήθηκε ότι τηρείται η ισχύς του ν. 1068/1980 και του ν.
2414/1996 σε ό,τι αφορά τους εργαζόµενους. Και είναι ένα τρίτο
βασικό στοιχείο, γιατί είναι απόλυτα σεβαστοί οι εργαζόµενοι από
εµάς, από το κόµµα µας. ∆ιότι και εµείς, επιτρέψτε µου να πω,
είµαστε λάτρεις, όπως όλοι, της ανθρώπινης υπόστασης, της
ανθρώπινης µοίρας. Είναι πρώτο στοιχείο της ιδεολογίας µας ο
άνθρωπος. Και επαναλαµβάνω, όπως όλοι. Μη µονοπωλείτε,
όµως, µερικοί την ευαισθησία σας για τους εργαζόµενους. Και έχει
αποδείξεις το ΠΑ.ΣΟ.Κ. ότι θυσίασε την οικονοµική πλευρά πολλές
φορές για να µη διαταράξει ακριβώς αυτό το µέγα κεφάλαιο που
λέγεται εργαζόµενος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ρώτησε η Κυβέρνηση τους
εργαζόµενους για το νοµοσχέδιο αυτό;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Κεφαλογιάννη, σας
παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Θα µας απαντήσει ο κύριος Υπουργός.
Εγώ θέλω να πιστεύω, κατά τεκµήριο µάλιστα σχεδόν αµάχητο, ότι
έγινε ο διάλογος. Και θέλω µε ενδιαφέρον να ακούσω, αν έγινε ή
δεν έγινε.
Τηρείται, λοιπόν, η ισχύς αυτών των δύο θεσµικών πλαισίων σε ό,τι
αφορά την προστασία των εργαζοµένων. Είναι σηµαντικός
παράγοντας και πιστεύω ότι και η δική σας ευαισθησία συναντά τη
δική µας, αν δεν είναι µεγαλύτερη, κύριε Υπουργέ, και ότι το κρίσιµο
αυτό κεφάλαιο στην ιστορία είναι απόλυτα εξασφαλισµένο όπως
σαφώς, κατά την προσωπική µου ερµηνεία και τους συνδυασµούς
που έκανα µελετώντας το νοµοσχέδιο, προκύπτει και από το
πνεύµα και από το γράµµα του νοµοσχεδίου.
Τι περιλαµβάνει, τι γίνεται µε το νοµοσχέδιο αυτό: 'Εχει ορισµένα
κύρια χαρακτηριστικά σηµεία που δίνουν διάσταση στην προοπτική
της επιλογής, διευρύνει το χώρο δράσεως της Ε.Υ∆.Α.Π. και
επεκτείνει την ευθύνη λειτουργίας της.
Εκείνο δηλαδή που δεν έκανε ο 1068, έρχεται το νοµοθέτηµα να το
εξοµαλύνει και να διοχετεύσει αυτήν τη διεύρυνση µέχρι τους
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης και µέχρι την ευρύτερη
περιοχή -έξω από τη χώρα, στα Βαλκάνια- όπου θα κληθεί και θα
δυνηθεί να αναπτύξει ανάλογες δραστηριότητες.
'Αλλο σηµείο: ∆εν έχουµε ιδιωτικοποίηση, κύριοι. Πολλά
ακούστηκαν, αλλά µε συγχωρείτε, µόνο ιδιωτικοποίηση δεν έχουµε.
'Εχουµε µια µετοχοποίηση µέχρι το 49%. ∆ιατηρείται ο δηµόσιος
χαρακτήρας της επιχείρησης. Και είναι σηµαντικό αυτό το στοιχείο.
Τρίτον, εξασφαλίζεται η προστασία των εργαζοµένων άµεσα και
έµµεσα, όχι µόνο λόγω της κυοφορούµενης, της εξασφαλιζόµενης,
της εκτιµώµενης ανάπτυξης στην ίδια την επιχείρηση....
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: ∆ιαµαρτύρονται οι εργαζόµενοι,
κύριε συνάδελφε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: ...αλλά υπάρχει και ειδική πρόνοια: 'Ενα
µέρος των µετοχών, το µετοχικό ταµείο των εργαζοµένων, το
ασφαλιστικό καθεστώς άλλα ιδιαίτερα σηµεία κλπ., που είναι
εξασφαλισµένο. ∆εν αλλάζει τίποτε επί τω τέλει από τον 1068 και
από τον 2414. Είναι σηµαντικό αυτό το στοιχείο και δεν µπορεί να
το παραβλέπουµε, γιατί κάποιες σκοπιµότητες ενεργοποιούν ή
ερεθίζουν την αντιπολιτευτική διάθεση.
Να µην πω τα υπόλοιπα, σεβόµενος το χρόνο.

Θα ήθελα να πω µόνο τούτο, γιατί έγινε πολλή συζήτηση. ∆ηλαδή,
αυτές οι επιχειρήσεις που θα συµπράξουν δεν θα δώσουν τίποτε;
Μόνο κέρδη θα πάρουν; Είναι µία απορία. Αν είναι έτσι, ότι θα
πάρουν µόνο κέρδη, τότε όλοι καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Αλλά
δεν θα υποβληθούν σε υψηλής προσφοράς δαπάνες; ∆εν θα
αγοράσουν µετοχές; ∆εν θα συµµετέχουν στις επενδύσεις; ∆εν θα
έχουν έξοδα λειτουργίας; 'Ολα όσα µαζεύονται, δηλαδή, από τη
διανοµή του νερού θα είναι κέρδη των επιχειρήσεων; Και είµαστε
τόσο ηλίθιοι, για να φέρουµε τους επιχειρηµατίες να πάρουν αυτά
που θα έδινε η ΕΥ∆ΑΠ στο κράτος; Πιστεύω ότι τα επιχειρήµατα
είναι ασθενικά και µπορούν να ερµηνευθούν µόνο από την
επιτήδεια επινόηση αντιπολιτευτικής διάθεσης.
Τέλος, να παρακαλέσω και εγώ τον κύριο Υπουργό. Εξάλλου ο
διάλογος στη Βουλή έχει αυτήν τη διαλεκτική σκοπιµότητα. Και στα
σηµεία που εδώ θα αποδειχθεί, µε τη γόνιµη επιχειρηµατολογία που
θα σωρευθεί ότι επιβάλονται βελτιωτικές αλλαγές, είµαι σίγουρος -
όπως επανειληµµένα από την πλευρά της Κυβέρνησης έχει
επιδειχθεί- ότι αυτές οι αναγκαίες βελτιώσεις θα γίνουν αποδεκτές.
Με τη βεβαιότητα αυτή ψηφίζω επί της αρχής το νοµοσχέδιο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: ∆ιαφορετικά, εάν δεν γίνουν
βελτιώσεις;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Πολύ τον "γαργαλάτε" το
στρατηγό, κύριε Κεφαλογιάννη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Επειδή είναι Μανιάτης.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Είδατε όµως ότι δεν
ανταποκρίθηκε. 'Ηταν ευθυγραµµισµένος µε το λόγο του.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μανιάτης ψύχραιµος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Γκελεστάθης έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ισχυρίστηκε στο τέλος της οµιλίας του ο µόλις
κατελθών του Βήµατος κύριος συνάδελφος ότι η Αντιπολίτευση
µάχεται το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. 'Ισως δεν παρηκολούθησε
τις οµιλίες των συναδέλφων του Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ που
προηγήθησαν εκείνου στο Βήµα...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Πάντα παρακολουθώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ:...τι καταµαρτύρησαν όχι µόνο για το
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, αλλά γενικότερα για την ακολουθούµενη
πολιτική της Κυβέρνησης του κυρίου Σηµίτη. 'Ισως να είναι θέµα
εσωκοµµατικό της κυβερνητικής παράταξης, αλλά πάντως, για το
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο απεδείχθη ότι πολλοί συνάδελφοί σας
είχαν την τόλµη να θέσουν τις απόψεις τους στην Εθνική
Αντιπροσωπεία κατά τρόπο συνεπή προς τις αρχές τους. Εκείνοι οι
οποίοι διέπονται από πρωτοφανή ασυνέπεια είναι η Κυβέρνηση του
κυρίου Σηµίτη.
∆ιότι δεν είναι η πολιτική εξαπάτηση που επιχειρήθηκε σε βάρος
των Ελλήνων ψηφοφόρων που εµπιστεύτηκαν την Κυβέρνηση του
κυρίου Σηµίτη για να εφαρµόσει το πρόγραµµα που είχε
παρουσιάσει προεκλογικά ενώπιόν τους, αλλά είναι πρωτοφανές
πολιτικό γεγονός να γίνεται αυτή η τεράστια ανακολουθία
εξαγγελιών και πράξεων. Αλλά αυτό βέβαια αφορά αυτούς που
εµπιστεύτηκαν την Κυβέρνηση και να την κρίνουν ανάλογα.
Εκείνο, όµως, που αφορά γενικότερα το λαό µας είναι ότι αυτή η
180 µοιρών στροφή της Κυβέρνησης του ΠΑ.ΣΟ.Κ. στην
ακολουθούµενη οικονοµική πολιτική δεν έδωσε και τη δυνατότητα
σε εκείνους που την εφαρµόζουν να ζητήσουν και ένα συγγνώµη
από την παράταξη τη δική µας. Και τούτο διότι θυµάµαι αυτήν τη
στιγµή, όταν εµείς, η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας,
προσπαθούσαµε να θεσµοθετήσουµε το πλαίσιο για τη
µετοχοποίηση  του  49%  του  ΟΤΕ,  τι  είχε  γίνει  και  µέσα  στην
Αίθουσα  αυτή  αλλά  και  εκτός  της  Αιθούσης  αυτής:  Συνθήµατα
των  ανθρώπων  της  Κυβέρνησης  του  κυρίου  Σηµίτη,
πρωτοσταντούντος  του  ιδίου,  για  το  ξεπούληµα  που  επιχειρείτο
σε  βάρος  της  περιουσίας  του  ελληνικού  λαού  και  όλα  εκείνα
τα  µολυσµένα  πολιτικά  συνθήµατα,  τα  οποία
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χρησιµοποιούνταν για να πολεµήσουν την τακτική µας.
Καταλαβαίνετε ποια είναι η τεράστια διαφορά µεταξύ εκείνης της
πολιτικής τακτικής και της πολιτικής τακτικής της παρατάξεώς µας.
Εµείς συµφωνούµε να γίνει προσπάθεια αποκρατικοποίησης,
ιδιωτικοποίησης πολλών δηµόσιων τοµέων, αλλά να γίνει κατά
σωστό τρόπο και µε έναν προγραµµατισµό, µε µία προτεραιτότητα.
Εδώ, λοιπόν, εκείνες οι δηµόσιες επιχειρήσεις και οι κρατικοί
οργανισµοί που θα έπρεπε να έχουν προηγηθεί στην προσπάθεια
της Κυβέρνησης για να αποκρατικοποιηθούν, δεν
αποκρατικοποιούνται και έρχονται προς αποκρατικοποίηση αυτές οι
∆ΕΚΟ, οι οποίες θα έπρεπε να είναι οι τελευταίες σε ένα σωστό
προγραµµατισµό ιδιωτικοποιήσεων.
"Ρυθµίσεις θεµάτων της Εταιρείας Υδρεύσεως και Αποχετεύσεως
Πρωτευούσης (ΕΥ∆ΑΠ) και άλλες διατάξεις" είναι η ονοµασία του
υπό συζήτηση νοµοσχεδίου. Μα, είναι τελείως ψευδεπίγραφο. Πού
αποβλέπει µε τις διατάξεις του, σε ποια ρύθµιση θεµάτων, για τη
σωστότερη ύδρευση και ιδιαίτερα για τη σωστότερη αποχέτευση της
ευρύτερης περιοχής της Αθήνας το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο;
Αποβλέπει αποκλειστικά και µόνο στη µετοχοποίηση και εισαγωγή
της ΕΥ∆ΑΠ στο Χρηµατιστήριο Αξιών Αθηνών για εισπρακτικούς
λόγους, που αναφέρθηκαν προηγουµένως λεπτοµερώς από τον
Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο, τον αγαπητό συνάδελφο κύριο
Γιώργο Αλογοσκούφη και δεν µου επιτρέπει ο χρόνος να αναφερθώ
στα θέµατα αυτά λεπτοµερέστερα. Αλλά θα έχουµε την ευκαιρία στη
συζήτηση των άρθρων να αναπτύξουµε τις απόψεις µας και για τον
τρόπο που θεσµοθετείται η είσπραξη των οφειλών των ΟΤΑ προς
την ΕΥ∆ΑΠ, για τον τρόπο χρηµατοδότησης από το τρίτο Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης και από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων.
Αλλά το 49% των µετόχων θα ωφελείται από τις επενδύσεις αυτές
που θα πραγµατοποιούνται από τον κρατικό προϋπολογισµό και
από το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.
Επίσης, δεν επαρκεί ο χρόνος να αναφερθώ στο θέµα της κινητής
τηλεφωνίας, που τόσο διαστρεβλώνεται η υπόθεση αυτή, αλλά είχα
την ευκαιρία σε άλλες συζητήσεις στην Αίθουσα αυτή να αναφερθώ
λεπτοµερώς.
Θέλω, όµως, µε την ευκαιρία αυτή, κύριε Υφυπουργέ των
Οικονοµικών, να φέρω σε γνώση της Βουλής ένα θέµα που
απασχολεί την περιφέρεια της Φωκίδας. Σας διαβάζω το έγγραφο
της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, το οποίο εστάλη προς όλους τους
Βουλευτές-µέλη του Τµήµατος ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής:
"Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Φωκίδας, Γραφείο Νοµάρχη. 'Αµφισσα
27 Σεπτεµβρίου 1999. Αριθµός πρωτοκόλλου 901. Θέµα:
Νοµοσχέδιο για τη µετοχοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ. Αίτηµα της Φωκίδας
για την καθιέρωση πάγιου ειδικού τέλους ως αντισταθµιστικού
οφέλους για την προσφερόµενη κατ' έτος ποσότητα νερών του
Μόρνου προς ύδρευση του λεκανοπεδίου Αττικής.
Στα πλαίσια της συζήτησης στο Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της
Βουλής (28.9.99) του νοµοσχεδίου για τη µετοχοποίηση της
ΕΥ∆ΑΠ, θεωρούµε υποχρέωσή µας να θέσουµε υπόψη σας τα
ακόλουθα:
Ως γνωστόν η Φωκίδα προσφέρει τα νερά του Μόρνου για την
ύδρευση της Αθήνας χωρίς κανένα αντισταθµιστικό όφελος για τη
στέρηση των υδάτων, για την αποµόνωση της βορειοδυτικής
∆ωρίδας, για τους περιορισµούς που έχουν επιβληθεί στην
ευρύτερη περιοχή της λίµνης (µε την υπ' αριθµ. Α5/2280/13.12.83
απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Υγείας και Πρόνοιας) για
τις δυσµενείς επιπτώσεις στο οικοσύστηµα της περιοχής και τη
σεισµικότητα του εδάφους και για την αύξηση του µεταφορικού
κόστους επικοινωνίας µε την περιοχή, καθ' όσον εξαιτίας του
φράγµατος της λίµνης αυξήθηκαν οι χιλιοµετρικές αποστάσεις κατά
πενήντα χιλιόµετρα.
Απόδειξη της περαιτέρω ερήµωσης που επέφερε στην ευρύτερη
περιοχή η κατασκευή της λίµνης αποτελεί η εξέλιξη του µαθητικού
πληθυσµού. Συγκεκριµένα οι µαθητές των δηµοτικών σχολείων της
Φωκίδας ανέρχονταν το 1975 (προ της κατασκευής της λίµνης) σε
τέσσερις χιλιάδες, σήµερα ανέρχονται σε χίλιους οκτακόσιους
πενήντα, δηλαδή µειώθηκαν κατά 54%.

Στις δεκατέσσερις όµως κοινότητες της βορειοδυτικής ∆ωρίδας
(γύρω από το φράγµα του Μόρνου) η µείωση των µαθητών
ανέρχεται σε 100%, καθ' όσον έχουν κλείσει και τα έξι δηµοτικά
σχολεία µε τους εκατόν δεκαεπτά µαθητές που λειτουργούσαν το
1975. Πρέπει ακόµα να αναφερθεί ότι το Γυµνάσιο-Λύκειο του
Λιδορικίου το 1979 είχε τετρακόσιους πενήντα µαθητές και σήµερα
έχει µόνο εξήντα τέσσερις.
Είναι γνωστό ότι η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση της Φωκίδας διεκδικεί
για όλους τους παραπάνω λόγους την καθιέρωση πάγιου ειδικού
τέλους προς απόκτηση ιδίων πόρων από την εν λόγω
πλουτοπαραγωγική πηγή του νοµού µας.
Συγκεκριµένα µε την από την 11.3.96 οµόφωνη απόφαση του
Νοµαρχιακού Συµβουλίου η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση απαιτεί:
Την καθιέρωση πάγιου ειδικού τέλους υπέρ της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης Φωκίδας ανερχοµένου σε ποσοστό 6% επί της κατά
κυβικό µέτρο νερού τιµής, σύµφωνα µε το εκάστοτε ισχύον
τιµολόγιο της ΕΥ∆ΑΠ, ως αντισταθµιστικού οφέλους για την
προσφερόµενη κατ' έτος ποσότητα νερών του Μόρνου, για την
ύδρευση του λεκανοπεδίου Αττικής.
Η Φωκίδα απαιτεί την καθιέρωση του ειδικού αυτού τέλους και για
λόγους ίσης µεταχείρισης, δεδοµένου ότι µε το ν.2446/96
επιβλήθηκε ειδικό τέλος επί του κύκλου εργασιών της ∆ΕΗ υπέρ
των Νοµών Κοζάνης, Αρκαδίας και Φλώρινας για το λιγνίτη που
παράγουν.
Σε µια ευνοµούµενη και δηµοκρατική πολιτεία δυο µέτρα και δυο
σταθµά δεν χωράνε.
Το αίτηµα της Φωκίδας στηρίζεται ακόµη σε µια αναπτυξιακή αρχή
µε παγκόσµια και διαχρονική ισχύ, σύµφωνα µε την οποία οι
πλουτοπαραγωγικές πηγές µιας περιοχής πρέπει να αξιοποιούνται
πρωταρχικά για την ανάπτυξη της ίδιας της περιοχής.
Εν προκειµένω, η αρχή αυτή παραβιάζεται απροσχηµάτιστα, καθ'
όσον η Φωκίδα όχι µόνο δεν ωφελείται από τα νερά του Μόρνου,
αλλά αντιθέτως υφίσταται σε µόνιµη βάση τις ανωτέρω αρνητικές
συνέπειες της υπάρξεως της τεχνητής λίµνης.
Σας γνωρίζουµε ότι τη διεκδίκηση της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης
στηρίζουν όλοι οι φορείς του νοµού (ΟΤΑ, πολιτιστικοί σύλλογοι,
Ενώσεις Αγροτικών Συνεταιρισµών, Εργατικό Κέντρο, Εµπορικό
Επιµελητήριο κλπ.)
Οι πόροι που θα προέλθουν από το ως άνω ειδικό τέλος θα
χρηµατοδοτήσουν την εκτέλεση έργων υποδοµής, ανάπτυξης και
προστασίας του περιβάλλοντος και γενικότερα την ανάπτυξη της
Φωκίδας, δεδοµένου ότι οι πόροι από τα εθνικά και ευρωπαϊκά
προγράµµατα είναι ως γνωστόν ανεπαρκείς.
Η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Φωκίδας έχει γνωστοποιήσει στην
πολιτεία την ανωτέρω απαίτησή της από το 1996, πλην όµως µέχρι
σήµερα..."
Κύριε Υφυπουργέ, µε παρακολουθείτε, γιατί θέλω την τοποθέτησή
σας σ' αυτό το σοβαρότατο θέµα, που απασχολεί τους κατοίκους
της Φωκίδας;
"...αυτή αρνείται να ικανοποιήσει το απολύτως δίκαιο παµφωκικό
αίτηµα, αποφεύγοντας και σιωπώντας.
Στις 17 Αυγούστου 1997 µε οµόφωνη απόφαση του Νοµαρχιακού
Συµβουλίου η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση..."
Κύριε Υφυπουργέ, αποχωρείτε της Αιθούσης, µείνετε για δύο λεπτά,
να ακούσετε ένα αίτηµα των χιλιάδων κατοίκων της Φωκίδας;
Κωφεύετε τόσα χρόνια να το ακούσετε, αλλά και αυτήν τη στιγµή
θέλετε να απέλθετε της Αιθούσης, για να µη δώσετε µία απάντηση;
ΚΩΣΤΑΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Υπάρχει ειδικός
λόγος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Ποιος είναι ο ειδικός λόγος; Να
διακόψουµε τη συνεδρίαση να επανέλθει ο κύριος Υφυπουργός
Οικονοµικών στην Αίθουσα.
Κύριε  Πρόεδρε,  διαµαρτύροµαι,  διότι  κατ'  αυτόν  τον  τρόπο  δεν
υποβαθµίζεται  µόνο  η  λειτουργία  της  νοµοθετικής  εργα-
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σίας στη Βουλή, αλλά εξευτελίζεται διαρκώς από τη Κυβέρνηση του
κυρίου Σηµίτη ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Μα, µια φυσική ανάγκη
του κυρίου Υπουργού την ανάγετε σε πολιτικό ζήτηµα και
αναφέρεσθε κατ' αυτόν τον τρόπο; Σας παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Να ζητήσει να διακοπεί η συνεδρίαση
για λίγα λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σοβαρά µιλάτε, κύριε
Γκελεστάθη;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Μα, δεν θα είναι η πρώτη φορά που
θα διακοπεί η συνεδρίαση για τρια λεπτά, ώστε να επανέλθει ο
κύριος Υφυπουργός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Γκελεστάθη, έχει
τελειώσει ο χρόνος σας, πριν καν ξεκινήσετε να ρωτάτε τον κύριο
Υπουργό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Ο χρόνος µου δεν τελείωσε κύριε
Πρόεδρε. Θα τελειώσει εντός ολίγου µόλις ολοκληρώσω την
ανάγνωση του υποµνήµατος αυτού της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης Φωκίδας, που είναι ένα σοβαρότατο πρόβληµα για
τόσες χιλιάδες συµπατριώτες µου στο Νοµό Φωκίδας.
Η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Φωκίδας έχει γνωστοποιήσει στη
κυβέρνηση το θέµα αυτό και απάντηση δεν έχει πάρει µέχρι στιγµής
και θα περιµένω να επανέλθει ο κύριος Υφυπουργός Οικονοµικών
στην Αίθουσα, για να τοποθετηθεί στο θέµα αυτό.
Στις 17 Αυγούστου 1997 µε οµόφωνη απόφαση του Νοµαρχιακού
Συµβουλίου η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση διοργάνωσε παµφωκικό
συλλαλητήριο στο φράγµα του Μόρνου. Το συλλαλητήριο
πραγµατοποιήθηκε µε απόλυτη επιτυχία. Λαός και φορείς µε µια
µαζική και δυναµική παρουσία εξέφρασαν τη συµπαράστασή τους
στο διεκδικητικό αγώνα της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, απαίτησαν
την καθιέρωση του εν λόγω ειδικού τέλους και διαδήλωσαν την
αποφασιστικότητά τους για δυναµική και αγωνιστική διεκδίκηση της
ικανοποίησης του δικαίου αιτήµατος της Φωκίδας.
Με την παρούσα επιστολή µας: Πρώτον, θέλουµε να εκφράσουµε
τη βεβαιότητα ότι θα κατανοήσετε το δίκαιο του παραπάνω
παµφωκικού αιτήµατος και εµπράκτως θα στηρίξετε τη διεκδίκηση
του νοµού µας µε την κατάθεση και ψήφιση τροπολογίας κατά την
αυριανή συζήτηση του νοµοσχεδίουγια τη µετοχοποίηση της
ΕΥ∆ΑΠ, µε την οποία θα καθιερωθεί το ως άνω πάγιο ειδικό τέλος".
Είπα ότι το έγγραφο αυτό απευθύνεται προς όλους τους Βουλευτές
µέλη του Τµήµατος ∆ιακοπής που συζητούµε το νοµοσχέδιο αυτό.
"∆εύτερον, θέλουµε να δηλώσουµε προς κάθε κατεύθυνση ότι η
Φωκίδα δεν θα επιτρέψει στον οποιονδήποτε ιδιώτη και µελλοντικό
µέτοχο της ΕΥ∆ΑΠ να κερδοσκοπεί σε βάρος του νοµού µας. Η
Φωκίδα δεν θα ανεχθεί να γίνουν αντικείµενο κερδοσκοπίας οι
πλουτοπαραγωγικές πηγές της και στην προκειµένη περίπτωση τα
νερά του Μόρνου".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ολοκληρώστε, κύριε
Γκελεστάθη. Είναι γνωστό το ψήφισµα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: "Παράλληλα σας γνωρίζουµε ότι η
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Φωκίδας εκφράζοντας τη βούληση του
λαού και των φορέων του νοµού µας είναι αποφασισµένη να
συνεχίσει µε κάθε µέσο τον αγώνα της διεκδίκησης που ξεκίνησε το
1996 µέχρις ότου επιτευχθεί ο στόχος. Τούτο επιτάσσει το
συµφέρον της Φωκίδας και απαιτεί ο λαός της. Πρέπει ακόµη να
τονισθεί ότι η συνέχιση του αγώνα αποτελεί προγραµµατική θέση
και προεκλογική δέσµευσή µας, την οποία οι Φωκιδείς επικύρωσαν
µε την ψήφο τους στις Νοµαρχιακές εκλογές του 1998. Ο Νοµάρχης
Φωκίδας Απόστολος Καραχάλιος.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Γκελεστάθη, µην
εξαντλείτε τα όρια! Σας παρακαλω!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Να τελειώσετε και

τελειωµό δεν έχετε!
Εάν ο κάθε συνάδελφος που ανεβαίνει στο Βήµα κάνει αυτό, κύριε
Γκελεστάθη, δεν νοµίζω ότι µπορούµε εδώ µέσα να τηρήσουµε τον
Κανονισµό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επεδείχθη από το
Προεδρείο µια ανοχή και σε προηγούµενους συναδέλφους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας παρακαλώ! 'Αλλο
ανοχή και άλλο υπερβολή. Εδώ εξαντλήσατε κάθε όριο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Εάν δεν µε είχατε διακόψει, θα είχα
τελειώσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Μάλιστα, µιλάτε για ένα
θέµα το οποίο είναι τοις πάσι γνωστό. 'Ολοι οι Βουλευτές το
γνωρίζουν, η Κυβέρνηση το γνωρίζει και διαβάζετε το ψήφισµα της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Καταθέτω το έγγραφο αυτό, για να
συµπεριληφθεί στα Πρακτικά της συζητήσεως.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Γκελεστάθης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Και αναφέρω στον κύριο Υφυπουργό των Οικονοµικών ότι έχω
καταθέσει την τροπολογία µε γενικό αριθµό 3153 και ειδικό 136 και
θέλω, όταν θα πάρετε το λόγο, κύριε Υφυπουργέ, να τοποθετηθείτε
σ' αυτό το θέµα.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας νιώθω, κύριε
Γκελεστάθη, αλλά είναι υπερβολικό.
Μη ξεχνάτε ότι τον καιρό της ανυδρίας, κύριε Γκελεστάθη, τα 2/3 της
ύδρευσης της Αθήνας είναι από νερά της Βοιωτίας, της Υλίκης. Αν
µ' αυτήν τη λογική φτιάχναµε και ένα σπατόσηµο και ένα
µορνόσηµο, δεν ξέρω πού θα βγαίναµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Η Υλίκη από πού τροφοδοτείται;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Από τον Παρνασσό και
τον Ελικώνα, από τα βουνά. Πάντως, θα το λύσουµε το πρόβληµα
αυτό µε γεωλόγους, κύριε Γκελεστάθη. Θα σας στείλω µια έκθεση,
να την έχετε υπόψη σας.
Ο κ. Βερυβάκης έχει το λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, όπως η επιτυχία
της επανάστασης των µπολσεβίκων το 1917 έσπρωξε και την
πολιτική και την οικονοµική και την κοινωνική σκέψη προς
κρατικοποιήσεις, έτσι, η πτώση το 1989-1990 του σοβιετικού
κράτους, έστρεψε, βίαια θα έλεγα, τη σκέψη της σηµερινής
ανθρωπότητας προς αποκρατικοποιήσεις και αν θέλετε, στο
πλαίσιο των παγκοσµιοποιήσεων της οικονοµίας, της κοινωνίας και
της τεχνολογίας, σε σχήµατα τα οποία ολοένα και ταχύτερα
οδηγούν σε ιδιωτικοποιήσεις. Το ερώτηµα ήταν και µένει, αν τυχόν
θα πρέπει όλοι να αποδεχθούµε την περίφηµη παγκοσµιοποίηση
και την πανιδιωτικοποίηση από αύριο το πρωί και αν και κατά
πόσον, πολλοί υποκύπτουν άµεσα ή έµµεσα σε επιρροές, οι οποίες
ουσιαστικά τη ρίζα τους, την πηγή τους, την έχουν σ'αυτήν τη
δογµατική σκέψη. Πιστεύω ότι πολλοί από δω αυτό δεν το
αποδέχονται. Βεβαίως κάποιοι άλλοι όχι µόνο το αποδέχονται αλλά
και το ακολουθούν µετά πάθους.
Θα µπορούσε βεβαίως κανείς σ'αυτόν τον υπαινιγµό, τον οποίον
κάνω γενικά, να µε ρωτήσει: Μα, καλά οι ιδιωτικοποιήσεις και οι
µετοχοποιήσεις είναι το ίδιο πράγµα; Θα σας πω όχι κατ'ανάγκην το
αυτό, αλλά όχι και κατ'ανάγκην όχι το αυτό. Πρέπει να εξετασθεί τι
ακριβώς αγαθό πηγαίνεις να δώσεις εδώ ή εκεί και µε ποια µορφή
και ποιες προϋποθέσεις και όλα τα άλλα ειδικά συστατικά και
χαρακτηριστικά, τα οποία τελικά δίδουν ένα τελικό συµπέρασµα, ότι
στρέφεις τα πράγµατα προς την ιδιωτική εκµετάλλευση και παύεις
να τα αφήνεις -µιλάω για όσα είναι ήδη κρατικοποιηµένα- στον
κρατικό τοµέα. Εγώ θα σας πω ότι δεν ήµουν ποτέ -το τονίζω
ιδιαίτερα- υπέρ της υπερκρατικοποιήσεως, όπως δεν είµαι και υπέρ
της πανιδιωτικοποιήσεως. Και θα σας πω ταυτόχρονα ...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Αυτό που λέτε, λέει το ΠΑΣΟΚ.
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ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: Αφήστε µε όµως, να το πω µε τον
τρόπο µου.
Θα σας πω ταυτόχρονα ότι αυτό κάθε φορά ad hoc στην παρούσα
κατάσταση και σε χώρες σαν την Ελλάδα ερευνάται και πάνω σε
αυτό υπάρχει τελικά ειδική απόφανση. Θα µε ρωτήσετε: Μα, καλά,
εδώ έχουµε µια περιορισµένη, µια νόθα, µια χολή µετοχοποίηση.
Αυτό σηµαίνει ιδιωτικοποίηση; Θα σας πω ότι η προσπάθεια, η
προαίρεση είναι προς τα εκεί. Και αυτό ιστορικά επιβεβαιώνεται,
διότι ήταν στον πίνακα όλων αυτών που υπεβλήθησαν στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, προκειµένου να πεισθούν οι Ευρωπαίοι ότι
εµείς προχωράµε ραγδαίως προς τις ιδιωτικοποιήσεις. Συνεπώς η
βαθύτερη διάθεση είναι κάτι τέτοιο. Ποιο είναι όµως το αποτέλεσµα,
κύριε Υφυπουργέ, το οποίο προκύπτει απ'αυτό το νόθο σχήµα που
έχουµε µπροστά µας; Το αποτέλεσµα είναι ότι εσείς λέτε ότι έχουµε
ανάγκη από κεφάλαια για επενδύσεις, ελέγχουµε την τιµολογιακή
πολιτική και διανέµουµε προς καταναλωτές και εργαζόµενους τις
µετοχές. Εδώ, µου θυµίζετε κάτι το οποίο αρχίζει να διασαλπίζεται,
το λαϊκό καπιταλισµό υπέρ του οποίου πολλά ακούω, αλλά για τον
οποίο θα πρέπει να ανοίξετε µια ειδικότερη κουβέντα, για να δούµε
τι είναι, ποιος είναι, τι είδους λαϊκό καπιταλισµό θέλουµε ή δεν
θέλουµε. Αν τυχόν αυτό υποστηρίζετε, θα σας πω ότι τουλάχιστον
σε αυτά τα οποία διατείνεσθε, έχετε αποτύχει. Ο λόγος είναι πολύ
απλός. 'Οτι εδώ φορτώνουµε στο κράτος και ουσιαστικά στον
ελληνικό λαό ένα κόστος συντήρησης των παγίων στοιχείων.
Αυτή η συντήρηση των παγίων στοιχείων υποτίθεται ότι δεν βαρύνει
καθόλου τον ιδιώτη ο οποίος συµµετέχει στη διαχείρηση. Και µη
µου απαντήσετε ότι τον βαρύνει µέσω της µετοχής του, διότι εκεί
είναι µια άλλη µεγάλη αντίφαση στην οποία πέφτετε και η οποία δεν
ξεπερνιέται µε τίποτε.
Ας πούµε ότι πάτε να τιµολογήσετε εσείς ως κράτος υποχρεωτικώς
σε περιορισµένο επίπεδο και ύψος το νερό. Τότε καταστρέφετε τις
µετοχές. Συνεπώς πάτε ουσιαστικά σε ένα φιάσκο από πλευράς
µετοχοποίησης. Καλά σας τα λένε από τα δεξιά. Ενώ αν τυχόν
κάνετε πράγµατι µια φιλολαϊκή και κοινωνική πολιτική εσείς ή οι
διάδοχες κυβερνήσεις -πράγµα για το οποίο υπάρχει µεγάλο
ερωτηµατικό- τότε πραγµατικά δεν οδηγείτε στους οικονοµικούς
νόµους της αγοράς, οι οποίοι είναι αµείλικτοι και οι οποίοι δεν θα
τιθασευθούν εκ του γεγονότος ότι θα έρχεται µια κυβέρνηση η οποία
θα λέει ενδεχοµένως πάνω στο φιλολαϊκό ιστό της, είτε ανήκει
στους συντηρητικούς είτε ανήκει στους προοδευτικούς, ότι "ορίζω
αυτήν την τιµή του νερού".
Γι' αυτό η διατύπωση την οποία έχετε κάνει υπέρ της τιµολογιακής
πολιτικής είναι αποτυχηµένη σύλληψη, ενώ τα κεφάλαια για
επενδύσεις, µια που οι επενδύσεις υποτίθεται ανήκουν στο κράτος,
βεβαίως µπορεί να ενισχύουν λίγο τον κρατικό κορβανά, αλλά
βεβαίως δεν πάνε αυτοτελώς προς τα εκεί.
Τι άλλο µένει; Από εκεί και πέρα µένει να δούµε ποια είναι αυτά τα
οποία θα προκύψουν από το σχήµα που έχετε κατασκευάσει και το
οποίο υποτίθεται ότι συνεργάζεται αρµονικά.
Εγώ θα σας πω πως ό,τι προκύπτει από το σχήµα το οποίο έχουµε
µπροστά µας είναι µια εµπορευµατοποίηση του φυσικού
µονοπωλίου που συνιστά το νερό και είναι µια
εµπορευµατοποίηση,η οποία δεν πάει σ' αυτό το αγαθό.
Ταυτόχρονα λέω -όπως σας το είπαν και άλλοι- ότι το κράτος θα
καλείται ουσιαστικά να πληρώνει όλα τα σπασµένα προκειµένου να
εισπράττει η ΕΥ∆ΑΠ, οι ιδιώτες οι οποίοι δεν θα µπουν σε ένα νόµο
προσφοράς και ζήτησης, διότι υποτίθεται ότι θα έχουν αυτήν την
ιδιότυπη κρατική προστασία. Ταυτόχρονα λέω ότι θα ανέβουν οι
τιµές και συνεπώς ο καταναλωτής, υπέρ του οποίου εγώ
τουλάχιστον µόνο µιλάω -µιλάω υπέρ του 'Ελληνος και του
Αθηναίου καταναλωτή, αυτού ο οποίος εσάς και εµένα µας έχει
οδηγήσει, στην Κοινοβουλευτική ∆ηµοκρατία που ζούµε, σ' αυτή την
Αίθουσα- αύριο, µεθαύριο θα κληθεί να φορτωθεί το σταυρό µιας
αποτυχηµένης ρύθµισης, ενώ οι αντιφάσεις και οι εσωτερικές
συγκρούσεις οι οποίες υπάρχουν, οι λογικές και οικονοµικές
αντιφάσεις και συγκρούσεις, δεν είναι δυνατόν µε τίποτε να
εξουδετερωθούν.

Και όλα αυτά ενώ πληροφορούµεθα ότι δεν ρωτήθηκε κανείς, ότι
δεν υπήρξε διάλογος. ∆εν σας εξουσιοδότησε, δηλαδή, κανένας γι'
αυτήν την ειδική ρύθµιση, να υιοθετήσετε αυτό το σχήµα, δεδοµένου
ότι διαµαρτύρεται η ΓΣΕΕ, διαµαρτύρονται οι δήµοι και οι
κοινότητες, διαµαρτύρονται οι εργαζόµενοι. ∆εν έχουµε δε υπόψη
µας -τουλάχιστον δεν έχω εγώ υπόψη µου- να έχει µεσολαβήσει
κάτι άλλο για να καλύψει τις ανάγκες ενός διαλόγου, όπως
τουλάχιστον το λέµε και τον επιθυµούµε οι περισσότεροι, ενώ
ταυτόχρονα διαχειρίζεστε από τούδε ένα αγαθό, για το οποίο θέλω
να πω δυο λέξεις.
Πρέπει να πω, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, έχοντας περάσει και
εγώ από το Υπουργείο Ενέργειας και Φυσικών Πόρων -είχε
προηγηθεί ο κ. Πεπονής, πέρασα εγώ, λίγο µετά επανήλθε ο κ.
Πεπονής και νοµοθέτησε το γνωστό νόµο περί διαχειρίσεως
υδάτων- είχα πράγµατι πάρα πολλές εισηγήσεις από καθηγητές και
από διαπρεπείς ανθρώπους της επιστήµης και ειδικότερα του
χώρου, για το τι µέλει να ακουλουθήσει σε σχέση µε το νερό -το
νερό της Ελλάδος, αλλά και το νερό όλης της περιοχής λίγο πολύ-
δεδοµένου ότι προβλέπεται εις το µέλλον να είναι ένα από τα
σπανιώτατα αγαθά, τα οποία τώρα ούτε λίγο ούτε πολύ τα βγάζετε
από τη λαβή µιας κοινωνικοποιηµένης ή κρατικοποιηµένης
ρύθµισης και τα ρίχνετε στην αγορά.
Με αυτήν, λοιπόν, την προβληµατική, εγώ ρωτάω τι θα πρέπει να
είναι εκείνο το οποίο θα πείσει τον οποιονδήποτε Βουλευτή, που
έχει κατά κύριο λόγο στο µυαλό του -επαναλαµβάνω- τον 'Ελληνα
πολίτη και τον 'Ελληνα καταναλωτή, για να πει το "ναι", το οποίο
επιµόνως ζητάτε και για το οποίο δεν ζητήσατε από κανέναν καµία
εξουσιοδότηση. Εγώ πιστεύω, τίποτε και, εν πάση περιπτώσει,
αυτό δεν µπορεί να συµβεί µε εµένα, δεν µπορεί δηλαδή να πείσει
εµένα.
Αν τυχόν, όπως σας προτείνω, περάσετε έστω τώρα αργά,
αποσύροντας το νοµοσχέδιο, σε έναν πραγµατικό διάλογο, µέσα
από τον οποίον όλοι θα πειστούµε ότι τελικά το αποτέλεσµα ενός
εντονότερου προβληµατισµού θα ήταν κάποιο σχήµα, το οποίο θα
είχε -δεν ξέρω πώς- και τους ιδιώτες, τότε εγώ είµαι έτοιµος να
επαναθεωρήσω τις απόψεις µου, αλλά µέχρι τότε, η άρνησή µου
είναι δεδοµένη. Εξάλλου δεν σας ζητούν και τίποτε άλλο όλοι αυτοί,
οι οποίοι δεν είχαν την τιµή ενός διαλόγου.
Επικαλούµαι αυτό το οποίο δίδουν οι εργαζόµενοι, που λένε πολύ
σωστά ότι αν είναι να ψηφισθεί αυτή -το επανέλαβα και
προηγουµένως- η νόθα ιδιωτικοποίηση, ας το κάνει η Ολοµέλεια και
µετά από ένα διάλογο, ο οποίος θα µπορέσει να εκπληρώσει
τουλάχιστον την κοινωνική ανάγκη, για να καταλάβουν όλοι ότι αυτό
το οποίο γίνεται δεν είναι µόνο και µόνο για να πληρωθεί το ρηθέν
υπό της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης ή στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, αλλά και
για το συµφέρον του 'Ελληνα πολίτη.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα µε µία σύντοµη παρέµβασή µου να επιχειρήσω να
απαντήσω σε ορισµένα θέµατα, τα οποία τέθηκαν από τους
προηγούµενους οµιλητές. Πριν από όλα όµως, θα ήθελα να
ευχαριστήσω όσους µίλησαν, δηλαδή και αυτούς οι οποίοι
υποστήριξαν και αυτούς οι οποίοι έκριναν είτε συνολικά είτε κατά
ένα µέρος διάφορες πτυχές του νοµοσχεδίου, διότι πιστεύω ότι και
µε κάθε είδους επιχείρηµα µπορούν να συνεισφέρουν σε ένα
διάλογο και σε µία καλύτερη προώθηση του υπό συζήτηση
νοµοσχεδίου.
Θα ξεκινήσω από το θέµα το οποίο έθιξε ο τελευταίος οµιλητής, ο κ.
Βερυβάκης, ότι δεν υπήρξε διάλογος ...
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: Αυτά λένε οι ενδιαφερόµενοι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): ...
και ότι µπορεί να νοµίσει κανείς, ακούγοντας αυτό το επιχείρηµα ότι
αιφνιδίασε η Κυβέρνηση.
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Η Κυβέρνηση δεν αιφνιδίασε κανέναν και σε κανένα σηµείο. Η
πρόθεση και ο στόχος για τη µετοχοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ, αναφέρεται
ρητά στο πρόγραµµα το οποίο ανακοίνωσε η Κυβέρνηση µετά το
Μάρτιο του 1998, µετά την ένταξη της δραχµής στο µηχανισµό
συναλλαγµατικών ισοτιµιών και απετέλεσε µαζί µε µία σειρά άλλες
πρωτοβουλίες συστατικό παράγοντα του προγράµµατος
διαρθρωτικών αλλαγών, που εξήγγειλε και υλοποίησε η Κυβέρνηση.
Αλλά δεν είναι µόνον αυτό. Στον Προϋπολογισµό τον οποίον
ψήφισε η Βουλή, το ∆εκέµβριου του 1998, περιγράφεται πάλι ο
στόχος για τη µερική µετοχοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ και όχι µόνον αυτό,
αλλά αναφέρονται και µία σειρά από στοιχεία για το πώς θα γίνει ο
διαχωρισµός της εταιρείας σε πάγια και µη, έτσι ώστε να µη θιγεί ο
στρατηγικός χαρακτήρας των παγίων περιουσιακών στοιχείων.
Πιστεύω κατά συνέπεια ότι υπήρξε και εξαρχής διαφάνεια,
ευθύτητα, ενηµέρωση και επεξεργασία των διαφόρων σηµείων
προς όλες τις ενδιαφερόµενες πλευρές. Βεβαίως, σε αυτήν τη
συζήτηση, σε αυτήν την ενηµέρωση, καθένας είχε τις απόψεις του.
∆εν συµπίπτουν πάντα οι απόψεις, όταν γίνονται διαπραγµατεύσεις
ή όταν γίνεται µία συζήτηση, αλλά νοµίζω ότι η Κυβέρνηση µπορεί
να αισθάνεται ήσυχη για ότι εξήντλησε όλες τις δυνατότητες
ενηµέρωσης, καλόπιστης συζήτησης και παρουσίασης των θέσεών
της προ πολλού χρόνου.
Σε ορισµένα άλλα θέµατα, τα οποία αναφέρθηκαν σε σχέση µε τη
στάση την οποία τήρησε το κράτος και έφερε σε µία δύσκολη θέση
την ΕΥ∆ΑΠ, δηλαδή ότι ήταν ασυνεπές, νοµίζω ιστορικά, ότι αυτό
δεν ισχύει. Το αντίθετο θα έλεγε κανείς, αν παρακολουθήσει την
εξέλιξη των οικονοµικών στοιχείων.
'Ηταν η ΕΥ∆ΑΠ, η οποία είχε για αρκετά χρόνια συσσωρεύσει
διάφορες υποχρεώσεις προς το κράτος και παρεµβήκαµε πριν από
δύο µήνες, αν θυµάµαι καλά, σε ένα νοµοσχέδιο που είχαµε και
έγινε µία ρύθµιση χρεών που είχε η ΕΥ∆ΑΠ προς το κράτος µε
αντιστάθµισµα την καταβολή του τέλους που είχε συµφωνήσει το
κράτος προ πολλών ετών να δώσει στην ΕΥ∆ΑΠ, την εποχή της
ανοµβρίας και της λειψυδρίας, η οποία υπήρξε.
Ακούστηκε πάρα πολύ συχνά ότι στο τέλος θα πληρώσουν οι
φορολογούµενοι, ότι η επιχείρηση εκµετάλλευσης και διανοµής
µόνο θα εισπράττει και αυτοί οι οποίοι θα επιβαρύνονται -ακόµα και
το µέρισµα το οποίο θα αποδίδεται στους µετόχους- θα είναι οι
φορολογούµενοι.
Κάτι τέτοιο δεν ισχύει. Κατ' αρχήν το µέρισµα -και ελπίζω να
οφείλεται σε µία λανθασµένη διατύπωση αυτό το οποίο ακούστηκε-
είναι προφανές ότι δεν αποτελεί στοιχείο του κόστους. Το µέρισµα
προκύπτει από την ενδεχόµενη κερδοφορία της επιχείρησης, δεν
µπορεί να προσδιοριστεί εξαρχής και γι' αυτό, ανεξάρτητα µε το
πώς γίνεται η τιµολογιακή πολιτική, στόχος της κάθε επιχείρησης
είναι κατά το δυνατόν να περιορίσει το κόστος µε την καλύτερη
οργάνωση και του ανθρώπινου δυναµικού και την άνοδο της
απόδοσής του, αλλά και την αξιοποίηση των στοιχείων υποδοµής
και επενδύσεων και της τεχνολογίας που διαθέτει.
Ο κ. Κουλούρης αναφέρθηκε στο ότι έχει ελλείµµατα η ΕΥ∆ΑΠ.
Κανείς δεν µίλησε για ελλείµµατα αλλά όµως θα πρέπει κανείς να
δεχθεί ότι παρουσίασε αρκετές οικονοµικές δυσκολίες τα
προηγούµενα χρόνια και εξ αυτού του λόγου άλλωστε υπήρξαν και
αυτές οι εκκρεµότητες στις οποίες αναφέρθηκα προηγουµένως.
Θέλω να πιστεύω -και νοµίζω ότι είναι βέβαια και απο
προηγούµενες εµπειρίες παρεµφερούς τύπου
αποκρατικοποιήσεων- ότι µε µία νέα επιχειρηµατική λογική, θα
µπορέσει να πάει οικονοµικά πολύ καλύτερα, πράγµα το οποίο
ωφελεί και τους µετόχους. Παρεµπιπτόντως εδώ να πω ότι µέτοχοι
δεν είναι µόνο αυτοί οι οποίοι θα αγοράσουν τις µετοχές. Μην
ξεχνάµε ότι το κράτος θα είναι µέτοχος µε ποσοστό τουλάχιστον
51%.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Αναφερθήκατε επίσης στο θέµα της ενίσχυσης των εργαζοµένων.
Νοµίζω ότι ήµουν πάρα πολύ σαφής, ότι θα υπάρξει µία ενίσχυση
και των ασφαλιστικών ταµείων των εργαζοµένων, όπως άλλωστε

γίνεται και σε άλλες περιπτώσεις του ΟΤΕ για παράδειγµα, και θα
είναι σηµαντική αυτή η βοήθεια, όπως επίσης θα υπάρξουν και µία
σειρά από άλλα κίνητρα µέσω της προνοµιακής διάθεσης µετοχών
προς τους εργαζοµένους.
'Ερχοµαι τέλος -και θα ήθελα εδώ να επιµείνω λίγο περισσότερο-
στα θέµατα τα οποία έθιξε ο κ. Πεπονής. Και θέλω να πιστεύω ότι
µε τις διευκρινίσεις τις οποίες θα δώσω, θα διαλυθούν κάποιες
ενδεχόµενες ασάφειες, οι οποίες µπορεί να αναδύοντο από το
κείµενο.
Κατ' αρχήν, η εταιρεία παγίων µε την εταιρεία εκµετάλλευσης και
διανοµής, θα συνάψουν µία σύµβαση, µία συµφωνία, η οποία θα
προβλέπει µε σαφήνεια τόσο τους όρους της διάθεσης των παγίων
στοιχείων προς την εταιρεία εκµετάλλευσης όσο φυσικά και το
αντίτιµο το οποίο θα εισπράττει και µε το οποίο θα ενοικιάζονται τα
πάγια αυτά στοιχεία από την ιδιόκτητη και απολύτως και στο
διηνεκές κρατική εταιρεία των παγίων περιουσιακών στοιχείων
προς την εταιρεία εκµετάλλευσης. Αυτή είναι η βασική λογική της
κάθε διµερούς σύµβασης που υπογράφεται µεταξύ διαθέτου και
λήπτου των επενδυτικών στοιχείων προς αξιοποίηση. Θα είναι µία
µορφή ενοικίασης µε χαρακτηριστικά σύµβασης επιχειρηµατικού
χαρακτήρα.
Αλλά εδώ θέλω να διευκρινίσω και ορισµένα θέµατα, για να έχουµε
µία σαφέστερη εικόνα του τι γίνεται σήµερα και πώς µεταβάλλεται,
αν µεταβάλλεται το καθεστώς. Αναφέρθηκε η µεγάλη σηµασία και ο
ρόλος που πρέπει να έχει η ΕΥ∆ΑΠ στα αντιπληµµυρικά έργα.
Πολύ σωστό. Αλλά πώς γίνονται σήµερα τα αντιπληµµυρικά έργα;
Γίνονται µεν από την ΕΥ∆ΑΠ, επ' αµοιβή του Υπουργείου
Χωροταξίας και Περιβάλλοντος. Αυτό το καθεστώς δεν το
µεταβάλλει το νοµοσχέδιο, το διατηρεί.
Μια σειρά από άλλα έργα µείζονος υποδοµής, όπως είναι τα έργα
µεταφοράς του ύδατος, άντλησης, όπως επίσης και τα
αποχετευτικά, κατασκευάζονται από το ΥΠΕΧΩ∆Ε και σήµερα και
µετά διατίθενται προς χρήση στην ΕΥ∆ΑΠ. Ούτε αυτό µεταβάλλεται
καθόλου.'Ισα-ίσα, στο νέο καθεστώς, επειδή υπάρχει ένας
απόλυτος και σαφής διαχωρισµός µεταξύ παγίων και
εκµετάλλευσης εταιρειών, θα είναι δυνατή η επωφελέστερη για το
στενότερο δηµόσιο τοµέα διάθεση προς αξιοποίηση αυτών των
παγίων περιουσιακών στοιχείων.
Αναφέρθηκε επίσης το ζήτηµα του πώς θα συµµετέχει, είτε το
κράτος είτε οι χρηµατοδότες, τα επιχειρηµατικά κεφάλαια στις
επενδύσεις. Μα, θα µετέχει, διότι και η διάθεση µετοχών θα
προχωρήσει µε µια πρόσοδο -έχει διάταξη το νοµοσχέδιο η οποία
προβλέπει ότι επί της προσόδου αυτής θα καταβάλλονται σε τρείς
ετήσιες δόσεις δεκαπέντε δισεκατοµµυρίων (15.000.000.000)
δραχµών- και µε την αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου, µέρος του
οποίου, ανάλογα µε τα ποσοστά τα οποία θα υπάρχουν, προφανώς
θα διατίθεται στις επενδυτικές χρηµατοδοτήσεις που έχει ανάγκη η
επιχείρηση αυτή.
Τέλος, θέλω να αναφέρω τον ρόλο του Υπουργείου Ανάπτυξης
στην έρευνα του υδάτινου δυναµικού, στην οποία ανεφέρθη ο κ.
Πεπονής. Είναι ορθό αυτό το οποίο είπε σήµερα ότι η έρευνα αυτή
διεξάγεται στο πλαίσιο του ν.1739 και φυσικά το πλαίσιο αυτό θα
διατηρηθεί. ∆εν υπάρχει τίποτα το οποίο αλλάζει, όσον αφορά την
διεξαγωγή της έρευνας υδάτινου δυναµικού µε όλα τα
συµπαροµαρτούντα, όσον αφορά τις διαδικασίες τις οποίες έχει
σήµερα το Υπουργείο Ανάπτυξης.
Το βασικότερο όµως από όλα αυτά -θέλω να το επαναλάβω- είναι
ότι τις σχέσεις µεταξύ παγίων και εκµετάλλευσης τις διέπει µια
σύµβαση. Η σύµβαση θα έχει χαρακτηριστικά ενοικιάσεως
υποδοµής και µέσα σε αυτήν τη σύµβαση φυσικά το δηµόσιο θα
διαθέτει τα πάγια περιουσιακά στοιχεία προς µια άλλη εταιρεία, η
οποία επίσης κατά πλειοψηφία θα είναι του δηµοσίου, µε όρους οι
οποίοι όπως είναι φυσικό θα αντικατοπτρίζουν τα συµφέροντα του
δηµοσίου και κατ' επέκταση του καταναλωτή και όλα τα υπόλοιπα.
Θέλω  να  πιστεύω  ότι  µε  αυτές  τις  διευκρινίσεις  και  µε  τις
άλλες  παρατηρήσεις  τις  οποίες  κάνατε  -θα  δούµε  πώς
µπορούµε  να  τις  λάβουµε  όσο  το  δυνατόν  περισσότερο  υπόψη
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στην τελική διατύπωση των άρθρων- θα συµφωνήσετε ότι το
εγχείρηµα το οποίο επιχειρεί η Κυβέρνηση είναι ένα εγχείρηµα,
όπως τόνισα στην οµιλία µου, το οποίο υπηρετεί πρωτίστως τους
καταναλωτές, πρωτίστως τους εργαζόµενους και την ελληνική
οικονοµία στο σύνολό της. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σταυρακάκης έχει
το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει το λόγο ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Μα, βλέπω εδώ ότι
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας είναι ο κ.
Αλογοσκούφης.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ:'Εχουµε συµφωνήσει µε τον Πρόεδρο,
επειδή δεν είναι εδώ ο κ. Αλογοσκούφης.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε Σιούφα,
έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, η σηµερινή συνεδρίαση έχει µοναδικά
χαρακτηριστικά, µε την έννοια ότι η νοµοθετική πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης βρίσκει µέσα στην Εθνική Αντιπροσωπεία
συµφωνούντα και επιµένοντα µόνο τον αρµόδιο Υφυπουργό που
εισηγείται το θέµα και έναν εκ των Βουλευτών της Πλειοψηφίας.
Αν θυµάµαι καλά, ανάλογη περίπτωση η Εθνική Αντιπροσωπεία
έχει ζήσει τα τελευταία χρόνια την περίφηµη βραδιά των έντεκα
Βουλευτών που είχαν αναλάβει µια σχετική πρωτοβουλία.
Το σηµειώνω αυτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι πρωτοφανές να
επιχειρηµατολογείται από όλες τις πλευρές ότι είναι άστοχος,
επιζήµια και επικίνδυνη για το δηµόσιο συµφέρον η πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης και ο Υφυπουργός, έχων ξύλινα αυτιά ή προφανώς
κάτω από τις οδηγίες του εµπνευστή αυτών των ρυθµίσεων
Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας κ. Παπαντωνίου να επιµένει σ'
αυτήν τη ρύθµιση, βεβαίως µε εντολή του έχοντος τη συνολική
ευθύνη και γι' αυτό το θέµα Προέδρου της Κυβέρνησης, κ. Σηµίτη.
Αυτό είναι το ένα.
Το δεύτερο, κύριε Πρόεδρε, που θέλω να σηµειώσω είναι ότι αυτός
ο υπερσυντηρητισµός που εµφανίζεται µε την αποψινή επίδοση της
Κυβέρνησης µε αυτό το νοµοθέτηµα, που έχει ξεπεράσει και τους
πλέον νεοφιλελεύθερους, όχι µόνον εν Ελλάδι αλλά και εν τη ξένη
και µάλιστα τις επιδόσεις των πλέον ακραίων Θατσεριστών να
τοποθετούνται για ζητήµατα, όπως το νερό σε µια προκρούστεια
κλίνη, για να εµφανιστεί η συνέπεια της Κυβέρνησης ότι το 1998
ούτε καν στις προγραµµατικές θέσεις των εκλογών του '96, αλλά
ούτε και παλαιότερα επί Ανδρέα Παπανδρέου, τότε που µιλούσαµε
για στρατηγικούς τοµείς της οικονοµίας περιελαµβανόταν µία τέτοια
λύση.
Εδώ, όµως, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να σηµειώσει κανείς ότι δεν
είναι µόνο ο ιδεολογικός χαµελαιοντισµός ο οποίος έχει πάρει
µορφή εµπορευµατοποίησης, από την πλευρά της Κυβέρνησης,
πρωτόγνωρη. Αυτό συµβαίνει και µόλις λίγες ηµέρες µετά τα
εικοσιπεντάχρονα που γιόρτασε το κόµµα που κυβερνάει και
ταυτόχρονα των διακηρύξεων εκείνων που στα γραπτά και στα
λόγια λέµε αυτά και στην πράξη κάνουµε άλλα, όπως αυτό το οποίο
καλείται η κυβερνητική Πλειοψηφία να ψηφίσει.
Αν θα ήθελε να βάλει κανείς ταµπέλα σε αυτό το νοµοσχέδιο, θα το
έλεγε µέγα σκάνδαλο, κύριε Πρόεδρε. Βεβαίως αυτή η λέξη δεν
ταιριάζει όταν νοµοθετούµε, αλλά ταιριάζει σε πράξεις που γίνονται
σε επίπεδο κυβέρνησης και κρατικών οργανισµών. Και γιατί είναι
σκάνδαλο; Απεδείχθη µέσα στην Αίθουσα -και δεν ήταν καθόλου
πειστικός ο κύριος Υφυπουργός πριν από λίγο- ότι οι διατάξεις 6 και
7 και κύρια η 7 του νοµοσχεδίου οδηγούν προς αυτήν την
κατεύθυνση.
Μιλάµε για το νερό. 'Ολοι συγκλίνουν στην άποψη ότι στον αιώνα
που µπαίνουµε το νερό θα είναι πιο κυρίαρχης σηµασίας και από το
πετρέλαιο. 'Οχι απλά αγαθό εν ανεπαρκεία αλλά το νερό τόσο της
ύδρευσης όσο και της άρδευσης θα είναι ένα από τα µεγάλα
προβλήµατα που θα αντιµετωπίσει ολόκληρη η ανθρωπότητα. Και

εµείς έχουµε µία οδυνηρή εµπειρία, κύριε Πρόεδρε. Μόλις πριν
οκτώ µε εννέα χρόνια, η Αθήνα, τα πέντε εκατοµµύρια των κατοίκων
της είχαν φθάσει στα πρόθυρα να αντιµετωπίσουν το πρόβληµα της
ύδρευσης είτε µε µεταφορά νερού µε τάνκερ ή µε τις αλλεπάλληλες
γεωτρήσεις που γινόντουσαν γύρω από την Υλίκη ή σε άλλες
περιοχές για να εξασφαλιστεί νερό, τότε που είπε ο λαός της
Αθήνας το νερό νεράκι. Αλλά µε τον καιρό, τις κλιµατολογικές
συνθήκες και τόσα άλλα, δεν µπορεί να είναι κανείς ποτέ σίγουρος.
Ακριβώς γι'αυτόν το λόγο και το πρόγραµµα της Νέας ∆ηµοκρατίας
δεν είχε ποτέ σε προτεραιότητα αποκρατικοποίηση ή
ιδιωτικοποίηση του νερού. Θα ήταν µια έσχατη των επιλογών µας,
αφού ήδη είχαµε λύσει άλλου είδους ζητήµατα εκεί που πραγµατικά
η ωφέλεια της πολιτείας και του δηµοσίου συµφέροντος από τις
ιδιωτικοποιήσεις και τις αποκρατικοποιήσεις θα ήταν υπέρ του
δηµοσίου συµφέροντος.
Ο κ. Αλογοσκούφης πριν από λίγο επιχειρηµατολόγησε και
ιδεολογικά και πολιτικά γι'αυτό το θέµα, ώστε να µην αφήσει
απολύτως καµία σκιά στο συζητούµενο νοµοσχέδιο.
Πρέπει ακόµα να σας σηµειώσω πάνω σ' αυτό το οποίο είπε ο
κύριος Υπουργός -εκτιµώ από τη θητεία µου στην Εθνική
Αντιπροσωπεία- ότι τόσο καταλυτική κριτική για νοµοθέτηµα
κυβέρνησης δεν υπήρξε ποτέ στην Εθνική Αντιπροσωπεία και δεν
θέλω να "σπεκουλάρω", κύριε Πρόεδρε, ούτε τους συναδέλφους της
Συµπολίτευσης, που έχουν κάθε δικαίωµα να έχουν την άποψή
τους. Την τιµώ, τη σέβοµαι και όταν συµφωνούν και όταν
διαφωνούν, είναι δικαίωµά τους. Εγώ, όµως, στέκοµαι στα
επιχειρήµατα τα οποία ακούστηκαν.
Απορώ πώς µε ηρεµία αντιµετωπίζει το θέµα ο Υφυπουργός που
βρίσκεται εδώ ή όσοι παρακολουθούν αυτήν τη συζήτηση από την
πλευρά της Κυβέρνησης από το εσωτερικό κύκλωµα της
τηλεόρασης.
Είπε επίσης ο κ. Χριστοδουλάκης ότι δεν αιφνιδίασαν κανέναν. Αυτό
δεν το λέτε σε µας, κύριε Χριστοδουλάκη, στους συναδέλφους σας
της Συµπολίτευσης, το λέτε αυτό διότι από τέτοιου είδους
αιφνιδιασµούς σαν αυτούς που επιχειρείτε σήµερα έχετε συνηθίσει
τον ελληνικό λαό άλλα να λέτε τη µια µέρα και άλλα να κάνετε την
εποµένη. Σας ξέρουν. Αυτό που λέτε µοιάζει σαν εκείνο που έλεγε ο
Πρωθυπουργός σας. Αν µε εκλέξετε Πρωθυπουργό -το Σεπτέµβριο
του 1996- δεν πρόκειται να βάλω φόρους. Αν µε εκλέξετε
Πρωθυπουργό, θα µειώσω την ανεργία. Αν µε εκλέξετε
Πρωθυπουργό, η ελληνική περιφέρεια θα δει χρυσές µέρες. Και τι
έγινε; Η µία φορολογία διαδέχεται την άλλη και ο ελληνικός λαός
έχει γονατίσει από αυτήν τη βαριά φορολογία και γι' αυτό
ονοµάστηκε και Πρωθυπουργός των φόρων. Η ανεργία έχει πάρει
εκρηκτικές διαστάσεις. Παντού σε ολόκληρη την Ευρώπη πέφτει και
εδώ αυξάνεται γι' αυτό και ονοµάστηκε Πρωθυπουργός της
ανεργίας. Πρωθυπουργός της ερήµωσης της υπαίθρου.
Και τέλος, θα ήθελα να σηµειώσω δύο πράγµατα. Η Νέα
∆ηµοκρατία θα καταθέσει αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας και
συνεπώς θα κληθούµε αύριο όλοι εδώ να τοποθετηθούµε σε ένα
τόσο µείζον και σοβαρό θέµα, το οποίο συζητούµε απόψε.
Εκτιµώ ότι δεν θα επιχειρηθεί από την πλευρά της Συµπολίτευσης
αύριο για να αποφύγει τα Καυδιανά δίκρανα της ψηφοφορίας να
επιχειρήσει αντικαταστάσεις συναδέλφων Βουλευτών, για να
σκεπάσει το πρόβληµα. Το πρόβληµα είναι υπαρκτό µέσα και έξω
από την Αίθουσα. Τα επιχειρήµατα βοούν. Οι διατάξεις του
νοµοσχεδίου έχουν επισηµανθεί για τα κενά και την
προβληµατικότητα την οποία παρουσιάζουν και πλέον τούτου -και
κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- θέλω να σηµειώσω και κάτι άλλο
και για την ιστορία των Πρακτικών.
Ενθυµούµαι την περίφηµη διαφήµιση του ΠΑΣΟΚ στην επιχείρηση
αποκρατικοποίησης  του  ΟΤΕ  το  1993.  Το  "πωλείται  η  Ελλάς".
Η  Νέα  ∆ηµοκρατία  δεν  επώλησε  την  Ελλάδα.  Την  πωλεί
σήµερα  και  µάλιστα  έχοντας  ήρεµη  τη  συνείδηση  η  Κυβέρνηση
του  Κωνσταντίνου  Σηµίτη.  Αυτό  για  εκείνους  που  ψήφισαν
αυτό  το  κόµµα  ως  σοσιαλιστικό  και  σήµερα  αποδεικνύεται  ότι
είναι  όχι  απλά  υπερσυντηρητικό,  αλλά  ταυτόχρονα
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κόµµα αντιλαϊκό, κόµµα της σκληρότητας, κόµµα παγερό, όχι
βέβαια οι άνθρωποι που το στηρίζουν ή οι συνάδελφοί µου, αλλά το
κοµµάτι εκείνο που στηρίζει την Κυβέρνηση Σηµίτη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Ηδη έχει κατατεθεί
ονοµαστική ψηφοφορία από τους Βουλευτές κυρίους Αγγουράκη,
∆ηµαρά, ∆ραγασάκη, Ιντζέ και Γκατζή.
Ο κ. Γεωργακόπουλος έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν σκόπευα
να πάρω το λόγο µέχρι που άκουσα τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας. Θέλω να απαντήσω µόνο σε
δύο σηµεία. Στο πρώτο, γιατί οι συνάδελφοί µου εξέθεσαν την
τοποθέτησή τους, τις απόψεις τους, καλά έκαναν και είπαν την
άποψή τους. 'Εχουν κάθε δικαίωµα να εκφράζουν τις απόψεις τους
να προτείνουν στην Κυβέρνηση συγκεκριµένες διατάξεις, τις οποίες
θα πρέπει να επανεξετάσει και ίσως να χρειαστεί και να τις
διορθώσει. Και αυτό πιστεύω κάνει ο Υπουργός µε αυτά που είπε
πριν από λίγο και τις διευκρινίσεις που έδωσε και την επανεξέταση
επί των άρθρων, όπως είπε ότι θα επανεξεταστούν οι επισηµάνσεις
που έκαναν οι συνάδελφοι, έτσι ώστε το νοµοσχέδιο να γίνει
αρτιότερο. Το ένα είναι αυτό.
Το δεύτερο. Πού το είδατε εσείς ότι αποκρατικοποιείται το νερό και
ιδιωτικοποιείται και ότι τα µεγάλα προβλήµατα που έχουµε στον 21ο
αιώνα µε την ύδρευση δεν θα καταπολεµηθούν λόγω ακριβώς
αυτής της µετοχοποίησης, της διανοµής του νερού; Γιατί περί αυτού
πρόκειται.
∆εν πρόκειται περί ιδιωτικοποίησης του νερού. Γιατί αν το άκουγε
κανείς αυτό, θα νόµιζε ότι νερό πλέον στην Ελλάδα θα µοιράζουν οι
ιδιώτες και κανένας άλλος δεν θα έχει το δικαίωµα. ∆εν πρόκειται
όµως περί αυτού. Τους ταµιευτήρες τους κρατά το δηµόσιο. Τα
έργα υποδοµής τα κρατά το δηµόσιο. Τα δίκτυα τα έχει το δηµόσιο
και τα νοικιάζει στην εταιρεία. Απλώς η διαχείριση αυτών των
δικτύων ιδιωτικοποιείται. Και εσείς λέτε εδώ περί σκληρότητας της
Κυβέρνησης κλπ. Επίσης ακούσαµε και για τους φόρους. ∆εν
µπορώ όµως να µην απαντήσω σ' αυτό.
Για να επιχειρηµατολογεί επί της ιδιωτικοποίησης µέρους της
ΕΥ∆ΑΠ είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
∆ηµοκρατίας και για τους φόρους. ∆εν έχετε ακούσει περί
φοροαπαλλαγών, οι οποίες ανακοινώθηκαν στις αρχές Σεπτεµβρίου
και ήδη νοµοθετούνται στην αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή µια
σειρά φοροαπαλλαγών; ∆εν τα έχετε ακούσει αυτά; 'Η σας
ενδιαφέρει µόνο να προβάλλετε τις µη προτάσεις τις δικές σας µέσα
από το έργο της Κυβέρνησης µηδενίζοντας ή ανιστρέφοντας το
έργο το οποίο πράγµατι εκτελεί η Κυβέρνηση;
Αυτήν τη στιγµή, όπως σας είπα, ουσιαστικά δεν ιδιωτικοποιείται το
νερό, δεν αποκρατικοποιείται το νερό. Το µόνο που γίνεται είναι η
διαχείριση της ύδρευσης, η οποία πηγαίνει στο ευρύτερο
λεκανοπέδιο της Αττικής, που κάνει η ΕΥ∆ΑΠ, να ανατίθεται -το
51% το κρατά το δηµόσιο- στον ιδιωτικό τοµέα. ∆ηλαδή, το πάνω
χέρι το έχει το δηµόσιο και στην εταιρεία αυτή η οποία θα αναλάβει
τη διαχείριση.
Το ότι πρέπει να γίνουν κάποιες διορθώσεις στο νοµοσχέδιο
πιστεύω ότι αυτό το ανεγνώρισε ο αρµόδιος Υπουργός και όταν θα
συζητήσουµε τα άρθρα θα κάνει όλες τις απαραίτητες
τροποποιήσεις που χρειάζονται έτσι ώστε το νοµοσχέδιο να φύγει
από εδώ αρτιότερο, πληρέστερο και να είναι επωφελέστερο για την
ελληνική οικονοµία.
∆εν θέλω να πω τίποτε άλλο, κύριοι συνάδελφοι, αλλά να µην
προκαλούµε µε µεγαλοστοµίες και µε βερµπαλιστικά λόγια περί
Θατσερισµού και περί άλλων τέτοιων ιδιαιολογηµάτων τα οποία
ακούσαµε εδώ. Το ΠΑΣΟΚ έχει επισηµάνει ποιες επιχειρήσεις θα
ιδιωτικοποιήσει από το Μάρτιο του 1997, οπότε έδωσε τον
κατάλογο και µέσα σ' αυτόν τον κατάλογο υπήρχε και η ΕΥ∆ΑΠ.
Μία, µία οι επιχειρήσεις αυτές που υπήρχαν µέσα στον κατάλογο
από το Μάρτιο του 1997...
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τότε γιατί δεν έγινε µε το σχετικό
διάταγµα...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ:'Οταν έκανε τις ανακοινώσεις
της η Κυβέρνηση µετά την υποτίµηση για την ιδιωτικοποίηση...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Το 1998 έγινε η υποτίµηση.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν έγινε πέρυσι η υποτίµηση.
Πρόπερσι έγινε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
'Εχει περάσει ενάµισης χρόνος από τότε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει. Εν πάση περιπτώσει,
στον κατάλογο αυτό ανεφέρετο και η ΕΥ∆ΑΠ και αυτό τώρα η
Κυβέρνηση υλοποιεί. Εποµένως δεν υπάρχει κανένας λόγος για
όλα τα υπόλοιπα, για τα οποία γίνεται πολύς ντόρος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σταυρακάκης έχει
το λόγο.
ΜΗΝΑΣ ΣΤΑΥΡΑΚΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν η συζήτηση στη
Βουλή θα ήταν µια αενάως ατελέσφορη διαδικασία, τότε θα ήταν
θέατρο. Η συζήτηση όµως εδώ δεν είναι θέατρο, είναι ουσιαστική
και θέλω και εγώ να υπογραµµίσω τις χρήσιµες υποδείξεις και
τοποθετήσεις πολλών συναδέλφων.
Ουσιαστικά ο προβληµατισµός κυµάνθηκε ανάµεσα σε δύο πόλους,
το αν το νερό διατηρεί την ιδιότητα του δηµοσίου αγαθού και ο
άλλος πόλος, ο άλλος ευρύς άξονας του προβληµατισµού
αφορούσε τη διαφάνεια.
Και τούτο, κύριοι συνάδελφοι, δεδοµένο ότι παραπέµπει σε
αποφάσεις και σε περαιτέρω νοµοθετικές ρυθµίσεις ευθύνης
βεβαίως των πολιτικών.
Λυπούµαι να υπογραµµίσω ότι εδώ αναδεικνύεται µία δυσπιστία
απέναντι και στους πολιτικούς και στην πολιτική. Και κατά τούτο
υπογραµµίζω τη χρησιµότητα και την αξία της τοποθέτησης του κ.
Πεπονή στην οποία θα επανέλθω.
Σοσιαλιστική ευαισθησία κύριε συνάδελφε -διότι αρκετά µαθήµατα
ανεχθήκαµε σήµερα σοσιαλιστικής ευαισθησίας- δεν είναι µία σχέση
ποσοτική. Σοσιαλισµός είναι ποιότητα. Είναι βεβαίως και διαφάνεια
που ορθά και πληθωρικά επέµεναν οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ.
Βέβαια όλες οι τοποθετήσεις σήµερα, δεν θα αποφύγω τον
πειρασµό να σχολιάσω, εµπνέονται και από τον απόηχο των
εξελίξεων της προηγούµενης εβδοµάδος και επιζητούν έτσι µία
έντεχνη δαιµονοποίηση κάθε πολιτικής πράξης και πρωτοβουλίας
που συνδέεται µε το χρηµατιστήριο.
Επιχειρήσατε να συσκοτίσετε και να αποµειώσετε την
αποτελεσµατικότητα και την επιτυχία της µετοχοποίησης του ΟΤΕ.
Υπάρχουν αποτελέσµατα καθώς και η µαρτυρία χιλιάδων
καταναλωτών-χρηστών οι οποίοι απολαµβάνουν τις
αναβαθµισµένες υπηρεσίες του ΟΤΕ και τα επενδυτικά του
προγράµµατα προχωρούν µε τρόπο άριστο µη συγκρινόµενο
βεβαίως µε αυτόν της ΕΥ∆ΑΠ όπου µίλησα στην πρωτολογία µου.
Και αν θα δείτε αναλυτικά πώς προχωρούν τα επενδυτικά
προγράµµατα θα δείτε ότι είναι όλα αποκαρδιωτικά πίσω.
Πρέπει να πω κι εγώ ότι η µετοχοποίηση έχει αναγγελθεί πριν από
ενάµιση περίπου χρόνο. Αφορούσε είκοσι επτά επιχειρήσεις µεταξύ
των οποίων και την ΕΥ∆ΑΠ.
∆εν άκουσα κανέναν να τοποθετηθεί σε ό,τι αφορά την
προβληµατικότητα των σχέσεων του παρόντος, του ισχύοντος
φορέα σήµερα της ΕΥ∆ΑΠ µε τους ΟΤΑ και το δηµόσιο, την
προβληµατικότητα των εσόδων, την προβληµατικότητα της
παραγωγικότητας µε µια σειρά δείκτες που εξέθεσα στην
πρωτολογία µου, την προβληµατικότητα των επενδυτικών
προγραµµάτων και τον τρόπο που θα καλυφθούν τα οκτακόσια
επτά δισεκατοµµύρια (807.000.000.000) κατ' ελάχιστον εκτίµηση για
τα επόµενα δέκα χρόνια. ∆εν άκουσα καµία τοποθέτηση για την
προβληµατικότητα του δικτύου. Υπάρχουν 20% απώλειες. Ποια η
µεγαθυµία του δηµοσίου και ποια σπουδαία διαχείριση να έχουµε
όταν υπάρχουν 20% απώλειες από αυτό το δηµόσιο αγαθό και όταν
δεν µας συγκινεί η προσπάθεια διαµόρφωσης µέτρων συντήρησης
και αποτροπής αυτής της απώλειας; Είναι σκανδαλωδώς κακή
διαχείριση πόρων.
Βέβαια εµείς δεν θέλουµε να ιδιωτικοποιήσουµε, όπως πολύ σωστά
επεσήµανε  ο  κ.  Παυλόπουλος,  αλλά  να  µετοχοποιήσουµε.  Είπε
ο  κ.  Παυλόπουλος  ότι  η  ιδιωτικοποίηση  και  σωστά
προϋποθέτει  εταιρικά  σχήµατα  µε  την  µεγίστη  αυτονοµία.  ∆εν
το κάνει λοιπόν µε ιδεολογία, όπως αναγνωρίσατε, ιδιωτικο-
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ποίησης και προβλέπεται η συντριπτική σχέση του 49% µε 51%.
'Εχω σηµειώσει πολλά πράγµατα. Θα πω όµως, κύριε ∆ραγασάκη,
ότι αναφέρθηκα στην Αγγλία µαζί µε άλλες χώρες. Ανέφερα και τη
Γαλλία, ανέφερα και τα ποσοστά όπου πάνε περίπου µισό µισό σε
ό,τι αφορά την Ευρώπη.
Θα ήθελα να προτρέψω τον κύριο Υπουργό σε ότι αφορά το άρθρο
6. Εκεί υπάρχει θέµα, κύριε Υπουργέ. 'Εθεσε ο κ. Πεπονής µε
σαφήνεια σοβαρά ζητήµατα και το χαρακτήρισε ως σύµβαση
επαχθή. ∆εν φαίνεται να είναι ισορροπηµένη η ρύθµιση ως προς τα
πλεονεκτήµατα της εταιρείας η οποία θα κάνει συµβάσεις έναντι του
δηµοσίου. Θα παρακαλούσα κι εγώ µε τη σειρά µου και χαίροµαι
που άκουσα τη θετική και εποικοδοµητική τοποθέτησή σας οι
παρατηρήσεις του κ. Πεπονή να ληφθούν υπόψη και να
ενσωµατωθούν µε ενίσχυση των προβλέψεων και αναλυτικότερες
βεβαίως τις ασφαλιστικές δικλείδες στο άρθρο 1.
Τελειώνοντας θέλω να πω ότι ο κ. Σηµίτης δεν είναι ούτε
Πρωθυπουργός των φόρων ούτε Πρωθυπουργός της ερήµωσης,
όπως επιχειρείτε να του προσάψετε απόψε αυτούς τους
χαρακτηρισµούς. ∆εν πωλεί, ισχυροποιεί και προωθεί µε τη
διαχείριση της Κυβέρνησής του, τη χώρα στην ανάπτυξη, η οποία
στην ευµάρεια που δηµιουργεί συµπεριλαµβάνει και συµπαρασύρει
όλον τον ελληνικό λαό.
∆εν θα πρέπει συγκυριακά και υπό το κράτος αρνητικών
εντυπώσεων, τις οποίες θα δεχθώ βεβαίως, να τοποθετούµεθα εδώ
µέσα. 'Οταν το κάνουµε αυτό, θα µου επιτρέψετε µε όλον το
σεβασµό που έχω, ολισθαίνουµε σε ένα λαϊκισµό, ο οποίος δεν
ωφελεί ούτε την υπόθεση που συζητάµε ούτε την ευρύτερη
συγκυρία της οικονοµίας στην κρίσιµη περίοδο, που διανύουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Ανδρεουλάκος
έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΝ∆ΡΕΟΥΛΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα
να χαρακτηρίσω το συζητούµενο νοµοσχέδιο ως λεόντειο
νοµοσχέδιο, διότι ενώ καθορίζει λεπτοµερώς τις υποχρεώσεις του
ελληνικού δηµοσίου και τα δικαιώµατα αντιστοίχως της νέας
εταιρείας εκµετάλλευσης (ΕΥ∆ΑΠ), αποφεύγει να αναφερθεί και να
περιγράψει έστω και στοιχειωδώς τις υποχρεώσεις, που θα έχει
αυτή η νέα εταιρεία, η οποία µετοχοποιείται και εισάγεται στο
χρηµατιστήριο.
Κύριε Υπουργέ, σε ποιο σηµείο του νοµοσχεδίου αναφέρεται έστω
και µία υποχρέωση αυτής της νέας ΕΥ∆ΑΠ; Πού λέει ότι θα
εκµισθώνονται τα πάγια; Πού το λέει αυτό; Πουθενά δεν το λέει
αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Το έχω πει τόσες φορές.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΝ∆ΡΕΟΥΛΑΚΟΣ: Εσείς το λέτε.
Επίσης, τα πάντα επαφίενται στις συµβάσεις. Το Τµήµα νοµίζω ότι
δικαίως δυσπιστεί απέναντι σ' αυτές τις συµβάσεις, για τις οποίες
δεν έχει καµία αρµοδιότητα παρέµβασης.
Στο άρθρο 6, παράγραφος 1 λέτε ότι το δηµόσιο διαθέτει
ακατέργαστο ύδωρ στην ΕΥ∆ΑΠ. Και λέτε: "Η ποσότητα, η
ποιότητα και το µέγεθος παροχής του ακατέργαστου νερού θα
καθορίζονται στη σύµβαση της παραγράφου 2 του άρθρου 2". Εδώ
δεν βάζετε µέσα καν ούτε αν θα υπάρχει τίµηµα. 'Ολα είναι ανοιχτά,
όλα είναι θέµα συµβάσεων. Και, εν πάση περιπτώσει, τι είδους
αποκρατικοποίηση είναι αυτή, όταν τα πάντα αναλαµβάνει το
ελληνικό δηµόσιο; Συντήρηση υπαρχόντων παγίων, κατασκευή
νέων, τα πάντα τα αναλαµβάνει το δηµόσιο. Η καινούρια εταιρεία
δεν αναλαµβάνει τίποτα, απεναντίας παίρνει το ψαχνό, την
εµπορευµατοποίηση του προϊόντος, τον εµπορικό τοµέα του νερού.
Κι εδώ γεννάται το ερώτηµα και σωστά η συντριπτική πλειοψηφία
των συναδέλφων του ΠΑΣΟΚ ετάχθη κατά των ρυθµίσεων αυτού
του νοµοσχεδίου.
Υπάρχει δέσµευση, κύριοι συνάδελφοι, από την Ευρωπαϊκή
'Ενωση, όπως υπάρχει για άλλες δηµόσιες επιχειρηµατικές
δραστηριότητες; Καµία. Είναι ή δεν είναι φυσικό µονοπώλιο το
ύδωρ, η διαχείριση και εκµετάλλευση του νερού; Υπάρχει
περίπτωση εάν απελευθερώσουµε αυτήν τη δηµόσια λειτουργία,

όπως προβλέπει το νοµοσχέδιο; Υπάρχει περίπτωση να υπεισέλθει
άλλη εταιρεία, να µπει στην αγορά, ώστε να έχουµε τα αγαθά του
ανταγωνισµού, που είναι µία προστασία για το καταναλωτικό κοινό;
∆εν υπάρχει. Αυτή η εταιρεία που υπάρχει σήµερα και ιδρύθηκε µε
το ν.1068/1980 έκανε σπουδαίο αναπτυξιακό έργο, σπουδαίο
κοινωνικό έργο µε σταθερές τιµές. Θα σας πω ότι η τιµή του νερού
ανά κυβικό το 1974 ήταν 4,61 δραχµές και το 1998 η τιµή είναι 7,09
δραχµές σε σταθερές τιµές. ∆ηλαδή από το 1974 µέχρι το 1998
είχαµε µία αύξηση σε σταθερές τιµές της κλίµακας του 65%. Και σας
ερωτώ: Ποια άλλη υπηρεσία, ποιο άλλο αγαθό που είναι ελεύθερο
και εµπορεύσιµο έχει αυτήν τη σταθερότητα από το 1974 µέχρι
σήµερα, ώστε να πεισθεί το Τµήµα και να συνδράµει αυτές τις
ρυθµίσεις, τις οποίες προτείνει σήµερα η Κυβέρνηση; Και τα
κατάφερε όλα αυτά, παρά την ασυνέπεια του ελληνικού δηµοσίου.
Κύριε Υπουργέ, όπως προκύπτει από αδιάσειστα στοιχεία του
ισολογισµού, η καθαρά οφειλή 31.12.1998 του δηµοσίου απέναντι
στην ΕΥ∆ΑΠ είναι 22,5 δισεκατοµµύρια. Και επίσης οι οφειλές των
ΟΤΑ προς την ΕΥ∆ΑΠ υπερβαίνουν τα δέκα δισεκατοµµύρια.
Αυτά, ενώ φροντίσατε όλα αυτά τα χρόνια που κυβερνάτε να
απαξιώσετε όσο µπορούσατε την Ε.Υ∆.Α.Π. Πώς; Με το να
εισαγάγετε τους εργολάβους κατασκευών και τους εργολάβους
συµβούλων. Οι εργολάβοι κατασκευών, κύριοι συνάδελφοι, σήµερα
διενεργούν κατασκευές σε κλίµακα 70%, ενώ υπάρχει ένα
εµπειρότατο και ικανότατο τεχνικό προσωπικό το οποίο σχολάζει.
Επίσης, µε την κατάχρηση εργολάβων συµβούλων οι οποίοι
αναλαµβάνουν εκπόνηση τεχνικών µελετών και οργάνωσης και
λυµαίνονται το χώρο της Ε.Υ∆.Α.Π., ενώ υπάρχει ένα ικανότατο και
εµπειρότατο προσωπικό.
Κύριε Υπουργέ, δεν µας πείσατε µε τα όσα είπατε. 'Ολες οι
υποχρεώσεις στο κράτος και το ψαχνό στη νέα εταιρεία, στην
ιδιωτικοποιηµένη νέα εταιρεία, στη µετοχοποιηµένη νεά εταιρεία.
'Ολα αυτά, λοιπόν, µας πείθουν ότι και αγρία κερδοσκοπία θα
υπάρξει και υποβάθµιση της ποιότητας του ύδατος γι' αυτό
επιµένουµε στην καταψήφιση του νοµοσχεδίου.
∆εν σας προβληµατίζει η αντίδραση των συναδέλφων του
ΠΑ.ΣΟ.Κ.; ∆ύο ετάχθησαν µόνο υπέρ του νοµοσχεδίου, εκ των
οποίων ο ένας στρατιώτης. Και πολύ φυσικό, στρατηγέ, ως
στρατιώτης να έχεις αυξηµένο το αίσθηµα της κοµµατικής και της
νοµοθετικής πειθαρχίας.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Ξέρετε ότι έχω καταψηφίσει
προϋπολογισµούς και νοµοσχέδια;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Και έφυγε και από την
κοινοβουλευτική οµάδα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΝ∆ΡΕΟΥΛΑΚΟΣ: Λέτε, αλλά δεν καταψηφίσατε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Αγγουράκης έχει
το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ' αρχήν και µε τις δύο τοποθετήσεις του κυρίου Υπουργού η
ανησυχία µας εντάθηκε ακόµα περισσότερο. Είναι φανερό ότι η
Κυβέρνηση επιµένει στο περιεχόµενο αυτού του σχέδιου νόµου για
την ιδιωτικοποίηση -έτσι θα την πω- της παροχής του νερού. Και µε
αυτόν τον τρόπο βεβαίως δηµιουργείται ένα ιδιωτικό µονοπώλιο σε
ένα φυσικό προϊόν.
Θα µου επιτρέψει ο κ. Γεωργακόπουλος από το ΠΑ.ΣΟ.Κ. να του
πω ότι δεν ξέρω εάν θεωρεί λύση ο πληθυσµός της Αθήνας να
εφοδιαστεί από έναν κουβά και να πηγαίνει στους ταµιευτήρες οι
οποίοι µένουν υπό κρατικό έλεγχο, στο δηµόσιο και µε αυτό τον
τρόπο δεν έχουµε ιδιωτικοποίηση της παροχής νερού. Η λύση που
εκείνος είπε, αυτή είναι, εγώ δεν βλέπω άλλη ώστε να διατηρηθεί ο
δηµόσιος χαρακτήρας -όπως λέει- της παροχής του νερού.
Το  δεύτερο  που  θα  ήθελα  να  σηµειώσω  αφορά  µια
παρατήρηση  του  κυρίου  Υπουργού  για  τα  εκατό  χρόνια  στα
οποία  όντως  αναφέρθηκα  όταν  µίλησα.  'Εχω  µπροστά  µου
ξανά  τη  µελέτη  της  "Ρότσιλτ",  η  οποία  µιλάει  για  διάφορα
σχήµατα  που  υπάρχουν  σε  διάφορες  χώρες.  Σε  καµία  χώρα  -
σε  καµία  χώρα  επαναλαµβάνω-  από  τα  στοιχεία  που  έχουµε
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εδώ, η εκχώρηση ολικά, µερικά, οτιδήποτε, δικτύου ή παροχής
υπηρεσιών ύδρευσης και αποχέτευσης δεν ξεπερνάει τα τριάντα
χρόνια µε ρεκόρ της Αργεντινής, τριάντα χρόνια. Η Μεγάλη
Βρετανία είκοσι πέντε χρόνια, η Γαλλία είκοσι, η Ρουµανία είκοσι
πέντε, η Τσεχία δεκαπέντε και πάει λέγοντας. Εµείς εδώ έχουµε
παγκόσµιο ρεκόρ. Εκατό χρόνια είναι η Ε.Υ∆.Α.Π.
Εν πάση περιπτώσει, υπάρχει και άλλο ένα θέµα σε σχέση µε τη
διάρκεια. Η Βουλή αποφασίζει εκατό χρόνια αλλά η Γενική
Συνέλευση -το λέει το άρθρο 1- θα αποφασίσει αν θα επεκταθεί
ακόµα περισσότερο η διάρκεια ή όχι.
'Οσον αφορά τα πάγια, γιατί; Για τα πάγια της Ε.Υ∆.Α.Π. µιλούσα.
Αυτά υπάρχουν. ∆εν µιλάω µε τα στρατηγικά πάγια. Τα άλλα πάγια
στοιχεία. Το δίκτυο της Ε.Υ∆.Α.Π.
Το τρίτο ζήτηµα, όσον αφορά τα ευρωπαϊκά στάνταρντς: Η έκθεση
της "Ρότσιλτ" µιλάει για ευρωπαϊκά στάνταρντς, όσον αφορά το
δίκτυο. Και δεν είναι επιχείρηµα ότι και τώρα η Ε.Υ∆.Α.Π. δουλεύει
µε ευρωπαϊκά στάνταρντς και, εν πάση περιπτώσει, ο κύριος
Υπουργός είδε εδώ µια απέχθεια του Κ.Κ.Ε. Τα στάνταρντς είναι
ένα µίνιµουµ, όπως είναι γνωστό. Κατ' αρχήν, δεν ξέρουµε εάν η
ποιότητα του ελληνικού νερού είναι πάνω ή κάτω απ' αυτό το
µίνιµουµ. Εγώ πιστεύω ότι είναι πάνω. Και απόδειξη γι' αυτό είναι
ότι στη Βρετανία -όπως είχα πει- στη Γαλλία και στη Γερµανία, δεν
πίνουν το νερό από τη βρύση και ας τηρούν τα ευρωπαϊκά
στάνταρντς. Εµείς είµαστε πάνω απ' αυτά τα στάνταρντς και
κάλλιστα µπορούµε να πέσουµε και πιο κάτω. ∆εν υπάρχει κανένα
πρόβληµα εδώ. Γι' αυτό πιστεύω και εγώ ότι θα µειωθεί η ποιότητα
του νερού. Πώς θα γίνει; Ασφαλώς και θα µειωθεί.
Θα µειωθεί η ποιότητα του νερού, θα µειωθεί και η ποιότητα του
δικτύου πολύ περισσότερο,που για τις διαρροές για τις οποίες έκανε
λόγο ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ στο σχέδιο νόµου που συζητούµε,
γίνεται λόγος για παροχή κινήτρων. Προσέξτε: 'Οχι υποχρέωση της
ΕΥ∆ΑΠ να µειώσει, αλλά κίνητρα στην ΕΥ∆ΑΠ, εφόσον θα µειώνει
τις διαρροές. Πόσο, για ποιο χρονικό διάστηµα, τι κίνητρα, θα τα
δούµε αυτά στο µέλλον.
'Ενα άλλο θέµα αφορά τους εργαζόµενους. Μα, είναι σαφές ότι θα
υπάρχει χειροτέρευση των εργασιακών σχέσεων. Εξάλλου, εάν δεν
υπήρχε αυτή η χειροτέρευση, γιατί η εξαγορά τους -επιτρέψτε µου
να χρησιµοποιήσω αυτόν τον όρο- µε τη διανοµή µετοχών στους
εργαζόµενους και µε ενίσχυση του ασφαλιστικού ταµείου από το
προϊόν της µετοχοποίησης, όπως ειπώθηκε; Αυτό δεν λέει τίποτε,
ούτε για τις εργασιακές σχέσεις ούτε για την µονιµότητα, πολύ
περισσότερο που βέβαια υπάρχει µια µεταβατική διάταξη που λέει
ότι πρέπει να υλοποιηθούν κάποια προεδρικά διατάγµατα του
νόµου 1068/1980 -ακόµη δεν έχουν γίνει, θα γίνουν στο µέλλον-
χωρίς να θιχθούν, λέει, τα δικαιώµατα των εργαζοµένων. Ποια
δικαιώµατα των εργαζοµένων; Τα υφιστάµενα; Αυτά που προβλέπει
ο ν.1068; Ποιά; Αυτά είναι τελείως στον αέρα.
Θα ήθελα επίσης να σηµειώσω κάτι που το θεωρώ σηµαντικό. Η
νέα ΕΥ∆ΑΠ θα έχει δικαιώµατα στην άντληση και στην αφαλάτωση
του νερού. Με δεδοµένα τα προβλήµατα που έχουν παρουσιαστεί,
ας το σκεφτούµε και αυτό.
Και τελειώνω µε την περιβόητη ιστορία µέρισµα και κέρδος. Μα και
βέβαια θα αυξηθεί η τιµή του νερού, πρώτα απ'όλα για να έχει
κέρδος η µετοχή. Για να είναι µια ελκυστική µετοχή, όπως λέει πάλι
η οποιαδήποτε µελέτη. Και αυτό είναι το πρόβληµα. Θα έχει
αυξηµένη τιµή, για να είναι κερδοφόρα η µετοχή, γιατί αλλιώς δεν θα
υπάρχει µέρισµα. ∆εν θα είναι η αύξηση της τιµής της ΕΥ∆ΑΠ που
θα είναι αυτόµατα το µέρισµα. Αυτό είναι µια άλλη ιστορία. Αλλά εάν
δεν είναι κερδοφόρα η µετοχή της ΕΥ∆ΑΠ -και για να γίνει αυτό,
ξαναλέω ότι πρέπει να αυξηθεί η τιµή και να συµπιεσθεί το κόστος
της παραγωγής- δεν θα υπάρχει βεβαίως και µέρισµα.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. ∆ραγασάκης έχει
το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η παρέµβαση του
κυρίου Υπουργού δεν πρόσθεσε νέα στοιχεία, πέρα από το ότι µας

έδωσε µια αντίληψη περί διαλόγου η οποία είναι -να µου επιτραπεί
η έκφραση- προβληµατική. ∆ιάλογος δεν σηµαίνει µονοµερής
ανακοίνωση προθέσεων. ∆ηλαδή, η Κυβέρνηση ανακοινώνει την
πρόθεσή της να ιδιωτικοποιήσει την ΕΥ∆ΑΠ και άρα, έγινε
διάλογος, ∆ιάλογος έγινε απόψε και κατά την άποψή µου
ουσιαστικός διάλογος. ∆ιατυπώθηκαν επιχειρήµατα. Και υπάρχει
και αποτέλεσµα του διαλόγου αυτού. Και το αποτέλεσµα είναι ότι η
πλειοψηφία του Τµήµατος δεν φαίνεται να πείθεται από τα
επιχειρήµατά σας, κύριε Υπουργέ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Φταίµε εµείς όλοι που δεν καταλαβαίνουµε και έχετε δίκιο εσείς;
Μπορεί. Το γεγονός πάντως είναι ότι από το διάλογο που απόψε
έγινε, φαίνεται ότι υπάρχει σοβαρή αντίθεση στο νοµοσχέδιο αυτό.
Επικαλεσθήκατε δύο στοιχεία: "Μα, η πρόταση για ιδιωτικοποίηση
της ΕΥ∆ΑΠ ήταν στους προϋπολογισµούς." Αυτό βέβαια εµάς δεν
µας αφορά, εφόσον καταψηφίσαµε τον προϋπολογισµό. Αλλά τι
θέλετε να πείτε; 'Αρα, οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ που ψήφισαν τον
προϋπολογισµό είναι συνένοχοι και για την απόφαση για την
ιδιωτικοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ; Γιατί χρησιµοποιείτε τέτοια
επιχειρήµατα, αφού ξέρετε ότι η συζήτηση του προϋπολογισµού δεν
επιτρέπει κατ'άρθρο συζήτηση και ψηφοφορία. Εγώ είµαι βέβαιος,
απ'αυτά που άκουσα απόψε, ότι αρκετοί συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ
ενδεχοµένως θα µπορούσαν να ψηφίσουν τον προϋπολογισµό
καταψηφίζοντας τη συγκεκριµένη διάταξη για την ΕΥ∆ΑΠ.
Μας είπατε ότι η ιδιωτικοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ ανακοινώθηκε στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση στο πακέτο µέτρων που προτάθηκαν για την
ένταξη της δραχµής στο Μηχανισµό Συναλλαγµατικών...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ανακοινώθηκε στον ελληνικό λαό, κύριε ∆ραγασάκη. Μην τα
µπερδεύετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Μπερδεύω πάλι εγώ; ∆εν θυµάστε από
πού το έµαθε ο ελληνικός λαός, κύριε Υπουργέ; Από τα πρακτορεία
ειδήσεων το έµαθε ότι η Κυβέρνηση συνοµολόγησε µε την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση τη συµµετοχή µας στο Μηχανισµό
Συναλλαγµατικών Ισοτιµιών καταθέτοντας ένα πρόγραµµα µέτρων.
'Ετσι το έµαθε ο ελληνικός λαός. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Το ερώτηµά µου είναι άλλο και θέλω µια ευθεία απάντηση: ∆ηλαδή
σας πιέζει η Ευρωπαϊκή 'Ενωση να πουλήσετε την ΕΥ∆ΑΠ;
Νιώθετε δεσµευµένοι προς την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και γι'αυτό
φέρνετε σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο;
'Οχι ότι αυτό θα ήταν πειστικό επιχείρηµα, αλλά επειδή έχουµε και
ένα ρεαλισµό, θα το πέρναµε υπόψη µας. Εµείς το αµφισβητούµε
αυτό. Στο κάτω-κάτω αυτά τα µέτρα προτάθηκαν για να υπάρξει
κάποιο αποτέλεσµα σε ό,τι αφορά τον πληθωρισµό, τα ελλείµµατα
και την ονοµαστική σύγκλιση. ∆ηλαδή, αδικείτε και τους εαυτούς
σας και δηµιουργείτε στρεβλή εικόνα, όταν αφήνετε να εννοηθεί από
τον ελληνικό λαό ότι "αν δεν πουλήσουµε την ΕΥ∆ΑΠ...". Τι θα γίνει;
Θα µας τιµωρήσει η Ευρωπαϊκή 'Ενωση, όταν στις περισσότερες
πρωτεύουσες εκεί δεν πέρνονται τέτοια µέτρα;
Εγώ θέλω να τελειώσω µε την πρόταση που άκουσα από τον κ.
Γεωργακόπουλο. 'Ακουσα την πρότασή του την εποικοδοµητική, ότι
θα µπορούσαν να γίνουν βελτιώσεις και διορθώσεις στα επί µέρους
άρθρα.
Προσωπικά δεν ξέρω αν µπορεί να βελτιωθεί το νοµοσχέδιο µε
δεδοµένη τη συγκεχυµένη δοµή και αρχή του. Εκείνο που πιστεύω
ότι πολλοί θα συµφωνήσουν είναι ότι δεν είναι πρακτικά εύκολο
στην πρωινή συνεδρίαση αύριο να γίνει τέτοια συζήτηση, να
επέλθουν συνεναίσεις κλπ. και να γίνουν αναδιατυπώσεις άρθρων
που να εξασφαλίσουν ένα νοµοσχέδιο που θα µπορούσε να
ψηφιστεί.
Αν,  λοιπόν,  υπάρχει  πρόθεση  της  Κυβέρνησης  να  λάβει
υπόψη  της  σοβαρά  παρατηρήσεις  και  επιχειρήµατα  που
ακούστηκαν,  η  πρόταση  η  δική  µας  είναι  να  αποσυρθεί.  ∆εν
θεωρούµε  ότι  είναι  επείγον  το  θέµα,  ούτε  από  τη  µεριά  της
πολιτικής  της  Κυβέρνησης.  Και  αν  θέλει  η  Κυβέρνηση,  µπορεί
να  αποτολµήσει  και  έναν  ευρύτερο  πολιτικό  διάλογο  όχι  µόνο
στο  εσωτερικό  της  που  φάνηκε  να  υπάρχει  ένα  έλλειµµα
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διαλόγου. Μεθαύριο ο κύριος Πρωθυπουργός θα µας ρωτάει αν
αυτή η Βουλή µπορεί να εκλέξει από κοινού έναν Πρόεδρο. Και το
δικό µου επιχείρηµα θα είναι εκτός των άλλων "µα, για την ΕΥ∆ΑΠ
δεν µπορεί να συµφωνήσει αυτή η Βουλή, ενώ θα έπρεπε και
συζητάµε για Πρόεδρο;".
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Ιντζές έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κύριε Πρόεδρε, έθεσα το θέµα του
διαλόγου στην πρωτολογία µου και ο κύριος Υπουργός αποφεύγει
να απαντήσει. Εµείς συνταντήσαµε τους εκπροσώπους των
εργαζοµένων της ΕΥ∆ΑΠ και µας είπαν ότι δεν έγινε καθόλου
διάλογος. Εάν νοµίζει ο κύριος Υφυπουργός ότι οι εξαγγελίες της
Κυβέρνησης αποτελούν διάλογο, υπάρχει διαµετρική αντίθεση στις
έννοιες των λέξεων.
Είπε ο εκπρόσωπος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. ότι ο κύριος Υπουργός µε τη
δευτερολογία του άφησε να εννοηθεί ότι θα κάνει ορισµένες
διορθώσεις. Και αν κάνει, δεν προσθέτει τίποτε ούτε αφαιρεί. Η
διαφωνία του Τµήµατος, της µεγίστης πλειοψηφίας του Τµήµατος,
είναι επί της αρχής και όχι επί των επί µέρους ρυθµίσεων.
Κύριε Πρόεδρε, είπε ο εισηγητής της Πλειοψηφίας ότι η ΕΥ∆ΑΠ
ήταν προβληµατική και ανέφερε τις σχέσεις της, τις δοσοληψίες µε
τους ΟΤΑ. Ακριβώς αυτό είναι το επιχείρηµα το δικό µας, ότι όταν
πρόκειται να ιδιωτικοποιηθεί η ΕΥ∆ΑΠ η Κυβέρνηση σπεύδει να
ρυθµίσει τις εκκρεµότητες των ΟΤΑ έναντι της ΕΥ∆ΑΠ, κάτι που
µπορούσε να κάνει και εκ των προτέρων, δηλαδή να παρακρατά
από τις δοσοληψίες που έχουν οι ΟΤΑ µε το Ταµείο
Παρακαταθηκών και ∆ανείων τα χρέη που οφείλουν οι ΟΤΑ στην
ΕΥ∆ΑΠ.
Και κάτι άλλο. Προχθές στην επιτροπή ο εκπρόσωπος των
εργαζοµένων είπε ότι το 50% των έργων που πραγµατοποιεί η
ΕΥ∆ΑΠ γίνεται από εργολάβους. Είπε ταυτόχρονα όµως ότι το 40%
του παραγωµένου έργου είναι από το 50% των επενδύσεων που
γίνονται εργολαβικώς και το 60% του παραγωµένου έργου είναι
από το 50% που κάνει η ΕΥ∆ΑΠ µε αυτεπιστασία. Αυτό σηµαίνει ότι
υπάρχει κακή διαχείριση από την Κυβέρνηση και όχι ότι η µορφή
της εταιρείας, που ήταν οργανισµός δηµόσιος, ήταν η αιτία της µη
αποδοτικότητας, της µη παραγωγικότητας και ενδεχοµένως και της
µη κερδοφορίας, κάτι που δεν ανταποκρίνεται στην
πραγµτικότητα,από όσα ανέφερα προηγουµένως στην επί της
αρχής συζήτηση.
Κύριε Πρόεδρε, εάν υπάρξει ξανά λειψυδρία, όπως στη διετία 1990-
1991 -τότε που λέγαµε να βάζουµε στα καζανάκια των
αποχωρητηρίων τούβλα για να φεύγει το µισό νερό, που λέγαµε να
αποφεύγουµε τη σπατάλη του νερού, να µην πλένουµε τα
αυτοκίνητα, να µην ποτίζουµε τους κήπους, διότι υπήρχε ανάγκη
ύδατος για την εξυπηρέτηση προσωπικών αναγκών πόσης και
καθαριότητας- τι θα γίνει τώρα που η ΕΥ∆ΑΠ θα είναι µία
κερδοσκοπική εταιρεία, µε την καλή έννοια του όρου; ∆εν θα
επιδιώξει αύξηση της κατανάλωσης, διότι γνωρίζουµε ότι εν τη
καταναλώσει είναι το κέρδος. 'Ετσι θα έχουµε και αύξηση της τιµής
της µετοχής στο χρηµατιστήριο. ∆εν θα γίνει έτσι το νερό προνόµιο
των εχόντων που θα µπορούν να το πληρώνουν όσο-όσο, για να
µην το στερηθούν; Θα µπορεί να ακολουθήσει αυτήν τη φρενίτιδα
της αύξησης της τιµής του νερού ο µέσος 'Ελληνας καταναλωτής;
Αυτές είναι κάποιες σκέψεις που δεν µπόρεσε να τις διασκεδάσει ο
κύριος Υπουργός µε την παρέµβασή του. Βεβαίως και σε όσα
είπαµε προηγουµένως µε την τιµολογιακή πολιτική που πρέπει να
συνδυαστεί µε την κερδοφορία των µετοχών, δεν έδωσε καµία
απάντηση, διότι θα είναι µονοπώλιο, είτε µε την παρούσα µορφή
είτε µε τη µορφή που σήµερα νοµοθετούµε, της ανωνύµου
εταιρείας. Εποµένως δεν θα υπάρχει ανταγωνισµός. Η µόνη πράξη
την οποία µπορεί να κάνει ο κύριος Υπουργός, για να ικανοποιήσει
το Τµήµα, είναι να αποσύρει το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σπυριούνης έχει
το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Με τις διευκρινίσεις του κυρίου

Υπουργού αποκρυσταλλώθηκαν τρία χαρακτηριστικά
συµπεράσµατα, που ήταν και σηµεία λογικής αντιπαράθεσης. Το
πρώτο είναι ότι έγινε ο οφειλόµενος διάλογος. Με ικανοποιεί
ιδιαιτέρως αυτή η διαπίστωση.
∆εύτερον, εξακολουθεί ισχύον το καθεστώς αφ'ενός για την
αναπτυξιακή πλευρά των έργων αρµοδιότητος Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε και
αφ'ετέρου αρµοδιότητος Υπουργείου Ανάπτυξης. Εποµένως δεν
τροποποιείται τίποτε από τα ισχύοντα σήµερα στις σχέσεις κράτους-
ΕΥ∆ΑΠ και στις αυριανές σχέσεις της ΕΥ∆ΑΠ µε την εν γένει
αποστολή της.
Τρίτον, πράγµα που µε ικανοποιεί ιδιαίτερα δεν θίγεται το
εργασιακό καθεστώς, υπό την έννοια ότι εξακολουθούν να ισχύουν
οι διατάξεις των ν.1068/80 και ν.2414/96. Εποµένως µαζί µε τις
διευκρινίσεις που έδωσε ο κύριος Υπουργός και µε το πνεύµα και
µε το γράµµα των διατάξεων του νοµοσχεδίου οδηγείται κανείς στο
συµπέρασµα ότι δεν θίγονται οι εργαζόµενοι.
∆εύτερον, το κράτος διατηρεί κυρίαρχο ρόλο. ∆εν απεµπολεί τίποτα
από τις κυριαρχικές αρµοδιότητές του, να αποφασίζει, να χαράσσει,
να διαµορφώνει, να διαχειρίζεται την ουσία του προβλήµατος
"νερό". Εκµισθώνει κάποιες λειτουργίες µε µία συναπτοµένη
σύµβαση, της οποίας οι όροι θα τελούν κάτω απο την αποκλειστική
κυριαρχία του κράτους. Πού είναι λοιπόν η ιδιωτικοποίηση, πού
ειναι η αποκρατικοποίηση; Απο την άλλη συζητείται το σχήµα αν
µπορεί να αποδώσει το επιδιωκόµενο όφελος. Είναι µία λογική
µορφή που την έδωσε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.
Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι είχε ακόµα η πλευρά της
Κυβέρνησης ένα συναινετικό πνεύµα. Επέδειξε ο κύριος
Υφυπουργός µια ευαισθησία χαρακτηριστική συναινετικού
πνεύµατος, που οδηγεί στη βεβαιότητα ότι όπου διαπιστωθεί ότι
επιβάλλονται αλλαγές που θα βελτιώσουν τη συνολική εικόνα και θα
αξιοποιήσουν τις προσδιορισθείσες διαπιστώσεις και προτάσεις των
συναδέλφων, είναι έτοιµη η Κυβέρνηση να κάνει το διαλεκτικό
συµβιβασµό και να συνθέσουµε τις απόψεις µας σε ένα καλύτερο
σχήµα για την επιτυχία της επιδιωκοµένης προοπτικής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Πεπονής έχει το
λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΠΟΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υφυπουργός
Οικονοµικών µας παραπέµπει στη σύµβαση η οποία θα υπογραφεί
και η οποία προβλέπεται από την παράγραφο 2 του άρθρου 2. Το
ζήτηµα είναι ότι εµείς, η Βουλή, οι εκπρόσωποι του λαού, αλλά και
οι εκπρόσωποι των καταναλωτών, όπως είµαστε, δεν γνωρίζουµε
ποια θα είναι τα δικαιώµατα και ποιες θα είναι οι υποχρεώσεις. Αυτό
είναι η ουσία του πράγµατος.
Πέραν αυτού µε το άρθρο 6, στο οποίο αναφέρθηκα, καθορίζονται
δικαιώµατα και υποχρεώσεις και είπα και επιµένω ότι προβλέπεται
µία συµβατική σχέση από αυτό το άρθρο, που το µεν δηµόσιο έχει
µόνο υποχρεώσεις ο δε νέος φορέας, τον οποίο θεωρείτε ως τον
υπάρχοντα, θα έχει µόνο δικαιώµατα ουσιαστικά και µόνον
εισπράξεις.
Επιχειρήσατε µία βάσιµη οικονοµικά ανάλυση για το θέµα των
κερδών και του τι θα απολαύσουν οι µέτοχοι. Αλλά αυτό το οποίο
µας αναπτύξατε, ανατρέπεται από το διαφορισµό τον οποίον
περιέχει το άρθρο 3 και το οποίο στην µεν πρώτη παράγραφο ορίζει
ότι οι τιµές θα καθορίζονται από απόφαση στα πλαίσια της
κυβερνητικής πολιτικής. Αλλά αν επρόκειτο να µείνει έτσι, γιατί
χρειάζεται η δεύτερη παράγραφος, µε την οποία λέτε ότι πρέπει να
εξασφαλίζεται µία απόδοση και µάλιστα διαχωρίζετε την απόδοση
για περαιτέρω εξασφάλιση χρηµατοδότησης των δραστηριοτήτων.
Και το ερώτηµα είναι, αφού η απόδοση εν µέρει µεν θα εξασφαλίζει
τη χρηµατοδότηση των δραστηριοτήτων, το υπόλοιπο της
απόδοσης τι θα είναι; ∆εν θα είναι το κέρδος ή έστω και το
αποθεµατικό, αλλά πάντως το κέρδος; Πώς θα καθορίζεται η
τιµολογιακή πολιτική, αν δεν εξασφαλίζει κέρδος; Εάν δεν
εξασφαλίζει κέρδος, οι µέτοχοι στους οποίους αποβλέπετε, κύριε
Υφυπουργέ, θα φύγουν, δεν θα µείνουν για να πληρώνουν ζηµιές.
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Πέραν αυτού µη µας λέτε ότι ό,τι γίνεται τώρα θα γίνεται και µετά το
νοµοσχέδιο, διότι τότε τι χρειάζονται οι παράγραφοι 1 και 2 του
άρθρου 4, µε τις οποίες σαφώς ορίζεται τι φεύγει από την ΕΥ∆ΑΠ
και πηγαίνει στην εταιρεία παγίων. Και κατά συνέπεια η ουσιαστικά
νέα εταιρεία την οποία κάνατε -και νέα εταιρεία δεν είναι η εταιρεία
παγίων, κατ' ουσία είναι η εταιρεία η µετοχοποιούµενη- κρατάει
µόνο τις εγκαταστάσεις εµπορίας του νερού, δηλαδή το δίκτυο και
αυτές οι εγκαταστάσεις σε ό,τι αφορά τη συντήρηση, θα
επιβαρύνουν την εταιρεία των παγίων, δηλαδή το ελληνικό κράτος.
∆εν επιδέχεται βελτίωση ουσιαστική το άρθρο 6, διότι αν το
αλλάξετε, καταρρέει όλο το νοµοσχέδιο. ∆ιότι όλα αυτά τα οποία
µας λέτε στην αρχή, επαναλαµβάνω, περί αφαλατώσεως και άλλων
ηχηρών, είναι άνευ αντικειµένου. Είναι άνευ αντικειµένου για τον
εξής απλούστατο λόγο, ότι περιορίζετε κατ' αρχήν -και θα εξηγήσω
αύριο τι εννοώ κατ' αρχήν- τη δράση της νέας εταιρείας, δηλαδή της
µετοχοποιούµενης, την περιορίζετε στην περιοχή της δικαιοδοσίας
και της αρµοδιότητος,της λειτουργίας δηλαδή της ήδη υφιστάµενης
ΕΥ∆ΑΠ.
Κατά συνέπεια όλα αυτά τα οποία λέτε στο άρθρο 1,
επαναλαµβάνω, είναι µία -θα µου επιτρέψετε να πω- εξωραϊστική
φλυαρία, αλλά δεν έχουν καµία ουσία.
Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να απαντήσω, καίτοι
απόντα, στον κ. Σιούφα, συνάδελφο συµπαθή, επιµελή. Θα µου
επιτρέψετε να του πω ότι το τι θα κάνει η ηγεσία του ΠΑ.ΣΟ.Κ. είναι
κάτι το οποίο αφορά εµάς και µε κανένα τρόπο δεν αφορά τους
συναδέλφους άλλων κοµµάτων ούτε να το σχολιάσουν ούτε να το
προβλέψουν. Είναι θέµα εσωτερικό δικό µας και ο καθένας µας θα
τοποθετηθεί ανάλογα µε το αν θα υπάρξουν ή δεν θα υπάρξουν
σχετικές αποφάσεις. Αλλά πάντως δεν νοµιµοποιείται ένα άλλο
κόµµα και ο εκπρόσωπος ενός άλλου κόµµατος να αναφέρεται και
να σχολιάζει το τι ενδεχοµένως θα συµβεί στο εσωτερικό του δικού
µας κόµµατος, όπως και εµείς δεν αναµειγνυόµεθα στα εσωτερικά
των άλλων κοµµάτων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε
Γκελεστάθη, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε τη µέχρι στιγµής
συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου απεδείχθη ότι είναι πολύ
περίεργος ο τρόπος µε τον οποίον επιχειρείται αυτή η
αποκρατικοποίηση, η ιδιωτικοποίηση, η µετοχοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ.
Ο διαχωρισµός µε τη σύσταση της νέας εταιρείας παγίων της
ΕΥ∆ΑΠ από την εταιρεία την παραµένουσα για την εκµετάλλευση
της λειτουργίας της ύδρευσης και αποχέτευσης αποδεικνύει ότι είναι
τελείως απαράδεκτος. ∆ιότι απο τη µια πλευρά θα καλείται το
ελληνικό δηµόσιο µέσω του τρίτου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης ή
µέσω του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων να ασχολείται µε
όλα αυτά τα οποία περιγράφονται για την υποδοµή της ΕΥ∆ΑΠ και
από την άλλη πλευρά η εταιρεία εκµετάλλευσης, η οποία θα έχει µια
σύµβαση µε την εταιρεία παγίων, θα έχει το όφελος, το κέρδος από
τη διάθεση του νερού.
Και γεννάται το ερώτηµα: Αυτή η ιδιωτικοποίηση πώς θα
πραγµατοποιηθεί, αφού και η διοίκηση της εταιρείας εκµετάλλευσης
θα διορίζεται από την Κυβέρνηση; Πώς θα συµβιβάζονται αυτά µε
εκείνους οι οποίοι θα θελήσουν να πάρουν το 49% των µετοχών;
Αλλά πέραν αυτών, δηλαδή από το όφελος που θα προκύπτει από
όλη αυτήν τη στήριξη του ελληνικού κράτους µέσω των Υπουργείων
ΠΕΧΩ∆Ε, Ανάπτυξης κ.ο.κ. προς την εταιρεία των παγίων και διά
της οποίας θα στηρίζεται το έργο της εκµετάλλευσης του νερού, να
ωφελούνται οι µέτοχοι οι οποίοι θα είναι κάτοχοι του 49% και αυτό
αντιλαµβάνεσθε ποιο σοβαρό πρόβληµα δηµιουργεί.
Για όλα αυτά και ιδιαίτερα για τις διατάξεις των άρθρων 6 και 7 ο
κύριος Υφυπουργός Οικονοµικών δεν µπόρεσε µε τους
ισχυρισµούς που προέβαλε να αµβλύνει τις αιτιάσεις που έχουν
διατυπωθεί από όλους τους οµιλητές και ιδιαίτερα από τους
συναδέλφους της κυβερνητικής παράταξης.
Κύριε Υφυπουργέ των Οικονοµικών, σας διάβασα προηγουµένως
το έγγραφο της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Φωκίδας, που
προβάλλει το αίτηµα του ανταποδοτικού τέλους για το νερό του

Μόρνου που έρχεται για την ύδρευση της περιοχής της Αθήνας και
δεν δώσατε µία απάντηση µε τη δευτερολογία σας. Σας παρακαλώ
πολύ, όταν θα πάρετε το λόγο στη συνέχεια, να δώσετε µία
απάντηση για τους κατοίκους της Φωκίδας, διότι ασφαλώς δεν
µπορείτε να αποφύγετε την τοποθέτησή σας στο θέµα αυτό που
τέθηκε εδώ στη Βουλή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Παυλόπουλος έχει
το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Η σηµερινή συζήτηση πρέπει και
µπορεί να είναι ιδιαίτερα διδακτική και για την Κυβέρνηση και για
τον κύριο Υφυπουργό. Κύριε Υφυπουργέ, θα σας το πω µε
ειλικρίνεια. ∆ιακρίνεσθε από µία έπαρση που δεν δικαιολογείται
ούτε από την κοινοβουλευτική σας παρουσία ούτε από το γεγονός
ότι προέρχεσθε από την πανεπιστηµιακή κοινότητα. 'Εχετε µία
άποψη ότι τα γνωρίζετε όλα και όχι µόνο µέσα στο Κοινοβούλιο. Και
µε αυτήν τη διάθεση ξεκινήσατε και σήµερα. Αλλά, η συζήτηση που
έγινε εδώ ήρθε να αποδείξει ότι ακριβώς αυτός εδώ ο χώρος που
εκφράζει τη δηµοκρατία πρέπει να είναι για όλους µας και, ιδίως, για
σας που ασκείτε αρµοδιότητα ως εκτελεστική εξουσία, ένας χώρος
στον οποίον ο διάλογος πρέπει να έχει νόηµα.
Σας επισηµάνθηκαν αρκετά πράγµατα. Σας επισηµάνθηκε πρώτα
πρώτα το γεγονός ότι αυτό το νοµοσχέδιο, όπως έχει αυτήν τη
στιγµή, ακόµη και αν αναγνωρίσουµε τις αγαθές σας προθέσεις,
αυτές τις προθέσεις δεν τις εξυπηρετεί.
Είπε ο κ. Γεωργακόπουλος σε µία προσπάθεια πριν από λίγο να
συγκεράσει τα πράγµατα ότι είναι εν πάση περιπτώσει, µέσα στον
προγραµµατικό λόγο της Κυβέρνησης η ιδιωτικοποίηση της
Ε.Υ∆.Α.Π. Στον προγραµµατικό σας λόγο δεν ήταν στις εκλογές του
1996, ούτε και αργότερα. Η έννοια της ιδιωτικοποίησης της
Ε.Υ∆.Α.Π. -είναι απών ο κ. Γεωργακόπουλος να του το θυµίσω-
µπήκε στο πλαίσιο του ν.2414. Αν παρατηρήσετε το νόµο αυτό, θα
δείτε ότι παρέχει τη δυνατότητα ιδιωτικοποίησης µέσα σε ένα
ορισµένο πλαίσιο και µε διάταγµα, το οποίο περνά από την
επεξεργασία του Σ.τ.Ε. Ξέρετε γιατί δεν κάνατε την ιδιωτικοποίηση
στο πλαίσιο του ν.2414 και µε το διάταγµα που προβλεπόταν αλλά
φέρατε νόµο εδώ στη Βουλή; Γιατί θέλατε να υπερκεράσετε τα όρια
που έθετε αυτός ο νόµος. ∆ε σας έφθανε η εξουσιοδότηση, θέλατε
να την υπερβείτε. Γιατί ο νόµος αυτός δε σας έδινε το ανεξέλεγκτο
το οποίο θέλετε να αποκτήσετε µέσα από τη νοµοθεσία την οποία
επιχειρείτε να εισαγάγετε. Μη λέτε λοιπόν ότι είσθε συνεπής. Είσθε
διπλά ασυνεπής: Kαι γιατί δεν το είπατε το 1996 και γιατί
υπερβαίνετε ακόµα και αυτό που εξαγγείλατε ως προγραµµατική
σας δήλωση για τη συνέχεια των ιδιωτικοποιήσεων στο πλαίσιο του
ν.2414.
Εµείς δεν έχουµε αντίρρηση σε θέµατα ιδιωτικοποιήσεων. Εµείς
σας οδηγήσαµε. Εσείς ήσασταν εκείνοι που πολεµήσατε τις
ιδιωτικοποιήσεις του 1990-1993. Εσείς ήσασταν εκείνοι οι οποίοι
δηµιουργήσατε ένα κλίµα το οποίο πληρώνετε σήµερα. Εµείς
είµαστε υπέρ.
Θέλετε να δούµε και το θέµα της ιδιωτικοποίησης της Ε.Υ∆.Α.Π.; Θα
το δούµε µόνο ως εκεί που µπορεί να γίνει, ως εκεί που το
επιτρέπει η αποστολή της, το δηµόσιο συµφέρον που καθορίζεται
από το Σύνταγµα. ∆ηλαδή ως εκεί που το επιτρέπει η φύση της ως
επιχείρησης η οποία έχει ένα µοναδικό σκοπό: Να συµβάλει στην
εξυπηρέτηση ενός κοινωνικού αγαθού το οποίο προστατεύεται από
συνταγµατικές διατάξεις. Και για να γίνει αυτό, πρέπει να βάλετε
ορισµένες εγγυήσεις.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
'Ενα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Οι εγγυήσεις αυτές είναι προς δύο κατευθύνσεις:
Εγγύηση  πρώτη:  Αυτή  η  µετοχοποίηση,  την  οποία  εσείς  νοείτε,
µπορεί  να  γίνει  µόνο  µέσα  από  την  ύπαρξη  κριτηρίων  που
λένε  µε  ποιον  τρόπο  οι  µετοχές  αυτές  θα  διατεθούν  στο  κοινό.
Ωστε  να  υπάρχουν  οι  εγγυήσεις  που  θα  αποκλείουν  ή
δηµιουργούνται  καταστάσεις,  οι  οποίες  θα  επέτρεπαν  ένα
τέτοιο  αγαθό,  όπως  είναι  το  νερό,  να  πάει  σε  διαχειρίσεις  οι
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οποίες θ' αποσκοπούσαν απλή και µόνο κερδοσκοπία. Αν µπορείτε
να βρείτε τέτοιες εγγυήσεις, φέρτε τις και να το δούµε.
Το δεύτερο είναι αυτό που σας τόνισε η δική σας πλευρά. Το
γεγονός ότι δεν µπορεί η Ε.Υ∆.Α.Π. να µεταβληθεί σ' ένα κέλυφος,
το οποίο θα είναι βορά στο χρηµατιστήριο, για να µπορέσουν να
κερδοσκοπήσουν κάποιοι. Ούτε η φύση της είναι ούτε ο σκοπός
της, ούτε αυτό το επιτρέπει το Σύνταγµα. Σας το τόνισαν όλοι και
ιδίως ο κ. Πεπονής. Είναι η πεµπτουσία των άρθρων 6 και 7. 'Ο,τι
και αν µας είπατε, είναι βέβαιο ότι ήταν προϊόν αµηχανίας και δεν
µας πείθει.
'Εχετε τη σηµερινή νύχτα. Θέλετε ακόµη να σκεφθείτε ότι µπορεί να
παρεµβληθεί κάποιο νοµοσχέδιο; Εµείς είµαστε εδώ, όχι για να
εκµεταλλευτούµε την κατάσταση, ούτε να αποκοµίσουµε πολιτικά
κέρδη από το πρόβληµα που δηµιουργείται στο εσωτερικό του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. και το οποίο δείχνει ότι υπάρχουν φωνές µέσα σ'αυτόν το
χώρο, που µπορούν να σκέπτονται υπό όρους, οι οποίες αφορούν
και τη συνέπεια της πολιτικής και την εφαρµογή του Συντάγµατος.
Είµαστε εδώ µόνο και µόνο για να σας πούµε ότι είναι καλύτερα
γι'αυτόν τον τόπο ορισµένα πράγµατα να γίνονται µε συναίνεση και
συνέπεια από το να αποτελούν απλώς και µόνο προϊόν ιδεών οι
οποίες διαµορφώνονται αλλά και εξελίσσονται πέρα και έξω από το
πλαίσιο του Κοινοβουλίου και, κατά συνέπεια, πέρα και έξω από το
ίδιο το κοινοβουλευτικό µας πολίτευµα.
Ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Αλογοσκούφης
έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχαµε απόψε
νοµίζω µία πολύ εποικοδοµητική συζήτηση, στην οποία
αναδείχθηκε σε όλο της το µεγαλείο κατ'αρχάς η αντιφατικότητα και
η προχειρότητα µε την οποία επεχείρησε η Κυβέρνηση να
υφαρπάξει την ψήφο της Βουλής.
Το νοµοσχέδιο καταδείχθηκε σαφώς ότι ανατρέπει τόσο τις
προεκλογικές δεσµεύσεις της Κυβέρνησης όσο και τις
προγραµµατικές δηλώσεις του Πρωθυπουργού κ. Σηµίτη.
Καταδείχθηκε επίσης ότι η σπουδή της Κυβέρνησης οφείλεται
αποκλειστικά και µόνο στις εισπρακτικές ανάγκες του
προϋπολογισµού. Καταδείχθηκε ότι µε το νοµοσχέδιο δεν
κατοχυρώνονται ούτε τα συµφέροντα των καταναλωτών ούτε τα
συµφέροντα, στην ευρύτερη έννοια, του δηµοσίου, αλλά και ούτε
εξυπηρετείται κάποια αναπτυξιακή προτεραιότητα.
Η Κυβέρνηση δηµιούργησε ένα µείζον πολιτικό θέµα µέσα στις
τάξεις της. 'Ηταν και αυτό κάτι που καταδείχθηκε. Καταδείχθηκε η
διάσπαση του κυβερνώντος κόµµατος. Ελάχιστοι κυβερνητικοί
Βουλευτές µίλησαν υπέρ της αρχής του νοµοσχεδίου. Η µεγάλη
πλειοψηφία στην ουσία τοποθετήθηκε αρνητικά απέναντι στο
νοµοσχέδιο και ό,τι και να γίνει αύριο στην ψηφοφορία ή όποτε γίνει
η ψηφοφορία, αυτές οι εντυπώσεις δεν ανατρέπονται.
∆ηµιουργήθηκε ένα µείζον πολιτικό θέµα. Η Κυβέρνηση στην ουσία
απόψε δεν έπεισε τη Βουλή να αποδεχθεί το νοµοσχέδιο.
Η Νέα ∆ηµοκρατία, συνεπής στο πρόγραµµά της, αντιτίθεται στην
αρχή αυτής της συγκεκριµένης µετοχοποίησης. ∆εν είναι στο
πρόγραµµά µας, δεν θεωρούµε τη µετοχοποίηση της ΕΥ∆ΑΠ θέµα
προτεραιότητας. Υπάρχουν άλλες προτεραιότητες πριν φθάσουµε
σε αυτά τα θέµατα. Το νερό είναι ένα σηµαντικό κοινωνικό αγαθό.
Eίµαστε σε µία χώρα άνυδρη, υπάρχουν άλλες προτεραιότητες και
η ΕΥ∆ΑΠ δεν είναι το παράδειγµα της κακής δηµόσιας επιχείρησης.
'Eχει πολλά καλά. Μπορεί να λειτουργήσει πολύ καλύτερα, αλλά η
µετοχοποίηση δεν πρόκειται να λύσει καµία από τις αδυναµίες της.
Κύριε Υφυπουργέ, η Κυβέρνηση ένα δρόµο έχει, να πάρει πίσω το
νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι, δεν
υπάρχει άλλος οµιλητής.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Θα ήθελα να κάνω ορισµένα σύντοµα σχόλια.
Κατ'αρχήν ακούω έκπληκτος το ζήλο µε τον οποίο θέλουν οι

οµιλητές της Νέας ∆ηµοκρατίας να υπερασπιστούν τις
προγραµµατικές διακηρύξεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και να τσεκάρουν σε
κάθε χρονική στιγµή τι εφαρµόζεται και τι αλλάζει. 'Ισως το κάνουν
αυτό από αδυναµία να παρουσιάσουν συγκεκριµένες θέσεις,
αντιπροτάσεις, αναλύσεις, όπως βέβαια και τόσες άλλες φορές στο
παρελθόν έχει φανεί, διότι κινούνται µεταξύ δύο προβληµάτων που
έχουν.
Από τη µία µεριά πρέπει να εµφανίζουν ότι είναι υπέρ των
ιδιωτικοποιήσεων, αλλά από την άλλη δεν µπορούν να ξεπεράσουν
αυτήν τη ροπή προς µία µόνιµη και στείρα αντιπολίτευση. Γι'αυτό το
µόνο το οποίο πολιτικά έχει αποµείνει είναι να γραπωθούν από
ορισµένες πτυχές της επιχειρηµατολογίας ορισµένων οµιλητών της
Πλειοψηφίας, οι οποίοι πιστεύω ότι εκφράζουν µία γνήσια αγωνία,
έτσι ώστε να βελτιωθούν ορισµένα πράγµατα, να προχωρήσουν
καλύτερα και να µεγιστοποιηθεί το επιδιωκόµενο αποτέλεσµα. Αυτή,
όµως, η πολιτική της ρηχής ή ανύπαρκτης επιχειρηµατολογίας είναι
φανερή και δεν είναι φανερή µόνο σήµερα. 'Εχει γίνει φανερή
πολλές φορές και στο παρελθόν και αν συνεχίσει µε αυτήν τη
λογική, θα γίνεται φανερή και το µέλλον.
'Οσον αφορά τώρα τις παραινέσεις του συναδέλφου και κατά τα
άλλα αγαπητού κ. Παυλόπουλου, θα ήθελα να απαντήσω µε την
απάντηση που εδόθη στον τιµητή τον Κάτωνα, αλλά θα το
προσπεράσω τώρα για την οικονοµία της συζήτησης και θα
προτιµήσω να χρησιµοποιήσω το χρόνο µου για κάτι πιο χρήσιµο,
ενδεχοµένως, για το Τµήµα, ορισµένα θέµατα τα οποία εθίγησαν
προηγουµένως σχετικά µε τον τρόπο µε τον οποίο θα εξασφαλίζεται
ή θα διαµορφώνεται η προϋπόθεση κερδοφορίας της επιχείρησης.
Είναι προφανές ότι η τιµολογιακή πολιτική, ακόµη και όταν ασκείται
σε µία δηµόσια απολύτως επιχείρηση, λαµβάνει υπόψη το τελικό
οικονοµικό αποτέλεσµα.
Και σήµερα που γίνεται τιµολογιακή πολιτική στις αστικές
συγκοινωνίες, για παράδειγµα, γίνεται φυσικά µε την κατεύθυνση να
υπερασπιστούµε και να διατηρήσουµε και να εξυπηρετήσουµε τα
συµφέροντα του καταναλωτή, αλλά γίνεται, λαµβάνοντας υπόψη
µας ως µία παράµετρο και τα οικονοµικά αποτελέσµατα, διότι αν
δεν καλυφθεί η διαφορά ή πολύ περισσότερο αν διευρυνθεί η
διαφορά, τότε είναι που θα κληθεί διά του κρατικού
προϋπολογισµού να τα καλύψει ο 'Ελληνας φορολογούµενος,
µάλιστα είτε είναι χρήστης είτε δεν είναι της συγκεκριµένης
δηµόσιας υπηρεσίας.
'Αρα δεν είναι καινοφανές το ότι ο µηδενισµός των ελλειµµάτων και
η διατήρηση µιας κερδοφορίας θα συνυπολογίζεται στους τόκους
της επιχείρησης. Αλλά εδώ βρίσκεται η µεγάλη διαφορά, ότι για την
επίτευξη της κερδοφορίας της επιχείρησης και κατά συνέπεια για
την ικανοποίηση των µετόχων και του κράτους φυσικά, το οποίο θα
είναι ο πλειοψηφών µέτοχος, δεν θα ασκείται µια µηχανιστική και
τυφλή ανοδική τιµολογιακή πολιτική.
Και υπάρχουν πάρα πολλά παραδείγµατα άλλων αποτυχηµένων
παρεµβάσεων κατά το παρελθόν, που επιχειρήθηκε να γίνει αυτό,
αλλά θα παίξει σηµαντικό ρόλο η συνολική αναδιάρθρωση της
επιχείρησης και µε την εισαγωγή επιχειρηµατικών κεφαλαίων, µε
την πραγµατοποίηση νέων επενδύσεων, µε τη διαµόρφωση και την
αναδιοργάνωση προς µία νέα επιχειρηµατική λογική, η οποία όλα
αυτά θα τα οδηγήσει και θα τα στρέψει σε µία κατεύθυνση
βελτιωµένης απόδοσης, αυξηµένης παραγωγικότητας, µικρότερου
κοστολογίου και κατά συνέπεια µιας φυσιολογικής κερδοφορίας επ'
ωφελεία όλων.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Για το αντισταθµιστικό τέλος της
Φωκίδας δεν θα µας πείτε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κηρύσσεται
περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας: "Ρυθµίσεις θεµάτων της Εταιρείας
Υδρεύσεως και Αποχετεύσεως Πρωτευούσης (Ε.Υ∆.Α.Π.) και άλλες
διατάξεις".
Κύριοι  συνάδελφοι,  έχουν  διανεµηθεί  τα  Πρακτικά  της  Τετάρτης
8  Σεπτεµβρίου  1999,  της  Πέµπτης  9  Σεπτεµβρίου
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1999, της Τρίτης 14 Σεπτεµβρίου 1999 και της Τετάρτης 15
Σεπτεµβρίου 1999 και ερωτάται το Τµήµα, αν τα επικυρώνει.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς τα Πρακτικά
της Τετάρτης 8 Σεπτεµβρίου 1999, της Πέµπτης 9 Σεπτεµβρίου
1999, της Τρίτης 14 Σεπτεµβρίου 1999 και της Τετάρτης 15
Σεπτεµβρίου 1999 επικυρώθηκαν.
Κύριοι συνάδελφοι, έχει κατατεθεί επί της αρχής του νοµοσχεδίου
αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας από συναδέλφους των οποίων τα
ονόµατα ήδη διάβασα και, επίσης, έχει υποβληθεί αίτηση
ονοµαστικής ψηφοφορίας την οποία υπογράφουν οι Βουλευτές της
Νέας ∆ηµοκρατίας, των οποίων τα κείµενα έχουν ως εξής:
"Κύριε Πρόεδρε,
'Οσοι υπογράφουµε σας ζητάµε να διεξαχθεί ονοµαστική
ψηφοφορία επί της αρχής του νοµοσχεδίου: "Ρυθµίζεις θεµάτων της
Εταιρείας Υδρεύσεως και Αποχετεύσεως Πρωτευούσης και άλλες
διατάξεις".
Οι Βουλευτές:
Αγγουράκης Χ.
∆ηµαράς Γ.
∆ραγασάκης Γ.
Ιντζές Τ.
Γκατζής Ν.
Προς τον κύριο Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων
Οι κάτωθι υπογραφόµενοι Βουλευτές ζητούµε τη διενέργεια
ονοµαστικής ψηφοφορίας κατά την ψήφιση επί της αρχής του
σχεδίου νόµου: "Ρυθµίσεις θεµάτων της Εταιρείας Υδρεύσεως και
Αποχετεύσεως Πρωτευούσης (Ε.Υ∆.Α.Π. Α.Ε.) και άλλες διατάξεις".
Οι προτείνοντες Βουλευτές:
Απόστολος Ανδρεουλάκος
Γεώργιος Αλογοσκούφης
Προκόπης Παυλόπουλος

Γεώργιος Παναγιωτόπουλος
Γιάννης Κεφαλογιάννης
∆ηµήτριος Σιούφας
Νικόλαος Γκελεστάθης"
Θα αναγνώσω και τον κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση της
ονοµαστικής ψηφοφορίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο
απαιτούµενος από τον Κανονισµός αριθµός για την υποβολή της.
Ο κ. Απόστολος Ανδρεουλάκος. Παρών.
Ο κ. Γεώργιος Αλογοσκούφης. Παρών.
Ο κ. Προκόπης Παυλόπουλος. Παρών.
Ο κ. Γεώργιος Παναγιωτόπουλος. Παρών.
Ο κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης. Απών.
Ο κ. ∆ηµήτριος Σιούφας. Παρών.
Ο κ. Νικόλαος Γκελεστάθης. Παρών.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό
αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας
Βουλευτών.
Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10') λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

( ∆ Ι Α Κ Ο Π Η )
(Μ Ε Τ Α Τ Η ∆ Ι Α Κ Ο Π Η)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι, το
Προεδρείο εκτιµώντας τις ανάγκες του νοµοθετικού έργου,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό (άρθρο 72 παρ. 3) θα λύσει τη
συνεδρίαση για σήµερα Τετάρτη 29 Σεπτεµβρίου 1999 και ώρα
10.00' µε αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος νοµοθετική εργασία:
α) ψηφοφορία επί της αρχής του νοµοσχεδίου: "Ρυθµίσεις Θεµάτων
της Εταιρείας Υδρεύσεως και Αποχετεύσεως Πρωτευούσης
(Ε.Υ∆.Α.Π. ΑΕ.) και άλλες διατάξεις" και β) συνέχιση της συζήτησης
επί των άρθρων και του συνόλου του αυτού νοµοσχεδίου.
Λύεται η συνεδρίαση.
'Ωρα λήξης: 00.57'
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